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T IME TO RE ACH YOUR S TAR

Αποφάσεις για διορισμό χρηματοοικονομικού
επιτρόπου και διοικητή της Κεντρικής Τρά-
πεζας αναμένεται να ληφθούν έως τα τέλη
Μαρτίου. Στα ονόματα που «παίζουν» είναι

ο πρώην αναπληρωτής CEO της Τράπεζας
Κύπρου, Χριστόδουλος Πατσαλίδης και ο ση-
μερινός διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας
Κωνσταντίνος Ηροδότου. Οικονομική, σελ. 4

ΤΑ ΣΕΝΑΡΙΑ ΚΑΙ ΤΑ ΟΝΟΜΑΤΑ

Ηγγικεν η ώρα για Τραπεζίτη - Επίτροπο

ΟΠΕΡΑ

Δεν κάνω θέατρο 
της καλοπέρασης

Ο Αρης Μπινιάρης μιλάει για το «Σαλό, 120
ημέρες στα Σόδομα», που θα ανεβάσει στη
Λυρική Σκηνή. Με το «Σαλό» ολοκληρώνεται
ένας πρώτος κύκλος διερεύνησης του ναζι-
σμού και του φασισμού. Τέχνες, σελ. 4

ΙΣΤΟΡΙΑ

Οταν η Ακρόπολη
ήταν χωριό

Η άγνωστη ιστορία της Ακρόπολης μέσα
από το βιβλίο «Από κάστρο σε μνημείο. Με-
ταμορφώσεις της Ακρόπολης από τον 19ο
στον 21ο αιώνα», της Φανής Μαλλούχου-
Τούφανο. Τέχνες, σελ. 1

Τομές τώρα
Μετά τα συνεχόμενα βίαια
περιστατικά σε αθλητικούς
χώρους, παρά τα εξαγγελθέ-
ντα αυστηρά μέτρα, η κατά-
σταση μοιάζει να ξεφεύγει,
εις βάρος της κοινωνίας. Γι’
αυτό απαιτούνται βαθιές και
ριζοσπαστικές τομές, χωρίς
άλλη καθυστέρηση, για την
αντιμετώπιση όχι μόνο της
αθλητικής βίας, αλλά και εκεί-
νης που προέρχεται από τον
υπόκοσμο. Αδήριτη είναι και
η ανάγκη για διόρθωση των
στρεβλώσεων και των χρό-
νιων παθογενειών του αστυ-
νομικού σώματος. Όσο και
αν η εξίσωση μοιάζει να είναι
δύσκολη, η Πολιτεία έχει υπο-
χρέωση έναντι των πολιτών
της να διατηρεί υψηλά το αί-
σθημα ασφάλειάς τους.                                  

ΑΚΡΟΔΕΞΙΑ

Η σιωπηρή
άνοδος

του ΕΛΑΜ 
Η συμμετοχή του ΕΛΑΜ στο συνέ-
δριο του ECR στη Ρώμη, σε συν-
δυασμό με τις έρευνες που το δεί-
χνουν στην τρίτη θέση, δείχνουν
πως στόχος του ακροδεξιού κόμ-
ματος είναι πλέον να καταστεί κόμ-
μα εξουσίας, στα πρότυπα Μελόνι,
συγκαλύπτοντας, χωρίς όμως να
μπορεί να διαγράψει, το φασιστικό
του παρελθόν. Σελ. 6

ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΕΝΩΣΗ

Μάχη για τους
μεικτούς γάμους
Παράπονα δέχεται η Ε.Ε. αναφορικά
με τα τέκνα Τ/κ και εποίκων στα
Κατεχόμενα. Η Κομισιόν προχώρησε
σε ανάλυση του ζητήματος και στην
έκδοση γνωμάτευσης που λέει πως
δεν μπορεί να παρέμβει. Σελ. 3

Η «Κ» συνεχίζει σήμερα την έρευνα για τη «γέννηση» και εξέλιξη
της σχέσης του Προέδρου της Δημοκρατίας, Αρχιεπισκόπου
Μακαρίου με την ελληνική βασιλική οικογένεια. Πώς εκτινάχθηκε
η δημοφιλία του Μακαρίου στην Ελλάδα; Σελ. 10

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Μετά τα επεισόδια την περασμένη εβδο-
μάδα στον αγώνα Νέας Σαλαμίνας - ΑΠΟΕΛ
επανήλθε και πάλι δραματικά στο προ-
σκήνιο η διαχρονική αποτυχία της Πολιτείας
να πατάξει την αθλητική βία, με τον ίδιο
τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να παρεμ-

βαίνει για τη διακοπή του παιχνιδιού. Οι
αστοχίες των έως σήμερα μέτρων είναι
πολλές και εντοπίζονται σε διαφορετικούς
τομείς, που αφορούν και την Αστυνομία
και τη διαχρονική της αδυναμία να αντι-
μετωπίσει την κατάσταση, καθώς και το

ανεπαρκές νομοθετικό πλαίσιο για την
αθλητική βία. Ο δε αρχηγός της Αστυνομίας
στη συνέντευξη Τύπου που παρέθεσε δεν
κατάφερε να πείσει για την αποφασιστι-
κότητα της ηγεσίας να καταστείλει τα πε-
ριστατικά οπαδικής βίας. Σελ. 4

ΓΙΩΡΓΟΣ ΑΡΕΣΤΗ 

Το Γνωμοδοτικό
δεν λειτούργησε

ως άλλοθι 
για βολέματα

Είναι δικαίωμα του Προέδρου να
επιλέξει δικούς του ανθρώπους,
λέει στην «Κ» ο Γιώργος Αρέστη.
Απαντώντας στις επικρίσεις ΔΗΣΥ
και ΑΚΕΛ, δηλώνει ότι ίσως αντι-
δρούν διότι έχασαν την ευκαιρία
να δημιουργούν πελατειακή σχέση
με τα στελέχη τους. Σελ. 7

Η ΕΠΙΚΙΝΔΥΝΗ ΜΟΔΑ

«Μαμά, θέλω
καλλυντικά»

Από τα 10 τους χρόνια, ή ακόμη και
πιο νωρίς, τα κορίτσια αγοράζουν
προϊόντα περιποίησης προσώπου.
Προϊόντα που μέχρι σήμερα απευ-
θύνονταν σε «ταλαιπωρημένες»
από τον χρόνο επιδερμίδες. Σελ. 23

ΠΟΛΙΤΙΚΗ

Πυρετός 
στις Βρυξέλλες 

Ποιος ενέπλεξε τον Ελληνα πρω-
θυπουργό στον προεκλογικό δια-
γκωνισμό για τα αξιώματα στην
Ε.Ε.; Αλήθειες και μύθοι για την...
εξαγωγή σεναρίων. Σελ. 21

ΕΝΕΡΓΕΙΑ

Εχει δρόμο
ακόμα ο στόχος

«Κρόνος»
Η ΕΝΙ προχώρησε με το άναμμα
φλόγας στον στόχο «Κρόνος-2» με
ενδείξεις φυσικού αερίου επί της
κυπριακής ΑΟΖ. Κοντά στο 25% η
συμμετοχή της Δημοκρατίας στο
μετοχικό σχήμα τού Great Sea In-
terconnector. Σελ. 5

Η ΡΑΒΔΟΣ ΚΑΙ ΤΟ ΣΚΗΠΤΡΟ 

Η εν Ελλάδι δημοφιλία
Η Kathy Kattashis μιλάει στις «Ιστορίες της διπλανής πόρτας»
για το κοινωνικό ταμπού της πρόωρης εμμηνόπαυσης και τα
κενά στην Κύπρο, στο ΓεΣΥ, αλλά και στην ιατρική κατάρτιση
και εξειδίκευση. Σελ. 16

ΙΣΤΟΡΙΕΣ ΤΗΣ ΔΙΠΛΑΝΗΣ ΠΟΡΤΑΣ

Η MITRA σπάει ένα ταμπού 

Η βία δείχνει κόκκινη
κάρτα στην Πολιτεία

Διαχρονικές οι αποτυχίες των αρμόδιων φορέων – Σε αμηχανία η Αστυνομία 

Μια επιστολή του Αμερικανού υπουργού Εξωτερικών προς το Κογκρέσο αναμενόταν να ξεκαθαρίζει ότι όρος για το πρόγραμμα αναβάθμι-
σης των τουρκικών F-16 είναι να μη χρησιμοποιηθούν κατά συμμαχικής χώρας-μέλους του ΝΑΤΟ. Πρόκειται για την κατάληξη ενός διπλωματι-
κού μαραθωνίου, κρίσιμος σταθμός του οποίου ήταν η συνάντηση Αντονι Μπλίνκεν - Κυριάκου Μητσοτάκη στα Χανιά. Σελ. 18

ΤΟ ΠΑΚΕΤΟ ΤΩΝ F-35 ΚΑΙ ΟΙ ΟΡΟΙ ΣΤΗΝ ΑΓΚΥΡΑ

Η συμφωνία των Χανίων και η ρήτρα για τα τουρκικά F-16
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΠΛΗΜΜΥΡΑ: Αγγέλλεται εκ Λονδί-
νου ότι 10.000 Κινέζοι επνίγησαν
εις την μεγάλην πλημμύραν ήτις
εσημειώθη εις την επαρχίαν Χονάν.
Τα ύδατα του ποταμού Χάγκο κατέ-
κλυσαν τας γύρω εκτάσεις. Χιλιάδες
αστέγων φεύγουν εκ του τόπου της
καταστροφής. Η επικρατούσα κακο-
καιρία καθιστά τραγικήν την θέσιν
των. Λέμβοι τινές αίτινες απεστάλη-

σαν πλήρεις τροφίμων και υγειονομικών ειδών ανετράπησαν συγ-
κρουσθείσαι εις κινουμένους ογκοπάγους.
ΑΝΑΘΕΩΡΗΣΗ: Μετά τας πολλάς αμφιταλαντευομένας δηλώσεις, αι
οποίαι δεν απέκλεισαν ποτέ το ενδεχόμενον της συμμετοχής της
Βουλγαρίας εις την γενικωτέραν βαλκανικήν συνεννόησιν με βάση
πάντοτε το υφιστάμενον καθεστώς των μεταπολεμικών συνθηκών, ο
Βούλγαρος Πρωθυπουργός κ. Μουσάνωφ, ομιλών χθες εν Βουκου-
ρεστίω προς δημοσιογράφους εδήλωσε κατηγορηματικώς ότι η χώ-
ρα του δεν πρόκειται να οπωσδήποτε υπογράψη σύμφωνον διά του
οποίου αναγνωρίζεται το σημερινόν μεθοριακόν καθεστώς. Εάν δεν
εγνωρίζωμεν εις ποίους κακούς, ατυχώς διά την εξωτερικήν πολιτι-
κήν της γείτονος παράγοντας, υπείκουν οι εν Βουλγαρία υπεύθυνοι
κυβερνήται και ποίου είδους εσωτερικάς πιέσεις είναι υποχρεωμέ-
νοι να υφίστανται, θα ελέγαμεν ότι ο κ. Μουσάνωφ θέτει επί τάπη-
τος αμέσως ζήτημα συνόρων, δηλαδή γενικωτέρας αναθεωρήσεως
των συνθηκών, προς την οποίαν αντιτίθεται η συντριπτική πλειοψη-
φία των ερωπαϊκών κρατών.
ΖΩΗΡΟΧΡΩΜΟΙ: Εις την Ρουμανίαν, καθώς φαίνεται, οι αξιωματικοί
δεν έχουν το δικαίωμα να φορούν πολιτικήν ενδυμασίαν, όπως είνε
δε αρκετά πολυάριθμοι, αι ζωηρόχρωμοι στολαί των σκορπίζουν
αναριθμήτους κτυπητάς κηλίδας ανάμεσα εις τα πλήθη του κόσμου.
Είνε, δε, πράγματι ποικιλότατον το πλήθος αυτό, περιλαμβάνον αν-
θρώπους όλων των κοινωνικών τάξεων: Πολιτικούς, αξιωματικούς,
δημοσιογράφους, σπουδαστάς, καλλιτέχνας, ακόμη και γυναίκας του
υποκόσμου, αι οποίαι εις την οδόν Νίκης ευρίσκουν ευρύτατον πε-
δίον δράσεως. Ο περίπατος αυτός αποτελεί αναμφισβητήτως ένα
από τα πλέον αξιοθέατα μέρη του Βουκουρεστίου.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
28.1.1934
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

«Ποια είμαι εγώ να κρίνω το αλκο-
τέστ της αλληνής;» είπε η Ιουλία και
ζήτησε από τη Ρωσίδα να σερβίρει
τα gin and tonic. Η Σβετλάνα Αλε-
ξάντροβα, έχοντας ολοκληρώσει
πλέον τα σεμινάρια mixologist, πα-
ρουσίασε στο διευρυμένο καρέ
πέντε κοκτέιλ με βάση το τζιν. Για
την ιστορία, η αενάως ξενέρωτη
θεολόγος Θεοπίστη Θεοδούλου πα-
ρήγγειλε το νενομισμένο αφέψη-
μα. «Δεν κρίνουμε το ένα ποτηράκι
παραπάνω αλλά το τουπέ της κυ-
ρίας Επιτρόπου, τύπου Λουδοβίκος
14ος, “L’État, c’est moi”» έθεσε το
θέμα στη σωστή του διάσταση η Ευ-
γενία η Καλαμαρού και οι κυρίες
κατένευσαν σιωπηλά.

«Μεθυσμένη πολιτεία, μια κορνίζα
αδειανή, μια λατέρνα είν’ η ζωή
μου με ξεκούρδιστη φωνή» τρα-
γούδησε η αριστερή (με την καλή
έννοια) Κουλλίτσα Κυριακού, επιλέ-
γοντας αυτόν τον εύγλωττο μουσικό
τρόπο για να καυτηριάσει το νέο κα-
τόρθωμα της κυβέρνησης. «Να εί-
σαι η Επίτροπος Νομοθεσίας και να
βρίσκεσαι αντιμέτωπη με κατηγο-
ρίες στο δικαστήριο για “άρνηση –
αποφυγή        παραχώρησης δείγμα-
τος εκπνοής για έλεγχο αλκοόλης”
δεν είναι κι ό,τι πιο σύνηθες, μάνα
μου. Δηλαδή η Λουίζα Ζανέττου θα
δικαστεί για παράβαση της νομοθε-
σίας παραμένοντας… Επίτροπος
Νομοθεσίας;».

«Τρία πράγματα επιβάλλεται να κά-
νει ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης, όχι
απαραίτητα με αυτή τη σειρά: Πρώ-
τον αγιασμό, δεύτερον ξεμάτιασμα,
τρίτον να στείλει την κυρία στο σπίτι
της ώστε να μπει ένα τέλος στην
παρωδία. Ξεκάθαρα (sic) πράγμα-
τα» δήλωσε αποφασιστικά η καθε-
στωτική Ρενέ Κυπαρίσσι, εκπλήσ-
σοντας ευχάριστα το καρέ.

Δεν περνάει και λίγα το φιλοκυβερ-
νητικό μπλοκ, αυτό αν μη τι άλλο
οφείλουμε να το αναγνωρίσουμε.
Έγιναν τα νεύρα των ΔΗΚΟϊκών,

ΕΔΕΚιτών και ΔΗΠΑϊκών τσατάλια
με τους κυβερνητικούς χειρισμούς.
Εκεί που είπαν ότι με τον ανασχη-
ματισμό τα είδαν όλα, ήρθαν οι διο-
ρισμοί στα Διοικητικά Συμβούλια
των ημικρατικών για να απογει-
ώσουν το υπερθέαμα. «Μα να βά-
λει άνθρωπο με φιλο-χουντικές
αναρτήσεις στο Δ.Σ. του ΤΕΠΑΚ;
Πάμε καλά;» εξεμάνη η Ρενέ, καθό-
τι εκ φύσεως drama queen. Το είπε
άλλωστε ξεκάθαρα (sic) και ο Μαρί-
νος Κλεάνθους της ΔΗΠΑ: « Όταν
συζητούσαμε προεκλογικά με τον
πρόεδρο Χριστοδουλίδη δεν είπα-
με ότι θα συμμετείχε και η Ακροδε-
ξιά στην κυβέρνηση. Άραγε αυτή
είναι η κυβέρνηση που υποστηρίζει

το Κέντρο;». «Εν θα μας πελλάνει
εμάς ο Λόφος!» υπερθεμάτισε η
Θεοπίστη Θεοδούλου και σε μια
στιγμή προσωπικής υπέρβασης ζή-
τησε από τη Ρωσίδα ένα gin and to-
nic με δεντρολίβανο.

«Μεθυσμένη πολιτεία, με σημάδε-
ψες βαθιά, είχα κάποτε μια αγάπη
και την πήρε η συννεφιά» τραγού-
δησαν οι κυρίες σε μια σπάνια στιγ-
μή χαρτοπαιχτικής σύμπνοιας και
πολιτικής ομοθυμίας. «Θα πούμε
κάτι για τη συζήτηση στην Επιτροπή
Θεσμών της Βουλής σε σχέση με
τον περιορισμό των ωφελημάτων
πρώην προέδρων Δημοκρατίας και
Βουλής ή να το πάρει το ποτάμι;».

«Πώς μπορούμε να μην τοποθετη-
θούμε, όταν εκφράστηκε ο προ-
βληματισμός ότι κάποιος μπορεί να
απαγάγει τον Ομήρου!». «Τον Ομή-
ρου ως Γιαννάκη;». « Όχι καλέ, τον
Ομήρου ως θεσμό. Σκεφτείτε όμη-
ρο τον Ομήρου! Οι απαγωγείς θα
εξουδετερώνονταν λόγω overdose
πλήξης και βαρεμάρας».

«Σβετλάνα, ποτά!» διέταξε η Ιουλία
και η Ρωσίδα άλλο που δεν ήθελε.
Επιστράτευσε όλη τη μαεστρία της
και παρουσίασε στο καρέ πέντε ακό-
μα διαφορετικά gin and tonic: με αγ-
γούρι, με λεμόνι, με δυόσμο, με
γκρέιπφρουτ, με κόκκινο πιπέρι (η
Θεοπίστη επέστρεψε στην ασφαλή

συνήθεια του αγαπημένου της αφε-
ψήματος). «Τώρα που ήπιαμε αρκε-
τά είμαστε σε θέση να αντιμετωπί-
σουμε κατά πρόσωπο το πολιτικό πα-
ράλογο» τους ανακοίνωσε η οικοδέ-
σποινα. «Τουτέστιν, την υποψηφιό-
τητα στις ευρωεκλογές του influen-
cer Φειδία!». «Ο Χριστός πιον!» ψι-
θύρισαν έντρομες οι κυρίες.

Ο Φειδίας εμφανίστηκε ως κομήτης
κατά την τελευταία προεκλογική πε-
ρίοδο. Συστήθηκε ως influencer με
χιλιάδες ακολούθους και μεγαλύτε-
ρο επίτευγμα την αγκαλιά που έκα-
νε στον Έλον Μασκ. Ζήτησε μάλιστα
από τους υποψηφίους προέδρους
να τους πάρει συνέντευξη. Ο Αβέ-

ρωφ, με τη γνωστή… εξωστρέφεια
που σημάδεψε την προεκλογική
του εκστρατεία, είπε ναι. Το αποτέ-
λεσμα ήταν μνημειώδες! Οι ακόλου-
θοι του Φειδία το απόλαυσαν, οι συ-
ναγερμικοί ψηφοφόροι πάλι όχι.
«Παιθκιά, ο Φειδίας!» ξέσπασε η
Θεοπίστη Θεοδούλου και ζήτησε
ένα τζιν, σκέτο, με πάγο.

Μετά τον Φειδία τίποτε δεν φαινό-
ταν ικανό να εντυπωσιάσει το καρέ.
«Τίποτα;» ρώτησε η Ιουλία Παλαι-
ολόγου Ουίλσον κι ένα σαρδόνιο χα-
μόγελο διαγράφηκε στο πρόσωπό
της. «Το σήριαλ Έμιλυ Γιολίτη συνε-
χίζεται και το νέο επεισόδιο έχει ως
τίτλο: “Emily in Paris”. Η πρώην
υπουργός Πρετ Α Πορτέ και ηγερία
των σοσιαλιτέ της λεμεσιανής Ριβιέ-
ρας φωτογραφήθηκε στην πόλη του
Φωτός φορώντας brands που έβγα-
ζαν μάτι, όπως οι γαλότσες του οί-
κου Chanel. Το κοσμικό ρεπορτάζ
υπερέβη ξανά τον υπερφίαλό του
εαυτό, με σχόλια του τύπου: “Η ίδια
για ακόμη μία φορά δεν αφήνει το
στυλ της να την εγκαταλείπει, όπου
και αν βρίσκεται”». «Τα ύστερα του
κόσμου!» ψέλλισε η αμάθητη στο
αλκοόλ Θεοπίστη και το καρέ, όπως
ήταν φυσικό εξάλλου, συμφώνησε. 

«Ζαλισμένη απ’ τον χορό μες στα
σύννεφα πετώ… και σαν τον ήλιο
λάμπω» τραγούδησε η Κόκκινη
Κουλλίτσα, ως ειδική στον πολιτικό
σχολιασμό με αλληγορίες. «Η μετα-
πολιτική έχει περάσει πλέον σε άλ-
λο επίπεδο, αγαπητές φίλες» είπε
και διάβασε το ενθουσιώδες ρε-
πορτάζ για το ταξίδι της προέδρου
του ΔΗΣΥ: «Αννίτα Δημητρίου: Η la-
dylike εμφάνιση στο Παρίσι – Το
παλτό που έκλεψε τις εντυπώσεις».
«Tweed robe coat, χρώματος γκρι»
ανάγνωσε η Ιουλία την άχρηστη εί-
δηση της ημέρας και οι κυρίες, ελα-
φρώς ζαλισμένες από το ποτό,
τσούγκρισαν για τελευταία φορά τα
ποτήρια τους. 

Μεθυσμένη πολιτεία

stavros.christodoulou@gmail.com

Το καρέ δοκίμασε τα gin and tonic της Ρωσίδας και σχολίασε την ολίγον «πίνω και μεθώ» πολιτική επικαιρότητα.

Της καινοτομίας το ανάγνωσμα
Ο Κωνσταντίνου θέλει να είναι ο
υποψήφιος του ΔΗΣΥ για περιφε-
ρειάρχης Πάφου. Η Αννίτα δεν έχει
ένσταση. Ο Τσέλεπος όμως λέει πως
ο Κωνσταντίνου δεν δικαιούται μια
τέτοια υποψηφιότητα, αφού σαν αν-
τάρτης δεν υπάκουσε στην απόφαση
του κόμματος για υποστήριξη Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου. Δεκαεφτά άλλα
στελέχη συμφωνούν και συντάσσον-
ται με τον Τσέλεπο. Η Αννίτα απειλεί
να διαγράψει τους αντάρτες, οι οποί-
οι αντάρτες συντάσσονται με τον Αν-
τάρτη του 2024 κύριο Τσέλεπο και
στρέφονται ενάντια στον Αντάρτη
του 2023 κύριο Κωνσταντίνου.
Μπερδευτήκατε; Εγώ να δεις…

Πάνω στης Πάφου τα βουνά, ένας
αντάρτης πολεμά. Και σαν να μην
φτάνουν όλα αυτά έρχεται σαν κε-
ρασάκι στην τούρτα η προς Συνα-
γερμικούς επιστολή, Τριανταφυλλί-
δου το ανάγνωσμα, σύμφωνα με την
οποία ο κύριος Κωνσταντίνου, με
βάση το καταστατικό του κόμματος,
ίσως να μη δικαιούται να είναι υπο-
ψήφιος, εξαιτίας της αντάρτικής του
στάσης στις προεδρικές εκλογές.
Όπως λέει και το άσμα, «το δικό μου
το κόμμα έχει μοιραστεί στα δυο,
ποιον από τους δυο αντάρτες πρέπει
να αγαπώ»; Καλά κρασιά και καλά
ξεμπερδέματα. 

Κρατούμενος το έσκασε από αστυ-
νομικά κρατητήρια, αφαιρώντας
τούβλα από τον τοίχο χωρίς να γίνει
αντιληπτός. Δημιουργείται βέβαια η
απορία πόσο τούβλα πρέπει να ήταν

αυτοί που τον πρόσεχαν για να μπο-
ρέσει ανενόχλητος να χαλάσει τοίχο
και να φύγει άνετος και ωραίος. Η
είδηση βέβαια της εβδομάδας, η
οποία πέρασε απαρατήρητη, ήταν
πως ο νεαρός Συνταξιούχος Πρό-
εδρος μίλησε με τον Φαλακρό Αετό,
Πρόεδρο της ΚΟΠ. Η στήλη που έχει
φίλο χειριστή του νέου μηχανήμα-
τος της ΚΥΠ, σας μεταφέρει αυτολε-
ξεί την στιχομυθία:         
Σ.Π.: Έλα Γιώργο, σόρρυ φίλε μου,
δεν θα ξεκινήσει ο αγώνας. 
Φ.Α.: Πρόεδρε, να χαρείς σε παρα-
καλώ εν καλά παιθκιά μην τα παρε-
ξηγείς.
Σ.Π.: Κανόνισε να πιάσει πρωτάθλη-
μα η Πάφος και θα το σκεφτώ. 

Φ.Α.: Να ρωτήσω τον κουμπάρο και
να σου πω. Αν τον κάνεις επίτροπο
πάντως, το κλειδώνω το πρωτάθλη-
μα τώρα. 
Σ.Π.: Να ρωτήσω τη Φιλίππα και να
επανέλθω, φίλε μου.

Μετά από την πιο πάνω συνομιλία,
και με προφανή την απάντηση της
Φιλίππας, η κυβέρνηση προέβη σε
ακόμη μία καινοτομία, ανέβαλε ο
ίδιος ο Πρόεδρος ποδοσφαιρικό
αγώνα. Σε συνέχεια των καινοτο-
μιών, ο Αρχηγός της Αστυνομίας δή-
λωσε πως οι έλεγχοι στις εισόδους
του σταδίου ήταν καινοτόμα «εξονυ-
χιστικοί». Δηλαδή αν δεν ήταν θα
περνούσαν στο γήπεδο RPG. 

Την ίδια ώρα ο Μάκης του ΑΠΟΕΛ,
δήλωνε στο προεδρικό μέγαρο του
aka Costa Coffee, «Σε αυτούς φτιά-
ξατε το πιο ακριβό γήπεδο της Ευ-
ρώπης, με 65 εκατομμύρια για 10 χι-
λιάδες, 6.500 ευρώ κόστος η κάθε
θέση που βάζουν φωτιά οι Λεμεσια-
νοί». Για να του απαντήσει ο Κρις
Τριανταφυλλίδης «Τα ακριβά γήπε-
δα, όμορφα καίγονται».

Eστειλαν λέει αστυνομικό να προσέ-
χει την ΚΟΠ και αυτός ο αθεόφοβος
εν ώρα φρουράς κοιμήθηκε. Τι πιο
σύνηθες που θα έλεγε κι ο Ευαγγε-
λάτος. Απολογούμενος ο αστυνομι-
κός δήλωσε πως ήταν νυσταγμένος,
διότι προηγουμένως δούλευε βάρδια
στο περίπτερό του, που είχε γραμμέ-
νο στο όνομα της γυναίκας του. 

Πάντως πολλοί είναι αυτοί που κοι-
μούνται –ή κάνουν πως κοιμούνται,
όταν τους συμφέρει– στην ΚΟΠ. Τό-
σοι, που θα μπορούσε και να τη λέ-
με Κοιμώμενη Ομοσπονδία Κύπρου. 
Μειώνονται αισθητά οι μέρες ασθε-
νείας που δικαιούνται οι δημόσιοι
υπάλληλοι και ένας ξάδερφος, δη-
μόσιος υπάλληλος, μου είπε προχ-
θές «τώρα θα πρέπει να χρησιμο-
ποιούμε την άδεια ασθενείας μας
μόνο σε πολύ σοβαρές περιπτώ-
σεις». Εννοείς όταν είσαστε πραγ-
ματικά άρρωστοι; τον ρώτησα αφε-
λώς. Όχι, μου απάντησε με πάσα σο-
βαρότητα, εννοώ «όταν θα βολεύει
να ενώνουμε την άδεια ασθενείας
με Σαββατοκύριακα ή αργίες για να
δημιουργούμε τριήμερα».

Χαιρετίσματα στον κουμπάρο, μου είπε ο Νίκος.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡIΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟYΚΑ

Μην πυροβολείτε νέους θεσμούς αξιοκρατίας

Η κυβέρνηση ανακοίνωσε πρό-
σφατα τα μέλη και τους προ-
έδρους των Διοικητικών Συμ-

βουλίων 18 ημικρατικών οργανι-
σμών. Η πράξη διορισμού, ως τέτοια,
δεν είναι καινούργια. Αυτό κάνει
κάθε καινούργια κυβέρνηση όταν
λήγει η θητεία μελών και πρέπει
να διοριστούν νέα. Η καινοτομία,
όμως, είναι ότι το Υπουργικό Συμ-
βούλιο επέλεξε από μια λίστα, με
τριπλάσιο αριθμό από τις κενές θέ-
σεις, που του προώθησε το Γνωμο-
δοτικό Συμβούλιο (πρόεδρος ο
πρώην δικαστής κ. Γ. Αρέστης). 

Η αντιπολίτευση και αρκετά
ΜΜΕ επέκριναν τις κυβερνητικές
επιλογές, με το επιχείρημα ότι οι
διορισθέντες ήταν πολιτικοί φίλοι
του προέδρου Χριστοδουλίδη και
των κομμάτων που τον υποστηρί-
ζουν. Η κριτική, όπως εκφράστηκε,
ήταν επι το πλείστον ισοπεδωτική,
συμπαρασύροντας και το νεότευκτο
θεσμό τού Γνωμοδοτικού. Όποιος
νοιάζεται για την αξιοκρατία στον
δημόσιο βίο, τον ενδιαφέρουν οι
μεταρρυθμίσεις, και, συγχρόνως,
θέλει να σκέφτεται απροκατάληπτα,
οφείλει να είναι σκεπτικιστής σε

κάθε είδους κατεδαφιστική κριτική,
αναζητώντας εποικοδομητικά τρό-
πους βελτίωσης. Ας βάλουμε τα
πράγματα σε μια λογική σειρά. 

Πρώτο, τις αποφάσεις διορισμού
τις λαμβάνει διά νόμου το Υπουρ-
γικό. Το Γνωμοδοτικό εισηγείται
τη λίστα ονομάτων από την οποία
επιλέγει το Υπουργικό. Πρόκειται
για δύο διακριτά επίπεδα, τα οποία
δεν πρέπει να συγχέονται. Ακόμα
κι αν είμαστε δυσαρεστημένοι με
συγκεκριμένες κυβερνητικές επι-
λογές, δεν σημαίνει ότι το Γνωμο-
δοτικό δεν έκανε τη δουλειά του
καλά. Η όποια κριτική, για να είναι
αξιόπιστη, πρέπει να είναι σαφής
στην εστίασή της.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                           

Δεύτερο, δεν γνωρίζουμε, στις
πλείστες περιπτώσεις, τα πολιτικά
φρονήματα των διορισθέντων, ούτε
άλλωστε θα έπρεπε να μας ενδια-
φέρουν. Εφόσον, ως όφειλε, το Γνω-
μοδοτικό πρότεινε για κάθε θέση
διορισμού τρία ονόματα, η κυβέρ-
νηση είχε τη διακριτική ευχέρεια
να επιλέξει όποιον/α θεωρούσε κα-
λύτερο/η. Αν πρυτάνευσαν στενά
πολιτικά κριτήρια στην απόφασή
της, αυτό αποκαλύπτει κάτι για την

κυβέρνηση, όχι για το Γνωμοδοτικό.
Να το πω διαφορετικά: αν δεν μας
αρέσουν οι επιλογές του Χριστο-
δουλίδη, δεν πρέπει να κατηγορούμε
τον Αρέστη.

Τρίτο, στο Γνωμοδοτικό υπο-
βλήθηκαν 1.078 βιογραφικά. Από
αυτά το Γνωμοδοτικό συνέταξε λί-
στα με 300 ονόματα, την οποία απέ-
στειλε στην κυβέρνηση. Το Υπουρ-
γικό επέλεξε 85 (1 στους 13). Όποιοι
και να διορίζονταν, οι μη επιλεγέντες
θα ήταν δυσαρεστημένοι. Τα αντι-
πολιτευόμενα κόμματα εκμεταλ-
λεύτηκαν την αναπόφευκτη δυσα-
ρέσκεια, την οποία επένδυσαν με
πολιτικά επιχειρήματα. Τα τελευταία
αντλούν από τη βαθιά δυσπιστία
με την οποία οι πολίτες αντιμετω-
πίζουν το χρονίως κομματοκρατού-
μενο και πελατειακό κράτος. 

Τέταρτο, τα κόμματα, παραδο-
σιακά, έχουν μάθει να έχουν πο-
σοστώσεις θέσεων στα Δ.Σ. των
ημικρατικών. Η τωρινή αντίδρασή
τους απο-καλύπτει τη νοο-τροπία
τους: προσεγγίζουν τη λειτουργία
ενός νέου θεσμού με βάση τους εθι-
σμούς του παρελθόντος. Αντιμε-
τωπίζουν με καχυποψία το καινούρ-

γιο γιατί έχουν στον νου τους τα
κριτήρια που μέχρι τώρα ίσχυαν.
Εφόσον δεν βλέπουν στελέχη τους
στα Δ.Σ., θεωρούν τη διαδικασία
στημένη. Πλειοδοτούν και ΜΜΕ,
καθότι είναι ο εύκολος τρόπος να
εκφράσουν τη διάχυτη καχυποψία
και να γίνουν αρεστά. Το αποτέλε-
σμα; Ένας νεότευκτος θεσμός (το
Γνωμοδοτικό) κινδυνεύει να στραγ-
γαλισθεί. Ιδού το πνιγηρό αδιέξοδο,
το οποίο συναντούμε συχνά όταν
αποπειρώνται μεταρρυθμίσεις: θέ-
λουμε να αλλάξουμε το στάτους
κβο (εν προκειμένω, κομματοκρατία
στους ημικρατικούς) αλλά δεν εμ-
πιστευόμαστε την όποια αλλαγή
επιχειρείται!                                                                                                                                                                                                                                      

Πέμπτο, έκανε το Γνωμοδοτικό
καλά τη δουλειά του; Εξ όσων γνω-
ρίζουμε, ναι. Ο κ. Αρέστης είναι δια-
κεκριμένος πρώην δικαστής με ευ-
ρωπαϊκή εμπειρία και συντάκτης
του εξαιρετικού πορίσματος για την
κατάρρευση του Συνεργατισμού.
Έχει δώσει δημοσίως δείγματα ακε-
ραιότητας, ανεξαρτησίας και τόλμης.
Τα μέλη του Γνωμοδοτικού είναι
άνθρωποι εγνωσμένου κύρους. Κατ’
αρχάς, εμπιστευόμαστε την κρίση

τους ή, τουλάχιστον, δεν έχουμε
λόγους να αμφιβάλλουμε γι’ αυτή.
Μέσα σε διάστημα τεσσάρων μη-
νών, δίχως στελέχωση, το Γνωμο-
δοτικό έφερε σε πέρας ένα ογκώδες
έργο.                                                                                                                                                                       

Έκτο, μπορεί να βελτιωθεί η και-
νούργια διαδικασία διορισμού Δ.Σ.
σε ημικρατικούς οργανισμούς; Σί-
γουρα. Ιδού δύο, τουλάχιστον, τρό-
ποι: (α) να επεκταθούν οι αρμοδιό-
τητες του Γνωμοδοτικού σε όλους
τους δημόσιους οργανισμούς. Καμία
θέση Δ.Σ. δεν θα πρέπει να πληρώ-
νεται, αν δεν έχει προηγηθεί σύ-
σταση από το Γνωμοδοτικό. Θα
πρόκειται για μεγάλο πλήγμα στο
κομματικό κράτος. (β) Να στελεχωθεί
καλύτερα το Γνωμοδοτικό. Θα πρέ-
πει να μπορεί να μισθώνει τις υπη-
ρεσίες εξειδικευμένων εταιρειών
εξεύρεσης στελεχών, οι οποίες θα
κοσκινίζουν τα βιογραφικά, θα υπο-
βάλλουν υποψήφιους (π.χ. προ-
έδρους) σε τεστ, θα ελέγχουν πιθανή
σύγκρουση συμφέροντος, και θα
παίρνουν συστατικές επιστολές και
συνεντεύξεις. Δεν αρκεί αυτό που
ισχύει σήμερα: η απλή κατάθεση
και διαλογή βιογραφικών. Κανένας

σοβαρός οργανισμός δεν αρκείται
να εξετάζει άψυχα βιογραφικά χωρίς
να μιλήσει διά ζώσης με τους υπο-
ψήφιους. 

Τέλος, η καχυποψία που περι-
βάλλει τη λειτουργία οποιουδήποτε
νέου θεσμού αυξάνει την ευθύνη
των λειτουργών του: να αποδει-
κνύουν διαρκώς ότι είναι άξιοι της
εμπιστοσύνης μας. Αυξάνει, επίσης,
την ευθύνη της εκάστοτε κυβέρ-
νησης: να αποδεικνύει διαρκώς ότι
σέβεται το πνεύμα και την αυτοτέ-
λεια των θεσμών, και ότι δεν τους
χρησιμοποιεί προσχηματικά για δι-
κούς της σκοπούς. Το Γνωμοδοτικό
είναι μια τομή στο σύστημα στε-
λέχωσης των Δ.Σ. των ημικρατικών:
πρέπει να το βοηθήσουμε να γίνει
καλύτερο, όχι να το βυθίσουμε στο
έλος του κομματικού ανταγωνι-
σμού.

Ο κ. Χαρίδημος Κ. Τσούκας είναι καθηγη-
τής Στρατηγικής Διοίκησης, στην έδρα
Columbia Ship Management, στο Πανε-
πιστήμιο Κύπρου και αντεπιστέλλον μέ-
λος της Κυπριακής Ακαδημίας Επιστη-
μών, Γραμμάτων και Τεχνών.
www.htsoukas.com

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Βροχή παραπόνων δέχεται η Ε.Ε.
αναφορικά με τα τέκνα μεικτών
γάμων, από γονείς Τουρκοκυπρίων
και εποίκων στα Κατεχόμενα, με
αίτημα την παραχώρηση υπηκοο-
τήτων από την Κυπριακή Δημο-
κρατία, κάτι που οδήγησε την Κο-
μισιόν σε διεξοδική ανάλυση του
ζητήματος και στην έκδοση γνω-
μάτευσης. Η γνωμάτευση της Νο-
μικής Υπηρεσίας, της οποίας έχουμε
λάβει γνώση, καθιστά σαφές ότι
«η Κομισιόν δεν μπορεί να παρέμ-
βει», καθώς η Συνθήκη Λειτουργίας
της Ε.Ε. δεν της παρέχει τη δυνα-
τότητα καθορισμού πλαισίου κα-
νόνων σε θέματα ιθαγένειας, ενώ
την ίδια ώρα, η νομολογία του Δι-
καστηρίου της Ε.Ε. εξαντλείται σε
ζητήματα απώλειας της ιθαγένειας
ενός κράτους-μέλους, αλλά όχι από-
κτησής του, με ό,τι αυτό συνεπά-
γεται. 

«Τουρκοκυπριακοί σύνδεσμοι
και οργανωμένα σύνολα» που κτύ-
πησαν την πόρτα της Ε.Ε. και κα-
τηγόρησαν την Κυπριακή Δημο-
κρατία για «δυσμενή διάκριση» σε
βάρος τέκνων από μεικτούς γάμους,
προβάλλουν ως βασικό επιχείρημα
την «ανθρωπιστική πτυχή» του
ζητήματος. Με την «προέκταση»
ότι τα παιδιά από μεικτούς γάμους
Τουρκοκυπρίων και εποίκων, «στε-
ρούνται των δικαιωμάτων ελεύθε-
ρης διακίνησης στην Ε.Ε., σπουδών
και εργασίας». Όπως είναι σε θέση
να γνωρίζει η «Κ», ο «βομβαρδι-
σμός» των Βρυξελλών με αιτήματα
για πειθαναγκασμό της Κυπριακής
Δημοκρατίας να παραχωρήσει ιθα-
γένειες σε παιδιά από μεικτούς γά-
μους πριν από τη λύση του Κυ-
πριακού, λαμβάνει χώρα υπό την
ανοχή –αν μη τι άλλο– της τουρ-
κικής πλευράς, καθώς εκτιμάται
ότι θα αποκτήσει πλεονέκτημα,
σε μια νέα ενδεχόμενη διαδικασία
λύσης του Κυπριακού. «Γίνεται κα-
τανοητό ότι η αφετηρία συζήτησης
σε μια τέτοια περίπτωση δεν θα
είναι πλέον τα τέκνα μεικτών γά-
μων, ενδεχομένως ούτε και ο μη
Κύπριος/έποικος γονέας τους, αλλά
κάτι ευρύτερο, προκειμένου να νο-
μιμοποιηθούν οι πλείστες κατη-
γορίες εποίκων», σημείωσε έγκυρη
κοινοτική πηγή με άριστη γνώση
του θέματος, καθιστώντας σαφές
το πολιτικό κέρδος για την τουρ-
κική πλευρά, από την παραχώρηση
υπηκοοτήτων σε τέκνα μεικτών
γάμων άμεσα και σε κάθε περί-
πτωση πριν από τη λύση του Κυ-
πριακού. 

Η ενεργοποίηση τ/κ συνδέσμων
και οργανωμένων συνόλων, με την
ανοχή της τουρκικής πλευράς, οδή-
γησε τη Νομική Υπηρεσία της Κο-
μισιόν σε ανάλυση όλων των δε-
δομένων, τόσο υπό το πρίσμα των
Συνθηκών της Ε.Ε., όσο και με βάση
τη νομολογία του Δικαστηρίου της
Ε.Ε. Όπως επεσήμανε έγκυρη πηγή,
«η γνωμάτευση της Κομισιόν είναι
μάλλον απαγορευτική για κάθε πα-
ρέμβαση προς την κατεύθυνση της
Λευκωσίας, αναφορικά με την πα-
ραχώρηση ιθαγένειας», για δύο λό-
γους: 

1) Σύμφωνα με τις Συνθήκες, η
Κομισιόν δεν έχει αρμοδιότητα
προκειμένου να δημιουργήσει ένα
κανονιστικό πλαίσιο, μέσα στο
οποίο τα κράτη-μέλη να παραχω-
ρούν ή να αποσύρουν την ιθαγένειά
τους. Όπως μάλιστα αναφέρεται,
επί της αρχής, τα θέματα ιθαγένειας
αποτελούν αρμοδιότητα των κρα-
τών-μελών.

2) Το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο
έχει ασχοληθεί αποκλειστικά και
μόνον με υποθέσεις απώλειας της
ιθαγένειας ενός κράτους-μέλους,

θεωρώντας ότι αυτή η πτυχή εμ-
πίπτει στο πλαίσιο του ευρωπαϊκού
δικαίου. Και δεν έχει ασχοληθεί με
υποθέσεις απόκτησης ιθαγένειας
κράτους-μέλους από πολίτη τρίτης
χώρας ή από πρόσωπο που δεν έχει
καμιά ιθαγένεια, με ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται.

Στη γνωμάτευσή της, η Κομισιόν
σημειώνει και το άρθρο 20 της Συν-
θήκης Λειτουργίας της Ε.Ε., καθι-
στώντας σαφές ότι η ιθαγένεια των
κρατών-μελών οδηγεί στην από-
κτηση καθεστώτος Ευρωπαίου πο-
λίτη και κατά συνέπεια τα κράτη-

μέλη οφείλουν να ασκούν την αρ-
μοδιότητά τους επί του προκειμέ-
νου, σύμφωνα με το κοινοτικό κε-
κτημένο. Σημειώνεται ότι το άρθρο
20 είχε τύχει επίκλησης από την
Κομισιόν στη γνωστή υπόθεση των
«χρυσών διαβατηρίων», οπότε η
Κυπριακή Δημοκρατία βρέθηκε μια
ανάσα από το εδώλιο του Δικαστη-
ρίου της Ε.Ε., καθώς κρίθηκε ότι
πωλούσε κυπριακά διαβατήρια και
μαζί και την ευρωπαϊκή ιθαγένεια,
υπονομεύοντας το καθεστώς της. 

Επιστολή στην Κ.Δ.
Το θέμα της παραχώρησης ιθα-

γενειών από την Κυπριακή Δημο-
κρατία σε παιδιά μεικτών γάμων,
Τουρκοκυπρίων και Τούρκων/εποί-
κων που διαμένουν στα Κατεχό-
μενα, συζητήθηκε την περασμένη
Δευτέρα και στην Επιτροπή Ανα-
φορών του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου, μετά από αναφορά που υπέ-
βαλε η Τουρκοκύπρια Piro Azer
Mediha. Μετά τις τοποθετήσεις, η
πρόεδρος της Επιτροπής Αναφορών
ανακοίνωσε ότι θα κρατήσει «ανοι-
κτή» την αναφορά, αποστέλλοντας

παράλληλα επιστολή προς την Κυ-
πριακή Δημοκρατία και ζητώντας
διευκρινίσεις για το ζήτημα. 

Η αναφέρουσα, Τουρκοκύπρια
Piro Azer Mediha παντρεμένη με
Τούρκο/έποικο, απέκτησε δύο παι-
διά, τα οποία όπως ανέφερε, στε-
ρούνται της δυνατότητας απόκτη-
σης κυπριακής υπηκοότητας και
κατά συνέπεια ευρωπαϊκής ιθαγέ-
νειας. Η αναφέρουσα επεσήμανε
ότι ανάλογο πρόβλημα έχουν εκα-
τοντάδες οικογένειες στην κατε-
χόμενη βόρεια Κύπρο, σημειώνον-
τας χαρακτηριστικά ότι τα «παιδιά
μας τιμωρούνται και θυματοποι-
ούνται», ενώ επέκρινε την Κυπρια-
κή Δημοκρατία για επιβολή καθε-
στώτος δυσμενών διακρίσεων σε
βάρος παιδιών από μεικτούς γάμους. 

Εκπρόσωπος της Κομισιόν που
κλήθηκε να τοποθετηθεί στη συ-
ζήτηση, ανέφερε μεταξύ άλλων ότι
«επί της αρχής, τα θέματα ιθαγε-
νείας, είναι θέματα αρμοδιότητας
των κρατών-μελών», προσθέτοντας
ότι «υπό αυτή την έννοια, εναπό-
κειται σε κάθε κράτος-μέλος, λαμ-
βανομένου υπόψη του διεθνούς δι-

καίου, να θέσει τα κριτήρια για την
απόκτηση και απώλεια της ιθαγέ-
νειάς του». Αφού αναφέρθηκε στις
πρόνοιες της Συνθήκης και στη
νομολογία του Δικαστηρίου της
Ε.Ε., η εκπρόσωπος της Κομισιόν
υπογράμμισε χαρακτηριστικά ότι
«είναι ασαφές κατά πόσον περι-
πτώσεις στις οποίες δεν παραχω-
ρήθηκε σε κάποιον ιθαγένεια ενός
κράτους-μέλους και δεν έχει απο-
κτήσει ποτέ καθεστώς πολίτη της
Ε.Ε., εμπίπτουν στο πλαίσιο του
ευρωπαϊκού δικαίου». Η εκπρόσω-
πος της Κομισιόν κατέληξε σημει-
ώνοντας ότι «εναπόκειται στην Κύ-
προ να αποφασίσει υπό ποιους
όρους μπορεί να αποκτηθεί η κυ-
πριακή ιθαγένεια και δεν υπάρχει
νομική βάση ώστε η Κομισιόν να
μπορέσει να παρέμβει». 

Στη συζήτηση παρενέβησαν
και Κύπριοι ευρωβουλευτές. Ο ευ-
ρωβουλευτής της Σοσιαλιστικής
Ομάδας Δημήτρης Παπαδάκης ση-
μείωσε ότι ο εποικισμός και οι
έποικοι συνδέονται με εγκλήματα
πολέμου και πρόσθεσε ότι το ζή-
τημα των ιθαγενειών παιδιών από
μεικτούς γάμους θα επιλυθεί πα-
ράλληλα με τον τερματισμό της
κατοχής στην Κύπρο. Ο ευρωβου-
λευτής του ΑΚΕΛ Γιώργος Γεωργίου
υπογράμμισε ότι το ζήτημα είναι
«απότοκο της εισβολής και του
εποικισμού». Ανέφερε ότι πέραν
της ανθρωπιστικής διάστασης,
υπάρχει πολιτική και νομική πτυχή,
σημειώνοντας ότι επί του παρόντος
μπορεί να εξετάζεται κατά περί-
πτωση και ότι συνολικά θα διευ-
θετηθεί στο πλαίσιο λύσης του
Κυπριακού. Εκ διαμέτρου αντίθετη
άποψη είχε ο έτερος ευρωβουλευ-
τής του ΑΚΕΛ, Νιαζί Κιζιλγιουρέκ,
ο οποίος έκανε λόγο για παραβίαση
της διεθνούς νομιμότητας και για
δυσμενείς διακρίσεις κατά Κυ-
πρίων πολιτών τουρκοκυπριακής
καταγωγής και για «στέρηση δι-
καιώματος ζωής» και «θεμελιωδών
δικαιωμάτων». Σημείωσε, μεταξύ
άλλων, ότι ούτε ο πόλεμος (σ.σ.
τουρκική εισβολή) μπορεί να δια-
γράψει τα δικαιώματα αυτά. Πρό-
σθεσε ότι «αυτό δεν μπορεί να θε-
ωρηθεί μόνο ένα πρόβλημα που
μπορεί να λυθεί μαζί με την επί-
λυση του Κυπριακού προβλήματος.
Γιατί άνθρωποι γεννιούνται τώρα
και καταδικάζονται σε ανιθαγέ-
νεια», υπογραμμίζοντας ότι η Κυ-
πριακή Δημοκρατία καταδικάστη-
κε δύο φορές από κυπριακά δικα-
στήρια (2021 και 2022) γιατί δεν
απαντά καν σε αιτήματα πολιτών
για απόκτηση ιθαγένειας. 

Μάχη στην Ε.Ε. για ιθαγένεια 
από μεικτούς γάμους

Πλεονέκτημα για την τουρκική πλευρά η νομιμοποίηση αριθμού εποίκων – Τι λέει η γνωμάτευση της Κομισιόν

<<<<<<<

Η Κομισιόν σημειώνει
και το άρθρο 20 της Συν-
θήκης Λειτουργίας της
Ε.Ε., καθιστώντας σαφές
ότι η ιθαγένεια των κρα-
τών-μελών οδηγεί στην
απόκτηση καθεστώτος
Ευρωπαίου πολίτη.

Το θέμα της παραχώρησης ιθαγενειών από την Κυπριακή Δημοκρατία, σε παιδιά μεικτών γάμων, Τουρκοκυπρίων και Τούρκων/εποίκων που διαμέ-
νουν στα Κατεχόμενα, συζητήθηκε την περασμένη Δευτέρα και στην Επιτροπή Αναφορών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, μετά από αναφορά που
υπέβαλε η Τουρκοκύπρια Piro Azer Mediha.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Όταν την περασμένη εβδομάδα,
στον αγώνα Νέας Σαλαμίνας-ΑΠΟ-
ΕΛ, η ρίψη μιας φωτοβολίδας οδή-
γησε στον τραυματισμό ποδοσφαι-
ριστή και, ακολούθως, τη σύλληψη
ενός ατόμου, 200 και πλέον ώρες
μετά το πέρας του αγώνα και μέσα
από 416 ταυτοποιημένα πρόσωπα,
αποδείχθηκε λανθασμένη η αίσθη-
ση που επικρατούσε μεταξύ έμπει-
ρων παρατηρητών των φαινομένων
χουλιγκανισμού στην Κύπρο, πως
τίποτα δεν δουλεύει σε επίπεδο
αστυνομικών μέτρων για πρόληψη
και πάταξη της αθλητικής βίας στην
Κύπρο. Λίγες μόλις ημέρες μετά,
την περασμένη Τετάρτη, στον αγώ-
να Κυπέλου μεταξύ των μεγάλων
ομάδων της Λεμεσού, Απόλλωνα
και ΑΕΛ, στο πρώτο ουσιαστικά
crash test των νέων μέτρων για
πάταξη του χουλιγκανισμού, από
τον νέο υπουργό Δικαιοσύνης, απο-
δείχθηκε ακόμη ένα επίπεδο όπου
ο πήχης τέθηκε ψηλά για να περάσει
η Πολιτεία από κάτω. Η εικόνα ενός
μικρού κοριτσιού στο στάδιο «Αλ-
φαμέγα», σοκαρισμένου, με τη φω-
τοβολίδα να έχει προσγειωθεί ελά-
χιστα μέτρα από το πρόσωπό της
έγινε γρήγορα viral στα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης, η συζήτηση
για το φαινόμενο του χουλιγκανι-
σμού και την αντιμετώπισή του
φούντωσε εκ νέου και η συνέντευξη
Τύπουτου αρχηγού της Αστυνομίας
Στέλιου Παπαθεοδώρου που δή-
λωσε πως δεν αισθάνεται την ανάγ-
κη παραίτησης, ήρθε να συνοψίσει
το σωρευτικό αποτέλεσμα αποτυ-
χίας –πολιτικής, θεσμικής και κοι-
νωνικής– ενός φαινομένου που τα
τελευταία χρόνια στην Κύπρο έχει
αποκτήσει διαστάσεις. Για την ιστο-
ρία, ο αγώνας Κυπέλου διεκόπη
και ο ίδιος ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας παρενέβη, ουσιαστικά, για
το ζήτημα διεξαγωγής ενός ποδο-
σφαιρικού αγώνα. Με τη «γραμμή»
του υπουργού Δικαιοσύνης, κ. Μά-
ριου Χαρτσιώτη να είναι «σύγκρου-
ση ή κλείσιμο», σε μια χρονική συγ-
κυρία που και η συζήτηση για το
οργανωμένο έγκλημα στην Κύπρο,
δημιουργεί αίσθημα ανασφάλειας
στην κοινή γνώμη. 

Πολλαπλές αποτυχίες
Η συζήτηση για το πού αποτυγ-

χάνει η κυπριακή Πολιτεία να πα-
τάξει το φαινόμενο του χουλιγκα-
νισμού και της αθλητικής βίας είναι
μια συζήτηση η οποία περιλαμβάνει
πολλαπλά επίπεδα αστοχιών, το

σωρευτικό αποτέλεσμα των οποίων
εντοπίζεται σε θεσμικό, πολιτικό
και στο επίπεδο της αστυνόμευσης
και του, λεγόμενου, basic police
work. Πηγές με γνώση του οπαδι-
κού κινήματος αναφέρουν στην
«Κ» πως η υιοθέτηση της κάρτας
φιλάθλου μετά το 2018-2019 ως μέ-
σο ταυτοποίησης των εισερχόμενων
σε αθλητικά στάδια οπαδών απέ-
τυχε πλήρως για σειρά λόγων:

• Τεχνικών ως προς τις δυνα-
τότητες των ίδιων των γηπέδων
(security surveillance) να έχουν
επαυξημένες, τεχνολογικές, δυνα-
τότητες επιτήρησης και ταυτοποί-
ησης (π.χ. δίκτυο CCTV).

• Χωροθετικών σε σχέση με την
αρίθμηση των θέσεων εντός των
γηπέδων και τη μετακίνηση των
οπαδών αφού εισέλθουν.

• Zήτημα screening. Δεδομένου
ότι κάποιος με την κάρτα φιλάθλου
μπορεί μεν να εισέλθει με τη θεω-
ρητικά ορθή διατύπωση, η πρό-
σβασή του ωστόσο σε κροτίδες,
πυρσούς, καπνογόνα ή φωτοβολίδες
ή ένδυση απόκρυψης προσώπου
(π.χ. full face, μπαλακλάβα, κ.ά.)
μπορεί να γίνει από τρίτα πρόσωπα
–ως είθισται διαχρονικά– παραδοχή
που έκανε και ο κ. Χαρτσιώτης.

Θεσμικά το νομοθετικό πλαίσιο
για την αθλητική βία στην Κύπρο
δεν έχει προσφέρει κάποια καινο-
τόμα νομοθεσία με ισχυρό νομικό

αποτύπωμα προηγουμένου σε επί-
πεδο καταδίκης ενώ, τέλος, πολι-
τικά, όλοι αντιλαμβάνονται πως το
κόστος συνεπειών στα ποδοσφαι-
ρικά σωματεία (οικονομικά πρό-
στιμα, βαθμολογικές ποινές, υπο-
βιβασμός), μέρος των οργανωμένων
οπαδών των οποίων εμπλέκονται
σε σκηνικά αθλητικής βίας, είναι
τέτοιο που υπενθυμίζει την έκταση
της επιρροής των πελατειακών δι-
κτύων που συντηρούνται. Όπως
αναφέρει στην «Κ» πηγή από αθλη-
τικό σωματείο, «οι οργανωμένοι
οπαδοί είναι ψήφοι». 

Η σύνδεση με το έγκλημα
Η κοινωνιολογική ανάλυση των

συνδέσμων οργανωμένων οπαδών
στην Κύπρο –μέρος των οποίων εμ-
πλέκεται σε σκηνικά αθλητικής
βίας– καταδεικνύει τη διαχρονική
τους σύνδεση με οργανωμένα δί-
κτυα, μικρής έκτασης, εγκληματικής
φύσης. Πηγές που γνωρίζουν ανα-
φέρουν στην «Κ» πως μεταξύ των
εν λόγω ultras υπάρχουν εγνωσμέ-
νης αξίας σχέσεις με τη διακίνηση
ναρκωτικών (σ.σ. κυρίως ινδικής
κάνναβης και κοκαΐνης), τη διακί-
νηση προϊόντων παραοικονομίας
που συνδέονται με τη γηπεδική
υποκουλτούρα όπως οι κροτίδες,
οι πυρσοί, οι ναυτικές φωτοβολίδες,
τα σπρέι αναγραφής συνθημάτων
(που αποφέρουν κέρδη σε ένα ιδιό-

τυπο market) και τη μικροπαραβα-
τικότητα (οχλαγωγία, βανδαλισμοί
πινακίδων). Στα πρόσφατα ρατσι-
στικά επεισόδια στη Λεμεσό, στον
απόηχο της Χλώρακας, φαίνεται
εξάλλου πως τεκμαίρεται η συμμε-
τοχή και οργανωμένων χούλιγκαν
αθλητικών σωματείων. Σε αυτό το
επίπεδο η πρόληψη, η παρακολού-
θηση και η χαρτογράφηση αυτών
των κοινωνικών ομάδων και η δια-
σύνδεσή τους με τις ηγεσίες, διοι-
κητικές και οικονομικές, των σω-
ματείων αποτελούν διαχρονικά το
κλειδί, όπως αποδείχθηκε σε άλλες
χώρες, για την αντιμετώπισή τους,
την εξάλειψη της βίαιης ριζοσπα-
στικοποίησης και την πάταξη των
παράνομων δραστηριοτήτων τους. 

Και η Αστυνομία
Η γραμμή «σύγκρουση ή κλεί-

σιμο» του υπουργείου Δικαιοσύνης
και οι απόψεις συνδικαλιστών της
Αστυνομίας περί «νεκρών αν επε-
νέβαιναν» συνοψίζουν την αποτυχία
της έννομης βίας στην Κύπρο να
προκαταλάβει ήνακαταστείλει φαι-
νόμενα χουλιγκανισμού. Η κινητο-
ποίηση μάλιστα τεράστιας αστυ-
νομικής δύναμης για επίφοβα παι-
χνίδια ή ραντεβού οργανωμένων
οπαδών (π.χ. οι συγκρούσεις οπαδών
του Απόλλωνα και του ΑΠΟΕΛ μπρο-
στά από το μνημείο του Γεώργιου
Γρίβα) στα οποία η Αστυνομία Κύ-

πρου αποτυγχάνει να παρέμβει κα-
ταδεικνύουν και εμφανείς επιχει-
ρησιακές αδυναμίες. Ακόμη και την
αδυναμία επιτήρησης/παρακολού-
θησης από ανοικτές πηγές (OSINT),
μάλιστα, της οργάνωσης των οπα-
δών η οποία πριν από τα επίφοβα
ντέρμπι διαχέεται οριζόντια σε φό-
ρουμ και μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης προαναγγέλλοντας, ουσιαστικά,
μέσω αναρτήσεων σκηνικά βίαιων
συγκρούσεων. Υπάρχει, βέβαια, και
η αντίθετη άποψη που εκφράζεται
μέσω αστυνομικών λειτουργών που
ανά καιρούς θεωρούν πως δεν έχουν
τους απαραίτητους όρους εμπλοκής
ή την πολιτική στήριξη για να επέμ-
βουν αποτελεσματικά. Η πιο τραν-
ταχτή αποτυχία πάντως, που δια-
φάνηκε εντός των γηπέδων αλλά
και στα πογκρόμ της Λεμεσού,είναι
αυτή του αντιοχλαγωγικού οχήμα-
τος «Αίαντας» που ενώ αδυνατεί
να διασπάσει μάζες οργανωμένων
οπαδών ή τους ρατσιστές βάνδαλους
στον Μόλο της Λεμεσού χρησιμο-
ποιήθηκε σε ειρηνική διαδήλωση
στη Λευκωσία, τραυματίζοντας δια-
δηλώτρια, προκαλώντας βλάβη στο
μάτι της. Σε κάθε περίπτωση, δε-
δομένου πως η Αστυνομία Κύπρου
αποτελεί τον κατεξοχήν εκφραστή
της έννομης, μονοπωλιακής, βίας
της Κ.Δ., αυτό που απαιτείται είναι
ένας χρυσός κανόνας μεταξύ ανα-
λογικής βίας/καταστολής, πρόλη-
ψης/αποτροπής και αποτελεσμα-
τικότητας προκειμένου να υπάρχει
και μια συνεργασία μεταξύ των δυ-
νάμεων, των αθλητικών σωματείων
και των οργανωμένων συνόλων φι-
λάθλων/ οπαδών. 

Τι να αναμένουμε
Η προαναγγελία των νέων μέ-

τρων κατά του οργανωμένου εγ-
κλήματος και της αθλητικής βίας
αποκτά ιδιαίτερο ενδιαφέρον υπό
το βάρος των εξελίξεων. Μένει να
διαφανεί αν υπάρχει η πολιτική
βούληση για εφαρμογή τους, η πρό-
θεση να σπάσουν αβγά στο δια-
χρονικό ζήτημα του χουλιγκανι-
σμού στην Κύπρο και η πολιτική
παρρησία για ειλικρινή συνεργασία
όλων των εμπλεκομένων φορέων
της Πολιτείας για πάταξη του φαι-
νομένου και εξυγίανση –στην τε-
λική– του προϊόντος του κυπριακού
επαγγελματικού ποδοσφαίρου. Η
μόνη ασφαλής πρόβλεψη είναι πως
αν το ζήτημα του χουλιγκανισμού,
στην Κύπρο, δεν τύχει της δέουσας
προσοχής, τότε κάποιος αθώος νε-
κρός, εντός ή εκτός γηπέδου, είναι
απλώς θέμα χρόνου.

Του ΑΝΔΡΕΑ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑ

Η τοποθέτηση του αρχηγού της
Αστυνομίας Στέλιου Παπαθεοδώρου
για όσα συνέβησαν την Τετάρτη
το βράδυ στη Λεμεσό δεν κατάφερε
να πείσει για την αποφασιστικότητα
της ηγεσίας της Αστυνομίας να κα-
ταστείλει τα περιστατικά οπαδικής
βίας. Πέρα από το χρονικό των επει-
σοδίων και τη μετατόπιση της ευ-
θύνης οι δηλώσεις τού κυρίου Πα-
παθεοδώρου ήταν σε ένα γενικό
πλαίσιο με αρκετές ασάφειες και
χωρίς ξεκάθαρες απαντήσεις στις
ερωτήσεις των δημοσιογράφων. 

Η «Αστυνομία δεν είναι η μόνη
αρμόδια αρχή να αντιμετωπίσει
την οπαδική βία αλλά υπάρχουν
και άλλοι φορείς» είπε ο αρχηγός
της Αστυνομίας σε μια χρονική συγ-
κύρια που η κατάσταση είναι εκτός
ελέγχου με τους χούλιγκαν να δρουν
ανενόχλητοι. Αδιαμφισβήτητα το
πρόβλημα της βίας στα γήπεδα είναι
πολυδιάστατο αλλά την ευθύνη για
τη δημόσια ασφάλεια την έχει η
Αστυνομία και κάτω από αυτό το
πλαίσιο αναμενόταν ότι θα ήταν οι
δηλώσεις του. Στην προσπάθειά
του ο αρχηγός να βγει μπροστά σε
μία από τις πολλές κρίσεις που δεν
έτυχαν ορθού χειρισμού όχι μόνο
δεν κατάφερε να κατευνάσει τις

ανησυχίες αλλά ενέτεινε τις φωνές
που τον αμφισβητούν. Οι γενικο-
λογίες, οι αντιφάσεις και οι υπεκ-
φυγές στο αν υπάρχει ευθύνη και
ως προϊστάμενος της δύναμης δεν
σκέφτηκε την παραίτηση, τον άφη-
σαν εκτεθειμένο. Μετά από την
επιμονή των δημοσιογράφων ενώ
αρχικά ο αρχηγός της Αστυνομίας
είπε ότι «πρέπει να δούμε συλλογικά
και να αναλάβει ο καθένας ό,τι του
αναλογεί και όποιο μερίδιο ευθύνης»
στη συνέχεια απάντησε ότι, «δεν
είναι θέμα ευθυνών, εμείς σαν Αστυ-
νομία κάνουμε το καλύτερο δυνατόν
για να μπορέσει αυτός ο τόπος να
έχει καλύτερη ασφάλεια… Ο σκοπός
μου είναι να βελτιώσω την Αστυ-
νομία, δεν έχω σκεφτεί την παραί-
τησή μου». Η ατολμία του αρχηγού
της Δύναμης να μιλήσει για τις επι-
χειρησιακές αδυναμίες αυτής, οι
οποίες φάνηκαν έντονα σε περι-
στατικά που αφορούν τη βία και το
οργανωμένο έγκλημα, επανάφεραν
στη δημόσια ζήτηση την έλλειψη
βούλησης για πάταξη τέτοιων φαι-
νομένων.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                              

Υπό κλοιό αμφισβήτησης
Οι δηλώσεις του κυρίου Παπα-

θεοδώρου λίγες ώρες μετά τα σο-
βαρά επεισόδια στη Λεμεσό τον
αποδυνάμωσαν τόσο επικοινω-

νιακά όσο και επί της ουσίας, αφού
δεν κατάφερε να τοποθετηθεί απο-
φασιστικά και με σαφήνεια για
ένα φαινόμενο που επαναλαμβά-
νεται ανησυχητικά το τελευταίο
διάστημα. 

Η αμφισβήτηση προς το πρό-
σωπό του από τον πρόεδρο της
Δημοκρατίας και οι πληροφορίες
για αντικατάστασή του φούντωσαν
μετά και τα σοβαρά επεισόδια στη
Λεμεσό και την πορεία κατά του
μεταναστευτικού. Επίσης «φωνές»
για τον τρόπο που χειρίζεται θέ-
ματα εντός της Αστυνομίας υπάρ-
χουν και εντός της Δύναμης. Χα-
ρακτηριστική ήταν η έντονη δυ-
σαρέσκεια των αστυνομικών για
την έλλειψη ατόμων που θα στε-
λεχώνουν τμήματα της πρώτης
γραμμής κάτι που τελικά αποφα-
σίστηκε μετά τη διακοπή τού παι-
χνιδιού Σαλαμίνας-ΑΠΟΕΛ και της
απόπειρας δολοφονίας 49χρονου
στην Αγλαντζιά. 

Τα κενά και οι αστοχίες σε μια
περίοδο που το οργανωμένο έγ-
κλημα και οι χούλιγκαν «αλωνί-
ζουν», φέρνουν ξανά στην επιφά-
νεια το ερώτημα κατά πόσο ο κύριος
Παπαθεοδώρου μπορεί να ηγηθεί
της προσπάθειας για να επανέλθει
το αίσθημα της δημόσιας ασφάλειας
στους πολίτες. 

Ενας Αρχηγός σε αμηχανία
Δεν βλέπει ευθύνες ούτε σκέφτεται να παραιτηθεί από την ηγεσία της Δύναμης 26/3/2023 Πεδίο «μάχης» το «Ελευθερία»

Σοβαρά επεισόδια στην αναμέτρηση μεταξύ του Απόλλωνα και της
Ανόρθωσης στο «Ελευθερία», για τα ημιτελικά του κυπέλλου στο
μπάσκετ. Αποτέλεσμα ζημιές σε περιπολικά, πυρκαγιά στον Σταθμό
της ΟΣΕΛ, και τρεις αστυνομικοί τραυματίες.           

27-28/8/2023 Επεισόδια στη Χλώρακα 

300 άτομα πραγματοποίησαν εκδήλωση κατά του μεταναστευτικού
στη Χλώρακα. Παρά την παρουσία Aστυνομίας και ΜΜΑΔ, υπήρξαν
βίαια επεισόδια. Την επόμενη ημέρα ομάδα ατόμων με ρόπαλα και
λοστούς ήρθε σε σε σύγκρουση με την Αστυνομία, ενώ έριχναν πέ-
τρες και έβαζαν φωτιές. Συνελήφθησαν 21 πρόσωπα.        

1/9/2023 Νύχτα χάους στη Λεμεσό 

Διεξάγεται πορεία κατά του μεταναστευτικού με τους κουκουλοφό-
ρους στο πέρασμά τους να προκαλούν μεγάλες ζημιές σε καταστή-
ματα αλλοδαπών. Επίσης, στο κέντρο της περιοχής κάστρου όχημα
τυλίχθηκε στις φλόγες.

30-31/10/2023 Δολοφονικά κτυπήματα μέσα λίγες ώρες 

Δύο δολοφονικά κτυπήματα κατά του Θανάση Καλογερόπουλου και
Αλέξη Μαυρομιχάλη στην παραλιακή λεωφόρο Αμαθούντας και
στην οδό Βερενίκης στη Λευκωσία Λευκωσία αιφνιδίασαν την
Αστυνομία. 

15-16/1/2023 Βία στα γήπεδα και απόπειρα δολοφονίας

Απόπειρα δολοφονίας 49χρονου με ρίψη δύο πυροβολισμών στις 5
το απόγευμα στη λεωφόρο Λάρνακος στη Λευκωσία. Στο αυτοκίνητο
επέβαιναν τα παιδιά του. Την επομενη ημέρα ρίψη φωτοβολίδων
έξω από το ΓΣΠ κατά τη διάρκεια του αγώνα Ομόνοια 29Μ-Ανόρθω-
σης. Ρίψη κροτίδας στο Σαλαμίνα-ΑΠΟΕΛ.

Οι οργανωμένοι οπαδοί είναι ψήφοι
Στο έλεος των χούλιγκαν το ποδόσφαιρο – Γιατί αποτυγχάνει διαχρονικά η Πολιτεία στην πάταξη της αθλητικής βίας

Το χρονικό των αστοχιών 
πριν από τα σοβαρά επεισόδια 

Η εν λόγω εικόνα από τον αγώνα
Απόλλων-ΑΕΛ στο «Αλφαμέγα» έγι-
νε γρήγορα viral στα ΜΚΔ δημιουρ-
γώντας, εύλογα, αγανάκτηση.

<<<<<<<

Θεσμικά το νομοθετικό
πλαίσιο για την αθλητι-
κή βία στην Κύπρο δεν
έχει προσφέρει κάποια
καινοτόμα νομοθεσία με
ισχυρό νομικό αποτύπω-
μα προηγουμένου σε
επίπεδο καταδίκης.

<<<<<<<

«Φωνές» για τον τρόπο
που ο αρχηγός της
Αστυνομίας χειρίζεται
θέματα εντός της Αστυ-
νομίας υπάρχουν 
και εντός της Δύναμης.

H πρόληψη, η παρακολούθηση και η χαρτογράφηση των χούλιγκαν και η διασύνδεσή τους με τις ηγεσίες των σωματείων αποτελούν δια-
χρονικά το κλειδί, όπως αποδείχθηκε σε άλλες χώρες, για την αντιμετώπισή τους. 

O αρχηγός της Αστυνομίας Στέλιος
Παπαθεοδώρου, στην προσπάθειά
του να βγει μπροστά, όχι μόνο δεν
κατάφερε να κατευνάσει τις ανησυ-
χίες αλλά ενέτεινε τις φωνές που
τον αμφισβητούν.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Δικαιολογημένη αισιοδοξία φέρνει
στην Κύπρο η γεωτρητική δραστη-
ριότητα του ιταλικού κολοσσού
της ΕΝΙ στο τεμάχιο «6» επί της
κυπριακής αποκλειστικής οικονο-
μικής ζώνης (ΑΟΖ). Η αξιολογητική
γεώτρηση (appraisal well) επί του
στόχου «Κρόνος-2» στο κοίτασμα
«Κρόνος», που ολοκληρώθηκε την
περασμένη εβδομάδα από το πλωτό
γεωτρύπανο «Transocean Barents»,
ολοκληρώθηκε με το άναμμα φλό-
γας –πτυχή που επιβεβαιώνει με
επιτυχία την ανακάλυψη, ξανά από
την κοινοπραξία Total-ENI, το 2022,
του κοιτάσματος «Κρόνος». Υπεν-
θυμίζεται πως το κοίτασμα «Κρό-
νος» έχει αξιολογηθεί ως προς τις
ποσότητες εγγύς των 2,5 tcf (τρι-
σεκατομμυρίων κυβικών ποδιών)
φυσικού αερίου και εντός των επό-
μενων εβδομάδων θα διαφανεί,
από την ΕΝΙ, αν η αξιολογητική
γεώτρηση στο πηγάδι «Κρόνος-2»
θα επιβεβαιώσει την ύπαρξη των
εν λόγω ποσοτήτων, την ποιότητα
του φυσικού αερίου καθώς και –
σε τεχνικό επίπεδο– τη δυνατότητα
του να καταστούν οι υδρογονάν-
θρακες εμπορικά αξιοποιήσιμοι σε
μεσοπρόθεσμο επίπεδο. 

Μοτίβο ανακαλύψεων 
Παρά το γεγονός πως τα 4,5 tcf,

περίπου, της «Αφροδίτης» (τεμάχιο
«12» επί της ΑΟΖ) παραμένουν οι
μοναδικές επιβεβαιωμένες και εμ-
πορικά αξιοποιήσιμες ποσότητες
φυσικού αερίου που έχουν ανακα-
λυφθεί τα τελευταία χρόνια και που
εκκρεμούν ως προς την εκμετάλ-
λευσή τους, το τεμάχιο «6» επί της
κυπριακής ΑΟΖ δείχνει να έχει ένα

μοτίβο ανακαλύψεων τα τελευταία
χρόνια. Τα τελευταία χρόνια υπήρ-
ξαν τρεις ανακαλύψεις κοιτασμάτων
φυσικού αερίου στο τεμάχιο «6»
σε σειρά από την ιταλογαλλική κοι-
νοπραξία της Total/ENI:
• To κοίτασμα «Ζευς» όπου το 2022
η ΕΝΙ κατέδειξε την ύπαρξη στήλης
φυσικού αερίου 105 μέτρων με πο-
σότητες που προκαταρκτικά εκτι-

μώνται μεταξύ 2 και 3 tcf.
• Το κοίτασμα «Κρόνος» όπου η
ΕΝΙ κατέδειξε την ύπαρξη στήλης
φυσικού αερίου οι εκτιμήσεις –
προκαταρκτικά – για το οποίο ανέρ-
χονται σε 2,5 tcf. Τα δεδομένα του
«Κρόνος 2» θα κρίνουν σε πολύ με-
γάλο βαθμό την προοπτική τού εν
λόγω κοιτάσματος.
• To κοίτασμα «Καλυψώ» που ανα-
καλύφθηκε το 2018, παρά τις αρχικά
αισιόδοξες εκτιμήσεις έχει πλέον
εγκαταλειφθεί με τις ποσότητες να
μην ξεπερνούν το 1 tcf, με μικρές
πιθανότητες εκμετάλλευσης λόγω
της γεωμορφολογίας του βυθού στην
εν λόγω περιοχή.

Συνολικά, το τεμάχιο «6» θα μπο-
ρούσε αθροιστικά να αποκτήσει
μια δυναμική της τάξης των 5,5-7
tcf, δεικνύοντας όχι μόνο μοτίβο
ανακαλύψεων φυσικού αερίου στο
υφαλοπρανές της περιοχής αλλά

και επαναλαμβανόμενες γεωτρήσεις
στην περιοχή από την ευρωπαϊκή
κοινοπραξία, που επανήλθε μετά
την πανδημία, δεδομένου πως στο
εν λόγω τεμάχιο της κυπριακής
ΑΟΖ υπάρχει και μοτίβο αμφισβή-
τησης των κυριαρχικών δικαιωμά-
των εκ μέρους της Τουρκίας που
θεωρεί πως μέρος του «6» εμπίπτει
εντός των «θαλάσσιων ζωνών» της

λεγόμενης ΤΔΒΚ και υπήρξε και
ιστορικό ντε φάκτο αμφισβήτησης
με την παράνομη (και ανεπιτυχή
ως προς τα αποτελέσματα) γεώ-
τρηση του τουρκικού γεωτρύπανου
«Yavuz» (ΤPAO), την τελευταία από
μία σειρά ενεργειών της Άγκυρας
στη θαλάσσια περιοχή πέριξ της
Κύπρου, την περίοδο Μαΐου-Ιουλίου
του 2020. Η τουρκική ΤΡΑΟ δεν

επανήλθε στο «6» μετά το 2021 και
την επάνοδο της ιταλογαλλικής
κοινοπραξίας. 

Σύνδεση με «Ζορ» 
Τόσο το τεράστιο αποτύπωμα

της ιταλικής ΕΝΙ στο αιγυπτιακό
κοίτασμα-μαμούθ «Ζορ» όσο και η
γεωγραφική εγγύτητα του τεμαχίου
«6» στην αιγυπτιακή ΑΟΖ σε συν-
δυασμό με διάφορες πτυχές της
ανάπτυξης του αιγυπτιακού τεμα-
χίου ξεδιπλώνουν σημαντικές προ-
οπτικές για τη διασύνδεση των κοι-
τασμάτων τού εν λόγω τεμαχίου
με την Αίγυπτο. Μένει φυσικά να
ολοκληρωθεί η χαρτογράφηση, με
ακρίβεια, των ποσοτήτων στην πε-
ριοχή καθώς και η διάσταση της
ρεαλιστικής δυνατότητας για εξό-
ρυξη και εμπορική τους εκμετάλ-
λευση. Η κινητικότητα στο «6» σε
κάθε περίπτωση αξιολογείται θε-
τικά, δεδομένου ότι το ζήτημα της
«Αφροδίτης» και του αναπτυξιακού
της πλάνου παραμένει σε εκκρε-
μότητα με τη Chevron. 

Εξελίξεις για «Αφροδίτη» 
Το 2024 κρίνεται ως ιδιαίτερα

μεταβατικό, αλλά και ουσιώδες,
έτος για το ερευνητικό πρόγραμμα
της Κυπριακής Δημοκρατίας ανα-
φορικά με τους υδρογονάνθρακες,
μιας και εντός της χρονιάς επιτα-
χύνονται διάφορες εξελίξεις με
φόντο την κυπριακή ΑΟΖ. Η Ex-
xonMobil αναμένεται εντός του
έτους να προβεί εκ νέου σε γεω-
τρήσεις στα τεμάχια «5» και «10».
Υπενθυμίζεται πως την περίοδο
2019-2021 επί του τεμαχίου «10»
ανακαλύφθηκε το κοίτασμα «Γλαύ-
κος» το οποίο θεωρείται αρκετά
υποσχόμενο (δυνητικά 5 με 8 tcf),

ενώ ο αμερικανικός κολοσσός θέλει
να επεκτείνει τις ενέργειες χαρτο-
γράφησης στην περιοχή με γεώ-
τρηση επί του τεμαχίου «5». Στον
αντίποδα η κοινοπραξία της
Total/ENI θέλει να επισπεύσει,
εντός του έτους, την ανάπτυξη του
«Κρόνου» προκειμένου εντός του
2025 να παρθούν ίσως και αποφά-
σεις για την κήρυξη του κοιτάσμα-
τος σε εμπορικά αξιοποιήσιμου. 

Η κρισιμότερη ωστόσο εξέλιξη
αφορά την επάνοδο της αμερικα-
νικής Chevron στις 31 Μαρτίου,
όπου λήγει και η διορία που έχει
λάβει από την Κυπριακή Δημοκρα-
τία, για το αναθεωρημένο πλάνο
ανάπτυξης της «Αφροδίτης» επί
του τεμαχίου «12». Παρά την αρχική
διαρροή περί συμφωνίας των δύο
μερών μετά από διαπραγματεύσεις
εβδομάδων από πέρυσι τον Μάιο
η «Κ» γνωρίζει πως υπάρχει μεν
συναντίληψη σε σχέση με τις αρ-
χικές διαφορές, ωστόσο το θέμα
δεν έχει κλείσει. Στα τέλη Μαρτίου
ο αμερικανικός κολοσσός πρέπει
να παραδόσει τόσο σχέδιο προκα-
ταρκτικής ανάπτυξης του κοιτά-
σματος (FEED) όσο και τελική επεν-
δυτική απόφαση (FID), με την Κ.Δ.
να επιδιώκει ικανοποίηση και των
δύο συνθηκών με γνώμονα την
πλωτή μονάδα παραγωγής (FPU,
Floating Production Unit) επί του
κοιτάσματος. Συγκλίνουσες πλη-
ροφορίες φέρουν πάντως τη Che-
vron να επανέρχεται με διαπραγ-
ματεύσεις, πράγμα που εκτός απρο-
όπτου δεν θα ολοκληρώσει τη δια-
κρίβωση της ανάπτυξης του κοι-
τάσματος, παρατείνοντας έτσι τον
χρόνο προκειμένου το φυσικό αέριο
της «Αφροδίτης» να ανέλθει, και
τυπικά, στην επιφάνεια.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Παρούσα στο μετοχικό σχήμα σε
ένα από τα μεγαλύτερα ενεργειακά
έργα της Ανατολικής Μεσογείου
θα είναι η Κυπριακή Δημοκρατία,
απόφαση η οποία θα κλειδώσει την
εβδομάδα που έρχεται. Μελέτη, η
οποία παρουσιάστηκε στα μέσα
της προηγούμενης εβδομάδας στο
Προεδρικό Μέγαρο, ανάβει το πρά-
σινο φως για συμμετοχή στην ηλε-
κτρική διασύνδεση Ισραήλ-Κύπρου-
Κρήτης, έργο που θα διαφοροποι-
ήσει τα σημερινά ενεργειακά δε-
δομένα τόσο της Κύπρου όσο και
της περιοχής ευρύτερα. Τα συμπε-
ράσματα σχετικής μελέτης φαίνεται
πως βοήθησαν ώστε να αρθούν οι
επιφυλάξεις που υπήρχαν πολύ πριν
το έργο περάσει στη δικαιοδοσία
τού ΑΔΜΗΕ και να δημιουργήσουν
ένα θετικό πρόσημο, το οποίο, όπως
πιστεύεται, θα δώσει ώθηση στο
όλο έργο. Σύμφωνα με τις πληρο-
φορίες που έχει στη διάθεσή της η
«Κ», η σημαντική απόφαση αναμέ-
νεται να ληφθεί το επόμενο επταή-
μερο προκειμένου το υπουργείο
Ενέργειας να είναι εντός των χρο-
νοδιαγραμμάτων που είχαν τεθεί
για να ενημερώσει τον Φορέα Υλο-
ποίησης του Έργου, τον ΑΔΜΗΕ
στην Αθήνα. Της απόφασης θα προ-
ηγηθεί ενημέρωση του προέδρου
της Δημοκρατίας Νίκου Χριστο-
δουλίδη από τον υπουργό Ενέργειας
Γιώργο Παπαναστασίου, η οποία
θα πραγματοποιηθεί κατά πάσα πι-
θανότητα την Τρίτη που έρχεται.
Η προοπτική συμμετοχής της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας υπήρχε από
την εποχή που Φορέας Υλοποίησης
του έργου ήταν ο EuroAsia Inter-
connector. Ειδικότερα το πρώτο
διάστημα κυβερνητικές πηγές της
τότε περιόδου χαρακτήριζαν ζωηρό
το ενδιαφέρον συμμετοχής. Ωστόσο,
οι καθυστερήσεις που καταγράφη-
καν στη συνέχεια και μετά την από-
φαση της Ελλάδας να αποξενώσει
την τρίτη φάση του έργου, Κρήτη-
Πελοπόννησος, από τον EuroAsia
Interconnector μείωσαν το ενδια-
φέρον, το οποίο αναζωπυρώθηκε
μετά την αλλαγή Φορέα Υλοποίησης
του ενεργειακού έργου.

Η συμμετοχή
Στη βάση των συμπερασμάτων

της μελέτης του διεθνούς οίκου
DNV (Det Norske Veritas), η Κυ-
πριακή Δημοκρατία θα συμμετάσχει

στο μετοχικό σχήμα τού Great Sea
Interconnector, θυγατρικής εται-
ρείας ειδικού σκοπού του ΑΔΜΗΕ
που υλοποιεί το έργο της ηλεκτρικής
διασύνδεσης Ελλάδας-Κύπρου-Ισ-
ραήλ, η διοικητική δομή της οποίας
οριστικοποιήθηκε την προηγούμενη
εβδομάδα. Η συμμετοχή της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας υπολογίζεται
ότι θα κινηθεί κοντά στο 25%, πο-
σοστό που φαίνεται να ικανοποιεί
τους στρατηγικούς σχεδιασμούς
της Λευκωσίας και που σε συνδυα-
σμό με το ποσοστό του ΑΔΜΗΕ
μπορούν να εξασφαλίσουν το πλει-
οψηφικό πακέτο του ηλεκτρικού
καλωδίου. Επί του παρόντος δεν
υπάρχουν ακριβή στοιχεία για το
ποσό που θα καταβληθεί για την
αγορά του μετοχικού πακέτου, ωστό-
σο αυτό υπολογίζεται ότι ενδεχο-
μένως να κυμανθεί κάτω από τα

€50 εκατ., συνολικό ποσό που φαί-
νεται να καταβλήθηκε στον αρχικό
ανάδοχο του έργου EuroAsia Inter-
connector από τον ΑΔΜΗΕ προκει-
μένου να καταστεί Φορέας Υλοποί-
ησής του.

Το οικονομικό τίμημα
Ένα ζήτημα που φαίνεται να

προκύπτει είναι από πού θα αντ-
ληθούν οι οικονομικοί πόροι συμ-
μετοχής της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας στο ηλεκτρικό καλώδιο. Μια
σκέψη, η επικρατέστερη, είναι το
κεφάλαιο αγοράς να αντληθεί από
τα €100 εκατ. του Ταμείου Ανάκαμ-
ψης και Ανθεκτικότητας, νοουμένου
ότι δεν θα θεωρηθεί κρατική ενί-
σχυση και ότι η Κυπριακή Δημο-
κρατία μπορεί να αγοράσει μετοχές
σε Market Conditions, δηλαδή ό,τι
αγόρασε ο ΑΔΜΗΕ από τον προ-
ηγούμενο Φορέα Υλοποίησης του
καλωδίου. Άγνωστο παραμένει επί
του παρόντος εάν εκτός από το τί-
μημα αγοράς των μετοχών η Κυ-
πριακή Δημοκρατία είναι υποχρε-
ωμένη να συμμετάσχει στη χρη-
ματοδότηση του έργου με βάση το
μετοχικό της ποσοστό. Μια απάν-
τηση στο κομμάτι χρηματοδότησης
δίνει επίσημη ανακοίνωση της θυ-
γατρικής εταιρείας ειδικού σκοπού
τού ΑΔΜΗΕ, που υλοποιεί το έργο
της ηλεκτρικής διασύνδεσης Ελ-
λάδας-Κύπρου-Ισραήλ, η οποία
εκτός από τη διεύρυνση της μετο-

χικής σύνθεσης του Great Sea In-
terconnector, θεωρεί πως το επό-
μενο ορόσημο θα είναι οι διεργα-
σίες με ενδιαφερόμενους επενδυ-
τές. «Παράλληλα, έχουν ήδη ξεκι-
νήσει οι συζητήσεις με πιστωτικά
ιδρύματα προκειμένου να γίνει έγ-
καιρα το financial closure του έρ-
γου, για το οποίο είναι απαραίτητο
και ένα indicative Term Sheet από
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων» αναφέρεται. Προς αυτή την
κατεύθυνση κινείται και η παρου-
σία την περασμένη Παρασκευή
στη Λευκωσία επενδυτικού ταμείου
από τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα,
που έχουν εκφράσει αρχικό ενδια-
φέρον να επενδύσουν στο ηλε-
κτρικό καλώδιο. 

Η Ε.Ε.
Το συνολικό κόστος υλοποίησης

του ηλεκτρικού καλωδίου έχει υπο-
λογιστεί στα €1,9 δισ. Εκτός από
τους επενδυτές, οικονομικά, το έργο
στηρίζεται και από την Ε.Ε. με επι-
χορήγηση συνολικού ύψους €657,9
εκατ. από το Connecting Europe
Facility. Ήδη στην Αθήνα η διοί-
κηση του ΑΔΜΗΕ είχε επαφές με
στελέχη της Γενικής Διεύθυνσης
Ενέργειας της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής για τα χρονοδιαγράμματα του
έργου αλλά και τη χρηματοδότησή
του, από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
και την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επεν-
δύσεων. Θετικό σημάδι θεωρείται

και η αύξηση της προχρηματοδό-
τησης από τη CINEA (European Cli-
mate, Infrastructure and Environ-
ment Executive Agency), από τα
55,2 εκατ. ευρώ του αρχικού δι-
καιούχου (ΕuroAsia Interconnector)
στα 164,5 εκατ. ευρώ, ποσό που
αποτελεί το 25% της συνολικής επι-
χορήγησης, τα οποία έχουν ήδη ει-
σπραχθεί. 

Kοινωνική ευημερία
Η προοπτική συμμετοχής της

Κυπριακής Δημοκρατίας στο Great
Sea Interconnector ενισχύεται σε
σημαντικό βαθμό από τα συμπε-
ράσματα στα οποία κατέληξε μελέτη
του διεθνούς οίκου DNV, η οποία
έλαβε υπόψη της και παλιότερες
μελέτες που είχαν γίνει. Η άρση
της ενεργειακής απομόνωσης της
Κύπρου θεωρείται δεδομένη από
την υλοποίηση του ηλεκτρικού κα-
λωδίου καθώς και η άρση των εμ-
ποδίων που υπάρχουν με την απορ-
ρόφηση πράσινης ενέργειας. Οι με-
λετητές καταλήγουν στο συμπέρα-
σμα πως η ηλεκτρική διασύνδεση
της Κύπρου με τα ευρωπαϊκά συ-
στήματα ηλεκτρικής ενέργειας μέσω
Ελλάδας θα έχει κοινωνικό αποτύ-
πωμα σε καταναλωτές και παρα-
γωγούς ηλεκτρικής ενέργειας. Το
ηλεκτρικό καλώδιο θα παρέχει μια
σταθερή πηγή ενέργειας, επιτρέ-
ποντας μια δυνητική εξαγωγή τής
πλεονάζουσας ενέργειας. Η μελέτη
προτρέπει την κυβέρνηση να δώσει
προτεραιότητα σε έργα ηλεκτρικής
διασύνδεσης ως το βασικό εργαλείο
για μείωση εξάρτησης από ορυκτά
καύσιμα και βελτίωσης χρήσης των
άφθονων ΑΠΕ, με μείωση των πε-
ρικοπών ηλεκτρικής ενέργειας. Επί-
σης, η μελέτη εντοπίζει και άλλες
δυνατότητες όπως η εξαγωγή πρά-
σινης ενέργειας, η σταθερότητα
του δικτύου μεταφοράς ηλεκτρικής
ενέργειας καθώς και η μείωση της
εξάρτησης από ξεπερασμένες δυ-
νατότητες αποθήκευσης ενέργειας.
Προτείνει ένα ρυθμιζόμενο επιχει-
ρηματικό μοντέλο εφόσον η αγορά
ηλεκτρικής ενέργειας δεν έχει απε-
λευθερωθεί. Ξεχωριστό ενδιαφέρον
παρουσιάζουν οι αναφορές στα συ-
στήματα αποθήκευσης ηλεκτρικής
ενέργειας, προτείνοντας τη διερεύ-
νηση των πιθανών πλεονεκτημάτων
συνεργασίας των συστημάτων απο-
θήκευσης μεγάλης κλίμακας, όπως
οι υδροηλεκτρικοί σταθμοί με έργα
διασύνδεσης.

Great Sea
Interconnector

Μάνος Μανουσάκης, 
πρόεδρος Δ.Σ.

Ιωάννης Μάργαρης, 
αναπληρωτής πρόεδρος Δ.Σ.

Ελένη Ζαρίκου, μέλος

Ιωάννης Βρεττός, μέλος

Liu Yin, μέλος

Θεόδωρος Τσακίρης, μέλος 

Νικόλαος Φρυδάς, μέλος

ΑΔΜΗΕ
Μανούσος Μανουσάκης, 
πρόεδρος και διευθύνων 

σύμβουλος

Chen Dong, 
αναπληρώτρια 

διευθύνουσα σύμβουλος

Ιωάννης Μάργαρης, 
αντιπρόεδρος

Ιωάννης Καράμπελας, μέλος

Yunpeng He, μέλος

Yin Liu, μέλος

Φώτιος Νικολόπουλος, 
μέλος - εκπρόσωπος 

εργαζομένων

Αντώνης Ασπράς, μέλος

Σταύρος Ιγνατιάδης, μέλος

<<<<<<<

Εντός των επόμενων
εβδομάδων θα διαφανεί
αν οι υδρογονάνθρακες
είναι εμπορικά 
αξιοποιήσιμοι σε 
μεσοπρόθεσμο επίπεδο. 

Εχει δρόμο 
ακόμη ο στόχος 

«Κρόνος»

Η ΕΝΙ προχώρησε με το άναμμα φλόγας στον στόχο «Κρόνος-2» με
ενδείξεις φυσικού αερίου επί της κυπριακής ΑΟΖ.

Στο 1,9 δισ. το συνολικό κόστος του έργου
Η συμμετοχή της Κυπριακής Δημοκρατίας στο μετοχικό σχήμα τού Great Sea Interconnector θα κινηθεί κοντά στο 25%

<<<<<<<

Το ποσό συμμετοχής στο
μετοχικό κεφάλαιο του
Great Sea Interconnector
θα εκταμιευθεί από το
Ταμείο Ανάκαμψης και
Ανθεκτικότητας και δεν
υπολογίζεται να ξεπερνά
το τίμημα των €50 εκατ.,
που κατέβαλε ο ΑΔΜΗΕ.

ΜΕΣΟΓΕΙΟΣ ΘΑΛΑΣΣΑ

ΛΕΥΚΩΣΙΑ

ΛΕΜΕΣΟΣ

ΚΥΠΡΟΣ ΣΥΡΙΑ

ΤΟΥΡΚΙΑΕΛΛΑΔΑ

ΒΗΡΥΤΟΣ

ΔΑΜΑΣΚΟΣ

ΑΜΜΑΝ

ΙΕΡΟΥΣΑΛΗΜ

ΓΑΖΑ

ΚΑΪΡΟ

ΑΛΕΞΑΝΔΡΕΙΑ

ΚΡΗΤΗ
ΗΡΑΚΛΕΙΟ

ΑΘΗΝΑ

ΑΓΚΥΡΑ

ΛΙΒΑΝΟΣ

ΙΟΡΔΑΝΙΑΙΣΡΑΗΛ
ΑΙΓΥΠΤΟΣ

ΛΙΒΥΗ

Στόχος της Λευκωσίας είναι το ποσοστό μετοχών της Κυπριακής Δημοκρατίας μαζί με το ποσοστό του ΑΔΜΗΕ να είναι το πλειοψηφικό πακέτο μετο-
χών του ηλεκτρικού καλωδίου από την Κύπρο προς την Ελλάδα.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Ναζιστές ή ακόμα ένα κόμμα λαϊ-
κιστών;» ήταν το ερώτημα που τί-
θετο τα τελευταία χρόνια στη Γερ-
μανία για το ακροδεξιό κόμμα Εναλ-
λακτική για την Γερμανία (AfD),
αυτό είναι και το ερώτημα που τί-
θεται πλέον ευρύτερα στην Ευρώπη
μετά την άνοδο μιας σειράς ακρο-
δεξιών κομμάτων που πολλά από
αυτά, φιλοδοξούν πλέον να μετα-
τραπούν από αντισυστημικά, συγ-
καλύπτονταςτο ναζιστικό παρελθόν
τους, σε κόμματα εξουσίας. Ενώ
στην περίπτωση της Μελόνι στην
Ιταλία οι απόψεις πολιτικών ανα-
λυτών και ΜΜΕ διίστανται ακόμη
για το τι τελικά πρεσβεύει, στη Γερ-
μανία η απάντηση για το AfD, δό-
θηκε, έστω και με σχετική καθυ-
στέρηση. Η αποκάλυψη της συμ-
μετοχής μελών του AfD σε συναν-
τήσεις με νεοναζί, συζητώντας τη
μαζική απέλαση στη βόρεια Αφρική
μεταναστώναιτούντων ασύλων και
Γερμανών πολιτών ξένης καταγωγής
που σύμφωνα με τους ίδιους δεν
κατάφεραν να ενσωματωθούν είχε
ως αποτέλεσμα να βγουν στους δρό-
μους εκατοντάδες χιλιάδες Γερμανοί
για να διαδηλώσουν εναντίον τους.
Όσο όμως κι αν τα ποσοστά τους
άρχισαν να πέφτουν, εξακολουθούν
να είναι το δεύτερο σε ποσοστά
κόμμα στη Γερμανία, προκαλώντας
ανησυχία για το αν μπορεί πλέον
να τύχει διαχείρισης το τέρας που
θέριεψε ή αν είναι πια αργά. Με
αφορμή την περίπτωση AfD, θα
πρέπει να ανοίξει παράλληλα και η
συζήτηση για την ευρύτερη άνοδο
της Ακροδεξιάς στην Ευρώπη και
τι ακριβώς πρεσβεύουν. Στην Κύπρο,
το ακροδεξιό κόμμα ΕΛΑΜ, βάσει
δημοσκοπήσεων, φιλοδοξεί να λάβει
την τρίτη θέση στις επικείμενες
εκλογές προσπαθώντας ωστόσο να
συγκαλύψει το φασιστικό παρελθόν
του, τους δεσμούς του με τη Χρυσή
Αυγή και το νεοναζιστικό κόμμα
Γερμανίας NPD. Πλέον προωθεί προ-
φίλ που επιχειρεί να επικεντρωθεί
στον λαϊκισμό, ακολουθώντας πιστά
τα χνάρια της Ιταλίδας πρωθυπουρ-
γού ΤζόρτζιαΜελόνικαι να ενταχθεί
στους Συντηρητικούς και Μεταρ-
ρυθμιστές (ECR), την τρίτη μεγα-
λύτερη πολιτική δύναμη του Ευρω-
κοινοβουλίου. Ένα προφίλ που δεί-
χνει πως το ΕΛΑΜ όχι μόνο θέλει
να ενισχυθεί σημαντικά σε θέμα
ποσοστών, αλλά και να αποτελέσει
τελικά και κόμμα εξουσίας.

Το ερώτημα βεβαίως είναι πως
το ΕΛΑΜ φλερτάρει με την τρίτη
θέση δεδομένου και του φασιστικού
παρελθόντος του. 

• Απέκοψε –τουλάχιστον δη-
μοσίως– τις σχέσεις με τη Χρυσή
Αυγή.

• Δουλεύει σιωπηρά και οργα-
νωτικά σε γειτονιές και κερκίδες. 

• Φλέρταρε με το αντιεμβολια-
στικό κίνημα, είναι ενάντια στο
woke κίνημα.

• Εκμεταλλεύτηκε το κενό στον
χώρο της Δεξιάς και ιδιαίτερα την
κρίση εντός του ΔΗΣΥ.

• Κανονικοποιήθηκε από τα
κόμματα του λεγόμενου δημοκρα-
τικού τόξου και από μερίδα των
ΜΜΕ.

Με παρελθόν
ναζιστικό

Είναι ευρέως γνωστό ότι στην
πρώτη εμφάνιση του προέδρου του

ΕΛΑΜ,ΧρίστοςΧρίστου στο ΣΙΓΜΑ,
έσπευσε να διευκρινίσει πως είναι
η Χρυσή Αυγή της Κύπρου και πως
για λόγους καθαρά διαδικαστικούς
έχουν άλλο όνομα. Ο ίδιος ήταν
στην φρουρά του Νίκου Μιχαλο-
λιάκου, ενώ τα στελέχη του κόμ-
ματος (ΓεάδηςΓεάδη, Άγγελος Ιωάν-
νου, ο οποίος ήταν και υποψήφιος
της Χρυσής Αυγής στις ευρωεκλογές
του 2019) έκαναν συχνές εμφανίσεις
στα βίντεο που δημοσιοποιούσε η
Χρυσή Αυγή με στελέχη της. Πηγές
της «Κ» σημειώνουν πως στην πρώ-
τη πενταετία τους στο Κοινοβούλιο,
οι τηλεφωνικές επικοινωνίες με
τον Ηλία Κασιδιάρη ήταν καθημε-
ρινές, τόσο για την οργανωτική
όσο και για την ιδεολογική καθο-
δήγηση. Η δολοφονία Φύσσα και
η ανακήρυξη της Χρυσής Αυγής
ως εγκληματικής οργάνωσης ανάγ-
κασε το ΕΛΑΜ, μετά και από συ-
νεννόηση με τη Χρυσή Αυγή, να
κρατήσει αποστάσεις για να δια-
σωθεί πολιτικά. Βεβαίως η σχέση
με το ακροδεξιό μόρφωμα στην Ελ-
λάδα, δεν ήταν το μόνο. Η «Κ» επι-
κοινώνησε με τον βουλευτή του
ΕΛΑΜ Σωτήρη Ιωάννου, ο οποίος
υπογράμμισε πως το ΕΛΑΜ κινείται
με τα υπόλοιπα πατριωτικά κόμματα
της Ευρώπης και φιλοδοξεί να μπει
στο ECR στις προσεχείς εκλογές.
Κληθείς να σχολιάσει ποια είναι η
σχέση με το AfD, ο ίδιος έσπευσε
να αναφέρει πως το ΕΛΑΜ δεν έχει
καμία σχέση με κανένα κόμμα στη
Γερμανία. Η «Κ» ωστόσο είχε απο-
καλύψει από το 2019, σχέσεις του
ΕΛΑΜ με το νεοναζιστικό κόμμα
της Γερμανίας NPD μέσω υπόγειων
χρηματοδοτήσεων και ανταλλαγής
αποστολών. Το 2010, δύο στελέχη
του ακροδεξιού κινήματος έλαβαν
μέρος σε εκδήλωση στο Παραλίμνι,

την οποία δημοσιοποίησε το ΕΛΑΜ.
Το 2011, ο τότε υπουργός Εσωτε-
ρικών της Γερμανίας Ole Schröder
κατόπιν ερώτησης για το αν νεο-
ναζιστικές οργανώσεις της Γερμα-
νίας έχουν σχέση με το ΕΛΑΜ,
έστειλε γραπτή απάντηση στο γερ-
μανικό κοινοβούλιο, αναφέροντας
μία σειρά στοιχείων που δείχνει
πως το ΕΛΑΜ και το NPD είχαν
σχέσεις και επαφές.

Αποδεικνύονται μάλιστα με τη
συμμετοχή ενός Κύπριου ΕΛΑΜίτη
–ο οποίος δεν κατονομάζεται– στο
τέταρτο «Φεστιβάλ των Λαών» (φε-
στιβάλ στο οποίο συμμετέχουν εξ-
τρεμιστικές και νεοναζιστικές ορ-
γανώσεις), που διοργανώθηκε σε
πόλη της Θουριγγίας. Ο συγκεκρι-
μένος Κύπριος ΕΛΑΜίτης μάλιστα,
όπως αναφέρεται, στη γραπτή απάν-
τηση της γερμανικής κυβέρνησης,
είχε τοποθετηθεί κατά τη διάρκεια
του φασιστικού φεστιβάλ. Σε σχε-
τική αναφορά τού Άντρου Κυπρια-
νού για το εν λόγω θέμα, το ΕΛΑΜ
παραδεχόταν τη σχέση καθώς σε
ανακοίνωσή του σημείωνε πως «εί-
ναι πραγματικά γελοίο να μας επι-
τίθεται κάποιος όχι για τις θέσεις
ή πράξεις μας αλλά για τη συνερ-
γασία μας με ένα κόμμα του εξω-
τερικού. Δεν το έχουμε κρύψει άλ-
λωστε πως το γερμανικό NPD είναι
ένα από τα ευρωπαϊκά εθνικιστικά
κινήματα με τα οποία έχουμε ανα-
πτύξει σχέσεις και το οποίο αυτο-
αποκαλείται Εθνικιστικό Κίνημα».

Λίγο Μελόνι, λίγο
Σαλβίνι και ο Βελόπουλος

Το ΕΛΑΜ κρατά πλέον αποστά-
σεις από τα δύο προαναφερθέντα
κόμματα, οι όποιες σχέσεις διαγρά-
φηκαν από την επίσημη ιστοσελίδα
του κόμματος ωστόσο ουδέποτε
διαχώρισε τη θέση του από τα δύο
ναζιστικά μορφώματα. Μία κίνηση
που ίσως να έπειθε μερίδα της κοι-
νωνίας ότι διαφέρουν οι θέσεις του
από τα εν λόγω κόμματα. Από το
2019, στελέχη του ΕΛΑΜ έλεγαν
πως το κόμμα φιλοδοξεί να ακο-
λουθήσει τα χνάρια του Σαλβίνι
και της Λεπέν (ανήκουν στην πο-

λιτική ομάδα Ταυτότητα και Δη-
μοκρατία) και σήμερα ακολουθούν
σχεδόν πιστά το προφίλ της Μελόνι,
έχουν στενούς δεσμούς με το ισπα-
νικό ακροδεξιό κόμμα VOX, το πο-
λωνικό Κόμμα Νόμου και Δικαιο-
σύνης και με την Ελληνική Λύση
του Κυριάκου Βελόπουλου. Το τε-
λευταίο θεωρείται η συνέχεια της
Χρυσής Αυγής και με το οποίο το
ΕΛΑΜ μοιράζεται το ίδιο πολιτικό
σύνθημα. «Πρώτα η Ελλάδα» ήταν
το πολιτικό σύνθημα του Βελόπου-
λου, «Πρώτα η Κύπρος» είναι σή-
μερα το σύνθημα του ΕΛΑΜ. Το
ζήτημα που τίθεται είναι πως στο
ECR, εκτός από τον λαϊκισμό και
τον ευρωσκεπτικισμό που προ-
ωθούν τα πλείστα κόμματα, υπάρχει
έντονη και η φιλορωσική τάση.
Ένα ζήτημα το οποίο σίγουρα δεν
περνά απαρατήρητο δεδομένων
και των πολιτικών που ακολουθεί
η Ε.Ε. εναντίον της Ρωσίας, αυξά-
νοντας τις ανησυχίες ότι εντός του
ξενοφοβικού κύματος, μέρος του
ECR ενδεχομένως να λειτουργεί
και ως ο δούρειος ίππος της Ρωσίας
εντός του Ευρωκοινοβουλίου. 

Το σποτ
του μεταναστευτικού
Το ακροδεξιό κόμμα της Κύπρου

έχει βάλει, όπως και τα υπόλοιπα
ακροδεξιά κόμματα στην Ευρώπη,
πρώτο στην πολιτική του ατζέντα
το ζήτημα της μετανάστευσης. Δεν
είναι τυχαίο ότι ήδη προβάλλει στα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης και
διαδικτυακά καμπάνια για το πώς
η Κύπρος κινδυνεύει από τους «λα-
θρομετανάστες», την ανάγκη απέ-
λασης τώρα, ζητώντας από τους
πολίτες στήριξη στο έργο του κόμ-
ματος.

Κληθείς να σχολιάσει στην «Κ»
ο Σωτήρης Ιωάννου για την εν λόγω
καμπάνια διευκρίνισε πως η χρη-
ματοδότησή της είναι από το ταμείο
του ΕΛΑΜ και όχι από αλλού. Είναι
στην ουσία η συνέχιση της ξενο-
φοβικής ρητορικής που ακολουθεί
σε συνδυασμό με την παραπληρο-
φόρηση στην οποία επιδίδεται το
κόμμα. Παραπληροφόρηση αν λάβει

υπόψη κάποιος τα όσα εκτυλίσ-
σονται στην ad hoc επιτροπή για
το δημογραφικό πρόβλημα στην
οποία προεδρεύει το ΕΛΑΜ, όπου
έχει υπάρξει αρκετή διασπορά fake
news. Αυτά θεωρείται πως υπο-
βοήθησαν έμμεσα στο κλίμα ξενο-
φοβίας που επικρατεί γενικότερα
στην κοινωνία και που είχαν ως
αποκορύφωμα τα πογκρόμ σε Χλώ-
ρακα και Λεμεσό.

Πατρίς, Θρησκεία,
Οικογένεια

Το κόμμα της Ακροδεξιάς, που
φιλοδοξεί να αποτελέσει κόμμα
εξουσίας, δεν έχει επί του παρόντος
επιδείξει την όποια συγκεκριμένη
θέση σε ζητήματα που αφορούν
την οικονομία ή το Κυπριακό, πέραν
της συνθηματολογίας και του συ-
ναισθηματισμού. Στελέχη έχουν
παρευρεθεί σε δημοπρασίες σπιτιών
την περίοδο των εκποιήσεων και
έχουν έντονες θέσεις κατά των
τραπεζών και της ακρίβειας. Σε αν-
τίθεση με άλλα λαϊκίστικα κόμματα
όπως το VOX Ισπανίας που έχουν
στην ουσία απορρίψει την κλιμα-
τική αλλαγή, το ΕΛΑΜ δεν έχει επί
της ουσίας τοποθετηθεί. Παρότι
την περίοδο της πανδημίας δεν αρ-
νήθηκε την ύπαρξη του ιού, το γε-
γονός ότι ο πρόεδρος του ΕΛΑΜ
δεν εμβολιάστηκε φαίνεται να ενί-
σχυσε το προφίλ του στο ισχυρό
αντιεμβολιαστικό κίνημα. Δίνει έμ-
φαση στην εθνική ταυτότητα, στη
θρησκεία και στον θεσμό της οι-
κογένειας, προσελκύοντας ένα πιο
συντηρητικό δεξιό ακροατήριο.

Έχουν σιωπηρά καταφέρει να απο-
κτήσουν μία σημαντική πρόσβαση
σε κάθε γειτονιά, να βοηθούν οι-
κονομικά Κύπριους που έχουν οι-
κονομική ανάγκη –η ίδια πρακτική
που ακολουθούσε και η Χρυσή
Αυγή με τα συσσίτια μόνο για Έλ-
ληνες– ενώ αλιεύουν ψήφους και
στελέχη από τους οργανωμένους
φιλάθλους. 

Όσο όμως κι αν η οργανωτική
δομή και η προσωπική επαφή έχει
συμβάλει σοβαρά στην ενίσχυση
του ΕΛΑΜ, ένας σημαντικός πα-
ράγοντας της ενίσχυσής του είναι
η κανονικοποίησή του από το ίδιο
το πολιτικό σύστημα. Η περίπτωση
του στελέχους του ΕΛΑΜ Κωνσταν-
τίνου Κωσταλιά που διορίστηκε
στο Δ.Σ. του ΤΕΠΑΚ και αποχώρησε
όταν βγήκαν στο προσκήνιο τα φι-
λοχουντικά του ιδεώδη, έβγαλε
στην επιφάνεια δύο γεγονότα: 

• Ότι στελέχη του ΕΛΑΜ έχουν
φιλοχουντικές, αντιδημοκρατικές
θέσεις και τις προβάλλουν.

• Ότι ο ίδιος ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας πλέον συνδιαλέγεται
και συναλλάσσεται με το ΕΛΑΜ.
Και αυτό γιατί ο εν λόγω διορισμός
προήλθε από τον ίδιο τον πρόεδρο
και όχι από το Υπουργικό. Μία κί-
νηση που ενίσχυσε τη φημολογία
που θέλει το ΕΛΑΜ να βοήθησε
σιωπηρά στις προεδρικές εκλογές
τον Νίκο Χριστοδουλίδη και να
παίρνει πλέον ανταλλάγματα. 

Η κανονικοποίηση ωστόσο του
ακροδεξιού κόμματος ξεκίνησε από
το 2021, όταν στην κρίσιμη συνε-
δρία για την εκλογή του προέδρου
της Βουλής, το νεύμα Αβέρωφ Νε-
οφύτου στο ΕΛΑΜ,αφενός οδήγησε
στην εκλογή της Αννίτας Δημητρίου
και αφετέρου έστειλε το μήνυμα
πως τα δύο κόμματα εύκολα συ-
νεργάζονται σε δύσκολες στιγμές
και στην ουσία το απενεχοποίησε.
Η απενεχοποίησηβεβαίως προήλθε
και από τη ρητορική που επέλεξε
να ακολουθήσει τόσο ο ΔΗΣΥ όσο
και η κυβέρνηση Αναστασιάδη γύ-
ρω από το μεταναστευτικό. Το σύν-
θημα η Κύπρος δεν αντέχει άλλους
μετανάστες, το ακολουθεί τόσο ο
αντιπρόεδρος του ΔΗΣΥ Μάριος
Πελεκάνος, το εφάρμοσε με τον
τρόπο του ο πρώην υπουργός Εσω-
τερικών Νίκος Νουρής μέσω των
πολιτικών του και τις συνθήκες
εξαθλίωσης στο Πουρνάρα, ενώ η
προεκλογική δέσμευση του Αβέρωφ
Νεοφύτου ότι θα κτίσει τείχος ενί-
σχυσε το αντιμεταναστευτικό ρεύ-
μα και το ρεύμα φυγής δεξιών ψη-
φοφόρων προς το «αυθεντικό» ξε-
νοφοβικό κόμμα, το ΕΛΑΜ. 

Όμως την ενίσχυση του ΕΛΑΜ
σίγουρα την υποβοηθά και η κρίση
που βιώνει αυτή τη στιγμή ο ΔΗΣΥ.
Η νέα ηγεσία του κόμματος, όχι
μόνο δεν έχει καταφέρει να επου-
λώσει τις πληγές που προκάλεσε
η ήττα των προεδρικών αλλά βρί-
σκεται σε έναν βαθύτερο κύκλο
εσωστρέφειας και στο πολύ πιθανό
σενάριο διάσπασης. Οι χειρισμοί
των διπλών εκλογών και οι διφο-
ρούμενες πολιτικές τοποθετήσεις
το τελευταίο διάστημα έστειλαν
το μήνυμα πως ο ΔΗΣΥ δεν φαίνεται
πλέον να έχει το πολιτικό βάρος
άλλων εποχών, ενισχύοντας και
τις αντιδράσεις αλλά και τις πιθα-
νότητες να επωφεληθεί από όλο
αυτό το ΕΛΑΜ, ιδιαίτερα από τη
στιγμή που οι ψηφοφόροι του Νίκου
Χριστοδουλίδη δεν έχουν βρει ακό-
μα νέα κομματική στέγη.

<<<<<<

Το ΕΛΑΜ επιχειρεί να
αποσείσει από πάνω του
τους δεσμούς με τη Χρυ-
σή Αυγή και το νεοναζι-
στικό NDP, ωστόσο, ουδέ-
ποτε στην ουσία έχει δη-
μοσίως αποστασιοποι-
ηθεί από τις θέσεις του.

<<<<<<

Η περίπτωση
Κωσταλιά, οι σχέσεις
με την κυβέρνηση και
η κανονικοποίηση από
το πολιτικό σύστημα.

Η σιωπηρή άνοδος του ΕΛΑΜ
Πώς το κόμμα της Ακροδεξιάς συγκάλυψε το φασιστικό του παρελθόν και φιλοδοξεί να μετατραπεί σε κόμμα εξουσίας 

Το ΕΛΑΜ ανάρτησε φωτογραφίες από την παρουσία του στην διάσκεψη του ECR στη Ρώμη, με το
ακροδεξιό κόμμα της Ισπανίας VOX.

Το δημοσίευμα της «Κ» το 2019
όπου αποκάλυπτε τους δεσμούς με
το νεοναζιστικό κόμμα NDP, τις υπό-
γειες χρηματοδοτήσεις και τις απο-
στολές.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Εκτός από τη Χρυσή Αυγή, το ΕΛΑΜ

έχει δεσμούς και με το νεοναζιστικό

κόμμα της Γερμανίας NPD (Εθνι-

κοδημοκρατικό Κόμμα της Γερμα-

νίας). Οι επαφές των δύο μερών

έχουν αποκαλυφθεί μέσω γραπτής

ερώτησης που υπέβαλε στη γερ-

μανική κυβέρνηση η Τουρκάλα

βουλευτής Sevim Dagdelen το 2011,

με την απάντηση να είναι θετική.

Οι στενές σχέσεις των δύο κομμά-

των συνεχίστηκαν και στις βου-

λευτικές εκλογές του 2016, με το

NPD να μαζεύει μάλιστα μέσω της

σελίδας του στο facebook χρήματα

για να στηρίξει του ΕΛΑΜ. Το ΕΛΑΜ

από την πλευρά του αρνείται σή-

μερα την όποια επαφή ασχέτως αν

στο παρελθόν παραδεχόταν τις

στενές του σχέσεις με το νεοναζι-

στικό κόμμα της Γερμανίας και

αναρτούσε φωτογραφίες μαζί τους. 

Με σφραγίδα Βερολίνου
Το 2011, ο τότε υπουργός Εσω-

τερικών της Γερμανίας Ole Schroder

κατόπιν ερώτησης για το αν νεο-

ναζιστικές οργανώσεις της Γερμα-

νίας έχουν σχέση με το ΕΛΑΜ, έστει-

λε γραπτή απάντηση στο γερμανικό

κοινοβούλιο, αναφέροντας μία σειρά

στοιχείων που δείχνει πως το ΕΛΑΜ

και το NPDείχαν σχέσεις και επαφές.

Αποδεικνύονται μάλιστα με τη συμ-

μετοχή ενός Κύπριου ΕΛΑΜίτη –ο

οποίος δεν κατονομάζεται– στο τέ-

ταρτο «Φεστιβάλ των Λαών» (φε-

στιβάλ στο οποίο συμμετέχουν εξ-

τρεμιστικές και νεοναζιστικές ορ-

γανώσεις) που διοργανώθηκε σε

πόλη της Θουριγγίας. Ο συγκεκρι-

μένος Κύπριος ΕΛΑΜίτης μάλιστα,

όπως αναφέρεται, στη γραπτή απάν-

τηση της γερμανικής κυβέρνησης,

είχε τοποθετηθεί κατά τη διάρκεια

του φασιστικού φεστιβάλ. 

NPD στο Παραλίμνι
Σύμφωνα με τις πληροφορίες

της γερμανικής κυβέρνησης στις

8 Αυγούστου του 2010, δύο μέλη

του δεξιού εξτρεμιστικού γραφείου

δράσης της περιοχής Rhein-Neckar

έλαβαν μέρος σε εκδήλωση στο

Παραλίμνι. Η εκδήλωση ενδεχο-

μένως να αφορά το μνημόσυνο

Ισαάκ-Σολωμού, καθώς σύμφωνα

σε ανάρτηση σελίδας με την ονο-

μασία «Εθνική Οργάνωση Κυπρίων

Αγωνιστών», η οποία αναπαρήγαγε

το 2011 δελτία Τύπου του ΕΛΑΜ,

αναφέρει πως στελέχη του NPD

παρευρέθηκαν στο μνημόσυνο Ισα-

άκ Σολωμού. Όπως αναφέρεται

στην απαντητική επιστολή της

γερμανικής κυβέρνησης προς τη

βουλευτή, ένας από τους δύο Γερ-

μανούς της ακροδεξιάς οργάνωσης

κατέθεσε στεφάνι στο όνομα της

επαρχιακής επιτροπής του NPD

Deutsche Weinstrasse. Όπως ση-

μειώνεται το NPD ως ενιαίο σύνολο

απέρριψε τη συμμετοχή του στην

εν λόγω εκδήλωση. Θα πρέπει να

σημειωθεί πως βάσει των όσων

αναφέρονται στη γραπτή απάντηση

της γερμανικής κυβέρνησης τον

Ιούνιο του 2011 αντιπρόσωπος του

NDP και μέλος του Εκτελεστικού

Γραφείου του κόμματος Jens Pusche

είχε τηλεφωνική επικοινωνία με

το ΕΛΑΜ. 

Χρήμα στις βουλευτικές 
Όμως οι σχέσεις τους δεν πε-

ριορίζονται σε ανταλλαγή επισκέ-

ψεων και κοινές φωτογραφίες. Σύμ-

φωνα με ανάρτηση που έκανε το

NPD τον Μάρτιο του 2016, ξεκίνη-

σαν συλλογή χρημάτων, πουλώντας

φανέλες με το σύνθημα «Defend

Cyprus, Save Europe». «Τον Μάιο

του 2016 θα γίνουν εκλογές στην

Κύπρο. Οι φίλοι μας από το εθνι-

κιστικό κόμμα ΕΛΑΜ έχουν αρκετές

πιθανότητες να εισέλθουν στο κοι-

νοβούλιο βάσει δημοσκοπήσεων.

Γι’ αυτό τοn λόγο έχουμε ξεκινήσει

προσπάθεια στήριξής τους. Με 15

ευρώ, προσφέρουμε φανελάκια

‘υπερασπιστείτε την Κύπρο, στα-

ματήστε την τουρκική κατοχή’»

αναφέρεται σε ανάρτηση του NPD

στο facebook. 

Στενοί δεσμοί του ΕΛΑΜ με 
το ναζιστικό κόμμα Γερμανίας
Eκανε εκστρατεία συλλογής χρημάτων το NPD για την είσοδο του ΕΛΑΜ στη βουλή 

ΑΡΘΡΟ Τ ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΣΤΕΦΑΝΟΥ

Ποιο είναι όμως το NPD και τι πρε-

σβεύει; Πρόκειται για ακροδεξιό

ναζιστικό κόμμα το οποίο ιδρύθηκε

το 1964 με τον Ούντο Φόινγκτ να

ηγείται του κόμματος. Βάσει δη-

μοσκοπήσεων η μεγάλη πλειοψη-

φία των Γερμανών θεωρεί το NPD

ως κόμμα που καταστρέφει την

εικόνα της χώρας, ενώ τα γερμα-

νικά ΜΜΕ κάνουν λόγο για καθαρά

νεοναζιστικό κόμμα. Συγκεκριμένα

αναφέρονται στο πιο χαρακτηρι-

στικό νεοναζιστικό κόμμα από το

1945 και εντεύθεν. Αυτό άλλωστε

προκύπτει από την αντίθεση του

κόμματος στους Εβραίους, τους

Μουσουλμάνους της Γερμανίας

και γενικότερα σε όποιον δεν είναι

λευκός. Καθόλου τυχαίο ότι η Ομο-

σπονδιακή υπηρεσία ελέγχου συν-

ταγματικής νομιμότητας (Verfas-

sungsschutz) θεωρεί το εν λόγω

κόμμα ως απειλή για τη συνταγ-

ματική τάξη εξαιτίας της φιλοσο-

φίας και της δράσης της, έχοντάς

το μάλιστα υπό παρακολούθηση. 

Το NPD έχει κατηγορηθεί για

αρκετά περιστατικά βίας, ωστόσο,

τον Σεπτέμβριο του 2011, είχε

προχωρήσει σε μία ακραία προ-

εκλογική καμπάνια που κατέδειξε

ξεκάθαρα τον φασιστικό χαρα-

κτήρα του. Προεκλογική αφίσα

παρουσίαζε τον Ούντο Φόινγκτ

πάνω σε μηχανή με το χέρι στο

γκάζι και το σύνθημα «Δώστε γκά-

ζι» (Gas geben) που στα γερμανικά

η λέξη Gas έχει και την ερμηνεία

του αερίου, παραπέμποντας στους

θαλάμους αερίου. Προεκλογική

που προκάλεσε την οργίλη αντί-

δραση Γερμανών πολιτών, ενώ

συγγενείς των θυμάτων προχώ-

ρησαν σε μηνύσεις. Δεν είναι βε-

βαίως το μόνο περιστατικό που

προκάλεσε τα δημοκρατικά αν-

τανακλαστικά πολιτών. Τον πε-

ρασμένο Απρίλιο, μάλιστα, μέλος

του NPD και υπόδικος διοργάνωσε

φεστιβάλ στα σύνορα Γερμανίας

και Πολωνίας για να γιορτάσουν

την 129η επέτειο από τη γέννηση

του Αδόλφου Χίτλερ. Στο φεστιβάλ

με την ονομασία «Ασπίδα και ξί-

φος» υπήρχαν πάγκοι με ναζιστικά

είδη, μουσική με στίχους που

υμνούσαν την αρεία φυλή και αφί-

σες του NPD με το σύνθημα «Νη-

πιαγωγεία αντί για καταυλισμούς

φιλοξενίας».
Αν και το ΕΛΑΜ έχει αναρτήσει

φωτογραφίες με στελέχη του NPD

πλέον φαίνεται να θέλει να δια-

τηρήσει αποστάσεις. Μιλώντας

στέλεχος του ΕΛΑΜ στην «Κ» αρ-

νήθηκε την όποια σχέση με το

NPD όπως αποστάσεις θέλει να

κρατήσει και από τη Χρυσή Αυγή.

Όπως αναφέρθηκε στόχος του

ΕΛΑΜ μπαίνοντας στο ευρωκοι-

νοβούλιο είναι να συνεργαστεί με

το κόμμα του αντιπροέδρου της

κυβέρνησης της Ιταλίας Ματέο

Σαλβίνι και του λαϊκιστικού δεξιού

κόμματός του, τη Λέγκα του Βορ-

ρά. Η αλήθεια βεβαίως είναι πως

το 2011, το ΕΛΑΜ είχε διαφορετική

θέση. Σε δελτίο Τύπου που εξέ-

δωσε, μετά τις καταγγελίες του

γ.γ του ΑΚΕΛ Άντρου Κυπριανού

για σχέσεις του ΕΛΑΜ με νεονα-

ζιστικές οργανώσεις, παραδεχόταν

την σχέση με το NPD. «Είναι πραγ-

ματικά γελοίο να μας επιτίθεται

κάποιος όχι για τις θέσεις ή πράξεις

μας αλλά για τη συνεργασία μας

με ένα κόμμα του εξωτερικού. Δεν

το έχουμε κρύψει άλλωστε πως

το γερμανικό NPD είναι ένα από

τα ευρωπαϊκά εθνικιστικά κινή-

ματα με τα οποία έχουμε αναπτύξει

σχέσεις και το οποίο αυτοαποκα-

λείται Εθνικιστικό Κίνημα» ανα-

φερόταν σε δελτίο Τύπου του

ΕΛΑΜ τον Οκτώβριο του 2011.

Σήμερα, το κόμμα της Ακρο-

δεξιάς φέρεται πως προσπαθεί να

κρατήσει σαφείς αποστάσεις και

από το NPDακόμα και από τη Χρυ-

σή Αυγή. Κίνηση που φαίνεται

πως γίνεται με τις ευλογίες της

Αθήνας και του Νίκου Μιχαλολιά-

κου. Υπενθυμίζεται πως ενώ ο

Ηλίας Κασιδιάρης είχε αποκαλύψει

στο παρελθόν πως ο Χρίστος Χρί-

στου ήταν στην προσωπική φρου-

ρά του Νίκου Μιχαλολιάκου και

ο πρόεδρος του ΕΛΑΜ δεν το αρ-

νείτο, σήμερα επισημαίνει πως

αποτελεί αυτή η «κατηγορία» είχε

τεθεί από τους πολιτικούς του αν-

τιπάλους. Τόσο οι φωτογραφίες,

όσο και οι αναρτήσεις άρθρων

αποδεικνύουν τον ισχυρό δεσμό

των δύο ακροδεξιών κομμάτων.

Καθόλου τυχαία η συμμετοχή με-

λών του ΕΛΑΜ και της Χρυσής

Αυγής το 2013 στην κηδεία του

στρατηγού Νικόλαου Ντερτιλή,

ο οποίος πρωτοστάτησε στην κα-

τάλυση της δημοκρατίας το 1967

και την επιβολή της δικτατορίας. 

�������

Στελέχη του NPD
με το οποίο έχει σχέσεις

το ΕΛΑΜ συμμετείχαν 

σε φεστιβάλ εορτασμού

της 129ης επετείου 
γέννησης του Χίτλερ.

Βία, φασιστικά
φεστιβάλ και Χίτλερ

�������

Στέλεχος του ΕΛΑΜ συμ-

μετείχε στο τέταρτο ναζι-

στικό φεστιβάλ των Λαών

το 2010, ενώ στελέχη του

NPD παρευρέθηκαν σε

εκδήλωση που διοργανώ-

θηκε στο Παραλίμνι 
τον Αύγουστο του 2010.

Εκστρατεία συλλογής

χρημάτων ξεκίνησε το

2016 το NPD, πουλώντας

φανέλες, με στόχο να

συνδράμει στην προεκλο-

γική του ΕΛΑΜ.

Ο υπουργός Εσωτερικών της

Γερμανίας το 2011 παρέθεσε

στοιχεία στο γερμανικό κοινο-

βούλιο για τις στενές σχέσεις

και επαφές του νεοναζιστικού

κόμματος με το ΕΛΑΜ.

Αν και στο
παρελθόν το
ΕΛΑΜ έχει
παραδεχθεί
τις σχέσεις με
το γερμανικό
νεοναζιστικό
κόμμα, σήμε-
ρα προσπα-
θεί να τηρή-
σει αποστά-
σεις, αρνού-
μενο τις όποι-
ες σχέσεις. 
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Συνέντευξη στον 
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Το Γνωμοδοτικό Συμβούλιο δεν
λειτούργησε ως άλλοθι για βολέμα-
τα» δηλώνει σε συνέντευξή του
στην «Κ» ο πρόεδρος του Γνωμο-
δοτικού Συμβουλίου Γεώργιος Αρέ-
στη στον απόηχο των αντιδράσεων
που έφεραν οι διορισμοί στα Διοι-
κητικά Συμβούλια των ημικρατικών
οργανισμών. Σχολιάζοντας τις αν-
τιδράσεις για διορισμό υποστηρι-
κτών του κ. Χριστοδουλίδη και των
συγκυβερνώντων κομμάτων, ο κ.
Αρέστη τονίζει ότι είναι δικαίωμα
του προέδρου της Δημοκρατίας να
επιλέξει δικούς του ανθρώπους. Εκ-
φράζει τη θέση ότι οι ημικρατικοί
είναι προεκτάσεις της εκτελεστικής
εξουσίας και ότι ο εκάστοτε πρό-
εδρος της Δημοκρατίας πρέπει να
μπορεί μέσα από αυτούς τους ορ-
γανισμούς να περάσει τις βασικές
του θέσεις. Απαντώντας στις επι-
κρίσεις ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ, δηλώνει
ότι ίσως αντιδρούν, διότι έχασαν
την ευκαιρία να δημιουργούν πε-
λατειακή σχέση με τα στελέχη τους. 
–Στην πρώτη μας συνέντευξη εί-
χατε πει ότι ο πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης σάς διαβεβαίωσε ότι δεν
θα δεχθεί κομματικές παρεμβάσεις
για τους διορισμούς στα Δ.Σ. των
ημικρατικών οργανισμών και ότι

στόχος του ήταν να διοριστούν
ικανά άτομα. Παρόλα αυτά υπάρ-
χουν αντιδράσεις ότι διορίστηκαν
υποστηρικτές του προέδρου και
των συγκυβερνώντων κομμάτων. 

–Ως πρόεδρος του Γνωμοδοτικού
Συμβουλίου γνωρίζω ότι δεν υπήρ-
ξαν παρεμβάσεις οποιουδήποτε
προς το Γνωμοδοτικό. Εάν από εκεί-
νους που προτείναμε, που δεν γνω-
ρίζαμε ποιοι ήταν, κάποιοι ήταν
πιο κοντά στον πρόεδρο ή/και πιο
κοντά στα συγκυβερνώντα κόμματα
και ο πρόεδρος τους επέλεξε, δεν
βρίσκω τίποτα το επιλήψιμο σε
αυτό. Είναι δικαίωμα του προέδρου
να επιλέξει δικούς του ανθρώπους.
Θα ήθελα να υποδείξω το εξής. Ο
Νόμος και το Σύνταγμα δίνουν το
δικαίωμα στον νεοεκλεγέντα πρό-
εδρο της Δημοκρατίας να ζητήσει
την παύση των συμβουλίων των
ημικρατικών οργανισμών και το
Υπουργικό Συμβούλιο να διορίσει
νέα μέλη. Άρα ο νόμος τού δίνει το
δικαίωμα να επιλέξει στα συμβούλια
των ημικρατικών ανθρώπους που
θα στηρίξουν το προεκλογικό του
πρόγραμμα. Μπορούσε να τους είχε
παύσει και να διορίσει δικούς του,
μόλις εξελέγη, όμως, δεν το έκανε. 
–Θα ήταν καλύτερα να το έλεγε εξ

αρχής ότι θα προχωρήσει με δικούς
του ανθρώπους και άτομα των κομ-
μάτων που τον στηρίζουν για να
προωθήσουν το προεκλογικό του
πρόγραμμα. Αντιθέτως, μίλησε για
άνοιγμα στην κοινωνία και αξιο-
κρατική επιλογή, χωρίς να αποτελεί
κριτήριο η στήριξη στον πρόεδρο
ή οποιοδήποτε κόμμα. 

–Κριτήριο ήταν η ικανότητα και
η αξία των υποψηφίων. Και το Γνω-
μοδοτικό Συμβούλιο είναι σε αυτή
τη βάση που επέλεξε. Είμαι σίγουρος
ότι πολλοί που θεωρούσαν ότι ήταν
κοντά στον Χριστοδουλίδη ή στα
κόμματα που τον στήριξαν, αν δεν
ήταν ικανοί, δεν επελέγησαν. 
–Βλέποντας τους διορισμούς, πι-
στεύετε ότι τελικά υπήρξε συνεν-
νόηση του προέδρου με υποστη-
ρικτές του και με τα συγκυβερ-
νώντα κόμματα ή όχι;  

–Αυτό δεν το ξέρω, γιατί εμείς
δεν μπορούσαμε να ξέρουμε που
πρόσκειται ο καθένας. Για κάθε θέ-
ση προτείναμε τρία πρόσωπα. Εάν
από αυτούς ο πρόεδρος προτίμησε
κάποιον που ήταν πιο κοντά του,
ήταν δικαίωμά του να το κάνει. Δεν
ξέρω αυτό το ποσοστό, δηλαδή πό-
σοι υποστηρικτές τού προέδρου
και των συγκυβερνώντων κομμά-

των διορίστηκαν, διότι δεν γνωρίζω
αυτά τα άτομα. Μέσα, όμως, από
αυτή τη διαδικασία δόθηκε η ευ-
καιρία σε ανθρώπους που δεν ανή-
κουν σε κόμματα, που δεν στήριξαν
τον πρόεδρο, να υποβάλουν υπο-
ψηφιότητα και στο τέλος κάποιοι
από αυτούς τους ανένταχτους να
επιλεγούν. Για παράδειγμα η νέα
πρόεδρος της CYTA κ. Τσιάκκα ανέ-
φερε μετά τον διορισμό της ότι
είναι ανένταχτη. Η κυβέρνηση δή-
λωσε ότι το 95% των διορισθέντων
προέρχονται από τους καταλόγους
του Γνωμοδοτικού και έδωσε εξη-
γήσεις για το υπόλοιπο 5%. Σε κά-
ποιους οργανισμούς δεν εισηγη-
θήκαμε από τα υφιστάμενα μέλη
των συμβουλίων, όμως το Υπουρ-
γικό θεώρησε ότι έπρεπε να διορι-
στούν και εκεί κάποια από τα υφι-
στάμενα μέλη για να υπάρχει μια
συνέχεια. Πρόκειται για άτομα που
υπέβαλαν αίτηση, αλλά το Γνωμο-
δοτικό δεν τους έβαλε στις ειση-
γήσεις του. 
–Πώς ήξερε το Προεδρικό ότι αυτά
τα άτομα υπέβαλαν αίτηση; 

–Υποθέτω ότι γνώριζαν, διότι τα
έντυπα εκδήλωσης ενδιαφέροντος
πήγαιναν στη γραμματεία του
Υπουργικού Συμβουλίου και από

εκεί τα παραλαμβάναμε εμείς. Το
Γνωμοδοτικό δεν έχει γραμματεία. 
–Μετά από τις αντιδράσεις, μιλή-
σατε με τον πρόεδρο για όλα αυτά; 

–Όχι, καθόλου. 
–Με ποια κριτήρια έκανε τις επι-
λογές του το Γνωμοδοτικό, αφού
δεν έγιναν τελικά προσωπικές συ-
νεντεύξεις;  

–Με βάση τις πρόνοιες του γε-
νικού νόμου περί νομικών προσώ-
πων δημοσίου δικαίου και σύμφωνα
με τα κριτήρια που θέτει ο ειδικός
νόμος που υπάρχει για κάθε ημι-
κρατικό οργανισμό. Και με βάση
τις πληροφορίες που μας εδίδοντο
στο έντυπο εκδήλωσης ενδιαφέ-
ροντος, τα ακαδημαϊκά προσόντα,
την επαγγελματική σταδιοδρομία
και γενικότερα τη δράση τους στην
κοινωνία και τις απαντήσεις που
έδιναν σε κάποιες ερωτήσεις. Έτσι
μπορούσαμε να δούμε καλύτερα
την προσωπικότητα του ενδιαφε-
ρόμενου, δεδομένου ότι οι προσω-
πικές συνεντεύξεις ήταν πρακτικά
αδύνατο να γίνουν, διότι, είχαμε
1.078 υποψηφίους. 
–Λέγεται ότι το Γνωμοδοτικό χρη-
σιμοποιήθηκε ως άλλοθι για να γί-
νουν βολέματα ατόμων του περι-
βάλλοντος του προέδρου και των

συγκυβερνώντων κομμάτων. 
–Δεν μου αρέσει καθόλου αυτό.

Η Κυπριακή Δημοκρατία είχε υπο-
χρέωση να ακολουθήσει αυτή τη
διαδικασία. Είναι συστάσεις του
ΔΝΤ ότι οι επιλογές για τα συμβούλια
των ημικρατικών πρέπει να γίνονται
με μια διαδικασία αδιάφθορη. Δεν
το εφηύρε ο κ. Χριστοδουλίδης για
να έχει άλλοθι. Το Γνωμοδοτικό δεν
λειτούργησε ως άλλοθι για βολέματα.
Μπορούσε να μην το είχε κάνει.
Είχε κάθε δικαίωμα να επιλέξει μόνο
από τους ανθρώπους που τον υπο-
στήριξαν, αλλά έδωσε την ευκαιρία
και σε άλλα άτομα να μετέχουν στα
συμβούλια. Είναι μια καλύτερη δια-
δικασία από το να παραδίδουν λί-
στες τα κόμματα. Μέχρι τώρα έπρε-
πε να περάσεις μέσα από τα κόμ-
ματα για να έχεις ελπίδα να διορι-
στείς στα συμβούλια των ημικρα-
τικών. Και ίσως είναι από δω που
ξεκινά η αντίδραση ιδιαίτερα των
δύο μεγάλων κομμάτων, διότι έχα-
σαν την ευκαιρία που είχαν να δη-
μιουργούν πελατειακή σχέση με
τα στελέχη τους και να ικανοποιούν
τους οπαδούς τους.  
–Απαντώντας στην κριτική του
ΔΗΣΥ και του ΑΚΕΛ, είπατε ότι,
αφού τα δύο κόμματα δεν συμφω-

νούν με τον πρόεδρο Χριστοδου-
λίδη, πώς γίνεται να θέλουν να
συμμετέχουν στα συμβούλια ημι-
κρατικών και να προωθούν τις πο-
λιτικές του. Πώς γνωρίζατε ότι άτο-
μα που υπέβαλαν αίτηση προέρ-
χονταν από αυτούς τους χώρους; 

–Δεν το γνωρίζαμε, αλλά θέτω
το ερώτημα στα δύο μεγάλα κόμ-
ματα ότι εφόσον δεν συμφωνούν
με τις πολιτικές του Χριστοδουλίδη,
γιατί τόση επιμονή ώστε στελέχη
τους να μπουν στα συμβούλια; 
–Θα σας έλεγαν για να υπάρχει
έλεγχος, όπως συνέβαινε μέχρι
τώρα που διορίζονταν άτομα από
όλους σχεδόν τους πολιτικούς χώ-
ρους. 

–Είμαι βέβαιος ότι ανάμεσα σε
αυτούς που έχουν επιλεγεί υπάρ-
χουν και ακελικοί και συναγερμικοί,
όμως, δεν είναι τα στελέχη που τα
ίδια τα κόμματα ήθελαν να υποδεί-
ξουν και αυτό είναι που τα ενοχλεί.
Όσον αφορά τον έλεγχο υπάρχουν
πολλοί τρόποι να γίνουν οι έλεγχοι
που επικαλούνται. 
–Μπορούμε να μιλάμε για πελα-
τειακές σχέσεις και να αφήνουμε
εκτός τα συγκυβερνώντα κόμματα; 

– Δεν πήγαν με λίστες αυτή τη
φορά. 
–Πώς είστε τόσο βέβαιος; Αποκλεί-
ετε να υπήρξε συνεννόηση μεταξύ
προέδρου – συγκυβερνώντων κομ-

μάτων, να του έδωσαν ονόματα
και αυτά τα άτομα να υπέβαλαν
αίτηση; 

–Αυτό δεν το γνωρίζω. Σε εμάς
δεν ήρθαν λίστες. 
–Αφού δεν γνωρίζατε κομματική
ταυτότητα, πώς και δεν επιλέχθη-
καν στελέχη του ΑΚΕΛ που εξέ-
φρασαν ενδιαφέρον; Δεν πληρούσε
κανείς τα κριτήρια; 

–Δεν αποκλείσαμε κανένα για
την κομματική ή ιδεολογική του
ταυτότητα. Δεν μπορώ να αποκλεί-
σω ότι πέρασαν και Αριστεροί που
όμως δεν ήταν στελέχη του ΑΚΕΛ.
Το ΑΚΕΛ εικάζω ήθελε διορισμό
στελεχών. 
–Το ίδιο ισχύει και για τον ΔΗΣΥ; 

–Ναι, αλλά να σας πω και κάτι
που έγινε. Εκ των υστέρων, και μετά
την ολοκλήρωση των διορισμών
πληροφορήθηκα το εξής περιστα-
τικό. Μια νεαρή δικηγόρος που
ήταν σε υφιστάμενο συμβούλιο,
δεν την εισηγηθήκαμε. Την Πέμπτη,
μια μέρα πριν από την ανακοίνωση
των διορισμών, αυτή γνώριζε, με
κάποιο τρόπο, ότι δεν ήταν μέσα
στους διορισμούς. Την Παρασκευή
ήταν μέσα σε αυτό το 5% και έμαθα
εκ των υστέρων ότι είναι του Συ-
ναγερμού. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΕΣΤΗ, πρόεδρος Γνωμοδοτικού Συμβουλίου 

Δικαίωμα του Προέδρου να 
επιλέξει δικούς του ανθρώπους 
Εάν από εκείνους που προτείναμε, κάποιοι ήταν πιο κοντά στον Πρόεδρο ή στα 
συγκυβερνώντα κόμματα και επελέγησαν, δεν βρίσκω τίποτα το επιλήψιμο σε αυτό 

–Τελικά οι ημικρατικοί οργανισμοί
είναι βραχίονες άσκησης κυβερ-
νητικής πολιτικής; 

–Έτσι είναι μέσα στον νόμο. 
–Άρα κάθε φορά που αλλάζει κυ-
βέρνηση, θα αλλάζει και η πολιτική
τους; 

–Ενδεχομένως ναι. Υπάρχουν
κάποιοι ημικρατικοί πολύ σημαν-
τικοί για την οικονομία του τόπου,
π.χ. ΑΗΚ, CYTA, ΔΕΦΑ. Είναι προ-
εκτάσεις της εκτελεστικής εξουσίας.
Πρέπει ο εκάστοτε πρόεδρος της
Δημοκρατίας να μπορεί μέσα από
αυτούς τους οργανισμούς να πε-
ράσει τις βασικές του θέσεις. Ήδη
ανέφερα ότι είναι μια ευχέρεια που
δίδεται στον νεοεκλεγέντα πρόεδρο
από τον σχετικό Νόμο και το Σύν-
ταγμα. 
–Στο πλαίσιο της διαφάνειας, θα
δοθούν στη δημοσιότητα τα βιο-
γραφικά αυτών που δεν επιλέχ-
θηκαν; 

–Δεν είναι θέμα του Γνωμοδο-
τικού Συμβουλίου. Ο ρόλος μας τερ-
ματίστηκε τη στιγμή που δώσαμε

τους καταλόγους με τις εισηγήσεις
μας. Είναι θέμα του Υπουργικού
Συμβουλίου και του προέδρου της
Δημοκρατίας. Προσωπικά, δεν έχω
θέμα να δοθούν στη δημοσιότητα,
αλλά ενδεχομένως αυτό να δημι-
ουργήσει μεγαλύτερο πρόβλημα,
διότι θα αρχίσουν πάλι οι αντιδρά-
σεις και οι μεμψιμοιρίες από το
90% των υποψηφίων που δεν επε-
λέγησαν. Από τις 1.078 αιτήσεις
διορίστηκαν μόνο 85 πρόσωπα. 
–Υπάρχει ο ισχυρισμός ότι άτομα
με διδακτορικό στον αθλητισμό
έκαναν αίτηση για τον ΚΟΑ, αλλά
δεν επιλέχθηκαν. 

–Δεν σημαίνει ότι κάποιος που
έχει διδακτορικό αυτόματα δικαιού-
ται μια θέση. Είναι μια σειρά άλλων
κριτηρίων που λαμβάνονται υπόψη. 
–Υπάρχει, επίσης, ο ισχυρισμός
ότι δύο άτομα που διορίστηκαν
δεν κατέχουν πτυχίο. Αν ευσταθεί,
πώς αξιολογήθηκαν; 

–Με εκπλήττει αν κάποιος δεν
είχε πτυχίο και προτάθηκε από το
Γνωμοδοτικό, και δεν θυμάμαι κάτι

τέτοιο. Δεν ήταν, όμως, απαραίτητο
κάποιος να έχει πτυχίο, αλλά ήταν
ένα από τα κριτήρια που λαμβάναμε
υπόψη. Μάλλον θα διέψευδα τον
ισχυρισμό. Μου φαίνεται απίθανο
να συνέβη κάτι τέτοιο. 
–Έγινε αίτηση από κάποιο άτομο
για συγκεκριμένο οργανισμό και
τελικά διορίστηκε σε άλλον; 

–Όχι. 
–Υπάρχουν αντιδράσεις για σύγ-
κρουση συμφερόντων σχετικά με
κάποιους διορισμούς. Ποιος πρέπει
να κάνει τον απαραίτητο έλεγχο; 

–Μπορεί να το ελέγξει το Υπουρ-
γικό Συμβούλιο και υπάρχουν διορ-
θωτικά μέτρα που μπορούν να λη-
φθούν. Όμως, δεν βλέπω πού υπάρ-
χει σύγκρουση συμφέροντος. Ανα-
φέρονται στην πρόεδρο της CYTA,
η οποία δεν έχει σύγκρουση συμ-
φέροντος. Θυμάμαι αυτή την πε-
ρίπτωση ότι την ελέγξαμε και δεν
υπάρχει σύγκρουση. 
–Για τον επίμαχο διορισμό στο
ΤΕΠΑΚ είπατε ότι δεν έχει σχέση
το Γνωμοδοτικό. Υπάρχουν φωνές

και για άτομο που διορίστηκε στη
Συμφωνική Ορχήστρα που είναι
Dj/μουσικός παραγωγός και σύμ-
φωνα με ισχυρισμούς είναι υπο-
στηρικτής του προέδρου. 

–Το Γνωμοδοτικό δεν ασχολή-
θηκε ούτε με το ΤΕΠΑΚ, ούτε με
τη Συμφωνική Ορχήστρα, αλλά μό-
νο με τους έντεκα ημικρατικούς
οργανισμούς. 
–Υπήρξαν αντιδράσεις και για το
άτομό σας ότι ήσασταν κι εσείς
ανάμεσα στα πρόσωπα που στή-
ριξαν προεκλογικά τον κ. Χριστο-
δουλίδη και ότι τίθεται θέμα αξιο-
πιστίας. 

–Μα δεν το έκρυψα. Τον στήριξα,
διότι θεωρούσα ότι είναι ένας νέος
άνθρωπος που θα έφερνε κάποια
νέα ήθη στον τόπο. Και είπα και
προεκλογικά ότι θα τον βοηθούσα
στη δημιουργία του Γνωμοδοτικού
Συμβουλίου. 
–Μετά από 10 μήνες, θεωρείτε ότι
όντως έφερε νέα ήθη στην πολι-
τική ζωή; 

–Έφερε, και γι’ αυτό τον χτυπούν
και από δεξιά και από αριστερά,
διότι είναι η πρώτη φορά μετά τον
Μακάριο στην Κυπριακή Δημοκρα-
τία που τα δύο μεγάλα κόμματα
δεν έχουν μεγάλο μερίδιο από την

πίτα της εξουσίας. Δεν λέω ότι δεν
έκανε λάθη, αλλά είμαι επιεικής
μαζί του, διότι δεν ήταν κομματάρ-
χης ή πολιτικός. 
–Ποιον βαραίνει τελικά η ευθύνη
για τους διορισμούς στα συμβούλια
των ημικρατικών; 

–Η ευθύνη είναι του Υπουργικού
Συμβουλίου. Στο Υπουργικό δίνει
ο νόμος την αρμοδιότητα να διο-
ρίζει.  
–Τι θα αλλάζατε στη διαδικασία
που ακολουθήθηκε; 

–Όταν μας καλέσει ο πρόεδρος
να μιλήσουμε μαζί του, και το έχει
ήδη ανακοινώσει, έχω κάποιες ει-
σηγήσεις. Για παράδειγμα, θα μπο-
ρούσαμε να κάνουμε προσωπικές
συνεντεύξεις για τις προεδρίες των
συμβουλίων των ημικρατικών. 
–Τίθεται θέμα παραίτησής σας
από το Γνωμοδοτικό Συμβούλιο; 

–Όχι φυσικά. Γιατί να παραιτη-
θώ; Μ’ αρέσει κάτι που αναλαμβά-
νω, να μένω εκεί, να πολεμώ, κι αν
υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης,
να βελτιωθούμε.

Προεκτάσεις της εκτελεστικής εξουσίας οι ημικρατικοί οργανισμοί 

Χτυπούν τον Πρόεδρο
και από δεξιά και από
αριστερά, διότι είναι η
πρώτη φορά μετά τον
Μακάριο που τα δύο με-
γάλα κόμματα δεν έχουν
μεγάλο μερίδιο από 
την πίτα της εξουσίας.

Iσως τα δύο μεγάλα
κόμματα αντιδρούν, 
διότι έχασαν την ευκαι-
ρία να δημιουργούν 
πελατειακή σχέση 
με τα στελέχη τους. 

Νεαρή δικηγόρος, που
δεν προτάθηκε από το
Γνωμοδοτικό, διορίστηκε
από το Υπουργικό, εκ
των υστέρων έμαθα ότι
είναι του Συναγερμού.«Το Γνωμοδοτικό Συμβούλιο δεν λειτούργησε ως άλλοθι για βολέματα» δηλώνει o Γεώργιος Αρέστη. 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Βία και άλλη βία

Σ ε όλα τα ζητήματα η ολιστική
αντιμετώπιση επιτυγχάνεται
όταν τα αντιμετωπίσεις στη

ρίζα τους. Και σ’ όλο αυτό που συ-
ζητάμε εδώ και δεκαετίες, για τη
βία εντός και εκτός αγωνιστικών
χώρων, η ρίζα του κακού είναι
στους οργανωμένους οπαδούς.
Εκεί οργανώνονται, εκεί οπλίζον-
ται, εκεί λειτουργούν ως όχλος. Η
λύση, στη δική μου αντίληψη, είναι
η διάλυση αυτών των συνδέσμων.
Δεν κομίζω καμιά επιπλέον σοφία.
Απορώ μόνο. Γιατί δεν χτυπάμε
οργανωμένα ως πολιτεία, αυτή τη
ρίζα; Όσα μέτρα ακούστηκαν και
τις τελευταίες μέρες και τις τελευ-
ταίες δεκαετίες προστατεύουν δυ-
στυχώς αυτούς τους συνδέσμους,
αυτούς τους μερικούς, που οι επαΐ-
οντες τους ξέρουν αλλά δεν τους

αγγίζουν. Γιατί άραγε; Τι προσφέ-
ρουν και τους καλύπτουν; 

Ας τα πάρουμε όμως από την
αρχή. Αν η ΚΟΠ θέλει πραγματικά
να λυθεί το πρόβλημα, ας πιέσει
τα σωματεία, μέλη της να κυνη-
γήσουν και να «δώσουν» αυτά τα
«καλά παιδιά». Είναι άλλωστε πα-
ραδεκτό και ευρέως γνωστό πως
οι διοικήσεις των ομάδων παρα-
χαϊδεύουν αυτά τα παιδιά, τους
δίνουν στέγη, δωρεάν εισιτήρια
και άλλα «καλούδια». Αντίθετα με
την κοινή λογική, προσφέρουμε
για ακόμη μία φορά παυσίπονο
στον κλινικά νεκρό. Απαγόρευση
μετακίνησης φιλάθλων το μέτρο.
Λες και δεν θα δώσουν ραντεβού
στις γειτονιές, μοιράζοντας και
την απόσταση, για να κάνουν τα
δικά τους. Λες και δεν κατανοούν

πως τιμωρούν τις μικρές ομάδες,
εκτός και αν αυτός είναι ένας από
τους στόχους. 

Μια άλλη παράμετρος, αποτυ-
χημένη εκ τους αποτελέσματος,
είναι η κάρτα φιλάθλου. Όσο σω-
στή και αν είναι στη θεωρία, για
να πετύχει θα πρέπει να εφαρμο-
στούν όλοι οι πυλώνες της. Χωρίς
προηγμένο σύστημα καμερών, χω-
ρίς αριθμημένες θέσεις, με εφαρ-
μογή μόνο της υποχρέωσης έκδο-
σης χωρίς ταυτοπροσωπία, κάναμε
απλώς μια τρύπα στο νερό. Φορ-
τώσαμε με κόστος το κράτος χωρίς
ουσιαστικό αποτέλεσμα.                           

Για την Αστυνομία δεν ξέρω τι
να πω και πώς να το πω. Εξαγγέλλει
την Τετάρτη πως οργανώνει τη
μεγαλύτερη αστυνόμευση ποδο-
σφαιρικού αγώνα και γίνονται όσα

έγιναν. Ή ζήτημα πληροφόρησης
υπάρχει, ή σωστής εκτίμησης, ή
ικανού επιχειρησιακού σχεδίου ή
όλα αυτά ή και κάτι άλλο. Το μόνο
σίγουρο είναι πως έχουμε χάσει
προ πολλού το αίσθημα ασφάλειας
αλλά και της ικανότητας επιβολής
στους χούλιγκαν. Προφανώς και
όχι μόνο. Όλοι ξέρουν πώς περνούν
οι φωτοβολίδες και οι κροτίδες,
αλλά ποτέ δεν εντοπίζονται. Ή
μαγικές ικανότητες έχουν οι ορ-
γανωμένοι, ή έλλειψη στοιχειώδους
ικανότητας έχουν αυτοί που κά-
νουν ελέγχους ή πέπλο συγκάλυ-
ψης από όλους. 

Ας δούμε λίγο και τη ρίζα. Τους
συνδέσμους των οργανωμένων
οπαδών. Τα φυτώρια όλης αυτής
της αναρχίας, της παρανομίας,
της ασχήμιας. Της εκφοράς λόγου

ρατσιστικού και ακραίου. Είναι
βαποράκια φόβου και ψευτομαγ-
κιάς. Κρυφό καμάρι το έχουμε πως
από εκεί, εκτός από κροτίδες και
φωτοβολίδες μετακινούνται πα-
ράνομα και άλλες ουσίες. Ο κόσμος
το έχει τούμπανο. Και είναι να διε-
ρωτάσαι. Τόση ανικανότητα πια;
Ή τόση συγκάλυψη; 

Μετωπική και διαρκής σύγ-
κρουση με τις μερικές δεκάδες
των οργανωτών και διακινητών
των παράνομων ουσιών και εκρη-
κτικών είναι η λύση. Και μάλλον,
όταν γίνει αυτό, αν γίνει, να βρούμε
άκρη και στα άλλα πλοκάμια της
μαφίας και της νύχτας του τόπου
μας. Έχουμε την αποφασιστικό-
τητα; Αντί η πολιτική ηγεσία, προ-
εξάρχοντος του πρόεδρου της Δη-
μοκρατίας να δίνει οδηγίες για

διακοπή παιχνιδιών, και να ανα-
κοινώνει νομοθετικές πρωτοβου-
λίες ας συγκρουστεί, μαζί με την
Αστυνομία, με τους οργανωμένους
και μες στις ηγεσίες των ομάδων
που θα συνεχίσουν να τους καλύ-
πτουν. 

Η ηγεσία της Αστυνομίας, παρά
απολογητικές συνεντεύξεις Τύπου
για τις αποτυχημένες αστυνομεύ-
σεις, ας τολμήσει να συγκρουστεί.
Και με τους οργανωμένους και με
τους προστάτες τους. Και στους
πάνω ορόφους των ομάδων τους
και στους κάτω ορόφους της νύ-
χτας. Τολμάμε;

Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι Βουλευ-
τής Λευκωσίας ΔΗΣΥ, πρόεδρος Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής Θεσμών
twitter: @dmdemetriou

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες,
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Την ενίσχυση της δυνατότητας των
κυπριακών αρχών να έχουν επί-
γνωση της κατάστασης στη θά-
λασσα για διάσωση μεταναστών
που βρίσκονται σε κίνδυνο, προωθεί
μέσω του Σχεδίου Δράσης για την
Ανατολική Μεσόγειο η Ευρωπαϊκή
Ένωση, σε συνεργασία με την Κυ-
πριακή Δημοκρατία, εξήγησε στην
«Κ» εκπρόσωπος της Κομισιόν. Η
εκπρόσωπος απαντούσε σε ερω-
τήσεις με αφορμή την ανεύρεση
την περασμένη εβδομάδα 60 αν-
θρώπων σε κακή κατάσταση σε μι-
κρό πλοιάριο στα ανοιχτά του Κάβο
Γκρέκο, και τον θάνατο ενός μικρού
κοριτσιού, θέμα που προκάλεσε
συζητήσεις για την επάρκεια της
ανταπόκρισης των αρχών, οι οποίες
φέρονταν να γνώριζαν για το σκά-
φος το οποίο αναχώρησε από τον
Λίβανο στις 18/1 όμως χρειάστηκαν
τέσσερις ημέρες για να το εντοπί-
σουν μετά τις πρώτες πληροφορίες
στις 20/1 σύμφωνα με ρεπορτάζ
του «Άστρα».

Την Τετάρτη, ο υπουργός Εσω-
τερικών Κωνσταντίνος Ιωάννου
δήλωνε πως λόγω του κινδύνου
που διατρέχουν άνθρωποι που επι-
βαίνουν σε ακατάλληλες βάρκες
διακινητών, είχε θέσει το θέμα
στην επίτροπο Εσωτερικών Υπο-
θέσεων Ίλβα Γιόχανσον κατά την
επίσκεψή της στην Κύπρο, ζητών-
τας ειδικά η Ε.Ε. να δράσει «με τη
σύσταση κλιμακίου της Europol,
των Αρχών του Λιβάνου και της
Υπηρεσίας Αλλοδαπών και Μετα-
νάστευσης της Αστυνομίας Κύπρου,
για την επιτήρηση των συνόρων
στον Λίβανο». Πρόκειται για μέτρα
που δεν αναφέρονται ρητά αλλά
συνάδουν με το Σχέδιο Δράσης για
τον μεταναστευτικό διάδρομο της
Ανατολικής Μεσογείου, που δημο-
σιεύθηκε στις 18 Οκτωβρίου. Το
Σχέδιο Δράσης, όπως και τα αντί-
στοιχα για άλλους μεταναστευτι-
κούς διαδρόμους προς την Ε.Ε., κα-
ταγράφει επιχειρησιακά μέτρα για

την πρόληψη των παράτυπων ανα-
χωρήσεων, καταπολέμηση των δια-
κινητών, βελτίωση της διαχείρισης
των συνόρων, στήριξη της συνερ-
γασίας στις επιστροφές, βελτίωση
των δυνατοτήτων υποδοχής και
την ανάπτυξη νόμιμων διόδων.

Ταυτόχρονα, όπως μαθαίνει η
«Κ», η Ε.Ε. στηρίζει ήδη μέσω χρη-
ματοδότησης τις δυνατότητες του
ίδιου του Λιβάνου να διαχειριστεί
τα σύνορά του, πρόγραμμα το οποίο

ωστόσο λειτουργεί εδώ και αρκετά
χρόνια, με την αποτελεσματικότητά
του να ελέγχεται μετά τις εξελίξεις
της τελευταίας περιόδου. Σύμφωνα
με δημόσια διαθέσιμα στοιχεία, το
πρόγραμμα κόστους επτά εκατομ-
μυρίων το οποίο εφαρμόζει το Διε-
θνές Κέντρο για την Ανάπτυξη της
Πολιτικής Μετανάστευσης (Inter-
national Centre for Migration Policy

Development - ICMPD) ξεκίνησε
να εφαρμόζεται το 2020.

Από την πλευρά της, η εκπρό-
σωπος της Κομισιόν επιβεβαίωσε
ότι οι αφίξεις διά θαλάσσης συζη-
τήθηκαν μεταξύ Ιωάννου και Γιό-
χανσον, και εξήγησε ποια μέτρα
στο Σχέδιο Δράσης μπορούν να
συμβάλουν στην αντιμετώπιση της
κατάστασης. Εν τω μεταξύ την
Πέμπτη στο άτυπο συμβούλιο των
υπουργών Εσωτερικών, ο κ. Ιωάν-
νου αναφέρθηκε και στη θέση της
Κύπρου πως λόγω της κατάστασης
σε περιοχές της Συρίας θα πρέπει
να επανεξεταστεί το καθεστώς κιν-
δύνου σε περίπτωση επιστροφών,
ώστε Σύριοι πρόσφυγες να μπορούν
να επιστραφούν υπό προϋποθέσεις
στη χώρα. Προσέγγιση την οποία
από τον Σεπτέμβριο το Human Ri-
ghts Watch χαρακτήρισε «επικίν-
δυνη και μη ρεαλιστική».

Τι προβλέπει το Σχέδιο
Αναφορικά με το Σχέδιο Δράσης

για τη μεταναστευτική διαδρομή
της Ανατολικής Μεσογείου, το
οποίο εφαρμόζουν από τον Οκτώ-
βριο που παρουσιάστηκε η Κομισιόν
και οι κυπριακές αρχές, η εκπρό-
σωπος εξήγησε πως προβλέπει «την
παροχή στήριξης στην Κύπρο για
να θέσει σε λειτουργία το νέο Εθνικό
Συντονιστικό Κέντρο» για θέματα
μετανάστευσης, καθώς και «την
αναβάθμιση του συστήματος επι-

τήρησης των ακτών». Στην Κύπρο,
πρόσθεσε, αναλογούν 135 εκατομ-
μύρια ευρώ για την περίοδο 2021-
2027 στο πλαίσιο προγραμμάτων
από το Ταμείο Ασύλου, Μετανά-
στευση και Ένταξη, το Ταμείο Εσω-
τερικής Ασφάλειας, καθώς και το
Μέσο Χρηματοδοτικής Στήριξης
για τη Διαχείριση των Συνόρων και
την Πολιτική Θεωρήσεων (Border
Management and Visa Policy In-
strument, BMVI). Το Εθνικό Συν-
τονιστικό Κέντρο προβλέπεται να
χρηματοδοτηθεί μέσω του BMVI.

Όσον αφορά την ενίσχυση της
επιτήρησης των θαλασσίων συνό-
ρων της Κύπρου, η εκπρόσωπος
σημείωσε πως θα προωθηθεί η ενί-
σχυσή της «ώστε να διασφαλιστούν
η καλύτερη επίγνωση της κατά-
στασης (situational awareness) και
οι δυνατότητες αποτελεσματικής
αντίδρασης», μεταξύ άλλων μέσω
της συνεργασίας στο πλαίσιο της
Ευρωπαϊκής Ομάδας Επαφής για
την Έρευνα και Διάσωση. Επίσης,
συνέχισε, ο Ευρωπαϊκός Οργανι-
σμός Συνοριοφυλακής και Ακτο-
φυλακής (Frontex) έχει αναπτύξει
προς το παρόν 65 αξιωματικούς
στην Κύπρο για υποστήριξη της
διαχείρισης των συνόρων.

Όσον αφορά τη στήριξη στον
Λίβανο, εξήγησε η εκπρόσωπος,
αποτελείται από χρηματοδοτική
βοήθεια η οποία την περίοδο 2021-
2022 ανήλθε στα 2,2 δισ. ευρώ, για

βασικές υπηρεσίες όπως εκπαίδευ-
ση, υγεία και κοινωνική προστασία
τόσο για τους πρόσφυγες όσο και
για τις τοπικές κοινότητες. Το 2023,
η Ε.Ε. ενέκρινε κονδύλι 140,5 εκατ.
ευρώ για πρόσβαση προσφύγων
και ευάλωτων Λιβανέζων πολιτών
σε βασικές υπηρεσίες.

Θεωρεί πως αποδίδει
Πάντως, η Κομισιόν θεωρεί πως

η μείωση στις αφίξεις μέσω της
Πράσινης Γραμμής που καταγρά-
φηκε το 2023 σε σχέση με το 2022
αντανακλά τη συνεργασία μέσω
του Σχεδίου Δράσης, και συγκε-
κριμένα, όπως ανέφερε η εκπρό-
σωπος, «μέτρα που ελήφθησαν στο
πλαίσιο της εργαλειοθήκης για τους
μεταφορείς» (παραπέμποντας στις
επαφές που έγιναν με αεροπορικές
εταιρείες ειδικά στην Τουρκία και
στο Πακιστάν) και τη συνεργασία
με την Τουρκία και τρίτες χώρες
κατά των διακινητών. Σε αυτό το
πλαίσιο, συνέχισε, «συνεχίζεται
χωρίς παύση η εργασία για τα υπό-
λοιπα επιχειρησιακά μέτρα», εστιά-
ζοντας στην αποτροπή των παρά-
τυπων αναχωρήσεων και την ενί-
σχυση της διαχείρισης της μετα-
νάστευσης. Η εκπρόσωπος υπο-
γράμμισε ακόμα πως η Κομισιόν
έχει εντατικοποιήσει τον διάλογο
με την Τουρκία, μέσω και του Δια-
λόγου Υψηλού Επιπέδου για τη Με-
τανάστευση και την Ασφάλεια που

πραγματοποιήθηκε στις 23 Νοεμ-
βρίου, αλλά πως η κοινή δήλωση
του 2016 παραμένει το κύριο πλαί-
σιο συνεργασίας με την Τουρκία
για την πρόληψη της παράτυπης
μετανάστευσης.

Το νέο Σύμφωνο
Εν τω μεταξύ, Κομισιόν και κρά-

τη-μέλη συνεχίζουν την προσπά-
θεια εφαρμογής μέτρων με βάση
το συμφωνηθέν και προς εφαρμογή
νέο Σύμφωνο για τη Μετανάστευση
και το Άσυλο. «Η προτεραιότητά
μας είναι να σώσουμε ζωές. Όταν
μια βάρκα βγαίνει στη θάλασσα
και βάζει ανθρώπους σε κίνδυνο,
ίσως να είναι ήδη αργά. Γι’ αυτό η
Κομισιόν εργάζεται με χώρες προ-
έλευσης, διέλευσης και προορισμού,
στη βάση του νέου Συμφώνου για
τη Μετανάστευση και το Άσυλο»
ανέφερε η εκπρόσωπος.

Η προσπάθεια αυτή εστιάζει ιδι-
αίτερα στις ενέργειες για καταπο-
λέμηση των δικτύων διακινητών,
μεταξύ άλλων μέσω της δημιουργίας
της διεθνούς συμμαχίας κατά των
διακινητών σε διεθνή διάσκεψη
τον περασμένο Νοέμβριο, για συν-
τονισμό σε σχέση με την πρόληψη
και την αντιμετώπιση των δικτύων
αυτών, αλλά και της παροχής εναλ-
λακτικών.

Η νόμιμη και ασφαλής μετανά-
στευση ειδικότερα είναι ένας τομέας
στον οποίο εστιάζει η Κομισιόν,
με τις διεργασίες να συνεχίζονται
για την τελική διαμόρφωση επι-
πρόσθετων νομοθεσιών. Συγκε-
κριμένα, έχει επιτευχθεί πολιτική
συμφωνία για τη δημιουργία μιας
«κοινής άδειας», με απλοποίηση
των διαδικασιών για μια συνδυα-
σμένη άδεια εργασίας και διαμονής.
Παράλληλα, βρίσκονται σε εξέλιξη
διαβουλεύσεις για την οδηγία για
τους επί μακρόν διαμένοντες, με
στόχο να γίνει ευκολότερη η από-
κτηση του καθεστώτος του συγ-
κεκριμένου καθεστώτος διαμονής,
καθώς και να διευκολυνθεί η επα-
νένωση οικογενειών και η κινητι-
κότητα εντός της Ε.Ε.

Το Σχέδιο Δράσης για τη μεταναστευτική διαδρομή της Ανατολικής Μεσογείου προβλέπει «την παροχή στήριξης στην Κύπρο για να θέσει σε λειτουργία το νέο Εθνικό Συντονιστικό Κέντρο» για θέματα μετα-
νάστευσης, καθώς και «την αναβάθμιση του συστήματος επιτήρησης των ακτών».

Ψάχνουν λύσεις
για βάρκες από Λίβανο

Χρηματοδότηση για το εθνικό συντονιστικό κέντρο και καλύτερη
επιτήρηση των θαλάσσιων συνόρων από την Ε.Ε.

<<<<<<<

H Κομισιόν θεωρεί πως
η μείωση στις αφίξεις
μέσω της Πράσινης
Γραμμής που καταγρά-
φηκε το 2023 σε σχέση
με το 2022 αντανακλά τη
συνεργασία μέσω του
Σχεδίου Δράσης.
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ΙΔΕΕΣ /  Του ΑΧΙΛΛΕΑ Π. ΛΕΩΝΙΔΟΥ

Νέες προκλήσεις για την Tοπική Aυτοδιοίκηση

Σ ε περίπου έξι μήνες από σή-
μερα, το εκλογικό σώμα θα
κληθεί να λάβει μέρος σε μια

διπλή εκλογική διαδικασία που πε-
ριλαμβάνει την εκλογή νέων ευ-
ρωβουλευτών αλλά και εκπροσώ-
πων στους οργανισμούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Αυτό σημαίνει την
εκλογή δημάρχων, δημοτικών συμ-
βούλων, αντιδημάρχων, προέδρων
και μελών Κοινοτικών Συμβουλίων,
προέδρων για τους νεοσυσταθέντες
Επαρχιακούς Οργανισμούς Αυτο-
διοίκησης αλλά και μελών στις Σχο-
λικές Εφορείες. Δεν υπάρχει αμφι-
βολία ότι το εύρος των αιρετών εκ-
προσώπων των τοπικών κοινωνιών
καθιστά τις αυτοδιοικητικές εκλογές
μια ολοκληρωμένη άσκηση άμεσης
δημοκρατίας. Ως εκ τούτου, η επι-
τυχής τους διενέργεια εμπεδώνει
έτι περαιτέρω την εμπιστοσύνη
προς το δημοκρατικό πολίτευμα
και αποτυπώνει ουσιαστικότερα
τις επιθυμίες των πολιτών.   

Το βασικό χαρακτηριστικό των
επερχόμενων αυτοδιοικητικών
εκλογών είναι ότι οι νεοεκλεγέντες
θα κληθούν να εφαρμόσουν τις ρι-
ζικές αλλαγές που επέφερε η ψή-
φιση των τριών νόμων, που αφο-
ρούν στη Μεταρρύθμιση της Το-
πικής Αυτοδιοίκησης. 

Η υλοποίηση, όμως, αυτής της
μεταρρύθμισης συνιστά, αναμφί-
βολα, μια σοβαρή πρόκληση και
ένα δύσκολο εγχείρημα. Κι αυτό
διότι οι αλλαγές οι οποίες έχουν
θεσπιστεί είναι θεμελιώδεις και
λαμβάνουν υπόψη τους τις τάσεις
που κυριαρχούν στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Σαφής στόχευση των με-
ταρρυθμίσεων είναι η πλέον απο-
τελεσματική ανταπόκριση των σύγ-
χρονων αναγκών των τοπικών κοι-
νωνιών και της διαχείρισης των
προβλημάτων τους από τις αυτο-
διοικητικές εξουσίες, η προαγωγή
της δημοκρατίας, η ενίσχυση της
διαφάνειας, η υλοποίηση έργων

μεγαλύτερου προϋπολογισμού, η
επίτευξη οικονομίας κλίμακος. 

Ανάμεσα στις αλλαγές που έχουν
θεσμοθετηθεί να αναφέρουμε: 

• Τη δημιουργία των Επαρχια-
κών Οργανισμών Αυτοδιοίκησης,
στους οποίους περνούν, εκτός των
άλλων, όλες οι δομές των πολεο-
δομικών γραφείων των δήμων, αλλά
και οι οργανισμοί. 

• Τη μείωση των δήμων από 30
σε 20, και εισαγωγή νέου μοντέλου
διακυβέρνησης, βάσει του οποίου
από τη μία εκλέγονται οι αντιδή-
μαρχοι και οι δημοτικοί σύμβουλοι,
ξεχωριστά σε κάθε διαμέρισμα.

• Τη μείωση στο ελάχιστο της
κρατικής παρέμβασης, στη διαδι-
κασία έγκρισης των προϋπολογι-
σμών των δήμων.

Πυρήνας αυτής της πολιτικής
είναι η σε μέγιστο δυνατό βαθμό
διοικητική και οικονομική αυτοτέ-
λεια των οργανισμών Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης. Για τον λόγο αυτό,

ταυτόχρονα με την καθιέρωση των
θεσμών της Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
κατοχυρώνεται η μεταφορά κρα-
τικών αρμοδιοτήτων στην περιφέ-
ρεια, ενώ ταυτόχρονα διασφαλίζεται
η διαχείριση των τοπικών υποθέ-
σεων. Αρμοδιότητες δηλαδή, που
υπάγονται στην κεντρική εξουσία,
η οποία εκ της φύσεώς της είναι
δυσκίνητη να εκτελέσει σε τοπικό
επίπεδο, μεταβιβάζονται δικαίως
στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, συνο-
δευόμενες ασφαλώς με τους ανά-
λογους πόρους. Έτσι, οι ποικίλες
πολιτικές που έχουν αντίκτυπο
στην καθημερινότητα του πολίτη
υλοποιούνται από τους φορείς που
έχουν πιο ενδελεχή γνώση του χώ-
ρου και των αναγκών του, αλλά και
οι πολίτες μπορούν να διεκδικήσουν
πολιτικές που θεωρούν αναγκαίες
για τη βελτίωση της ζωής τους με
αποτελεσματικότερο τρόπο. 

Είναι τοις πάσι φανερό ότι, μετά
την παρέλευση δεκαετιών από την

εφαρμογή του υφιστάμενου συστή-
ματος της Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
η μεταρρύθμιση ήταν καθόλα επι-
βεβλημένη. Η εικόνα που παρου-
σιάζουν σήμερα οι δήμοι, κυρίως
λόγω της περιορισμένης διοικητικής
και οικονομικής αυτοτέλειας που
τους διέπει, είναι σαφώς κατώτερη
των προσδοκιών των πολιτών. Κον-
τά σε αυτές τις αντικειμενικές αδυ-
ναμίες οφείλουμε να προσθέσουμε
τα εκτεταμένα φαινόμενα της αδια-
φάνειας και της δυσλειτουργίας σε
θέματα χρηστής διοίκησης. Η δια-
φάνεια, ιδιαίτερα, που συνιστά στις
ημέρες μας ένα κομβικό κοινωνικό
αίτημα, και σχετίζεται με την εμ-
πιστοσύνη των πολιτών προς την
πολιτική, αποτελεί ένα μεγάλο στοί-
χημα των νέων φορέων της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Να σημειωθεί ότι
με τη νέα νομοθεσία γίνεται σοβαρή
προσπάθεια για την ενίσχυση της
διαφάνειας με τη θεσμοθέτηση μη-
χανισμών ελέγχου και λογοδοσίας.

Από τα παραπάνω γίνεται αντι-
ληπτό ότι οι επιλογές που θα κλη-
θούμε να κάνουμε στις επερχόμενες
αυτοδιοικητικές εκλογές θα έχουν
άμεσο αντίκτυπο στη ζωή μας. Για
τον λόγο αυτό, απαιτείται η μέγιστη
δυνατή συμμετοχή. Η αποχή και
η ιδιώτευση υπονομεύουν τις προ-
σπάθειες για βελτίωση των συν-
θηκών της καθημερινότητάς μας.
Επιπλέον, τα νέα διευρυμένα και
πιο σύνθετα καθήκοντα των αυτο-
διοικητικών παραγόντων απαιτούν
και τις κατάλληλες επιλογές των
υποψηφίων. Η εποχή μας χρειάζεται
πια ανθρώπους με τεχνοκρατική
γνώση, με επαγγελματική αλλά και
κοινωνική εμπειρία, με όραμα και
εντιμότητα. Στο χέρι μας είναι λοι-
πόν, με την ψήφο μας, να διαμορ-
φώσουμε το αύριο που θέλουμε για
εμάς και τα παιδιά μας. 

Ο κ. Αχιλλέας Π. Λεωνίδου είναι
δικηγόρος.

Ι Σ Τ Ο Ρ Ι Α

Η ράβδος και το σκήπτρο 

Του ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΤΖΗΚΥΡΙΑΚΟΥ

Πέραν των βαθύτερων ιστορικών
και, ενδεχομένως, ψυχολογικών
επιδράσεων στη σχέση Μακαρίου
– βασιλικής οικογένειας και ιδιαί-
τερα με τη Φρειδερίκη, τα δύο μέρη
έβλεπαν κοινά πολιτικά συμφέρον-
τα να εξυπηρετούνται από αυτή
τη συμμαχία των θρόνων, του βα-
σιλικού με τον αρχιεπισκοπικό. Το
1950 ο Μακάριος, ως νεοφανής
ηγέτης των Ελληνοκυπρίων, επε-
δίωκε την «έγκριση» του Στέμματος
για να εδραιώσει την εξουσία του
στο νησί, την αναγνώρισή του στο
ελληνικό πολιτικό στερέωμα, αλλά
και για να ανοίξει πόρτες στο εξω-
τερικό. Από την άλλη, η ένωση της
Κύπρου με την Ελλάδα ήταν ένα
ιδεώδες το οποίο και ο Βασιλιάς
Παύλος Α΄ υιοθέτησε πολύ νωρίς
μετά την άνοδό του στον θρόνο,
το 1947. 

Όταν η πολιτική ηγεσία στην
Αθήνα θεωρούσε ότι τώρα δεν είναι
η ώρα ανακίνησης του Κυπριακού
και αμέσως μετά τον Εμφύλιο υιο-
θετούσε τη θέση «η Ελλάς αναπνέει

με δύο πνεύμονας, τον μεν αγγλι-
κόν, τον δε αμερικανικόν, και δι’
αυτό δεν ημπορεί να πάθει ασφυ-
ξίαν λόγω του Κυπριακού» (η φράση
αποδίδεται στον Γεώργιο Παπαν-
δρέου), ο Παύλος ήταν ένας από
τους πρώτους και πολιτικά ο κο-
ρυφαίος που αξίωσε δημοσίως την
ένωση της βρετανικής αποικίας
της Κύπρου με την Ελλάδα. Σε συ-
νέντευξή του στους New York Ti-
mes το 1948 ο Παύλος δήλωνε ότι
«η Ελλάδα σίγουρα επιθυμεί και
θα συνεχίσει να επιθυμεί την ένωση
της Κύπρου με την υπόλοιπη Ελ-
λάδα. Είναι δύσκολο να κατανοήσω
γιατί αυτό δεν έχει ήδη υλοποιηθεί»
(New York Times, “Greek King offer
Crete-Cyprus deal”, C.L. Sulzberger,
σελ. 14). Πρόσφερε δε ως ανταλ-
λάγματα «επιπρόσθετες εγκατα-
στάσεις βάσεων στη Βρετανία ή
τις Ηνωμένες Πολιτείες, στην Κρήτη
ή αλλού». Η τοποθέτηση του Παύ-
λου εξόργισε το Λονδίνο. Ο Βρε-
τανός επιτετραμμένος στην Αθήνα
προέβη σε έντονες παραστάσεις
στον πρωθυπουργό Θεμιστοκλή
Σοφούλη. Τον βασιλιά όμως τον
ενδιέφερε περισσότερο να βελτιώ-
σει την προβληματική, γερμανό-
φιλη, εικόνα τού Στέμματος στη
μεταπολεμική Ελλάδα. 

Στο δημοψήφισμα του 1946 ο
αδελφός του, Γεώργιος Β΄, μπορεί
να «κέρδισε» την επάνοδό του στην
Ελλάδα με 69%, αλλά ήταν κοινό
μυστικό ότι το ποσοστό αυτό ήταν
και προϊόν νοθείας. Όταν ξαφνικά
πέθανε ο Γεώργιος και ο Παύλος

Α΄ ανέβηκε στον θρόνο την 1η
Απριλίου 1947, τα δεδομένα για το
βασιλικό ζεύγος δεν ήταν ευνοϊκά.
Πριν ξεσπάσει ο Β΄ Παγκόσμιος
Πόλεμος, ο Παύλος ως διάδοχος
επί δικτατορίας Ιωάννη Μεταξά,
είχε ηγηθεί της εθνικής οργάνωσης
νεολαίας, που είχε ως πρότυπο εκεί-
νη του Χίτλερ. Επίσης, η 15 χρόνια
νεότερή του Φρειδερίκη ήταν Γερ-
μανίδα και μέλος της ναζιστικής
νεολαίας, ενώ, στη διάρκεια του
πολέμου υπήρχαν υποψίες ότι έβλε-
πε με συμπάθεια τις δυνάμεις του

Άξονα (Γερμανία, Ιταλία, Ιαπωνία)
γι’ αυτό αντί να μείνει με τον σύζυγό
της εξόριστη στην Αίγυπτο, όπου
έδρευε το αρχηγείο των συμμαχι-
κών δυνάμεων, εστάλη στη Νότιο
Αφρική. 

Μετά τον πόλεμο, το βασιλικό
ζεύγος «πόνταρε» σε δύο ζητήματα
για να ανασκευάσει την προβλη-
ματική του εικόνα και να εκφράσει
τον ευρύτερο, μη αριστερό χώρο:
στον αντικομουνισμό και στο Κυ-
πριακό, το οποίο προσφερόταν μια
και είχε αρχίσει να εξάπτει την ελ-

ληνική εθνική συνείδηση. Ο Μα-
κάριος φαινόταν να αποκτά τέτοιο
εκτόπισμα ώστε να μπορεί να τους
«ευλογήσει» εθνικά να αποσείσουν
τη γερμανόφιλη εικόνα τους.

Τον Φεβρουάριο του 1954, ο
Μακάριος συνάντησε ξανά τη Φρει-
δερίκη στο Τατόι. Είτε ο ίδιος της
το ζήτησε είτε ήταν πρωτοβουλία
της βασίλισσας, λίγες μέρες μετά
η Φρειδερίκη έστελνε μια μακρο-
σκελέστατη επιστολή στον Ουίν-
στων Τσώρτσιλ, στην οποία τον
προειδοποιούσε για τους κινδύνους

στις διμερείς σχέσεις λόγω της
αδιαλλαξίας του Λονδίνου στο Κυ-
πριακό. «Ένα πολύ μικρό νησί που
ονομάζεται Κύπρος φαίνεται να
γίνεται αιτία αποξένωσης μεταξύ
Ελλάδας και Βρετανίας. Αυτό δεν
θα έπρεπε να συμβαίνει». Του υπεν-
θύμιζε δηκτικά ότι η Ελλάδα στά-
θηκε στο πλευρό της Βρετανίας
στην «πιο επικίνδυνη ώρα στην
πρόσφατη βρετανική ιστορία» και
ότι τώρα «το ελληνικό πνεύμα πλη-
γώνεται από την κατηγορηματική
άρνηση για οποιαδήποτε συζήτηση

για το μέλλον της Κύπρου». Η Φρει-
δερίκη, λες και γνώριζε ότι σε ένα
χρόνο θα ξεκινούσε ο αγώνας της
ΕΟΚΑ, απηύθυνε έκκληση στον
Τσώρτσιλ ώστε «να μην εξαναγ-
κασθούμε να φέρουμε ενώπιον
των βέβηλων οφθαλμών του κό-
σμου τον οικογενειακό μας καβγά»
και τον καλούσε σε μυστικές συ-
νομιλίες μαζί της για το μέλλον της
Κύπρου. Υπέγραφε την επιστολή
απλώς ως Frederica R. Ένα μήνα
αργότερα ο Βρετανός πρωθυπουρ-
γός σε μια σύντομη απάντηση ου-
σιαστικά απέρριπτε την πρότασή
της. «Δεν θα ήταν ορθό για μένα
να αφήσω στη Μεγαλειότητά σας
αμφιβολία για την πεποίθησή μας
ότι αυτή δεν είναι η ώρα που είναι
προς το συμφέρον της Ελλάδας,
της Μεγάλης Βρετανίας ή, ευρύ-
τερα, του ΝΑΤΟ, για να συζητή-
σουμε για αλλαγές στη διακυβέρ-
νηση της Κύπρου». Την προειδο-
ποιούσε επίσης ότι «διατάραξη του
παρόντος καθεστώτος δεν θα μπο-
ρούσε παρά να μας βλάψει όλους»,
(Φρειδερίκη, σελ. 187-189).

Η σύλληψη «καταιγίδα» 
Εκείνο που «κλείδωσε» τη σχέση

Μακαρίου - Φρειδερίκης ήταν το
έντονο ενδιαφέρον της μεγαλειότα-
της όταν, το 1956, έναν χρόνο μετά
την έναρξη του αγώνα της ΕΟΚΑ,
ο Κύπριος ιερωμένος είχε κυριολε-
κτικά απαχθεί από τους Βρετανούς
και εξοριστεί για έναν χρόνο στις
Σεϋχέλλες. Συνελήφθη ενώ βρισκό-
ταν καθοδόν προς το αεροδρόμιο
για να ταξιδέψει στην Αθήνα, όπου,
μεταξύ άλλων, θα συναντούσε και
το βασιλικό ζεύγος. Η Φρειδερίκη
εξέφρασε την έντονη δυσαρέσκειά
της για την ενέργεια αυτή των Βρε-
τανών σε επιστολή προς τον πρώην
υπουργό Εξωτερικών και αργότερα
Άμυνας των ΗΠΑ στρατηγό Μάρσαλ.
Τον ενημέρωνε ότι η σύλληψη έχει
προκαλέσει «καταιγίδα» στην Ελ-
λάδα και την Κύπρο και αναφέρεται
στον Μακάριο ως τον «Αρχιεπίσκοπο
μας». 

Η εξορία εκτίναξε τη δημοφιλία
του Μακαρίου στην Ελλάδα καθι-
στώντας τον υπολογίσιμη δύναμη
στο ελληνικό πολιτικό στερέωμα.
Το περιβάλλον του Κύπριου Αρχιε-
πισκόπου, επιχειρώντας να τον εμ-
φανίσει σημαντικότερο των Ελλή-
νων πολιτικών και εκκλησιαστικών
ηγετών, προωθούσε την εικόνα ότι
η Αυτοκέφαλη Εκκλησία της Κύ-
πρου είναι πέμπτη στην ιεραρχία
μετά την Κωνσταντινούπολη, την
Αλεξάνδρεια, την Αντιόχεια και τα
Ιεροσόλυμα. Ο Μακάριος, έλεγαν
χαρακτηριστικά, «είναι μίλια μπρο-
στά από τον Αρχιεπίσκοπο Αθηνών»
(The New York Times 18/3/1956)
ή ότι «η αξία του Μακαρίου σαν
Πρωθιεράρχου είναι η ίδια με την
αξία του Πατριάρχου της Κωνσταν-
τινουπόλεως» ή ακόμη ότι ο Μα-
κάριος είναι «η μεγαλύτερη ελλη-
νική προσωπικότης» (Συνέντευξη
Μακαρίου στο ιταλικό περιοδικό
Επόκα, όπως αναδημοσιεύθηκε
στα ελληνικά στο «Times of Cyprus»
στις 15/9/1957, σελ. 3).

Βιβλιογραφία: Βασίλισσα Φρειδερί-
κη, «A Measure of Understanding»
St. Martin’s Press, 1η έκδοση, 1971.

<<<<<<<

Η εξορία του στις 
Σεϋχέλλες εκτίναξε 
τη δημοφιλία του αρχιε-
πισκόπου Μακαρίου
στην Ελλάδα καθιστών-
τας τον υπολογίσιμη 
δύναμη στο ελληνικό
πολιτικό στερέωμα.

Μετά τον πόλεμο, το βασιλικό ζεύγος, Παύλος και Φρειδερίκη, «πόνταρε» σε δύο ζητήματα για να ανασκευάσει την προβληματική του εικόνα
και να εκφράσει τον ευρύτερο, μη αριστερό χώρο: στον αντικομουνισμό και στο Κυπριακό.

Εκείνο που
«κλείδωσε» τη
σχέση Μακαρίου
- Φρειδερίκης
ήταν το έντονο
ενδιαφέρον της
μεγαλειότατης
όταν, το 1956,
έναν χρόνο μετά
την έναρξη του
αγώνα της ΕΟ-
ΚΑ, ο Κύπριος
ιερωμένος είχε
κυριολεκτικά
απαχθεί από
τους Βρετανούς
και εξοριστεί για
έναν χρόνο στις
Σεϋχέλλες.

Η συμμαχία των θρόνων
Πώς ο αρχιεπίσκοπος Μακάριος μπορούσε να «ευλογήσει» εθνικά τον βασιλιά 

Παύλο και τη βασίλισσα Φρειδερίκη μετά τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο
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Φορτορεπόρτερ
Οι φορτικοί ρεπόρτερ παραμονεύουν
έξω από σπίτια, στούντιο, δικαστήρια, θέ-
ατρα, νυχτερινά κέντρα και οποιοδήποτε
άλλο μέρος στο οποίο ενδέχεται να συ-
ναντήσουν πρόσωπα που σχετίζονται με
την επικαιρότητα. Με το που εντοπίσουν
ένα τέτοιο πρόσωπο ορμούν κατά πάνω
του, τείνουν τα μικρόφωνά τους επιθετι-
κά και απαιτούν απαντήσεις σε ένα σωρό
ερωτήματα που στον ερωτώμενο μπορεί
να μοιάζουν εξωφρενικά, αλλά σε αυτούς
ακούγονται απολύτως καίρια. Οι δημοσιο-
γράφοι των ελαφρών τηλεοπτικών εκ-
πομπών ζουν ιδρυματοποιημένοι σε ένα
δικό τους σύμπαν: απορροφημένοι από
τα κουτσομπολιά, τους μικροπρεπείς κα-
βγάδες διασήμων και τη διαρκώς ανανε-
ούμενη ειδησεογραφία της ευτέλειας,
έχουν φτάσει στο σημείο να πιστεύουν
ότι ο κόσμος τους είναι ο μοναδικός
κόσμος· ότι και οι υπόλοιποι άνθρωποι
συμμερίζονται  τα γούστα, τις αναφορές
και την αίσθηση του επείγοντος που τους
διακατέχει αναφορικά με το ποιος δήλω-
σε τι, ποιος απάντησε σε ποια δήλωση
κ.ο.κ. Ο, δε, τρόπος τους έχει κάτι απα-
θώς επιτακτικό· όποιος βρεθεί στον
δρόμο τους τούς χρωστάει μια απάντηση,
επειδή αυτό έχουν προαποφασίσει· επει-
δή «αυτή είναι η δουλειά τους» και, για
κάποιον λόγο, αυτό σημαίνει πως όλοι
οφείλουν να υποκλιθούν στον καταναγ-
κασμό του επαγγελματικού τους προσα-
νατολισμού. Πρόκειται για μια κατάσταση
αστεία και τρομακτική.

Η δίκαιη οργή
Η «έκρηξη» του Γιώργου Νταλάρα ενώ-
πιον των δημοσιογράφων που τον πο-

λιόρκησαν προκειμένου να αποσπάσουν
μια δήλωση για τις αντιδράσεις που προ-
κάλεσε μια άλλη δήλωσή του (ο ορισμός
του αχρείαστου επικοινωνιακού τρέχα-
γύρευε) δεν ήταν έκρηξη. Ηταν μια αντί-
δραση αυτοάμυνας σε μια προσβλητική
δημόσια προσέγγιση και ως τέτοια ήταν
απολύτως δικαιολογημένη. Οχι επειδή ο
Νταλάρας είναι ο Νταλάρας και   άρα έχει
κάποιο υπέρτερο δικαίωμα να δυσαρε-

στείται και να διαμαρτύρεται, αλλά επει-
δή η πολιορκία της ασχετοσύνης και της
αγένειας είναι προσβλητική για κάθε
άτομο που τυχαίνει να βρίσκεται στην
ακτίνα τέτοιων δημοσιογράφων, είτε εί-
ναι διάσημο και ισχυρό είτε άσημο και
ανίσχυρο. Αν οι τηλεοπτικοί ρεπόρτερ
έχουν αποφασίσει ότι δικαιούνται να αιφ-
νιδιάζουν όποιον θέλουν, όποτε θέλουν
και να τον υποβάλλουν με το ζόρι σε ανά-

κριση για όποιο ζήτημα κρίνουν πρόσφο-
ρο   (το οποίο, ως διά μαγείας, είναι πάν-
τοτε σκανδαλοθηρικό!), θα πρέπει να
αποδεχτούν ότι και οι δημοσιογραφικοί
στόχοι τους έχουν δικαίωμα στην αντίστα-
ση· και η αντίσταση δεν θα είναι απαραι-
τήτως ευχάριστη, γιατί κανείς δεν χρω-
στάει ευγένεια στον αγενή.

Φρασεολογία και αλήθεια
Πέταξε και ο Γιώργος Νταλάρας μερικά
σεξιστικά μαργαριτάρια  στην προσπά-
θειά του να υπερασπιστεί το δικαίωμά
του να μην απαντά σε κουταμάρες. Είναι
δυσάρεστο, αλλά αναμενόμενο. Ενας άν-
θρωπος 74 ετών το πιθανότερο είναι,
μαζί με τα καλά, να απηχεί και τα κακά της
γενιάς του· κάπως έτσι πάνε τα πράγματα
συνήθως.  Ενας λόγος παραπάνω, αν τύ-
χει κανείς να συναντήσει τον Νταλάρα, να
τον ρωτήσει για υποθέσεις επί των οποί-
ων έχει κάτι χρήσιμο να πει, και όχι για
κάτι επουσιώδες που θα του εμπνεύσει
τον κακό του εαυτό.

Ναι, ο Νταλάρας είναι άτομο με εξουσία
και τα άτομα με εξουσία δεν πρέπει να τη
χρησιμοποιούν εις βάρος των λιγότερο
δυνατών από αυτά, ταπεινώνοντάς τα
δημοσίως. Αλλά δεν οφείλουν να πουν
και ψέματα, για να διατηρήσουν την πλά-
νη των αδύναμων ανέπαφη. Το ρεπορτάζ
της κατινιάς είναι μια αναξιοπρεπής επαγ-
γελματική συμπεριφορά και αυτό ισχύει
όπως κι αν το διατυπώσει ο Νταλάρας ή
οποιοσδήποτε άλλος στη θέση του. Το
στάτους ενός εμβληματικού τραγουδιστή
δεν αναιρεί την ευθύνη ενός επαγ-
γελματία των Μέσων απέναντι στο επάγ-
γελμά του, στον εαυτό του και στο κοινό.

Ηθος υπεράνω χρημάτων
Η σοβαρότητα δεν έγκειται στο μισθολό-
γιο. Τα «παιδιά των οχτακοσίων ευρώ»
που ανάγουν το σούσουρο και την κακοή-
θεια σε επάγγελμα  είναι υπεύθυνα για
την επιλογή τους, όπως είναι και τα «παι-
διά» που προτιμούν να μείνουν άνεργα
από το να κυνηγάνε χαροκαμένες μάνες
για να τις ρωτήσουν «πώς αισθάνεστε;».
Η ευθύνη για τη γενικότερη τηλεοπτική
συνθήκη, ωστόσο, ανήκει αλλού: στους
υψηλότερα ιστάμενους των τηλεοπτικών
μέσων, το ήθος των οποίων, και πάλι, δεν
εξαρτάται από τον υψηλό μισθό τους. Και
αυτοί τα ίδια μυαλά θα κουβαλούσαν και
με λιγότερα και με περισσότερα λεφτά.
Με την ίδια οκνηρία θα κυνηγούσαν την
καύσιμη τηλεοπτική ύλη και το ίδιο θα
υποτιμούσαν  το κοινό στο οποίο απευθύ-
νονται.

Η κότα και το αυγό
Ούτε το κοινό,  βέβαια,  είναι αθώο.
Είμαστε υπεύθυνοι  για όσα βλέπουμε,
για όσα δεν βλέπουμε και για το ζάπινγκ
που αρνούμαστε να κάνουμε. Η κουβέντα
για το αν η τηλεοπτική φτήνια απορρέει
από το είδος της προσφοράς ή το είδος
της ζήτησης  μπορεί να κρατήσει πολλές
ώρες, αλλά αποβαίνει συνήθως αδιέξο-
δη. Οι τηλεορασάνθρωποι θα ισχυρίζον-
ται πάντα ότι δίνουν στο κοινό αυτό που
ζητάει, και το κοινό θα επιμένει ότι επιλέ-
γει αυτό που του δίνουν. Το γεγονός,
όμως, ότι ο κύκλος δεν σπάει, σημαίνει
ότι η κατάσταση έχει τις άτυπες ευλογίες
και των δύο πλευρών. Στο τέλος, κανένας
Νταλάρας και κανένας ρεπόρτερ δεν επη-
ρεάζει τη μεγάλη εικόνα. Το παιχνίδι είναι
ελαφρώς στημένο εξαρχής.  

ΔΙΑΤΑΣΕΙΣ / Του ΑΡΗ ΑΛΕΞΑΝΔΡΗ

Η πρόσφατη έκρηξη του Γιώργου Νταλάρα, παρά τα άβολα σημεία της, εκ-
φράζει, εκτός από τη δική του, και την αγανάκτηση του κοινού απέναντι στη
φθηνή δημοσιογραφία.

Π ριν από λίγες μέρες ο πρόεδρος
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου,
του ανώτατου θεσμικού ορ-

γάνου της Ε.Ε. κ. Σαρλ Μισέλ, ανα-
κοίνωσε την πρόθεσή του να διεκ-
δικήσει θέση στο νέο Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο που θα προκύψει από
τις ευρωεκλογές του προσεχούς Ιου-
νίου. Η πρόθεση του κ. Μισέλ δεν
θα αποτελούσε είδηση, αν το ενδε-
χόμενο εκλογής του στο Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο δεν θα είχε σοβαρές
παρενέργειες για όλο το ευρωπαϊκό
οικοδόμημα.

Όπως είναι γνωστό ο πρόεδρος
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου εκπρο-
σωπεί την Ένωση διεθνώς και έχει
την ευθύνη σύγκλησης συνεδριών
των ηγετών των χωρών-μελών της
Ένωσης καθώς επίσης και τον κα-
ταρτισμό, σε διαβούλευση με τους
ηγέτες των χωρών-μελών, της ημε-
ρήσιας διάταξης του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου. Στο σώμα αυτό λαμβά-
νονται οι πιο σημαντικές, μακράς
πνοής αποφάσεις που αφορούν το
μέλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Το πρόβλημα που θα εδημιουρ-
γείτο με το ενδεχόμενο εκλογής του
κ. Μισέλ σε θέση ευρωβουλευτή είναι
πως με βάση το υπάρχον θεσμικό
πλαίσιο της Ε.Ε., σε περίπτωση κέ-
νωσης της θέσης του προέδρου του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου πριν από
τη λήξη της θητείας του, ο ηγέτης
που τον διαδέχεται στην προεδρία
του Συμβουλίου είναι ο ηγέτης του
οποίου η χώρα ασκεί στη συγκεκρι-
μένη χρονική συγκυρία την εκ πε-
ριτροπής εξάμηνη προεδρία της Ένω-
σης.Την εξάμηνη προεδρία της Ένω-
σης θα ασκεί από τον ερχόμενο Ιούνιο
η Ουγγαρίατης οποίας πρωθυπουργός
είναι ο κ. Βίκτορ Όρμπαν.

Μπορεί άραγε να αναλογιστεί κα-
νείς τι θα σήμαινε για το μέλλον της
Ευρωπαϊκής Ένωσης η ανάληψη της
προεδρίας του Συμβουλίου από τον
κ. Όρμπαν; Ένα ηγέτη που κατηγο-
ρείται εδώ και χρόνια, και όχι άδικα,
για αντιευρωπαϊκή συμπεριφορά
που υποσκάπτει τις πιο θεμελιώδεις
αξίες –το Κράτος Δικαίου και άλλες–
πάνω στις οποίες θεμελιώθηκε αυτή
καθαυτή η Ευρωπαϊκή Ένωση. Τον
μόνο ίσως ηγέτη της Ένωσης που
προσπαθεί να ματαιώσει την ευρω-
παϊκή υποστήριξη στον δοκιμαζό-
μενο λαό της Ουκρανίας.Ο κ. Όρμπαν
είναι ο μόνος Ευρωπαίος ηγέτης που
διατηρεί μέχρι σήμερα άριστες σχέ-
σεις και συνεργάζεται με τους πιο
αυταρχικούς ηγέτες του κόσμου, πε-
ριλαμβανομένου του κ. Ερντογάν,
καθώς και τον ηγέτη της Ρωσίας κ.
Πούτιν που φέρει την κύρια ευθύνη
για τα πιο ειδεχθή κακουργήματα
και εγκλήματα πολέμου που εδώ και

δύο χρόνια διαπράττονται σε βάρος
του ουκρανικού λαού. 

Θεωρώ πως μέσα στις συνθήκες
που περίγραψα πιο πάνω η απόφαση
του κ. Μισέλ, να εγκαταλείψει, εφό-
σον εκλέγει ευρωβουλευτής, τη θέση
του προέδρου του Συμβουλίου και
να παραδώσει την ηγεσία τής Ένω-
σης στον κ. Όρμπαν συνιστά πράξη
έσχατης πολιτικής απερισκεψίας
που εκθέτει σε κίνδυνο την ίδια την
Ευρωπαϊκή Ένωση.

Ελπίζω και εύχομαι οι ηγέτες των
χωρών-μελών της Ένωσης να αντι-
μετωπίσουν αποτελεσματικά αυτή
την πρόκληση με τρόπο που να δια-
σώζει την Ένωση από τον κίνδυνο
που θα δημιουργεί η απόφαση ενός
ανθρώπου που οι ίδιοι επέλεξαν να
ηγηθεί του πιο σημαντικού ίσως θε-
σμού της Ένωσης. Το υπάρχον θε-
σμικό πλαίσιο της Ένωσης παρέχει
αυτή τη δυνατότητα στους εθνικούς
ηγέτες νοουμένου ότι αποφασίζουν
να ενεργήσουν γρήγορα και αποτε-
λεσματικά.

Η εξόφθαλμη αστοχία των ηγετών
των χωρών-μελών της Ένωσης να
επιλέξουν πριν από πέντε σχεδόν
χρόνια τον Σαρλ Μισέλ για την ύψι-
στη θέση του προέδρου του Συμ-
βουλίου ελπίζω πως θα τους φρονη-
ματίσει σε σχέση με τα κριτήρια που

πρέπει να πρυτανεύουν όταν αυτοί
θα αποφασίζουν τον προσεχή
Ιούνιο/Ιούλιο ή και νωρίτερα ποιους
ανθρώπους προωθούν και αναδει-
κνύουν στακορυφαία λειτουργήματα
της Ε.Ε. Πολύ περισσότερο σήμερα
που το μεγάλο διακύβευμα για τους
ευρωπαϊκούς λαούς δεν είναι άλλο
από την ίδια την επιβίωση της Ένω-
σης σε ένα κόσμο οδυνηρά άναρχο
και κατ’ επέκταση απρόβλεπτα επι-
κίνδυνο.

Μερικές λοιπόν σκέψεις γύρω από
τα κριτήρια στη βάση των οποίων
οι εθνικοί ηγέτες θα μπορούσαν να
υπηρετήσουν αληθινά την προοπτική
της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης.

Ηγετικά αναστήματα υπάρχουν
σε αφθονία σε όλη την Ευρώπη και
είναι προσωπικότητες με αποδεδειγ-
μένα ηγετικά χαρίσματα πέρα και
ανεξάρτητα από την εθνική τους κα-
ταγωγή, τον ιδεολογικό τους προ-
σανατολισμό, τη συμμετοχή τους σε
εθνικούς κομματικούς σχηματισμούς
ή άλλα συναφή κριτήρια. 

Ας μου επιτραπεί να αναφέρω εν-
δεικτικά και μόνο μερικούς από τους
Ευρωπαίους ηγέτες/διακεκριμένες
προσωπικότητες που προσωποποι-
ούν στην αντίληψή μου τα κύρια χα-
ρακτηριστικά ενός σύγχρονου ηγέτη
και κατ’ επέκταση θα μπορούσαν να

επιλεγούν για την ηγεσία των Ευ-
ρωπαϊκών Θεσμών. Οι πιο κάτω προ-
σωπικότητες έχουν αποδείξει τις
ηγετικές τους ικανότητες, έχοντας
προσφέρει πολύτιμες υπηρεσίες στις
χώρες τους, ενόσω κατείχαν ή κα-
τέχουν ακόμη ηγετικό ρόλο.   

- Μάριο Ντράγκι: Πρώην διοικητής
ΕΚΤ, πρώην πρωθυπουργός Ιταλίας.
Πιστώνεται δικαίως με διάσωση του
ευρώ και πιθανόν της Ε.Ε. καθώς και
τον άθλο μετατροπής της Ιταλίας
στο σύντομο χρόνο της πρωθυπουρ-
γίας του από χώρα παρία της Ευρώ-
πης σε χώρα της χρονιάς (Εconomist
2022).

- Κριστίν Λαγκάρντ: Πρώην διευ-
θύνουσα σύμβουλος Διεθνούς Νο-
μισματικού Ταμείου. Νυν διοικήτρια
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.

- Μάριο Μόντι: Πρώην πρωθυ-
πουργός Ιταλίας, πρώην επίτροπος
Ενιαίας Αγοράς Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής.

- Αντόνιο Κόστα: Πρωθυπουργός
Πορτογαλίας. 

- Κυριάκος Μητσοτάκης: Πρωθυ-
πουργός της Ελλάδας. Πιστώνεται
διεθνώς ότι ανέλαβε τη μεταμνημο-
νιακή Ελλάδα σε κατάσταση προ-
χωρημένης οικονομικής και κοινω-
νικής παρακμής και κατάφερε σε
τέσσερα μόλις χρόνια να την ανα-

δείξει ανάμεσα σε 190 τόσες χώρες
διεθνώς σε χώρα της χρονιάς (Εco-
nomist 2023).

- Ντόναλντ Τουσκ: Πρώην πρό-
εδρος Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, πρω-
θυπουργός Πολωνίας.

- Φρανς Τίμμερμαν: Πρώην υπουρ-
γός Εξωτερικών Ολλανδίας, πρώην
εκτελεστικός αντιπρόεδρος Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, πρώην αντιπρό-
εδρος Ευρωπαϊκής Επιτροπής για
την Κλιματική Αλλαγή.

Η ευθύνη που βαραίνει τους εθνι-
κούς ηγέτες των 27 χωρών-μελών
της Ένωσης είναι πέρα από ιστορική.
Εάν πράγματι συνειδητοποιούν αυτό
τους το χρέος απέναντι στην ιστορία
της Ευρώπης και κυρίως απέναντι
στις γενιές των Ευρωπαίων που έρ-
χονται, ας κοιτάξουν λίγα χρόνια
πίσω και ας δουν με ποιο πραγματικά
αίσθημα ευθύνης οι τότε ηγέτες της
Γαλλίας και Γερμανίας Φρανσουά
Μιτεράν και Χέλμουτ Κολ επέλεξαν
ως πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής τον ιστορικό πια ηγέτη της
Ένωσης Ζακ Ντελόρ (1985-1995).
Και ας δουν τι ακριβώς σήμαινε για
την Ευρώπη και το μέλλον της εκείνη
τους η απόφαση. Στα 10 τόσα χρόνια
της προεδρίας του, ο Ζακ Ντελόρ
έθεσε τα θεμέλια των θεσμών της
Ένωσης, στοχεύοντας να τη μετα-
τρέψει από οικονομική κοινότητα
σε Ένωση των Λαών και των Εθνών.
Έθεσε τα θεμέλια των πιο σημαντι-
κών της επιτευγμάτων, της Ενιαίας
Αγοράς, του Ευρώ, της Συνθήκης
του Schengen, το πρόγραμμα Era-
smus και τόσων άλλων αδιαμφησβή-
τητων επιτευγμάτων.

Ο πρόεδρος Μακρόν διανύει σή-
μερα τηδεύτερη και τελευταία θητεία
του ως πρόεδρος της Γαλλίας. Είναι
από τους λίγους οραματιστές εθνικούς
ηγέτες που πιστεύει βαθιά στην ιστο-
ρική του αποστολή: N’ αναδείξει διε-
θνώς την Ευρώπη στη θέση που πι-
στεύει, και πολλοί άλλοι μαζί του,
πως της αξίζει: Στην κατ’ εξοχή δύ-
ναμη Ειρήνης και Δημιουργίας σε
ένα ασταθή και αβέβαιο κόσμο. Ας
ενεργήσει λοιπόν ο ίδιος και οι άλλοι
εθνικοί ηγέτες με τρόπο που θα ενι-
σχύει την προοπτική της Ένωσης
αναδεικνύοντας επικεφαλής των θε-
σμών πραγματικούς ηγέτες που τολ-
μούν να ανοίγουν δρόμους στο μέλ-
λον όλων μας. Είμαι βέβαιος πως
τόσο ο πρόεδρος Μακρόν όσο και οι
λοιποί εθνικοί ηγέτες γνωρίζουν
πολύ καλά το πριν από πολλά χρόνια
διατυπωθέν αξίωμα πως τη μοίρα
των λαών καθορίζουν οι ηγέτες και
όχι οι αρχές.

Ο κ. Μάριος Ηλιάδης είναι πρώην
υπουργός.

Σε αναζήτηση ευρωπαϊκής ηγεσίας
Του ΜΑΡΙΟΥ ΗΛΙΑΔΗ

Στα 10 τόσα χρόνια της προεδρίας του, ο Ζακ Ντελόρ έθεσε τα θεμέλια των θεσμών της Ένωσης, στοχεύον-
τας να τη μετατρέψει από οικονομική κοινότητα σε Ένωση των Λαών και των Εθνών.
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Η συζήτηση στην Επιτροπή
Αναφορών του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και οι κατηγο-
ρίες για «δυσμενείς διακρί-
σεις» της Κυπριακής Δημο-
κρατίας, σε βάρος παιδιών

από μεικτούς γάμους, Τουρκοκυπρίων και
Τούρκων/εποίκων γονέων, έκρυβε μία μόνο
έκπληξη. Κι αυτή η έκπληξη δεν ήταν η εμ-
φανής προσπάθεια της Τουρκοκύπριας Piro
Azer Mediha –που υπέβαλε την αναφορά–
να παραγράψει τον εποικισμό και να επι-
στρατεύσει αποκλειστικά την «ανθρωπιστική
διάσταση», ζητώντας όπως η Κυπριακή Δη-
μοκρατία παραχωρήσει ιθαγένειες σε όλα
τα παιδιά μεικτών γάμων, περιλαμβανομένων
και γονέων εποίκων. Ούτε και η απόφαση
της προέδρου της αρμόδιας Επιτροπής της
Ευρωβουλής DolorsMontserratνα κρατήσει
«ανοικτή» την αναφορά και να αποστείλει
επιστολή προς την Κυπριακή Δημοκρατία,
ζητώντας διευκρινίσεις. Όλα αυτά ήταν λί-
γο-πολύ αναμενόμενα. 

Η έκπληξη ήταν η διγλωσσία του ΑΚΕΛ,

το οποίο είναι η αλήθεια ότι δεν μας έχει
συνηθίσει σε τέτοιες πολιτικές γκέλες, στην
έδρα της Ε.Ε. Ήταν ενδεχομένως μία από
τις ελάχιστες φορές, κατά τις οποίες ευρω-
βουλευτής του ΑΚΕΛ αντιπολιτεύτηκε όχι
την κυπριακή κυβέρνηση, αλλά την ίδια
την Κυπριακή Δημοκρατία και τις διαχρο-
νικές της θέσεις, τις οποίες μάλιστα είχε
υιοθετήσει και το κόμμα της Αριστεράς,
όταν βρισκόταν στην εξουσία. Είτε ως κυ-
βέρνηση, είτε ως συγκυβέρνηση. 

Ας δούμε τι ακριβώς έγινε: Κατά τη συ-
ζήτηση στην Επιτροπή Αναφορών, ο επι-
κεφαλής της ομάδας του ΑΚΕΛ στην Ευ-
ρωπαϊκή Αριστερά, ευρωβουλευτής Γιώργος
Γεωργίου, έθεσε το θέμα στην ορθή του
βάση. Ανέφερε, ότι το ζήτημα αυτό «είναι
απότοκο της εισβολής και του εποικισμού».
Σημείωσε μεν την ανθρωπιστική του πτυχή,
αλλά υπογράμμισε παράλληλα τη νομική
και πολιτική του διάσταση, επισημαίνοντας
ότι το ζήτημα των υπηκοοτήτων παιδιών
από μεικτούς γάμους στα Κατεχόμενα, μπο-
ρεί επί του παρόντος να εξετάζεται κατά

περίπτωση και ότι θα ρυθμιστεί συνολικά,
στο πλαίσιο της διευθέτησης του Κυπριακού. 

Παρακολουθώντας την τοποθέτηση του
Γιώργου Γεωργίου, θεώρησα ότι αυτή είναι
η θέση του ΑΚΕΛ. Ωστόσο, ένα λεπτό αρ-
γότερα, ο έτερος ευρωβουλευτής του ΑΚΕΛ,
Νιαζί Κιζιλγιουρέκ, ανέτρεψε αυτή την ει-
κόνα. Στην αρχή της τοποθέτησής του, ο
κ. Κιζιλγιουρέκ, αναφέρθηκε σε «παράνομη
πληθυσμιακή πολιτική» της Τουρκίας (σ.σ.
αποφεύγοντας τη λέξη εποικισμός). Στη
συνέχεια, έστησε στον τοίχο την Κυπριακή
Δημοκρατία (όχι την κυπριακή κυβέρνηση),
υποστηρίζοντας ότι «κανένας πόλεμος δεν
μπορεί να σβήσει» τα δικαιώματα των παι-
διών από μεικτούς γάμους. Δηλαδή σύμφωνα
με τον κ. Κιζιλγιουρέκ, ούτε η εισβολή της
Τουρκίας στην Κύπρο, ούτε η κατοχή, ο
εποικισμός και η δημογραφική αλλοίωση,
είναι σε θέση να διαγράψουν τα δικαιώματα
αυτά, τα οποία όπως είπε, θα πρέπει να οδη-
γήσουν στην παραχώρηση ιθαγενειών άμε-
σα, πριν από τη λύση του Κυπριακού. Επι-
χειρηματολογώντας υπέρ αυτής της πολι-

τικής θέσης, ο κ. Κιζιλγιουρέκ είπε ότι η
«δυσμενής διάκριση» της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας εις βάρος των Τουρκοκυπρίων,
τους στερεί την ευρωπαϊκή υπηκοότητα,
την ελεύθερη κυκλοφορία, τη δυνατότητα
να σπουδάσουν και να εργαστούν στην ευ-
ρωπαϊκή επικράτεια. Το κερασάκι της το-
ποθέτησης Κιζιλγιουρέκ ήταν η θέση περί
«παραβίασης της διεθνούς νομιμότητας»
από την Κυπριακή Δημοκρατία και η επι-
στράτευση του ΑΚΕΛ, λέγοντας ότι το κόμμα
της Αριστεράς στην Κύπρο υπέβαλε ένα
πακέτο προτάσεων προς την κυπριακή κυ-
βέρνηση και για τη διαχείριση του ζητήματος
των υπηκοοτήτων. Δηλαδή, ο κ. Κιζιλγιουρέκ
υπονόησε ότι η τοποθέτησή του ήταν και
σε συνεννόηση με το ΑΚΕΛ και στην ίδια
γραμμή με το κόμμα που τον εξέλεξε. Εάν
ο κ. Κιζιλγιουρέκ, που άδειασε την Κυπριακή
Δημοκρατία (και όχι την κυπριακή κυβέρ-
νηση), αδυνατώντας να ψελλίσει τη λέξη
εποικισμός, είναι ο εκφραστής του ΑΚΕΛ
στην Ευρωβουλή ή και ευρύτερα στην Ε.Ε.,
ας μας το πει η ηγεσία του κόμματος, να

ξέρουμε πού πραγματικά στέκεται. Το ΑΚΕΛ
έχει υποχρέωση να ξεκαθαρίσει την κατά-
σταση. Διότι αν μείνει σιωπηλό στην εμφανή
επιχείρηση συρμού των θέσεών του προς
την κατεύθυνση που επέλεξε ο κ. Κιζιλγι-
ουρέκ στην Επιτροπή Αναφορών, τότε θα
είναι συνυπεύθυνο και στον συρμό, αλλά
και στον διασυρμό του. 

Να δώσουμε και μια είδηση. Όπως πλη-
ροφορείται η «Κ», η αναφορά σε βάρος της
Κυπριακής Δημοκρατίας, στην αρμόδια
Επιτροπή της Ευρωβουλής, για κατ’ ισχυ-
ρισμό «δυσμενείς διακρίσεις» σε βάρος τέ-
κνων από μεικτούς γάμους, περιλαμβανο-
μένων δηλαδή και εποίκων, έχει διαβιβαστεί
από την Ευρωπαϊκή Αριστερά! Ποιος είναι
ο «επίσημος» της Ευρωπαϊκής Αριστεράς,
δηλαδή το πολιτικό πρόσωπο που ενήργησε
ως «διαβιβαστής» και προώθησε την ανα-
φορά σε βάρος της Κυπριακής Δημοκρατίας,
είναι θέμα που φαντάζομαι μπορεί να εν-
τοπίσει το ΑΚΕΛ. Δεν είναι δύσκολο. 

Ο «διαβιβαστής» και το ΑΚΕΛ 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

«Eξω πάμε καλά». Η ιστορική φράση του Κων-
σταντίνου Καραμανλή είναι ό,τι πιο θετικό
μπορεί να ειπωθεί για τον πρόεδρο της Δημο-
κρατίας με αφορμή την παρουσία του στην
Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου
της Ευρώπης. Εξέπεμπε σοβαρότητα και ειλι-

κρίνεια σε σχέση με λανθασμένες πρακτικές του παρελθόντος,
αλλά συγχρόνως υπερασπίστηκε με σθένος τα συμφέροντα
της χώρας μας. Κάπου εδώ όμως τελειώνουν τα καλά και ξε-
κινούν τα δύσκολα. Μια στιβαρή προεδρική εμφάνιση εκτός
Κύπρου δεν μπορεί να ισοφαρίσει τις αρνητικές επιδόσεις
της κυβέρνησης στο εσωτερικό. Είτε μιλάμε για το φιάσκο
τωντελευταίωνδιορισμών, είτε για την ανοχή στηναμετροέπεια
μιας εκ των Επιτρόπων. Το πρώτο, αφορά στις βαρύγδουπες
εξαγγελίες περί καινοτομίας στην άσκηση εξουσίας. Το
δεύτερο, αντανακλά το ύφος εξουσίας της νέας διακυβέρνησης.
Σε κάθε περίπτωση, το αποκαρδιωτικό συμπέρασμα είναι ότι
«μέσα» δεν πάμε καθόλου καλά. 

«Το καινοτόμο γράφεται και με έψιλον» χαριτολόγησε ο
γενικός γραμματέας της ΣΕΚ στην εκπομπή της Κατερίνας
Ηλιάδη, αναφερόμενος προφανώς στο ευθύβολο tweet της
συναδέλφου μετά την ανακοίνωση των Δ.Σ. των ημικρατικών
οργανισμών («Από την κενοτομία στην παρεξήγηση #γνω-
μοδοτικό»). Γιατί, τι σόικαινοτομία είναι αυτή που χρησιμοποιεί
μια νέα μεθοδολογία (σύσταση Γνωμοδοτικού Συμβουλίου)
για να αποθεώσει εντέλει το παλιό (διορισμοί ημετέρων); Δεν
θέλω να είμαι ισοπεδωτικός, γι’ αυτό προλαβαίνω να σημειώσω
ότι διορίστηκαν και άξιοι άνθρωποι. Η κριτική άλλωστε δεν
έχει να κάνει με τα προσόντα ή τις ικανότητες αυτών που
επιλέχθηκαν αλλά με το πολιτικό σκεπτικό εκείνου που τους
διόρισε. Του προέδρου εν προκειμένω, ο οποίος επέλεξε τον
τακτικισμό για να κάνει μικροπολιτική διαχείριση. 

Ξεκινώντας από το ίδιο το Γνωμοδοτικό Συμβούλιο, εάν
ήθελε να εξασφαλίσει την έξωθεν καλή μαρτυρία θα έπρεπε
να διορίσει ως επικεφαλής άτομο χωρίς πολιτικά βαρίδια. Ο
κύριος Γιώργος Αρέστη, σεβαστός κατά τ’ άλλα για την επαγ-
γελματική του πορεία, ήταν στη λίστατων 100 προσωπικοτήτων
που υποστήριξαν την υποψηφιότητα Νίκου Χριστοδουλίδη.
Δικαίως λοιπόν γεννιούνται ερωτηματικά για την πολιτική
του αμεροληψία. Τα πράγματα γίνονται πολύ χειρότερα με
την παραδοχή ότι το Γνωμοδοτικό Συμβούλιο δεν είχε τον
μηχανισμό να ελέγξει τη σύγκρουση συμφέροντος, με απο-
τέλεσμα το βάρος της ευθύνης να πέφτει στους ώμους του
προέδρου και του Υπουργικού Συμβουλίου.

Επί της ουσίας τώρα, δεν μπορούμε να μην καταγράψουμε
κάποιες ενδιαφέρουσες συμπτώσεις: όπως το γεγονός ότι οι
διορισμοί από το μπλοκ των συμπολιτευόμενων κομμάτων
είχαν την τιμητική τους, κατά τον ίδιο τρόπο που επιβρα-
βεύτηκαν και οι «Χριστοδουλικοί» του ΔΗΣΥ. Ή το γεγονός
ότι επιλέχθηκαν άνθρωποι του περίγυρου του προέδρου.
Κατά μία διαβολική σύμπτωση δε, από τους διορισμούς απου-
σιάζει πανηγυρικά η Αριστερά, στέλνοντας έναηχηρό μήνυμα
ότι η καινοτομία της διακυβέρνησης Χριστοδουλίδη είναι
επιλεκτικά δεξιόστροφη. 

Η περίπτωση του Κωνσταντίνου Κωσταλιά με τις φιλο-
χουντικέςαναρτήσεις ήταν το κερασάκι στην άνοστη τούρτα.
Δεν έχει σημασία ότι το θέμα έληξε ομαλά με την παραίτηση
του ενδιαφερόμενου. Το μέγα ζήτημα εδώ είναι ότι ο πρόεδρος
επιχείρησε ένα αλισβερίσι με την Ακροδεξιά, είτε εξοφλώντας
προεκλογικά γραμμάτια, είτε ακόμα χειρότερα επειδή δεν
έχει την ευαισθησία να καταλάβει πούσταματά το δημοκρατικό
τόξο. Το να βγαίνει ο Γεάδης υποδυόμενος τον συνήγορο του
προέδρου είναι αν μη τι άλλο θλιβερό και δεν τιμά την κυ-
βέρνηση. Επιπρόσθετα, σημειώνω το πολύ εύστοχο σχόλιο
του ακαδημαϊκού ΣωφρόνηΚληρίδη: «Η εστίαση στις πολιτικές
απόψεις του ατόμου που διορίστηκε στο ΤΕΠΑΚ ήταν ανα-
πόφευκτη, αλλά επισκίασε ένα άλλο σημαντικό στοιχείο: με
ποια προσόντα επιλέγηκε ο εν λόγω κύριος για να υπηρετήσει
στο Συμβούλιο ενός πανεπιστημίου;».

Να ένα καλό ερώτημα για να απαντήσει η κυβέρνηση,
όταν σταματήσει να βλέπει γύρω της εχθρούς. Γιατί εκείνο
που αδυνατούν να κατανοήσουν στον Λόφο, είναι ότι η πλει-
ονότητα του κόσμου, ακόμα και αυτοί που δεν ψήφισαν τον
ΝίκοΧριστοδουλίδη, θέλουν να πάει η χώρα μπροστά. Ουδείς
επιχαίρει όταν π.χ. διασύρεται ο θεσμός της Επιτρόπου Νο-
μοθεσίας με συμπεριφορές Μαρίας Αντουανέτας. Στο χέρι
του προέδρου είναι να αναστρέψει το αρνητικό κλίμα. Δυστυχώς
γι’ αυτόν, έχασε μία ακόμα χρυσή ευκαιρία.

«Κενοτομίας»
το ανάγνωσμα

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Ντύθηκαν, στολίστηκαν, χτενίστηκαν και
κατέφθασαν στο Δημοτικό Θέατρο για την
ειδική προβολή. Κάποιοι μάλιστα, προτού
εισέλθουν στην αίθουσα, φωτογραφήθηκαν
μπροστά από το διαφημιστικό πάνελ που
είχε αναρτηθεί στην είσοδο και το οποίο

έγραφε σε επανάληψη τη λέξη «Φαμαγκούστα». Πρόεδρος,
πλείστοι υπουργοί, πρόεδρος της Βουλής και λοιποί πρω-
ταγωνιστές της πολιτικής μας σκηνής καθισμένοι ανα-
παυτικά στις πρώτες θέσεις του θεάτρου παρακολούθησαν
το πρώτο επεισόδιο της εν λόγω τηλεοπτικής σειράς, χει-
ροκρότησαν, και υποθέτω επικρότησαν την άποψη πως
τέτοιες παραγωγές διαφωτίζουν το παγκόσμιο για το
δράμα μας. Πόσω μάλλον πενήντα χρόνια μετά από την
εισβολή όπου βρισκόμαστε στη χειρότερη θέση που θα
μπορούσε να βρίσκεται το εθνικό μας θέμα και είναι άρα
ακόμα πιο καταλυτικός ο ρόλος τέτοιων «ωφέλιμων» τη-
λεοπτικών σειρών. Το κυριότερο ωστόσο για τη «χρησι-
μότητα» της εν λόγω τηλεοπτικής σειράς το είπε ο ίδιος
ο πρόεδρος στην ομιλία του όταν ευχαρίστησε την πα-
ραγωγή που «έρχεται να ενισχύει τις προσπάθειες να μην
ξεχάσουμε ποτέ, διότι υπάρχουν σήμερα ακόμη πρόσφυγες,
εγκλωβισμένοι, αγνοούμενοι, υπάρχουν πολλοί συμπα-
τριώτες μας που υποφέρουν από τη συνεχιζόμενη κατοχή».
Και την ίδια στιγμή –όπως είπε ο πρόεδρος– η παραγωγή
δείχνει προς όλους αυτούς που βρίσκονται στα ηνία του
κράτους, την υποχρέωση και την ευθύνη να πράξουν ό,τι
είναι δυνατόν ώστε η φετινή μαύρη επέτειος να είναι και
η τελευταία. Με πιο απλά λόγια και σύμφωνα πάντα με
τον πρόεδρο η εν λόγω παραγωγή όχι μόνο βοηθά να μην
ξεχάσουμε αλλά μας ωθεί να λύσουμε μια ώρα γρηγορότερα
το εθνικό μας πρόβλημα και ειδικά τώρα που όπου να ’ναι
θα καταφθάσει η νέα απεσταλμένη του γ.γ. των Η.Ε. Όλα
αυτά τα συγκλονιστικά τα πετυχαίνει –σύμφωνα με τον
πρόεδρο και τους λοιπούς πολιτικούς που ντύθηκαν και
παρφουμαρίστηκαν για να παρευρεθούν στην ειδική προ-
βολή– μια τηλεοπτική σαπουνόπερα.

Διότι περί αυτού πρόκειται, και τα πρώτα δείγματα
αυτό καταδεικνύουν. Παρόλες τις όποιες όμορφες εικόνες
και πλάνα ή την υποκριτική δεινότητα της Μπεμπεδέλη,
η σειρά ακολουθεί πιστά όλα τα κλισέ και τα στερεότυπα
μιας οποιασδήποτε τηλεοπτικής σαπουνόπερας. Με απο-
τέλεσμα να γίνεται αυτό το οποίο πολύ εύστοχα εντοπίζει
η αρθρογράφος του Protagon Λίλα Σταμπούλογλου: «Η
μανιέρα της συναισθηματικής ασφυκτικής ατμόσφαιρας
αντί να αναβαθμίζει το θέαμα και το σοβαρό ιστορικό
θέμα που αποτυπώνει, τελικά το καταβαραθρώνει στο
επίπεδο μελοδράματος». Και δυστυχώς από «μελόδραμα»
μπούχτισαν αυτά τα πενήντα χρόνια και οι πρόσφυγες
μας και οι εγκλωβισμένοι μας και οι συγγενείς αγνοουμένων
και όλοι όσοι υποφέρουν ακόμα από την κατοχή. Διότι
πάνω στη συνταγή του «μελοδράματος» είναι που συχνά
πόνταραν οι κατά καιρούς ψευδοπατριώτες πολιτικοί μας
ώστε να διαιωνίζεται το εθνικό μας πρόβλημα και να
χτίζουν αυτοί καριέρες στις πλάτες όλων που υπέφεραν
και υποφέρουν. «Μοναδικός σκοπός του μελοδράματος»
γράφει η Λίλα Σταμπούλογλου είναι «να ανοίξει την
κάνουλα των δακρύων εκείνου που το παρακολουθεί ρί-
χνοντας μέσα του τόνους δραματικής συνθήκης αγνοώντας
τον πλούτο συναισθημάτων που θα μπορούσε να του
ανακινήσει βάζοντας στη σεναριακή δομή και σκηνοθεσία
και άλλα υλικά που δεν επιδιώκουν μονοδιάστατα την
πρόκληση της θλίψης». Αυτή όμως είναι η εύκολη συνταγή.
Να ακουμπάς στη συναισθηματική φόρτιση και να ανακινείς
τη θλίψη. Και αυτή την εύκολη συνταγή ξέρουν καλά να
την αναγνωρίζουν και να την ακολουθούν πολλοί καριε-
ρίστες της πολιτικής μας που πατώντας πάνω στο συναί-
σθημα των προσφύγων κατάφερναν χρόνια τώρα να ξε-
γλιστρούν από το καθήκον τους απέναντι στη χώρα. Και
γι’ αυτό σήμερα, εκείνο το οποίο θα έπρεπε η πολιτική
ηγεσία να επιδιώκει ενόψει των πενηντάχρονων δεν είναι
να σημαιοστολίζεται για να παρευρίσκεται σε ειδικές προ-
βολές τηλεοπτικών σαπουνόπερων ανάγοντάς τες μάλιστα
σε «εθνικής σημασίας» δημιουργήματα, αλλά να επιζητεί
το βάθος σκέψης που θα μας αναγκάσει επιτέλους να ανα-
στοχαστούμε για το πού βρισκόμαστε σήμερα, και για το
τι φταίει που επιμένουμε να καταβαραθρώνουμε την
εθνική μας τραγωδία σε επίπεδα μελοδράματος.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Μελόδραμα
εθνικής σημασίας

elenixenou11@gmail.com
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Εκτοπισμένοι Παλαιστίνιοι σε κίνηση και πάλι από το Khan Yunis προς τα στρατόπεδα της Ra-
fah, κοντά στα αιγυπτιακά σύνορα, νότια της Λωρίδας της Γάζας. 

Τ ον Δεκέμβριο του 2023 εγκρίθηκε η
στρατηγική έρευνας και καινοτομίας
2024-2026 του υφυπουργείου Έρευνας,

Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής. Βασική
στόχευση της Στρατηγικής, όπως η ίδια
ορίζει, είναι να συμβάλει στην οικονομική
ανάπτυξη της χώρας, συνεισφέροντας στην
ανταγωνιστικότητα της οικονομίας και στην
ελκυστικότητα της Κύπρου στο διεθνές πε-
ριβάλλον ως επενδυτικού και επιχειρηματικού
προορισμού. Στο πλαίσιο αυτό, μεταξύ άλλων,
προβλέπεται ότι για την αποτελεσματική
κατανομή των εθνικών πόρων σε δραστη-
ριότητες έρευνας και καινοτομίας, εισάγεται
μηχανισμός παρακολούθησης και αξιολό-
γησης των επιδόσεων των δημόσια χρημα-
τοδοτούμενων ερευνητικών οργανισμών
σε διάφορους τομείς. Το κείμενο δεν εμπε-
ριέχει περαιτέρω πληροφορίες για το τι
είδους μηχανισμοί θα εισαχθούν, αλλά είναι
σαφές πως στόχος της ρύθμισης είναι η
έρευνα που διεξάγεται από δημόσια χρη-
ματοδοτούμενους ερευνητικούς μηχανισμούς
να αξιολογείται. 

Δεδομένου, ότι δημόσια χρηματοδοτού-
μενη έρευνα διεξάγεται κυρίως από τα δη-
μόσια πανεπιστήμια, το βασικό ερώτημα
που ανακύπτει είναι το πώς θα γίνεται αυτή
η αξιολόγηση και τι θα εξυπηρετεί. Και ερ-
χόμαστε στα δύσκολα. Πώς αξιολογείται η
έρευνα και γιατί; Η αξιολόγηση δεν είναι
μια έννοια άγνωστη στην ακαδημαϊκή και
ερευνητική κοινότητα και δεν την ξενίζει
ούτε την φοβίζει. Κάθε άλλο. Οι ακαδημαϊκοί
και οι ερευνητές αξιολογούνται διαρκώς:
από τους φοιτητές, από τους συναδέλφους
τους, από ανεξάρτητους επιστημονικούς
κριτές, από τα σώματα του Πανεπιστημίου.
Η άσκηση βάσιμης και γόνιμης κριτικής
είναι η πεμπτουσία του επιστημονικού δια-
λόγου. Η αξιολόγηση των ερευνητικών απο-
τελεσμάτων είναι μια ακαδημαϊκή διεργασία,
η οποία στοχεύει στην επιστημονική αριστεία,
στην προαγωγή της γνώσης και, εν τέλει,
στο κοινωνικό όφελος. Η αξιολόγηση, ωστόσο,
των ερευνητικών αποτελεσμάτων υπό αμιγώς
οικονομικούς όρους και στόχους (οικονομική
ανάπτυξη, ανταγωνιστικότητα της οικονομίας
και ελκυστικότητα της Κύπρου στο διεθνές
περιβάλλον ως επενδυτικός και επιχειρη-
ματικός προορισμός) είναι κάτι τελείως δια-
φορετικό και επικίνδυνο. Φυσικά, το διακύ-
βευμα δεν είναι νέο. Υπό μια απλουστευμένη
προσέγγιση, θα μπορούσε να υποστηριχθεί
ότι η δημόσια χρηματοδοτούμενη έρευνα
πρέπει να είναι ωφέλιμη για την οικονομία.
Το δημόσιο χρήμα πρέπει να αποδίδει και,
μάλιστα, άμεσα και μετρήσιμα.

Κάτι που όντως συμβαίνει. Η επίδραση
των δημόσιων πανεπιστημίων στην εξέλιξη

της κοινωνίας, της οικονομίας και του πο-
λιτισμού είναι καταλυτική. Η δημόσια παιδεία
μετουσιώνει στην πράξη την κοινωνική ισό-
τητα, ως μια μετασχηματιστική δύναμη με
πολλαπλασιαστικά οφέλη για τον τόπο. Από
το 1992, έτος που το Πανεπιστήμιο Κύπρου
δέχτηκε τους πρώτους φοιτητές του, γενιές
αποφοίτων του στελεχώνουν την αγορά ερ-
γασίας, ανταποδίδοντας ως κοινωνικό όφελος
τους καρπούς του δημόσιου αγαθού της πα-
νεπιστημιακής παιδείας.

Η δημόσια χρηματοδοτούμενη έρευνα,
εμποτισμένη από την ακαδημαϊκή ελευθερία,
ενσαρκώνει τον πλουραλισμό των ιδεών,
των γνώσεων και των επιστημονικών πεδίων.
Πέρα από τα οικονομικά δεδομένα των ερευ-
νητικών επιτευγμάτων του Πανεπιστημίου
Κύπρου που είναι άκρως διαφωτιστικά και
ατράνταχτα (πάνω από 320.000.000 ευρώ
από εξωτερική χρηματοδότηση) η αξία της
δημόσια χρηματοδοτούμενης έρευνας βρί-
σκεται ακριβώς εδώ. Στην ελεύθερη και ατί-
θαση δυναμική της, στην ανεξαρτησία της,
στην ανάδειξη του πανεπιστημίου σε έναν
αυτόνομο πυλώνα δημιουργικότητας και
καινοτομίας, όπου παιδεία και έρευνα αν-
θίζουν χωρίς ωφελιμιστικούς στόχους και
σκοπιμότητες. Οποιαδήποτε στράτευση της
έρευνας, ακόμη και αν συνοδεύεται από
καλές προθέσεις, είναι περιττή και δεν μπορεί
παρά να είναι ατελέσφορη. 

Μια στρατηγική έρευνας που θα εξαρτά
την κρατική χρηματοδότηση των πανεπι-
στημίων από την άμεση διασύνδεση των
ερευνητικών αποτελεσμάτων με την επι-
χειρηματικότητα και την αγορά παραγνωρίζει
την ακαδημαϊκή ελευθερία, θέτει σε κίνδυνο
την επιστημονική εξέλιξη σε πολλαπλά επι-
στημονικά πεδία και οδηγεί σε υποβάθμιση
του δημόσιου πανεπιστημίου και, κατ’ επέ-
κταση, και του κοινωνικού και πολιτιστικού
γίγνεσθαι. Το Πανεπιστήμιο Κύπρου έχει
αποδείξει ότι ξέρει να καινοτομεί. Πρωτα-
γωνιστεί σε άντληση πόρων από ιδιαίτερα
ανταγωνιστικά ευρωπαϊκά προγράμματα,
διεκδικεί και εφαρμόζει την διασύνδεση της
έρευνας με την καινοτομία και την αγορά
όπου αυτό είναι δόκιμο, προσφέρει με πο-
λύτιμη εμπειρογνωμοσύνη σε κρατικούς
και ιδιωτικούς φορείς και πάνω από όλα,
καινοτομεί υπό κοινωνικούς όρους μετα-
λαμπαδεύοντας την επιστημονική γνώση
και την παραγόμενη έρευνα με υψηλά πρό-
τυπα παιδείας και ποιότητας στη νέα γενιά.
Πόσο αξίζει αυτό, άραγε; Καιρός να αναρω-
τηθούμε. 

Η καθηγήτρια Τατιάνα Ελένη Συνοδινού είναι αντι-
πρύτανης Ακαδημαϊκών Υποθέσεων, στο Πανεπι-
στημίου Κύπρου.

Της ΤΑΤΙΑΝΑΣ ΕΛΕΝΗΣ ΣΥΝΟΔΙΝΟΥ

Πόσο αξίζει η έρευνα; 
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Σ κεφθείτε τον κόσμο κάπως
έτσι. Και δεν λέω «φαντα-
σθείτε», διότι δεν πρόκειται

για πολιτική φαντασία, αλλά για
εκτίμηση της πραγματικότητας.
Ηγέτης της Αμερικής ο Τραμπ, το
πιθανότερο. Στη Ρωσία ο Πούτιν,
που συνεχίζει τον πόλεμο χαρα-
κωμάτων στην Ουκρανία. Υποσχέ-
θηκε έναν πόλεμο-αστραπή, όπως
η αρχή του Β  ́Παγκοσμίου για τους
Γερμανούς, και λάσπωσε στις προ-
διαγραφές του Α΄ Παγκοσμίου. Θα
αντέχει ακόμη ο Ζελένσκι ή η Ου-
κρανία θα έχει συνθηκολογήσει
με την εκχώρηση εδαφών στην
Αυτοκρατορία; Κατά πάσα πιθα-
νότητα, ο Τραμπ δεν θα συνεχίσει
να τον υποστηρίζει. Και αυτός
απευθύνεται στην Ευρώπη. Σε
ποια Ευρώπη όμως; Οπως όλα δεί-
χνουν, ο πολιτικός χάρτης της «γη-
ραιάς κυρίας» θα είναι τελείως δια-
φορετικός από τον σημερινό.

Στη Γαλλία θα κυβερνά η Μαρίν
Λεπέν; Το δείχνουν οι δημοσκοπή-
σεις, όμως, πέρα από τις δημοσκο-
πήσεις, το δείχνει η πραγματικό-
τητα. Με αφορμή τον νόμο για τους
μετανάστες, η Λεπέν προκάλεσε
κρίση στην κοινοβουλευτική πλει-
οψηφία στη Βουλή και ανάγκασε
τον Μακρόν να αλλάξει πρωθυ-
πουργό. Μια πολιτική νίκη τακτικής,
που ωστόσο πριν από μερικά χρόνια
ήταν αδιανόητη. Στη Γερμανία, η

AFD εμφανίζεται με ποσοστά που
προκαλούν ανατριχίλα στο πολιτικό
σύστημα της δημοκρατίας. Υπάρχει
περίπτωση να είναι δεύτερο κόμμα;
Υπάρχει περίπτωση να δούμε κά-
ποιον από δαύτους καγκελάριο; Για
σκεφθείτε πώς θα είναι η Ευρώπη
που στηρίζεται στον γαλλογερμα-
νικό άξονα εάν στη θέση του Μι-
τεράν και του Κολ είναι η Λεπέν
και κάποιος τύπος που συμμετέχει
σε εκδηλώσεις όπου οργανώνεται
η απέλαση όχι μόνο των μετανα-
στών αλλά και όσων έχουν ρίζες
από κάποιον μετανάστη; Και πάμε
παρακάτω, σε χώρες όπως η Αυ-
στρία, η Ολλανδία ή ακόμη και η
Σουηδία, στις χώρες-δορυφόρους
του γαλλογερμανικού άξονα, που
διαμόρφωσε τη φυσιογνωμία της
Ευρώπης έτσι όπως τη ζήσαμε έως
σήμερα. Απλώς, αν συμβούν όλ’
αυτά, που είναι πιθανό να συμβούν,
η Ευρώπη δεν θα είναι αυτή η Κοι-
νωνία των Εθνών που ξέρουμε, έτσι
όπως την ξέρουμε.

Η ευρωπαϊκή πολιτική τάξη το
μόνο που έχει να αντιτάξει στην
προοπτική της μετάλλαξης είναι
η δαιμονοποίηση του ακροδεξιού
λαϊκισμού. Ευγενές, δεν έχω αν-
τίρρηση, πλην όμως, όπως απο-
δεικνύεται, μάλλον ανεπαρκές.
Πώς στην ευχή δεν αναρωτιούνται
ποια στραβοπατήματά τους οδή-
γησαν τις κοινωνίες τους να τους

γυρίσουν την πλάτη; Πώς δεν ανα-
ρωτιούνται ποια λάθη έγιναν για
τη συγκρότηση της περίφημης
«πολυπολιτισμικής κοινωνίας» με
αποτέλεσμα σήμερα να μην την
αποδέχεται η πλειοψηφία των Ευ-
ρωπαίων πολιτών; Το πολιτικό κε-
φάλαιο που επένδυσαν στις απαι-
τήσεις των διάφορων δικαιωματι-
στών δεν απέφερε κέρδη. Στο χρη-
ματιστήριο της πολιτικής όσοι
επενδύουν σε άλλες μετοχές, όπως
η εθνική ταυτότητα, είναι έτοιμοι
για επιθετικές αγορές.

Ας μη γελιόμαστε. Δεν είναι τυ-
χαίο ότι το μεγάλο θύμα είναι η
σοσιαλδημοκρατία. Ασχέτως πο-
λιτικού προσήμου των κυβερνή-
σεων, η σοσιαλδημοκρατία οργά-
νωσε την ευρωπαϊκή ιδεολογία.
Δικαιώματα των μειονοτήτων, ακό-
μη και εις βάρος της κοινωνίας,
δικαιώματα των μεταναστών, ακό-
μη και εις βάρος του γηγενούς πλη-
θυσμού στο όνομα ενός ανθρωπι-
σμού του οποίου το μονοπώλιο
διεκδικούσε η Ευρωπαϊκή Ενωση.
Θεωρώντας εαυτήν μια νησίδα ει-
ρήνης και δικαιωμάτων σ’ έναν
κόσμο που δεν δεχόταν ούτε την
ειρήνη ούτε τα δικαιώματα· κατά
συνέπεια, μας θεωρούσαν αφελείς,
κάτι σαν συμπαθείς εξωγήινους.
Οι ορδές των μεταναστών που πα-
λεύουν να περάσουν τα ευρωπαϊκά
σύνορα δεν αλλάζουν χώρα. Αλ-

λάζουν πλανήτη. Δεν με ενδιαφέρει
η δαιμονοποίηση του ακροδεξιού
λαϊκισμού. Και δεν με ενδιαφέρει,
διότι κρίνω με το φτωχό μυαλου-
δάκι μου ότι δεν έχει πολιτικό αν-
τίκρισμα. Μου θυμίζει εξορκισμό.
Αντιθέτως, θα με ενδιέφερε πολύ
μια δημόσια αυτοκριτική όσων εί-
ναι υπεύθυνοι για την άνοδο του
«ακροδεξιού» λαϊκισμού – ίσως θα
μας χρειαζόταν ένας άλλος όρος
για να χαρακτηρίσουμε το φαινό-
μενο. Εχουν το πολιτικό σθένος
για να αναρωτηθούν για τα σφάλ-
ματά τους; Φοβάμαι πως όχι. Μην
ξεχνάμε ότι η σημερινή ευρωπαϊκή
ηγεσία αποτελείται από ανθρώπους
άκαπνους, απόλεμους, που θεω-
ρούν τη δημοκρατία δεδομένη.
Και πέφτουν έξω. Η δημοκρατία
δεν είναι δεδομένη, όπως η αταξική
κοινωνία για τους λενινιστές. Η
δημοκρατία είναι εμπειρικό πολί-
τευμα. Και όσοι τη διαχειρίζονται
οφείλουν να αντιλαμβάνονται τις
απαιτήσεις της βάσει της συγκυ-
ρίας. Οταν η συγκυρία σού δείχνει
ότι είσαι απέναντι σ’ ένα Ισλάμ
επιθετικό και δολοφονικό, οφείλεις
να αντιπαρατάξεις την πολιτισμική
σου στρατιά και όχι να σκύψεις
το κεφάλι στην παθητικότητα της
ανοχής που σου υπαγορεύει το ευ-
ρωπαϊκό σου δόγμα. Γιατί στην
επόμενη γωνία θα σε περιμένει η
Λεπέν.

Εξορκίζοντας τον ακροδεξιό λαϊκισμό
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ε πειδή το κείμενο που ακο-
λουθεί θίγει μάλλον δυσάρε-
στα θέματα, εύλογη ήταν η

παρόρμηση ν’ αρχίσω κάπως ιλα-
ρότερα: η σκηνή σ’ ένα γενικό νο-
σοκομείο μιας πρωτεύουσας πε-
ριφερείας της χώρας, στις 28 Δε-
κεμβρίου. Μεγάλη ουρά οι εξωτε-
ρικοί ασθενείς κορωνοϊού ή γρίπης
– και ξεκάθαρη η δήλωση του ιδρύ-
ματος «δεν έχομε τεστ για εξακρί-
βωση ιώσεων». Αναστάτωση στο
πλήθος και θυμοσοφική η από-
φανση ορεσιβίου ασθενούς «αυ-
τοίνοι ιδώ είνη στου μπλάρ’ καβάλ’
ανάπουδα» (παραπομπή στη βυ-
ζαντινή τελετή διαπόμπευσης).
Μη βιαστείτε όμως να καταδικά-
σετε τους αρμοδίους του νοσοκο-
μείου για την προκλητική αυτή
έλλειψη: η απότομη έξαρση των
περιστατικών των ιώσεων εξάντ-
λησε ταχύτατα το απόθεμα των
διαθέσιμων τεστ, το δε δημόσιο
ίδρυμα δεν δικαιούται να «πεταχ-
θεί» στη διπλανή αποθήκη να προ-
μηθευθεί αμέσως 500 κομμάτια.
Το είχε ίσως κάνει ήδη τον περα-
σμένο μήνα – ενώ οι διαδικασίες
της «κανονικής» προμήθειας διαρ-
κούν κάμποσους μήνες! Κι ούτε
να πείτε «θα πατάξωμεν την γρα-
φειοκρατίαν», διότι αυτή η γρα-
φειοκρατία εφευρέθηκε και ως
άμυνα ενάντια στην «ετεροδοσο-
ληψία» (δωροδοκία, λάδωμα, δια-
φθορά, ρεμούλα κ.λπ.) που καρα-
δοκεί πανταχόθεν. Μπορείτε βέ-
βαια να αποφανθείτε ότι πάντως

πρέπει να απολυθεί ο αρμόδιος
του νοσοκομείου – όταν έπειτα
από ένδεκα μήνες θα ολοκληρωθεί
η σχετική διοικητική εξέταση, αν
δεν μπει στο αρχείο. Αλλά και δεν
αποκλείεται, αιτία αυτής της έλ-
λειψης να ήταν απλώς τα κομμένα
κονδύλια για το ΕΣΥ. Ενώ, τέλος,
οι πιο φιλοσοφημένοι ανάμεσά
μας ενδέχεται να πούνε ότι φταίνε
οι δημόσιες Αρχές και τα ΜΜΕ,
που δεν βροντοφώναζαν εγκαίρως
στους αθώους συμπολίτες μας να
λάβουν τα μέτρα τους ενώπιον του
επερχομένου κινδύνου...

Ωστόσο, όλες αυτές οι ενδεχό-
μενες «οιονεί ερμηνείες» του προ-
βλήματος συζητούνται – αλλά οι
λύσεις τους δεν θεραπεύουν στη
ρίζα τους τις όντως πολλαπλές «αι-
τίες» του φαινομένου. Πράγματι,
εύκολο είναι να παρατηρήσει κα-
νείς ότι όλες αυτές οι αιτίες ανή-
κουν σε μία και μόνη κατηγορία
ηθικής φύσεως, όπως: αδιαφορία
αρμοδίων του νοσοκομείου, πα-
θολογική γραφειοκρατία στις δη-
μόσιες προμήθειες (η οποία όμως
θρέφεται απ’ το γεγονός ότι είμαστε
όλοι «κατά νόμον κλέφτες δυνη-
τικοί»), αποφυγή συντεχνιακής
καταδίκης υπευθύνων, φόβος επι-
στημόνων απ’ τη μομφή «κινδυ-
νολογίας», περικοπές χρηματοδό-
τησης στα νοσοκομεία (κι όχι λ.χ.
στα κόμματα), ανευθυνότητα ημών
των πολιτών ίσως, κ.λπ. Ολα τούτα
συνιστούν μορφές ανηθικότητας.

Θα θέσω τώρα στην κρίση σας

την άποψη ότι: το γεγονός πως τό-
σα πολλά κοινωνικά φαινόμενα
μπορούν να ερμηνευθούν από μία
μόνον αιτία (το Ηθος), θα έπρεπε
μάλλον να μας χαροποιεί. Διότι
αντί για πλήθος σπασμωδικών οι-
ονεί λύσεων, φαίνεται ότι ίσως
έχομε στα χέρια μας μια ενιαία λύ-
ση: να θέσομε ως βασικό πολιτικό
στόχο την (μακρόχρονη, έστω)
Ηθοπαιδεία του συνόλου των συμ-
πολιτών μας, ανταποκρινόμενοι
προς τον νομπελίστα Αμάρτια Σεν
(«Πολιτική σημαίνει Ηθική»), αδια-
φορώντας για την έωλη πλέον ιε-
ρεμιάδα «μην ηθικολογείτε».

Εννοείται δε ότι το τελείως εν-
δεικτικό παράδειγμα με το οποίο
ξεκινήσαμε, δεν είναι παρά ένα
απ’ τα πολυπληθή και πολύ ση-
μαντικότερα προβλήματα της χώ-
ρας, όπως τα ακόλουθα:

• Πολύ χαμηλό εισόδημα στο
70% των εργαζομένων: Λέει ο Τ.
Γιαννίτσης (K Report, Δεκ. 2023):
«Με ποια ηθική βάση αδιαφορούμε
για τον κεντρικό μοχλό της ανα-
πτυξιακής προοπτικής μας (αδια-
φορώντας), για το πώς πράγματι
λειτουργούν σχολεία και πανεπι-
στημιακά τμήματα;». Πού είναι
μια (πολιτικώς πανίσχυρη) Πανελ-
λήνια Συνομοσπονδία Γονέων, η
οποία θα έσπαζε τα φράγματα ελέγ-
χου αποδοτικότητας όλου του εκ-
παιδευτικού μας συστήματος;

• Εξωτερικό χρέος: γιατί άραγε
αρχίσαμε να ξαναδανειζόμαστε;
Γιατί άραγε είναι αρνητική η ιδιω-

τική μας αποταμίευση, ενώ φτω-
χότερες από μας χώρες της Ε.Ε.
αποταμιεύουν και επενδύουν; Μή-
πως δεν το πήραμε το ηθικό δί-
δαγμα ότι η υπερχρέωση (δηλ. η
αδιαφορία για την επόμενη γενιά)
είναι αυτοδηλητηριώδης;

• Η κλιματική αλλαγή έφθασε
– είναι όμως μάλλον αμφίβολο αν
οι περισσότεροι από μας έχομε αν-
τιληφθεί τον άμεσο (διπλό) ηθο-
πολιτικό προβληματισμό που θέτει:
πρώτον, πόσα θα στερηθώ σήμερα
για να μπορώ να έχω κι αύριο· και
δεύτερον, πώς θα επιμερίσομε αυ-
τές τις στερήσεις μεταξύ φτωχών
και πλουσίων.

Ο χώρος δεν επιτρέπει την πα-
ράθεση κι άλλων προβληματισμών
και της συσχέτισής των με το Ηθος
των πολιτών. Ελπίζω πάντως ότι
θα διευρυνθεί ο κύκλος των πολι-
τικών μας προσώπων που θα θε-
λήσουν να εστιάσουν στην κοινή
ρίζα αυτών των προβλημάτων και
να προτείνουν το 15ετές εθνικό
πλάνο της Ηθοπαιδείας ως κεντρικό
πολιτικό αίτημα. Ετσι ώστε να τε-
θούν «τα θεμέλια της ισότητας και
της ενότητας μέσω της καλοσύνης
και του φιλότιμου» (Ν. Κωνσταν-
τάρας, «Κ» 5/1). Διότι δεν αρκούν
τα συμπτωματολογικά γιατροσόφια
των «μεγάλων» πολιτικών θεωριών.
Οι λαοί οι ίδιοι δομούν το μέλλον
τους – κι όχι οι προφήτες τους.

O κ. Θ. Π. Τάσιος είναι ομότιμος καθηγη-
τής του ΕΜΠ.

Οι οιονεί λύσεις και η λύση
Του Θ. Π. ΤΑΣΙΟΥ  

Τι «χρωστάμε»
για τη δημοκρατία μας

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Καλό είναι μερικές
φορές να στεκόμα-
στε ψύχραιμοι απέ-
ναντι στην Ιστορία
μας και να θυμόμα-
στε τι «χρωστάμε»

και σε ποιον. Καθώς κλείνουμε
τα 50 χρόνια της Μεταπολίτευσης,
λοιπόν, ένας ηγέτης ξεχωρίζει, με
μεγάλη απόσταση από τους υπό-
λοιπους: ο Κωνσταντίνος Καρα-
μανλής.

Αν πάμε πίσω και ξαναζήσουμε
όσα έζησε και χειρίστηκε το κα-
λοκαίρι του 1974, θα καταλάβουμε
πόσο εύθραυστη ήταν η Μετα-
πολίτευση, πόσο επικίνδυνο ήταν
το εγχείρημα της μετάβασης στη

δημοκρατία. Ο ίδιος δεν γνώριζε
αν οι αστυφύλακες που τον φύ-
λαγαν τις πρώτες ημέρες θα τον
συνελάμβαναν αν κάποιο σκοτεινό
κέντρο έδινε την εντολή. Πεζο-
ναύτες υπό τον έλεγχο ενός μη
χουντικού αξιωματικού παραμό-
νευαν στον Εθνικό Κήπο σε πε-
ρίπτωση που εκδηλωνόταν κάποιο
νέο πραξικόπημα. Ο Καραμανλής
χειρίστηκε αυτήν τη μετάβαση
με τρόπο αριστοτεχνικό. Σήμερα,
η Ελλάδα μπορεί να περηφανεύε-
ται ότι έχει μια ζωντανή δημο-
κρατία που άντεξε 50 χρόνια, παρά
την τεράστια οικονομική κρίση
και τους διχασμούς που πέρασε.
Δεν είναι για πέταμα αυτή η κα-
τάκτηση, όταν η δημοκρατία αμ-
φισβητείται και κλονίζεται μέσα
στην ίδια την Ευρώπη.

Ο Καραμανλής επέλεξε επίσης
τον διάλογο και με την Τουρκία,
παρά το γεγονός ότι η πληγή της
τουρκικής εισβολής στην Κύπρο
ήταν ακόμη ανοιχτή, πονούσε πο-
λύ. Το έκανε με ρεαλισμό και αί-
σθηση ευθύνης. Απεχθανόταν τις
μεγαλόστομες «πατριωτικές» κο-
ρώνες και τον καταστροφικό εθνι-
κολαϊκισμό.

Μην ξεχνάμε το τσουνάμι της
ριζοσπαστικοποίησης, του άκρα-
του δικαιωματισμού, του αντια-
μερικανισμού που είχε να αντι-
μετωπίσει, το οποίο φούσκωνε με
τρόπο βίαιο μέρα τη μέρα. Σηκώ-
θηκε όμως με σθένος και γενναι-
ότητα για να πει εκείνο το «ανή-
κομεν εις την Δύσιν». Ηθελε κό-
τσια, γιατί πήγε κόντρα στο αδια-
νόητα ορμητικό ρεύμα.

Του «χρωστάμε», τέλος, την
πιο σημαντική απόφασή του: να
αγκυροβολήσει την Ελλάδα στην
Ευρώπη. Ο Καραμανλής ήξερε τι
ερχόταν διότι γνώριζε καλά την
ψυχοσύνθεση του Ελληνα. Κατα-
λάβαινε ότι ο Ανδρέας, και ό,τι
εξέφραζε, θα κυριαρχούσε, ότι οι
σχέσεις με τη Δύση θα περνούσαν
μια δύσκολη φάση και πως η χώρα,
ενδεχομένως, θα έμπαινε σε πε-
ριπέτειες. Και πράγματι μπήκε,
αρκετές φορές, μέχρι και σχετικά
πρόσφατα. Επειδή όμως είχε την
πρόνοια να τη βάλει σε σταθερές
ράγες δεν εκτροχιάστηκε, δεν κα-
τρακύλησε στην άβυσσο.

Κοιτώντας, λοιπόν, πίσω, δεν
μένει καμία αμφιβολία στον ψύ-
χραιμο παρατηρητή, όπου και αν
ανήκει πολιτικά, ότι ο Κωνσταν-
τίνος Καραμανλής ήταν ο καλύ-
τερος και σημαντικότερος πρω-
θυπουργός της Μεταπολίτευσης.
Αν, μάλιστα, όσοι τον διαδέχθηκαν
στο τιμόνι της χώρας είχαν τα ίδια
κότσια να πάνε κόντρα στο ρεύμα
και να κυβερνήσουν υπεύθυνα
και ρεαλιστικά, η χώρα θα ήταν
«αλλού».

Φρενίτις ανατρεπτι-
κού εκσυγχρονι-
σμού σαρώνει την
Ελλάδα και επικε-
φαλής της όλης εκ-
στρατείας ετέθη ο

πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσο-
τάκης. Μια προσαρμογή στα δε-
δομένα κάθε εποχής είναι απολύ-
τως αναγκαία και από μιαν άποψη
αναπόφευκτη. Αλλά ουδέν μπορεί
να επιτευχθεί διά της σπουδής.

Αλλά ο κ. Μητσοτάκης είναι
παράγωγο μιας συγκεκριμένης
εποχής, που βιάζεται να επιβιβα-
σθεί στο «τρένο της μεγάλης ευ-
καιρίας», κατά τις αντιλήψεις που
διαμόρφωσε στη σύντομη παρα-
μονή του ως σπουδαστή στις Ηνω-
μένες Πολιτείες. Αλλά και ως θαυ-
μαστής του Ελευθερίου Βενιζέλου,
του πλέον ριψοκίνδυνου θηρευτή
«μεγαλο-ιδεατικών ευκαιριών»
που διοίκησε τη χώρα.

Κάποτε ένας συντηρητικός πο-
λιτικός και καγκελάριος της Γερ-
μανίας, ο Οτο φον Μπίσμαρκ, είχε
αποφανθεί ότι «πολιτική είναι η
τέχνη του εφικτού». Αυτές, βεβαί-
ως, είναι αντιλήψεις μιας άλλης
εποχής, που κατά την τρέχουσα
αντίληψη πραγμάτων έχουν ορι-
στικώς ξεπερασθεί.

Ο κ. Μητσοτάκης φιλοδοξεί να
είναι ο αναμορφωτής της σημε-
ρινής Ελλάδος ολοκληρώνοντας
την προσομοίωση της χώρας με
τα ισχύοντα στην Ε.Ε., όπως ο
ίδιος τα αντιλαμβάνεται.

Αλλά ας αφήσουμε τον πρωθυ-
πουργό να συνεχίσει την πορεία
του, όπως ο ίδιος την έχει καθο-
ρίσει. Αν και ορισμένες από τις
πρωτοβουλίες του μόνον αναστά-
τωση δημιουργούν. «Οστις ταράτ-
τει τον οίκο αυτού κληρονομήσει
άνεμον», προειδοποιεί πάντως η
Βίβλος. Αλλά οι παροιμίες του Σο-
λομώντα, που ανέβηκε στον θρόνο
του Ισραήλ το 972 π.Χ., είναι ενός
άλλου κόσμου, για να έχουν οιαν-
δήποτε εφαρμογή στον αιώνα μας,
κατά την άποψη ορισμένων.

Και οι θιασώτες της ακινησίας,
όμως, είναι εκτός του κόσμου τού-
του. «Ο Οίκος μου θα διαρκεί εις
τον αιώνα, διότι δεν ενθαρρύνει
ό,τι είναι νέο, αλλά μιμούμενος
την αιώνια τροχιά της φύσεως,
μένει στο κέντρο της και περιμέ-
νει», έλεγε απευθυνόμενος στον
Τζούλιο, Δούκα του Μπρούνσβιγκ,
ο Αψβούργος αυτοκράτορας Ρούν-
τολφ Β΄.

Τα πρόσωπα που αναφέρονται
είναι ιστορικά, αλλά ο διάλογος
είναι από το λιμπρέτο μιας όπερας
που γράφτηκε στα τέλη του 19ου
αι. με τίτλο «Οικογενειακές δια-
μάχες των Αψβούργων». Ούτως ή
άλλως, μεταρρυθμιστές Αψβούργοι
αυτοκράτορες δεν έλειψαν ποτέ.
Οι διαρκείς προσαρμογές εξασφα-
λίζουν τη μακροημέρευση ακόμη
και στα χρόνια της απολυταρχίας.

Oταν ο Μωάμεθ Β΄ ο Πορθητής
κατέκτησε την Κωνσταντινούπολη
και αφού απέτυχε –για διαφόρους
λόγους– να εξασφαλίσει τη συ-
νεργασία του τελευταίου Βυζαν-
τινού Μεγάλου Δούκα Νοταρά,
ανέδειξε, έπειτα από συνοδική
απόφαση, Πατριάρχη τον Γεώργιο
Σχολάριο ακολουθώντας το τελε-
τουργικό των Βυζαντινών αυτο-
κρατόρων.

Ετσι δημιουργήθηκε μετά από
χρόνια η τάξη των Φαναριωτών.
Παρεμπιπτόντως, ο πρώτος που
τιμήθηκε με το αξίωμα του Μεγά-
λου Δραγουμάνου ήταν ο Πανα-
γιωτάκης Νικούσιος από την Τρα-
πεζούντα. Διότι επέτυχε διά τε-
χνάσματος να εξασφαλίσει την
παράδοση της Κρήτης από τους
Ενετούς στους Οθωμανούς.

Δεν ζούμε πλέον σε τέτοιες πε-
ριόδους. Αξιέπαινη η προσπάθεια
του κ. Μητσοτάκη για εκσυγχρο-
νισμό της χώρας. Θα ήταν ίσως
σκόπιμο να περιοριστεί στα πρα-
κτικά και ουσιώδη και όχι να δια-
κινδυνεύσει μια σάρωση των πάν-
των. Ούτως ή άλλως, θα υπάρξουν
και άλλοι πρωθυπουργοί στο μέλ-
λον. Ας κάνουν κάτι και αυτοί.

Προς τι η τόση βία;
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Ο Κωνσταντίνος Καρα-
μανλής, ο σημαντικό-
τερος πρωθυπουργός
της Μεταπολίτευσης,
κυβέρνησε με ρεαλισμό
και αίσθηση ευθύνης.
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Από την εποχή του Σ.
Κυπριανού έμεινε γνω-
στό το σλόγκαν «κερ-
δίζωμεν έδαφος». Με-
τρήθηκε ποτέ το πώς
και πόσο «κερδίζαμε»;

Όχι βέβαια, το σλόγκαν αφορούσε
κυρίως το εσωτερικό ακροατήριο –
«να μιλώ, να κερδίζω έδαφος στην
κοινή γνώμη εντός, άλλωστε ποιος
μπορεί να μετρήσει το εκτός, αφού
κανένας άλλος δεν ήταν μαζί μου...». 

Έτσι και με την ομιλία Ν. Χριστο-
δουλίδη από το βήμα της Κοινοβου-
λευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου
της Ευρώπης (23/1). Με τη χαρακτη-
ριστική φράση «είναι καιρός για ει-
ρήνη» και τη σωστή διαπίστωση «δεν
υπάρχουν παγωμένες συγκρούσεις»,
κατέληξε στο κυρίως πιάτο της ομιλίας
του, πόσο δίκαιο έχουμε, πόσο άδικο
έχει η Τουρκία –από τη νεκρή ζώνη,
μέχρι το ΕΔΑΔ. Ωστόσο, όλοι όσοι
ήταν παρόντες στην αίθουσα της
ΚΣΣΕ, γνωρίζουν τα ουσιώδη του Κυ-
πριακού, γνωρίζουν για την εισβολή,
την κατοχή, τις παρενέργειες. Οι χώρες
των παρόντων μελών έχουν πρεσβείες
στη Λευκωσία, συνεπώς η επανάληψη
του ιδίου κειμένου από Ε/κ ηγέτες,
δεν οδηγεί σε κάτι καινούργιο. Σε
αυτές τις ευκαιρίες το ακροατήριο πε-
ριμένει να ακούσει ποια κοινά συμ-
φέροντα αναδεικνύεις. Με ποιο τρόπο
αυτοί στους οποίους απευθύνεσαι
μπορεί να παίξουν ένα ρόλο. Περιμέ-
νουν να ακούσουν αν έχεις σοβαρή
άποψη στα μείζονα που σε αφορούν
και τους αφορούν (άμεσα ή έμμεσα)
–κυρίως το μέλλον των ευρωτουρκικών
σχέσεων σε σχέση με μια στρατηγική
ειρήνης στην Α. Μεσόγειο. Μια τέτοια

παρέμβαση (με τα κατάλληλα επιχει-
ρήματα και πειθώ) «επιστρέφει» ως
όφελος σε σένα, γιατί γνωρίζεις τον
τρόπο να πολλαπλασιάζεις το κεντρικό
σου μήνυμα. Στο σημείο αυτό ο Ελ.
Βενιζέλος έχει να μας πει πολλά: «Ει-
λικρίνεια-Αλήθεια. Ιδού η μέθοδός
μου. Μην ομιλείτε περί ιστορικών δι-
καίων. Δεν κάμνουν εντύπωσιν εις
τους Ευρωπαίους. Εις τα υπομνήματά
μου και τα προφορικά μου διαβήματα,
ουδέποτε έκαμα χρήσιν του όρου ελ-
ληνικά δίκαια . Ο όρος αυτός είναι
συναισθηματικός. Οι δε Ευρωπαίοι
δεν τον εννοούν. Ο όρος μου ήτο δί-
καια ελληνικά συμφέροντα . Αλλά και
συμφέροντα της Ανθρωπότητος. Όχι
αποκλειστικώς της Ελλάδος...».

Όταν Ε/κ ηγέτες μιλούν στα διεθνή
βήματα κάνουν ότι αγνοούν πως το
ακροατήριο έχει υπόψη του πως τα
Η.Ε. υπέβαλαν πλαίσιο λύσης το οποίο
η μια πλευρά αποδέχθηκε και η άλλη
απέρριψε. Το ίδιο επίσης ακροατήριο
γνωρίζει ότι σε επόμενο στάδιο των
συνομιλιών, η μία πλευρά σηκώθηκε
και έφυγε από τις συνομιλίες και πως
ο ηγέτης της άλλης ζητούσε να γίνει
«στρατηγική συμφωνία» το πλαίσιο
λύσης επόμενου γ.γ.! Κάνουμε ότι
αγνοούμε ότι οι δύο πιο πάνω κύριες
«στιγμές» στη διαδρομή του Κυπρια-
κού (μετά την εποχή της «χωριστικής
σκέψης» του Ρ. Ντενκτάς), συνέβαλαν
ουσιωδώς στη μείωση της βαρύτητας
του ηθικού πλεονεκτήματος των Ε/κ
(θύματα εισβολής και κατοχής) και
ταυτόχρονα συνέβαλαν στη μείωση
της εξωτερικής πίεσης πάνω στην
Τουρκία για το άλυτο Κυπριακό. 

Ο ΠτΔ στη διάρκεια της ομιλίας
του στην ΚΣΣΕ χαιρέτισε τον διορισμό

της προσωπικής απεσταλμένης του
γ.γ. Μαρία Άνχελα Ολγκίν, «επανα-
λαμβάνοντας πως προσδοκεί στην
επανέναρξη των διαπραγματεύσεων
από εκεί όπου διακόπηκαν στο Κραν
Μοντανά το 2017» (Πηγή: ΚΥΠΕ). Πα-
ραμένει βέβαια το ερώτημα, τότε γιατί
φύγαμε, αλλά τώρα είμαστε εδώ. Είναι
πολύ χρήσιμη η φράση Χριστοδουλίδη
ότι «δεν υπάρχουν παγωμένες συγ-
κρούσεις». Ο γ.γ. των Η.Ε., συμφω-
νώντας μαζί του, μάς υπενθυμίζει πως
«πιστεύω ακράδαντα ότι στο Κραν
Μοντανά χάθηκε μια ιστορική ευκαι-
ρία», 30/9/17. Κατά συνέπεια, αν ο
ΠτΔ εννοεί την πιο πάνω φράση, αυτό
ισούται με ξεκάθαρη ενημέρωση της
νέας απεσταλμένης του γ.γ. ότι ο Ε/κ
ηγέτης υιοθετεί το πακέτο της συμ-
φωνίας του 2017 στο σύνολό του.

Στην ίδια συγκυρία, η Υπηρεσία
Εξωτερικής Δράσης της Ε.Ε. κατέθεσε
έγγραφο στο Συμβούλιο των ΥΠΕΞ
(21/1) με το οποίο εισηγείται για το
Μεσανατολικό 1) Προπαρασκευαστική
Διάσκεψη Ειρήνης, 2)
Ενημέρωση/συμμετοχή των ενδια-
φερομένων μερών, 3) Λύση από δύο
κράτη που θα ζουν δίπλα-δίπλα σε
συνθήκες ειρήνης και ασφάλειας, 4)
Τα μέρη μπορούν είτε να εγκρίνουν
το σχέδιο, είτε να το απορρίψουν, 5)
Οι συμμετέχοντες στη Διάσκεψη θα
εξηγήσουν «με ακρίβεια» σε Ισραήλ
και Παλαιστίνη τις συνέπειες από τις
επιλογές τους. Βέβαια κανένα θέμα
δεν μοιάζει με το άλλο, αλλά το πολι-
τικό σκεπτικό της Διάσκεψης που
αναφέρεται για το Μεσανατολικό,
συνδέεται άμεσα με το Κυπριακό.
Ασφαλώς το ουσιώδες περιεχόμενο
δεν είναι το ίδιο (δύο κράτη στη Μέση

Ανατολή, ένα κράτος, ομοσπονδιακή
λύση, ΔΔΟ στο Κυπριακό). Τα γύρω
στοιχεία όμως μοιάζουν αρκετά: άλυτα
προβλήματα, επί δεκαετίες ατελέ-
σφορες διαπραγματεύσεις, οι πλευρές
δεν είναι σε θέση να διανύσουν το
τελευταίο μίλι. Το Κυπριακό είναι ακί-
νητο από το 2017 και το Μεσανατολικό
από το 2014. Κλειδί σε όλα, η εισήγηση
πως τα μέρη μπορούν είτε να εγκρί-
νουν, είτε να απορρίψουν την τελική
πρόταση και οι συμμετέχοντες στη
Διάσκεψη να εξηγήσουν στα μέρη
με ακρίβεια τις συνέπειες από τις επι-
λογές τους. Κάτι τέτοιο βέβαια δεν
είναι εύκολο, γι’ αυτό οι προϋποθέσεις
για το Κυπριακό είναι αναγκαίες.
Όπως η πλήρης συνεργασία Η.Ε.-Ε.Ε.
(Γκουτέρες/Μπορέλ). Όπως η ανα-
γνώριση του Πλαίσιου του γ.γ. Α.
Γκουτέρες της 30ής Ιουνίου 2017 ως
της βάσης για την τελική διαπραγ-
μάτευση. Όπως, σε διασύνδεση με
τα πιο πάνω σημεία, ανανέωση της
συζήτησης για την ανασυγκρότηση
της ευρωτουρκικής σχέσης, (πρώτο
βήμα ο εκσυγχρονισμός της Τελω-
νειακής Ένωση Ε.Ε.-Τουρκίας), εξέλιξη
στην οποία η Λευκωσία θα μπορούσε
να παίξει ρόλο. 

Είναι ηλίου φαεινότερον πως ούτε
το Κυπριακό, ούτε το Μεσανατολικό
μπορούν να επιλυθούν μόνο με εσω-
τερικές διεργασίες. Απαιτείται εξω-
τερική δραστηριότητα/ώθηση (Ε.Ε.,
Η.Ε.). Τα μέρη θα εγκρίνουν, ή θα
απορρίψουν την τελική φόρμουλα.
Οι συμμετέχοντες θα εξηγήσουν στα
μέρη με ακρίβεια τις συνέπειες από
τις επιλογές τους.

Παγωμένες ομιλίες στο τελευταίο μίλι
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Ασφάλεια μπροστά από το Παλάτι της Ειρήνης ενόψει της απόφασης του Διεθνούς Δικαστηρίου Δικαιοσύνης (ICJ) σχετικά με αίτημα της Νότιας Αφρικής για έκτακτα
μέτρα για τη Γάζα, στη Χάγη. Το δικαστήριο του ΟΗΕ πρόκειται να εκδώσει προσωρινή απόφαση για την υπόθεση γενοκτονίας της Νότιας Αφρικής κατά του Ισραήλ. 

www.larkoslarkou.org.cy

Η πολιτική καινοτομία υπήρξε, διαχρονικά,
ο συνδετικός κρίκος που ένωνε την πολιτική
για την έρευνα και την τεχνολογική ανά-
πτυξη και τον τρόπο, πρωτότυπο ως προς
τη σύλληψη, για την εφαρμογή –στην προ-
κείμενη αποτελεσματική– μιας σειράς πο-

λιτικών που προάγουν το συλλογικό καλό. Αν και η και-
νοτομία, στις μέρες μας, συνδέθηκε αμιγώς με τις νέες
τεχνολογίες και τα επιχειρηματικά οικοσυστήματα, ο
πυρήνας του ορισμού δεν αφορά αμιγώς το τεχνογνωσιακό
επίπεδο. Καινοτόμος μπορεί να είναι κάποιος στη θεσμική
διατύπωση της νομοθεσίας, στον τρόπο με τον οποίο
αντιμετωπίζει την νομοθεσία ή εφαρμόζει μια πολιτική
(policy implementation) ή ακόμη και στην κουλτούρα
της διακυβέρνησης. 

Στην Κύπρο η επαγγελματική ενασχόληση με την πο-
λιτική δεν υπήρξε ποτέ καινοτόμα. Κι αυτό διότι το
πολιτικό σύστημα και η κουλτούρα που στήθηκαν γύρω
από τα κόμματα, τις πολιτικές διεργασίες και τον τρόπο
με τον οποίο παράγεται η πολιτική –ως συζήτηση αλλά
και ως στοχευμένη δράση– ξεκινούσε πάντα και τελείωνε
στο δίκτυο των πελατειακών σχέσεων. Η πελατεία –κομ-
ματική ή μη– είναι ιεραρχικά τουλάχιστον ένα καινοτόμο
σύστημα με όρους βεμπεριανής ανάλυσης. Το δίκτυο
πελατών, εξάλλου, δεν υπάγεται στις παραδοσιακές ιε-
ραρχικές σχέσεις τύπου πυραμίδας, όπου κάποιος σε
υψηλότερο επίπεδο αποκτά σημασία, ισχύ ή επιρροή.
Σε ένα δίκτυο σημασία έχει ο κόμβος, δηλαδή εκείνος ο
ιδιώτης ή οργανωμένο σύνολο που εξυπηρετεί περισσό-
τερες διαδρομές «από και προς» –που στην προκείμενη
αφορούν στην οργανωμένη προσέλκυση ψήφων στις
εκλογικές διαδικασίες. Αν ο εν λόγω κόμβος είναι, επίσης,
συγγενής, ιδεολογικά προσκείμενος ή «ημέτερος», τόσο
το δίκτυο –καινοτόμο ως οργάνωση και λειτουργεία–
ισχυροποιείται, και τόσο, με ισχυρότερο αποτύπωμα, το
πελατειακό δίκτυο επεκτείνεται. 

Η συζήτηση για το Γνωμοδοτικό Συμβούλιο στην
Κύπρο με φόντο τις εξαγγελίες του προέδρου Χριστο-
δουλίδη για τους διορισμούς ατόμων στα διοικητικά συμ-
βούλια των ημικρατικών οργανισμών γέννησε μια συ-
ζήτηση περί πολιτικής καινοτομίας με το ίδιο το όργανο
να λειτουργεί ως κατεξοχήν πλέγμα απορρόφησης των
κραδασμών που προέκυψαν μετά τις αστοχίες των διο-
ρισμών. Αστοχιών πολιτικών που αφορούσαν σε έναν
υμνητή της Χούντας του Παπαδόπουλου, που ο διορισμός
του ανεκλήθη, άτομα με ικανότητες που δεν συνάδουν
με τους οργανισμούς που διορίστηκαν, επώνυμους υπο-
στηρικτές της προεκλογικής τού προέδρου, έναν συγγενή
του, κοκ. Η τέλεια καταιγίδα που ήρθε ωστόσο να υπεν-
θυμίσει πως αν το πελατειακό δίκτυο –διαχρονικά– συν-
τηρείται και η χάρη επιστρέφεται, τότε οποιαδήποτε συ-
ζήτηση περί καινοτομίας και δη πολιτικής χάνει την αξία
της ή γίνεται, απλά, για χάριν της συζήτησης. Μάλιστα,
το άλλοθι της επίκλησης στην καινοτομία, ενώ η πολιτική
πρακτική δεν διαφέρει από ό,τι συμβαίνει, διαχρονικά
στην Κύπρο, με τους ημικρατικούς, επαναφέρει και ένα
επίπεδο συνειδητοποίησης που ναι μεν είναι υποκριτικό
και αποκαλύπτει την απόσταση μεταξύ εξαγγελίας και
σκληρής πραγματικότητας αλλά και που μειώνει την ίδια
την αντίληψη περί καινοτομίας –για την οποία τόσος
πολύς κόπος δαπανάται, στην Κύπρο, από ανθρώπους
που την υπηρετούν– τεχνογνωσιακά, επιχειρηματικά
και σε θεωρητικό/ακαδημαϊκό επίπεδο. 

Υπάρχει και κάτι τελευταίο. Για να καινοτομήσεις
πραγματικά, και δη στην πολιτική, δεν αρκούν οι εξαγγελίες,
οι καλές προθέσεις και η καταγραφή ιδεών. Απαιτείται
και μια γενναία δόση ενσυναίσθησης η οποία οφείλει εξ
ορισμού να αποδεκτεί την αξιοκρατία ως ένα θεμελιώδες
αξίωμα προκειμένου να επιλεγούν τα κατάλληλα άτομα
στην κατάλληλη θέση, προκειμένου να υπηρετηθεί το
συλλογικό συμφέρον και να βελτιωθούν οι ίδιοι οι οργα-
νισμοί –στην προκείμενη οι ημικρατικοί. Αυτή η αποδοχή
αποτελεί μια πράξη πολιτικής γενναιότητας –στον πυρήνα
της οποίας βρίσκεται και η καινοτομία. Καλό αυτό το τε-
λευταίο να αποτελεί αντικείμενο υπενθύμισης. 

Καμία
καινοτομία 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Μέχρι λίγο πριν από
την ώρα της ομιλίας
του την Τρίτη στο
Στρασβούργο, ο πρό-
εδρος Χριστοδουλί-
δης επεξεργαζόταν

το κείμενο. Οι απεσταλμένοι που
βρεθήκαμε εκεί δεν ξέραμε ακριβώς
τι άλλαζε, εμμέσως όμως ξέραμε
πως δεν είχε ολοκληρωθεί όσο αρ-
γούσε η αποστολή της ομιλίας με
εμπάργκο δημοσίευσης. Δεν είναι
περίεργο, ασυνήθιστο, ούτε λάθος
να γίνονται αλλαγές σε ένα κείμενο
μέχρι την τελευταία στιγμή, πόσω
μάλλον σε ομιλία προέδρου κράτους
όπου η κάθε λέξη που λέγεται ή
δεν λέγεται μετρά. Ο χρόνος που
χρειάστηκε για να ολοκληρωθεί η
ομιλία αναφέρεται μόνο ως μονάδα
μέτρησης της προσοχής με την
οποία συντάχθηκε. Και δεδομένου
αυτού του χρόνου, έκανε εντύπωση
το ότι τελικά οι ερωταπαντήσεις
ήταν πιο ενδιαφέρουσες από την
ίδια την ομιλία.

Είναι ίσως ενδεικτικό του τρόπου
με τον οποίο εργάζεται ο ΠτΔ το
ότι ένα κείμενο το οποίο έτυχε τό-
σης πολλής επεξεργασίας έφτασε
από το ένα άκρο, όπου ζει ο κίνδυ-
νος του να κάνεις λάθος, στο άλλο
άκρο, όπου ζει η φυλή των αδιά-
φορων κοινοτοπιών. Η μισή περί-
που ομιλία ήταν θεωρητική και
ακαδημαϊκή στην ουσία της, εξη-
γώντας τη σημασία και τον ρόλο
του ΣτΕ και του ΕΔΑΔ, ενώ το δεύ-
τερο μισό πέρασε στις «παγωμένες
κρίσεις», ένα «δεσμεύομαι» για
λύση ΔΔΟ και έκκληση προς τη
διεθνή κοινότητα να συνεισφέρει
για να αλλάξει το αρνητικό κλίμα.

Στις ερωταπαντήσεις ο ΠτΔ δεν
είχε πλήρη έλεγχο της ατζέντας.
Κλήθηκε να απαντήσει για θέματα
για τα οποία δεν είχε προετοιμαστεί
(με εξαίρεση ενδεχομένως τις με-
ταρρυθμίσεις για την κοινότητα
ΛΟΑΤΚΙ όπου φαίνεται να είχε γίνει
προεργασία για συμπερίληψη στο
κείμενο που τελικά δεν έγινε). Γι’

αυτό και ο ΠτΔ εμφανώς αντιδρού-
σε, όταν απάντησε στις δύο ερω-
τήσεις που έκαναν και τη μεγαλύ-
τερη εντύπωση: του Ουκρανού βου-
λευτή Ολέξι Γκοντσαρένκο και του
Τ/κ παρατηρητή, Ογουζχάν Χασί-
πογλου. Στην πρώτη, ο ΠτΔ απάν-
τησε με ιδιαίτερη ένταση στις ανα-
φορές για χρήση της Κύπρου από
«τσέπες του Πούτιν», προφανώς
εκνευρισμένος που συνεχίζει να
βρίσκει μπροστά του την τάτσα
των διαβατηρίων. Ήταν μια ευκαι-
ρία να επαναλάβει, όπως και έκανε,
ότι η Κύπρος καταδικάζει τη ρωσική

εισβολή και εφαρμόζει τις κυρώσεις
και για λόγους αρχής, αλλά και γιατί
η Κύπρος έχει πέσει θύμα εισβολής.
Ο συγκεκριμένος διάλογος ίσως
πρέπει να αποτελέσει μάθημα για
τον ΠτΔ. Μπορεί να θεωρεί, και
αυτό να ισχύει, πως η Κύπρος τα
έκανε όλα σωστά σε σχέση με τη
ρωσική εισβολή στην Ουκρανία
(έστω επί δικής του διακυβέρνησης),
όμως τα παλιά αμαρτήματα δεν
εξαφανίζονται μόλις αρχίσουμε να
συμπεριφερόμαστε σωστά. Ο ΠτΔ
θα βρίσκει αυτή την εικόνα πολύ
καιρό μπροστά του, και θα πρέπει
να την αντέξει, με στόχο σταδιακά
να την αλλάξει.

Η δεύτερη ερωταπάντηση με
τον Τ/κ εκπρόσωπο (ο οποίος για
την ΚΣΕΕ βρίσκεται υπό την ομ-
πρέλα της κυπριακής αντιπροσω-
πείας) ήταν μια καλή ευκαιρία για
τον ΠτΔ να αναδείξει τα θετικά
που προσφέρει η προοπτική επα-
νένωσης και η Ε.Ε. στους Τ/κ. Ο κ.
Χριστοδουλίδης ήταν μάλλον τυ-

χερός που ο κ. Χασίπογλου, μέλος
του UBP του Τ/κ ηγέτη, έμεινε στις
τ/κ κοινοτοπίες για το 2004 αντί
να μιλήσει για δύο κράτη, κάτι που
θα όξυνε αντιπαραγωγικά τη συ-
ζήτηση. Και πάλι όμως ο ΠτΔ άφησε
κάπως τον εκνευρισμό του να τον
παρασύρει, αφήνοντας αιχμές για
το ενδεχόμενο ο κ. Χασίπογλου να
ταξίδεψε στο Στρασβούργο με ευ-
ρωπαϊκό διαβατήριο της Κυπριακής
Δημοκρατίας (από τ/κ πλευράς υπο-
στηρίζεται πως λαμβάνουν βίζα
απευθείας από το γαλλικό κράτος
στο μη αναγνωρισμένο τ/κ διαβα-
τήριό τους).

Το πρόβλημα ξανά δεν βρισκό-
ταν τόσο στο μήνυμα, όσο στον
τρόπο εκφοράς του, ο οποίος μπορεί
να ενθουσίασε όσους θέλουν να
βλέπουν «πληρωμένες απαντήσεις»
στα διεθνή φόρα για να νιώθουν
όμορφα, όμως υπό άλλες συνθήκες
θα υποβάθμιζε όσα ανέφερε στη
συνέχεια ο ΠτΔ για τον τρόπο με
τον οποίο η Τουρκία συμβάλει στην

απομόνωση των Τ/κ και τον τρόπο
που η Ε.Ε., μέσω της Κ.Δ., τους στη-
ρίζει. Και εδώ, όπως και στις ανα-
φορές του για την Ουκρανία, όπως
και σε τόσα άλλα θέματα από την
προεκλογική και μετά από αυτήν,
ο ΠτΔ ελέγχεται για τη συνέχεια
και τη συνέπεια της ουσίας των
πράξεών του, αλλά και για την ικα-
νότητά του να τις επικοινωνήσει
μακροπρόθεσμα.

Όπως η συνέχιση μιας σθεναρής
στάσης υπέρ της Ουκρανίας (χωρίς
αστερίσκους και παράπονα) είναι
το κλειδί για να ξεθωριάσει η τάτσα
περί δορυφόρου των Ρώσων, έτσι
και η συνέχιση και η προσθήκη
ουσίας στις περιληπτικές προαναγ-
γελίες της Παρασκευής για τους
Τ/κ και μια πιο γενναία στάση στο
Κυπριακό, ίσως αφαιρέσει την τά-
τσα που φέρει ο ίδιος ο ΠτΔ ως συ-
νεργάτης του προέδρου Αναστα-
σιάδη στο Κραν Μοντανά.

Η ομιλία και οι τάτσες
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<<

Η μισή περίπου ομιλία
ήταν θεωρητική και
ακαδημαϊκή στην
ουσία της, εξηγώντας τη
σημασία και τον ρόλο
του ΣτΕ και του ΕΔΑΔ.
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Στο σεμινάριο του
1979, στο Κολέγιο
της Γαλλίας, αφιερω-
μένο στον φιλελευ-
θερισμό, με τίτλο
«Γέννηση της βιοπο-

λιτικής», ο Φουκώ είχε εκφράσει
την υπόθεση ότι το φιλελεύθερο
πολίτευμα ήταν το μόνο «κριτικό»
πολίτευμα, το μόνο πολίτευμα δη-
λαδή που εμπέδωνε, εξέφραζε και
εφάρμοζε τα πορίσματα της κρι-
τικής σκέψης κατά τη διακυβέρ-
νηση. Ως «κριτική», ο Φουκώ εν-
νοούσε την ικανότητα του κράτους
να αυτοπεριορίζεται.

Χαρακτηριστικά, ο Φουκώ ανέ-
φερε το πέρασμα από τη συγκεν-
τρωτική, ιακωβινική, «λογική του
κράτους (raison d’État)» στη φιλε-
λεύθερη «λογική του λιγότερου
κράτους (logiquedumoindreÉtat)».
Παρότι το φιλελεύθερο κράτος είναι
συγκεντρωτικό, αφού είναι το μο-
ναδικό όργανο επιβολής της βού-
λησης του λαού και κανένα άλλο
ενδιάμεσο σώμα με δικαίωμα εξου-
σίας πάνω στους πολίτες δεν μπορεί
να υπάρξει, κάθε συγκεντρωτικό
κράτος δεν είναι φιλελεύθερο. Η
ειδοποιός διαφορά του φιλελεύθε-

ρου κράτους, σε αντίθεση με όλα
τα υπόλοιπα, είναι η ικανότητα του
πρώτου να αυτοελέγχεται και να
αυτοπεριορίζεται σε μια διαρκή
προσπάθεια να ενσωματώσει στις
λειτουργίες του τις καινοτομίες,
τις νέες αντιλήψεις και τις αυξα-
νόμενες δεξιότητες της κοινωνίας
των πολιτών.

Αντίθετα, οποιαδήποτε άλλη
μορφή συγκεντρωτικού κράτους
δεν μπορεί παρά να είναι λιγότερο
ή περισσότερο ολοκληρωτική. Αυτό
σημαίνει ότι το κράτος, αντί να
προσαρμόζεται στην κοινωνία,
προσπαθεί να προσαρμόσει την
κοινωνία στην ιδεολογία της ομάδας
ή της τάξης που κατέχει την κρατική
εξουσία. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγμα τέτοιου κράτους είναι το
φασιστικό κράτος του Μουσολίνι.
Ο ορισμός του φασισμού, σύμφωνα
με τον ίδιο τον Ντούτσε, κατά την
ομιλία του «Προς τη Βουλή των Αν-
τιπροσώπων», στη Σκάλα του Μι-
λάνου, στις 26 Μαΐου 1927, είναι:
«Όλα μέσα στο κράτος, τίποτα
ενάντια στο κράτος, τίποτα έξω
από το κράτος».

Ο ορισμός αυτός δεν εκφράζει
μόνο το φασιστικό κράτος του Μου-

σολίνι αλλά και όλα τα κράτη τα
οποία έχουν ως πρωταρχικό τους
σκοπό τον έλεγχο και τη διαμόρ-
φωση του κοινωνικού γίγνεσθαι.
Ο έλεγχος αυτός λαμβάνει χώρα
διά μέσου είτε μιας κυρίαρχης ιδε-
ολογίας είτε μιας κυρίαρχης θρη-
σκείας και σε κάθε περίπτωση εφαρ-
μόζεται υπό την κηδεμονία μιας
πανίσχυρης ολιγαρχίας.

Αυτό το οποίο επισημαίνει ο
Φουκώ στο σεμινάριό του είναι ότι
το φιλελεύθερο κράτος μπορεί να
αυτοπεριορισθεί μόνο εφόσον γίνει
κατανοητό ότι καμία ολιγαρχία δεν
μπορεί να κατέχει το σύνολο της
σοφίας και της γνώσης. Έτσι, όταν
ο Φουκώ σχολιάζει την έννοια της
«αόρατης χειρός» του Ανταμ Σμιθ,
εστιάζει στο γεγονός ότι ένα χέρι
το οποίο θα κινούσε με μαγικό τρό-
πο τα νήματα της εθνικής οικονο-
μίας, θα παρέμενε αναγκαστικά
αόρατο για οποιοδήποτε άτομο,
ομάδα ή αρχή.

Αυτό σημαίνει, συνεχίζει ο Φου-
κώ, ότι κανένα κράτος δεν μπορεί
να κατέχει σύνολη τη γνώση που
απαιτείται για να διευθύνει επαρ-
κώς, με συγκεντρωτικό ρασιονα-
λιστικό-γραφειοκρατικό τρόπο, την

οικονομική ζωή ενός τόπου. Η συ-
νειδητοποίηση αυτής της γνωστι-
κής ανεπάρκειας είναι ακριβώς η
στιγμή που αναδύεται το φιλελεύ-
θερο κράτος.

Η συνειδητοποίηση αυτή είναι
η στιγμή που γεννιέται η κριτική
πράξη αυτοπεριορισμού. Αν και ο
Φουκώ εστιάζει στον οικονομικό
πυρήνα του φιλελεύθερου κράτους,
τα πορίσματά του μπορούν κάλλι-
στα να εφαρμοστούν και στο πο-
λιτικό σκέλος της φιλελεύθερης
παράδοσης. Διότι το κράτος πρέπει
να αυτοπεριορίζεται όχι μόνο σε
θέματα οικονομικού χαρακτήρα
και οικονομικής πολιτικής, όπως
η φορολογία για ανακατανομή του
πλούτου και βελτίωση των κοινω-
νικών παροχών, αλλά και σε θέματα
ηθικού χαρακτήρα. Τέτοιου είδους
είναι τα δυο θέματα της επικαιρό-
τητας αυτή τη στιγμή στην Ελλάδα,
η ίδρυση δηλαδή ιδιωτικών πανε-
πιστημίων και ο γάμος ομόφυλων
ζευγαριών.

Το κοινό χαρακτηριστικό σε αυ-
τά τα δύο υψίστης σημασίας κοι-
νωνικά ζητήματα είναι ότι το κρά-
τος, αρνούμενο μέχρι τώρα τόσο
την ιδιωτική ανώτατη εκπαίδευση

όσο και τον γάμο των ομόφυλων
ζευγαριών, θεωρούσε τον εαυτό
του «παντογνώστη», ειδήμονα,
τόσο σε θέματα επιστημονικής κα-
τάρτισης όσο και σε θέματα κοι-
νωνικής δόμησης και διαστρωμά-
τωσης.

Για παράδειγμα, αν όντως ισχύει
ότι η οικογένεια και κατ’ επέκταση
ο γάμος είναι ο δομικός λίθος μιας
κοινωνίας, τότε ο γάμος των ομό-
φυλων ζευγαριών μόνο να ενισχύσει
μπορεί έναν θεσμό, ο οποίος, για
τα ετερόφυλα ζευγάρια, έχει πέσει
σε ένα είδος συλλογικής δυσμένειας.
Διότι δεν θα μπορούσε να ερμη-
νευθεί διαφορετικά όλο το νομικό
οπλοστάσιο των τελευταίων περί-
που σαράντα ετών που σκοπό άλλο
δεν έχει από την εξασθένιση των
δεσμών, υλικών και πνευματικών,
των ατόμων εντός του γάμου. Η
πίστη των ομόφυλων ζευγαριών
στον θεσμό του γάμου, όχι απλά
σε ένα αγοραίο σύμφωνο συμβίω-
σης, καθώς και η πίστη τους στην
ανάγκη της οικογένειας και το κοι-
νωνικό της όφελος μόνο καλό μπο-
ρούν να κάνουν σε θεσμούς οι οποί-
οι έχουν δεχθεί την πλέον ανηλεή
κριτική από τις γενιές της πολιτι-

σμικής επανάστασης. Το ίδιο ισχύει
και για τα ιδιωτικά πανεπιστήμια.
Καμία προσπάθεια αυτονόμησης
των πανεπιστημίων δεν ευδοκίμησε
ουσιαστικά παρόλες τις νομοθετικές
πρωτοβουλίες πολλών κυβερνήσε-
ων επί σειρά δεκαετιών.

Ο λόγος είναι ότι το κράτος αρ-
νείται να παραδεχθεί ότι δεν έχει
και δεν θα μπορούσε ποτέ να κα-
τέχει την απαραίτητη τεχνογνωσία
για την ορθή λειτουργία ενός πα-
νεπιστημιακού συστήματος παρα-
γωγής γνώσης. Η γνώση είναι προ-
ϊόν μιας ελεύθερης κοινωνικής δια-
δικασίας, της αλληλεπίδρασης ανά-
μεσα στις αγοραίες ανάγκες μιας
κοινωνίας, τις νέες αναδυόμενες
μορφές πνευματικότητας και την
ικανότητα των ατόμων να παρά-
γουν καινοτόμες ιδέες που διευρύ-
νουν τον τεχνικό και πνευματικό
μας ορίζοντα.

Αυτό που θα μπορούσε, υπό
όρους, να επιφέρει η ίδρυση ιδιω-
τικών πανεπιστημίων είναι η χει-
ραφέτηση των κρατικών.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Πολυσυντάξεις, Νομικισμός και Ηθική
Του ΧΡΙΣΤΟΥ Σ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ

Τα δάκρυα έτρεχαν
βροχή, την ώρα της τα-
πείνωσης, την ώρα της
δύσκολης ασθένειας,
του μακαριστού Αρ-
χιεπισκόπου Χρυσο-

στόμου Α΄, όταν ζητούσαμε την ευχή
του και ασπαζόμαστε τη δεξιά του.
Καθισμένος σε μια αναπαυτική κα-
ρέκλα στην Ιερά Αρχιεπισκοπή, βίωνε
το μαρτύριο της σιωπής, όπως έλεγαν
και γιατροί. Ο φλογερός ιεράρχης,
με τους πύρινους λόγους, ο οποίος
συνέπαιρνε τους πιστούς από τους
άμβωνες, ο αυστηρός καθηγητής
στην έδρα, ο επιβλητικός Δεσπότης,
ο οποίος φόβιζε τους πολιτικούς, ο
άνθρωπος, ο οποίος αγαπούσε τους
παπάδες, ο ευκολόπιστος διαχειριστής
της εκκλησιαστικής περιουσίας, δί-
δασκε αυτή τη φορά με την «ηχηρή»
σιωπή του. Τα δάκρυα δεν έλειπαν
από τα μάτια τού σεβαστού ποιμε-
νάρχη, όπως μαρτυρούν άνθρωποι
οι οποίοι βρέθηκαν δίπλα του, σε
πολλές προσωπικές του στιγμές, αλλά
και κατά την ώρα του Καθαγιασμού
των Τίμιων Δώρων, δηλαδή στο «Τα
σα εκ των σων…».

Ανήμερα της εκδημίας τού μακα-
ριστού Αρχιεπισκόπου, στις 22 Δε-
κεμβρίου, 16 χρόνια μετά το 2007, ο
τότε διευθυντής του αρχιεπισκοπικού
γραφείου Φρίξος Κλεάνθους, χωρίς
να κρύβει την έντονη συγκίνησή
του, παρουσίασε ένα ογκωδέστατο
τετράτομο έργο, για τη ζωή και το
έργο του μακαριστού Αρχιεπισκόπου,
στο Μεγάλο Συνοδικό της Ιεράς Αρ-
χιεπισκοπής. Μιλώντας από καρδίας
ανέφερε: «εκπλήρωσα ένα συνειδη-
σιακό μου χρέος προς τον αείμνηστο
Αρχιεπίσκοπο Χρυσόστομο Α΄ […].
Την πρώτη μέρα που ανέλαβα τα κα-
θήκοντά μου, με φώναξε στο γραφείο
του. Μου έδειξε διάφορες πένες αξίας,
που του δώρισαν για την εκλογή του,
και μου είπε να πάρω όποιαν ήθελα.
Εγώ δίσταζα. Ο ίδιος διάλεξε μία και
μου την έδωσε. Τη φυλάγω στο γρα-
φείο μου, ως ανεκτίμητη ευλογία,
που θα πάει κληρονομιά στον αγα-
πημένο μου Φρίξο. Κοίταξε, μου είπε,
η πένα αυτή, εκτός από δώρο, έχει
και ένα συμβολισμό: Θα καταγράφει
καθημερινά την όλη πολιτεία σου,
ελέγχοντας τη συνείδησή σου αν τι-
μάς τη θέση που σου εμπιστεύθηκα!
[…] Πιστέψετέ με, ακόμη και σήμερα,
όπου και αν βρίσκομαι, αυτό σκέ-
φτομαι! Εκεί ψηλά που βρίσκεται να
μην τον απογοητεύω».

Ο Αρχιεπίσκοπος Γεώργιος, μι-
λώντας στην εκδήλωση, αποκάλυψε
την πρώτη του «γνωριμία» με τον
μακαριστό Αρχιεπίσκοπο, η οποία
έγινε από το ραδιόφωνο του ΡΙΚ,
ακούγοντας τον ενθρονιστήριό του
λόγο, όταν εξελέγη μητροπολίτης
Πάφου, λόγος ο οποίος τον σαγήνευ-
σε. Μίλησε με θαυμασμό για το εκ-
κλησιαστικό και εθνικό του έργο, πα-
ρόλο το γεγονός ότι διαδέχθηκε ένα

ανεπανάληπτο Μακάριο. Ο προκα-
θήμενος της Εκκλησίας δεν παρέλειψε
να αναφερθεί σε γεγονότα τα οποία
πλήγωσαν και τον μακαριστό ποιμε-
νάρχη αλλά και τους πιστούς, λόγω
υπέρμετρης εμπιστοσύνης την οποία
επέδειξε σε φίλους, συμβούλους και
συγγενείς, οι οποίοι δεν στάθηκαν
άξιοι της εμπιστοσύνης του. Ωστόσο
είπε, «η προσφορά του στον τόπο,
ήταν ασυγκρίτως μεγαλύτερη από
τις αδυναμίες του» και υπέδειξε ότι
τελικός κριτής είναι ο δικαιοκρίτης
Θεός. Ο μητροπολίτης Κωνσταντίας
και Αμμοχώστου Βασίλειος, παρου-
σίασε το τετράτομο έργο του Φρίξου
Κλεάνθους. Αναφέρθηκε στη ζωή
και τη δράση του συγγραφέα και μί-
λησε για το περιεχόμενο του έργου.
Στον πρώτο τόμο γίνεται αναφορά
στη ζωή και την εκκλησιαστική δράση
του μακαριστού Αρχιεπισκόπου. Στον
δεύτερο τόμο γίνεται αναφορά σε
διεκκλησιαστικά και διαθρησκευτικά
ζητήματα. Στον τρίτο τόμο γίνεται
αναφορά στο εθνικό θέμα. Και στον
τέταρτο τόμο γίνεται αναφορά σε
κοινωνικά θέματα. Το ογκωδέστατο
έργο περιλαμβάνει επιστολές, ομιλίες,
εγκύκλιους, συνεντεύξεις και πολλά
άλλα έγγραφα για τον μακαριστό Αρ-
χιεπίσκοπο. Ο πανιερώτατος προχώ-
ρησε σε αξιολογική ανάλυση της
ζωής και της δράσης του Αρχιεπι-
σκόπου Χρυσοστόμου Α΄, μιλώντας
για τα χαρίσματα, χωρίς να παραλείπει
αναφορές σε αδυναμίες του.

Στην εκδήλωση παρουσιάστηκε
και ένα ντοκιμαντέρ, ένα μικρό αφιέ-
ρωμα για τον μακαριστό Αρχιεπίσκο-
πο, με σκηνές από το αρχείο του ΡΙΚ.
Χαρακτηριστικό ήταν το ξαφνικό δυ-
νατό χειροκρότημα παππούλη, την
ώρα κατά την οποία προβλήθηκε
απόσπασμα από τον ενθρονιστήριο
του λόγο, κατά την εκλογή του σε
Αρχιεπίσκοπο Κύπρου. Με τη βρον-
τερή φωνή του, ο μακαριστός Αρχιε-
πίσκοπος, συνεπήρε τότε επισήμους
και λαό, ενώ ακόμη και σήμερα, 46
χρόνια μετά, προκαλεί εντύπωση το
πάθος και η λαγαρότητα του λόγου
του. «Εφόσον τα στρατεύματα της
εισβολής, ευρίσκονται εν αυτή, εφό-
σον χώροι κυπριακοί και εδάφη στε-
νάζουσιν υπό το πέλμα του κατακτη-
τού, εφόσον τα ιερά ημών προσκυ-
νήματα μολύνονται από τους κατα-
κτητές μία και μόνη είναι η σημαία
Έλληνες, την οποία πάντες πρέπει
να ανυψώσουμε, τη σημαία του αγώ-
νος για τη σωτηρία της πατρίδος…
». Και τώρα πλέον, όπως ανέφερε και
ο Αρχιεπίσκοπος Γεώργιος: «Χωρίς
να επιτρέπει ο Θεός, τίποτα δεν γί-
νεται. Και ποιος ξέρει αν μέσα από
τις λογιζόμενες από εμάς αρνητικές
πράξεις, δεν οδηγεί εκείνος όπου
θέλει τα πράγματα. Του Αρχιεπίσκο-
που Κύπρου Χρυσοστόμου Α΄ είη αι-
ωνία η μνήμη...».

Τα δάκρυα
του Χρυσοστόμου Α΄

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Ο φιλελευθερισμός ως κριτική θεωρία του κράτους

Τ ο ζήτημα των πολυσυντά-
ξεων είναι ένα καλό παρά-
δειγμα του πώς το εκάστοτε

συμβατικό δίκαιο, μέσω νομικί-
στικων αστοχιών, επιτρέπει κάτι
που στην ουσία του είναι άδικο.
Όπως η «Αντιγόνη» του Σοφοκλή
διδάσκει το τι συμβατικά καθο-
ρίζεται ως νόμιμο ενδέχεται να
αποκλίνει από το τι είναι ηθικά
σωστό. Και όταν αυτό συμβαίνει
και ένας νόμος δεν είναι δίκαιος,
όπως δηλώνει ο θεολόγος και φι-
λόσοφος Αυγουστίνος, δεν είναι
πραγματικά νόμος. Ό,τι είναι νό-
μιμο δεν είναι και ηθικό.

Κάτι τέτοιο φαίνεται να συμ-
βαίνει με τις πολυσυντάξεις σή-
μερα στην Κύπρο. Κατοχυρώνε-
ται νομικά το δικαίωμα στη σύν-
ταξη ως δικαίωμα στην περιουσία,
ακόμα και αν αυτό σημαίνει ότι
κάποιος μπορεί να λαμβάνει πολ-
λαπλές, ακόμα και υπέρογκες μι-
σθολογικά, συντάξεις. Εν μέσω
οικονομικής κατάρρευσης, η κυ-
βέρνηση Χριστόφια το 2011 διέ-
γνωσε τη νομική αστοχία και
ετοίμασε ρυθμιστικό νομοσχέδιο,
το οποίο υπερψηφίστηκε στη
Βουλή, και το οποίο απαγόρευε
τις πολυσυντάξεις. Ήταν ένα
εξορθολογιστικό βήμα το οποίο
εν μέσω οικονομικής δυσπραγίας
πρότεινε το ηθικά ορθολογικό
προς αποκατάσταση της κοινω-
νικής δικαιοσύνης.

Δυστυχώς, όμως, το 2014, μετά

από προσφυγή, το Ανώτατο Δι-
καστήριο απέρριψε τον νόμο ως
αντισυνταγματικό με το σκεπτικό
ότι παραβιάζει το δικαίωμα στην
ιδιοκτησία, δεδομένου ότι οι συν-
τάξεις είναι νόμιμα δεδουλευμένα
και συνεπώς προσωπική περι-
ουσία. Η απόφαση του δικαστη-
ρίου όμως είναι ηθικά έωλη ακόμα
και αν ο νόμος είναι αντισυνταγ-
ματικός. Είναι ηθικά έωλη, διότι
ενώ η σύνταξη είναι όντως προ-
σωπική ιδιοκτησία που απορρέει
από την εργασία, δεν ακολουθεί
ότι κάποιος μπορεί προκλητικά
να λαμβάνει πολλαπλές συντάξεις
–τουλάχιστον δεν ακολουθεί ότι
κάποιος μπορεί να λαμβάνει πο-
λυσυντάξεις που αθροίζουν σε
ένα υπέρογκο ποσό. Η λήψη πολ-
λαπλών συντάξεων συγκρούεται
με την αρχή της αναλογικότητας
και την αρχή της κοινωνικής αλ-
ληλεγγύης που είναι βασικές συ-
νιστώσες κοινωνικής δικαιοσύ-
νης και, συνεπακόλουθα, πλήττει
το περί δικαίου αίσθημα των πο-
λιτών.

Όπως μας διδάσκει ο Αριστο-
τέλης στα «Ηθικά Νικομάχεια»,
οι ηθικές αρχές τείνουν να μην
είναι απόλυτες και συχνά πρέπει
να συμβιβάζονται (tradeoff) με
άλλες ηθικές αρχές, υπό το φως
του ενάρετου ορθού λόγου. Κάτι
τέτοιο ισχύει και με το φυσικό
δικαίωμα στην ιδιοκτησία, όπως
θα έλεγε ο Άγγλος φιλόσοφος

Τζων Λοκ, το οποίο θεμελιώνεται
στην προσωπική εργασία (εξού
και η σύνταξη που απορρέει από
την προσωπική εργασία θεωρεί-
ται προσωπική ιδιοκτησία). Αν
η προσωπική εργασία οδηγεί σε
πολυσυντάξεις, οι οποίες συνι-
στούν προκλητική προνομιακή
μεταχείριση έναντι των συμπο-
λιτών σου, διότι είναι δυσανά-
λογες ως προς τις μέσες βιοτικές
ανάγκες, την οικονομική δυνα-
τότητα του μέσου πολίτη, τη σύν-
ταξη του μέσου πολίτη, την οι-
κονομική δυνατότητα του κρά-
τους, αλλά και αγνοούν την κοι-
νωνική αλληλεγγύη προς τρίτους,
τότε αυτό το δικαίωμα πρέπει να
περισταλεί.

Εάν για παράδειγμα ο κατώ-
τατος μισθός στην Κύπρο σήμερα
είναι 1.000 ευρώ και κάποιοι λαμ-
βάνουν πολλαπλές συντάξεις που
αθροίζουν πάνω από 10.000 ευρώ
τον μήνα, τότε είναι ηλίου φα-
εινότερο ότι αυτό είναι προκλη-
τικά δυσανάλογο και άρα άδικο.
Είναι άδικο, διότι πλήττει την
αρχή της αναλογικότητας, την
αρχή της κοινωνικής αλληλεγ-
γύης και δημιουργεί την αίσθηση
ότι το θεσμικό πλαίσιο που διέπει
την πλήρωση ανώτατων πολι-
τειακών θέσεων προάγει την ιδιο-
τέλεια των εκάστοτε μελών του
πολιτικού και νομικού συστήμα-
τος. Η ιδέα της ενάρετης πολι-
τικής δράσης προς εξυπηρέτηση

του πολίτη και του δημοσίου
συμφέροντος απλώς εξοβελίζεται.
Συνεπακόλουθα, το τρωθέν περί
δικαίου αίσθημα του λαού οδηγεί
βαθμιαία στην απαξίωση της πο-
λιτικής ζωής στη συνείδηση του
πολίτη, αίσθημα που είναι διά-
χυτο στην κυπριακή κοινωνία
των πολιτών σήμερα (και μάλλον
όχι άδικα).

Δεν γνωρίζω τη νομική δια-
δικασία που θα επέτρεπε την
αναθεώρηση του νόμου που επι-
τρέπει τις πολυσυντάξεις, αλλά
φαίνεται ότι είναι προκλητικά
άδικος. Δεδομένου ότι το σύν-
ταγμα είναι απλώς μια σύμβαση
που επιτρέπει και την αυτοδιόρ-
θωσή της, θα πρέπει να μπορεί
να βρεθεί και η νομική οδός ανα-
θεώρησης του νόμου των πολυ-
συντάξεων. Στο κάτω κάτω, το
σύνταγμα δεν χρειάζεται να είναι
νεκρό δόγμα που διεκδικεί το
αλάθητο, αλλά μπορεί και πρέπει
να εκσυγχρονίζεται υπό τις πε-
ριστάσεις, ώστε να επιδιορθώνει
αστοχίες, ασάφειες, αναχρονι-
σμούς και νομικά παραθυράκια.
Αυτό απαιτεί όμως ηθικές αρετές
όπως κοινωνική ενσυναίσθηση,
αποφασιστικότητα και θάρρος
από το πολιτικό και νομικό σύ-
στημα. Υπάρχουν;

Ο κ. Χρίστος Σ. Κυριάκου είναι επίκου-
ρος καθηγητής Φιλοσοφίας στο Πανε-
πιστήμιο Κύπρου.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Ανατομία μιας γνώμης

Ε χετε δει την ταινία «Ανατομία
μιας πτώσης» της Γαλλίδας
σκηνοθέτιδος Ζιστίν Τριέ; Αν

όχι, αναζητήστε την. Είναι ένα πυ-
κνό δικαστικό δράμα, με μερικούς
από τους πιο καλογραμμένους δια-
λόγους που έχουν γραφτεί σε ταινία
αυτόν τον αιώνα. Είναι καταπλη-
κτική. Είναι, επίσης, υποψήφια για
πέντε βραβεία Οσκαρ φέτος, συμ-
περιλαμβανομένων και των βρα-
βείων Καλύτερης Ταινίας και Σκη-
νοθεσίας. Αλλά, μολονότι η ταινία
είναι γαλλικής παραγωγής και πάνω
από το 60% των διαλόγων είναι
στα γαλλικά, παρόλο που έγινε παγ-
κόσμια επιτυχία και κέρδισε επτά
BAFTA, δύο Χρυσές Σφαίρες και
τον Χρυσό Φοίνικα στις Κάννες,
δεν είναι υποψήφια και για το
Οσκαρ Διεθνούς Ταινίας. Οι ταινίες
που καταλήγουν υποψήφιες για το
συγκεκριμένο βραβείο (μέχρι πρό-
τινος γνωστό ως Οσκαρ Ξενόγλωσ-
σης Ταινίας) επιλέγονται από αυτές
που έχουν υποβάλει τα ίδια τα μη

αγγλόφωνα κράτη. Κάθε χώρα επι-
λέγει μία ταινία και την υποβάλλει
– η Ελλάδα, ας πούμε, για τα Οσκαρ
του 2024 πρότεινε το «Πίσω από
τις θημωνιές» της Ασημίνας Προ-
έδρου. Και η Γαλλία φέτος επέλεξε
το «Στη φωτιά» του Τραν Αν Χουνγκ
με τη Ζιλιέτ Μπινός, που έχει μεν
λάβει αξιοπρεπείς κριτικές, αλλά
δεν έγινε πολυβραβευμένη διεθνής
επιτυχία, όπως η «Ανατομία μιας
πτώσης». Το «Στη φωτιά» δε (όπως
και η ελληνική επιλογή) τελικά δεν
κατέληξε καν στην πεντάδα των
τελικών υποψηφίων για το βραβείο.
Γιατί συνέβη αυτό; Για ποιο λόγο
η αρμόδια επιτροπή που έλαβε την
απόφαση για τη Γαλλία σνόμπαρε
έτσι την πολύ πιο γνωστή, βραβευ-
μένη και κατά γενική ομολογία κα-
λύτερη ταινία της Τριέ; Και, κυρίως:
γιατί σας λέω αυτή την ιστορία σή-
μερα; Η απάντηση στην τελευταία
ερώτηση είναι: θέλω να κάνουμε
ένα πείραμα. Το τελευταίο στοιχείο
που χρειάζεται να γνωρίζετε πριν

αρχίσουμε το πείραμα, είναι το
εξής:

Τον Μάιο του 2023, όπως ανα-
φέραμε και παραπάνω, η Ζιστίν
Τριέ κέρδισε τον Χρυσό Φοίνικα.
Οταν ανέβηκε στη σκηνή του Φε-
στιβάλ των Καννών για να παρα-
λάβει το βραβείο της, άρχισε να μι-
λάει με πολύ σκληρά λόγια κατά
της κυβέρνησης Μακρόν, σε βαθμό
μάλιστα που οι δηλώσεις της απα-
σχόλησαν τον δημόσιο διάλογο
στη χώρα για πολλές ημέρες. Βε-
βαίως, μπορεί να μην ήταν μόνο
αυτός ο λόγος που η αρμόδια επι-
τροπή διχάστηκε και τελικά, με
ψήφους 4 έναντι 3, επέλεξε να στεί-
λει στα Οσκαρ μια άλλη ταινία. Η
διαδικασία, άλλωστε, ήταν θολή
και περιπετειώδης. Αλλά είναι σο-
βαρό το ενδεχόμενο η τοποθέτηση
της Τριέ να έπαιξε σημαντικό ρόλο
στην απόφασή τους. Για τις ανάγκες
του πειράματός μας, ας το θεωρή-
σουμε δεδομένο. 

Το πείραμα είναι το εξής: Θα

σας γράψω δύο ενδεχόμενα. Καθώς
διαβάζετε τις παρακάτω γραμμές,
θέλω να αφουγκραστείτε λίγο τα
συναισθήματά σας, να παρακολου-
θήσετε τις σκέψεις σας. 

Πρώτο ενδεχόμενο: Στην ομιλία
της στη σκηνή των Καννών, η Ζι-
στίν Τριέ εξέφρασε την αλληλεγγύη
της για το μαζικό κύμα κινητοποι-
ήσεων κατά της μεταρρύθμισης
του συνταξιοδοτικού από την κυ-
βέρνηση Μακρόν, και μίλησε με
πολύ θυμωμένα λόγια για την έξαρ-
ση της εγκληματικότητας, για τα
ανεξέλεγκτα μεταναστευτικά ρεύ-
ματα που, κατά τη γνώμη της, πλημ-
μυρίζουν τις γαλλικές πόλεις και
για το πώς οι ισλαμιστές μετανάστες
απειλούν τη γαλλική ταυτότητα.

Τι σκέφτεστε τώρα; Κρατήστε
το. Βάλτε το στην άκρη, καταγράψτε
το, αποθηκεύστε το κάπου. 

Πάμε στο δεύτερο ενδεχόμενο:
Στην ομιλία της στη σκηνή των
Καννών, η Ζιστίν Τριέ εξέφρασε
την αλληλεγγύη της για το μαζικό

κύμα κινητοποιήσεων κατά της με-
ταρρύθμισης του συνταξιοδοτικού
από την κυβέρνηση Μακρόν και
κατέκρινε με πολύ θυμωμένα λόγια
τις πολιτικές της κυβέρνησης για
τον κινηματογράφο και κυρίως την
πρόθεση να γίνουν περικοπές στις
κρατικές επιχορηγήσεις στον πο-
λιτιστικό τομέα.

Τι λένε τα συναισθήματά σας
τώρα; Αυτό ήταν το πείραμα. Το
πραγματικό ενδεχόμενο ήταν το
δεύτερο, βεβαίως, αλλά το συμπέ-
ρασμα του πειράματος είναι το ίδιο
όπως και να ’χει: ανάλογα με το
ποιοι είμαστε και τι πιστεύουμε,
ανάλογα με τις απόψεις που συν-
διαμορφώνουν την ταυτότητά μας,
προσεγγίζουμε τα γεγονότα εντελώς
διαφορετικά. Οι προϋπάρχουσες
απόψεις μας χρωματίζουν έντονα
το πώς βλέπουμε το οτιδήποτε. Ενα
από τα αγαπημένα μου στοιχεία
των ερευνών κοινής γνώμης είναι
το εξής: οι άνθρωποι που ψήφισαν
το κόμμα που κυβερνάει έχουν

πολύ καλύτερη εικόνα για την κα-
τάσταση της οικονομίας της χώρας
από τους ψηφοφόρους του κόμμα-
τος που είναι στην αντιπολίτευση.
Οταν μετά τις εκλογές αλλάζει η
κυβέρνηση, εξακολουθεί να ισχύει
ακριβώς το ίδιο – οι άνθρωποι αλ-
λάζουν αμέσως ριζικά άποψη για
την κατάσταση της οικονομίας,
ακόμα και αν η οικονομία στο με-
ταξύ δεν έχει αλλάξει καθόλου. Το
συμπέρασμα των ερευνών, όσων
βλέπουμε γύρω μας, αλλά ακόμα
και του μικρού πειράματος που κά-
ναμε μαζί εδώ, είναι ότι δεν ζούμε
όλοι στον ίδιο κόσμο. Καθώς τα σό-
σιαλ μίντια και η τοξικότητα του
δημόσιου λόγου μάς κάνουν να
ταμπουρωνόμαστε σε ολοένα και
πιο συμπαγείς και ανελαστικές ταυ-
τότητες, κλεινόμαστε σε χωριστές
φούσκες, σε παράλληλα σύμπαντα.
Η προσπάθεια να συνυπάρξουμε
σε έναν κόσμο κοινό, σε μια χώρα,
σε μια κοινωνία, όλοι μαζί, γίνεται
ολοένα και πιο δύσκολη.

Του ΠΑΡΗ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗ

«Όταν ήμουν 35 ετών άρχισα να μη
βλέπω κάθε μήνα περίοδο και κατέ-
ληξα σε γυναικολόγο, ενδοκρινολόγο,
έψαχνα να βρω απαντήσεις επειδή
ηλικιακά ήμουν μικρή για εμμηνό-
παυση», μου αφηγείται ένα πρωινό
του Ιανουαρίου, που τη συνάντησα
στο διαμέρισμά της στη Λευκωσία,
η κυπρο-ιρλανδικής καταγωγής, Ka-
thy Kattashis. «Μετά από αναλύσεις
αίματος που είχα κάνει τότε, ορισμέ-
νοι δείκτες είχαν βρεθεί χαμηλότεροι
από το αναμενόμενο» ανακαλεί στη
μνήμη της η 43χρονη, σήμερα, Kathy.
Αφότου μεσολάβησε μια περίοδος
όπου έμεινε έγκυος και έφερε στον
κόσμο το παιδάκι της, όταν ο κύκλος
της περιόδου της έπρεπε να επανέλ-
θει, μετά την εγκυμοσύνη και τη γέν-
να, στα αναμενόμενα επίπεδα, άρχισε

να εμφανίζει και πάλι διαταραχές.
«Θυμάμαι, ειδικά τα βράδια, να έχω
εξάψεις και να πονάω πολύ τα γόνατά
μου, τις αρθρώσεις μου και τους μυς
μου. Ψυχολογικά ήμουν επίσης πε-
ρίεργα. Ήταν λες και το συναισθη-
ματικό μου σύμπαν είχε μπει σε παύ-
ση, σε στασιμότητα». Όπως περι-
γράφει παραστατικά, εκεί που πα-
λαιότερα βίωνε τόσο τη χαρά όσο
και τη λύπη εντονότερα, όπως κάθε
άνθρωπος δηλαδή, όταν ψυχικά είναι
εντάξει, σταδιακά όλα άρχιζαν να
της φαίνονται σαν μια ευθεία γραμμή.
«Ένιωθα χάλια. Ένιωθα να μην είμαι
ο εαυτός μου». Επιστρέφοντας στους
γιατρούς και στις εξετάσεις, η Κathy
μπήκε σε διαδικασία να κάνει ανα-
λύσεις σε μηνιαία βάση, για να πα-
ρακολουθεί, όπως την είχαν συμ-
βουλέψει, τις ορμόνες της και κυρίως
τις επονομαζόμενες FSH και LH. «Μέ-
σα σε τέσσερις μήνες πήγαν από
σχετικά χαμηλούς σε πολύ υψηλούς
δείκτες, κι αυτό ήταν ένδειξη, όπως
μου είχαν πει, ότι έμπαινα σε πρόωρη
εμμηνόπαυση. Η περίοδός μου δια-
κόπηκε τελικά στα 39 μου» συμπλη-
ρώνει.

Κοινωνικό ταμπού
Κατά τη διάρκεια της πολυετούς,

επίπονης διαδικασίας που η νεαρή
γυναίκα βίωνε την απρόσμενη πε-

ριπέτεια, ήταν φυσιολογικό να θέλει
να μιλήσει και με άλλες γυναίκες,
κοντά στην ηλικία της, που ίσως περ-
νούσαν κάτι παρόμοιο. Σύντομα,
όπως επισημαίνει, θα καταλάβαινε
πως το θέμα ήταν ταμπού για την
κοινωνία μας. «Μέσω των γιατρών
μου, αποπειράθηκα να έρθω σε επα-
φή με κοπελίτσες πιο νεαρές, που
ίσως περνούσαν κάτι αντίστοιχο.
Ήμουν πρόθυμη να με προσεγγίσουν,
αν ήθελαν, για να μιλήσουμε και να
στηρίξουμε η μια την άλλη. Για κάποιο
λόγο δεν ήθελαν να μου μιλήσουν.
Ένιωθα ότι υπήρχε στίγμα και ταμ-
πού». Τότε ήταν που αποφάσισε να
δημιουργήσει μια σελίδα στο Face-
book «απλώς για να βρω άτομα σαν
εμένα», όπως λέει χαρακτηριστικά. 

Αλήθεια, πότε θεωρείται «φυ-
σιολογικό» για μια γυναίκα να μπει
σε εμμηνόπαυση; Συνήθως, η ηλικία
που μια γυναίκα σταματάει να βλέπει
περίοδο είναι γύρω στα πενήντα
της, μου απαντάει η Kathy Kattashis,
η οποία λόγω του προσωπικού της
βιώματος αφιέρωσε ατελείωτες ώρες
να διαβάζει και να μελετάει για το
θέμα. Κάτι όμως που πρέπει να επι-
σημανθεί, τονίζει, είναι ότι οι ορμο-
νικές διαταραχές και επιπλοκές εν-
δέχεται να εμφανιστούν ακόμη και
δέκα χρόνια πριν. «Πρόκειται για
μια διαδικασία που ονομάζεται πε-

ριεμμηνόπαυση. Από την ηλικία των
σαράντα, δηλαδή, μπορεί το βάρος
σου να αυξάνεται και να μην μπορείς
να αδυνατίσεις το ίδιο εύκολα, να
έχεις συναισθηματικές εξάψεις και
τα βράδια να μην κοιμάσαι καλά».
Αυτή η ενδεικτική ηλικία όμως επι-
δέχεται αμφισβήτησης, υπογραμ-
μίζει, καθότι η μέχρι τώρα στατιστική
έρευνα καλύπτει ένα πολύ μικρό
δείγμα γυναικών. 

Θέμα ταμπού
«Λόγω του γεγονότος ότι το θέμα

είναι ταμπού, αποφάσισα να φτιάξω
ιδιωτική σελίδα για άτομα που θέλουν
να επικοινωνούν μαζί μου μέσω προ-
σωπικού μηνύματος, διατηρώ όμως
και τη δημόσια σελίδα στην οποία
προσπαθώ να ανεβάζω αναρτήσεις
για οτιδήποτε καινούργιο μπορεί να
βγει ή ακόμη και για το πώς νιώθω
και τι περνάω εγώ». Πράγματι, ενώ
αρχικώς οι αντιδράσεις ήταν μεμο-
νωμένες και μουδιασμένες, τελικά
το inbox της Κathy άρχισε να γεμίζει
από προσωπικά μηνύματα, από γυ-
ναίκες διαφόρων ηλικιών, που δεν
ήξεραν τι να κάνουν και αισθάνονταν
αποπροσανατολισμένες και μετέωρες. 

Απουσία δομών
Η ψυχοσωματική ταλαιπωρία και

το κοινωνικό στίγμα δεν είναι όμως

οι μοναδικές προκλήσεις για άτομα
όπως η Kathy που ζουν στην Κύπρο.
«Ταυτόχρονα δεν έβρισκα εύκολα
την ορμονοθεραπεία που χρειαζό-
μουνεπειδή στη χώρα μας δεν έχουμε
ικανοποιητικές προμήθειες. Έπρεπε
να γυρίζω από το ένα φαρμακείο στο
άλλο και κάποτε έβρισκα, άλλοτε δεν
έβρισκα. Στην πορεία έμαθα ότι άλλες
γυναίκες προμηθεύονταν σκευάσμα-
τα για τη θεραπεία τους από χώρες
του εξωτερικού». Υπάρχουν, διασα-
φηνίζει, διαφορετικά είδη θεραπειών.
Μερικές λαμβάνονται μέσω στόμα-
τος, άλλες με επιδέσμους σε διάφορα
μέρη του σώματος κ.λπ.

Γενικώς, γύρω από το ζήτημα της
περίθαλψης και της υποστήριξης
σε ζητήματα εμμηνόπαυσης έχουμε
τεράστιο κενό στην Κύπρο, πιστεύει
η Kathy Kattashis, τόσο σε επίπεδο
ΓεΣΥ όσο και αναφορικά με την ια-
τρική κατάρτιση και εξειδίκευση.
Η πιο ανεπτυγμένη χώρα σε αυτό
το θέμα μάλλον είναι η Βρετανία,
συμπληρώνει, καθότι στο βρετανικό
κοινοβούλιο έχουν τροποποιήσει
νομοθεσίες για διευκόλυνση στην
εργασία αλλά και για πιο εξειδικευ-
μένη ιατρική κατάρτιση γύρω από
ζητήματα εμμήνου ρύσεως και εμ-
μηνόπαυσης. «Εξ όσων γνωρίζω οι
γιατροί στην Αγγλία οφείλουν να
περάσουν από κατάρτιση για να

ονομαστούν ειδικοί στην εμμηνό-
παυση» αναφέρει. 

Ανάγκη για έρευνα
Ρωτάω την Kathy κατά πόσο θε-

ωρεί ότι η πανδημία άγχους και οι
φρενήρεις ρυθμοί της σύγχρονης
ζωής μπορεί να συνδέονται με το φαι-
νόμενο της πρόωρης εμμηνόπαυσης.
Νομίζω ότι αυτό που γίνεται τα τε-
λευταία χρόνια, απαντάει, είναι ότι
απλώς οι γυναίκες έχουν αρχίσει να
μιλούν για τα θέματα που τους απα-
σχολούν. «Μπορεί να είμαστε οι ίδιες
που ήμασταν και πριν από δέκα ή εί-
κοσι χρόνια, αλλά τότε να μην είχε
κάποια το θάρρος να βγει να το πει
ανοιχτά όπως κάνω εγώ» πιστεύει.
«Ένα άλλο πρόβλημα νομίζω είναι
ότι όσο γερνάμε, οι γιατροί παύουν
να ενδιαφέρονται, ειδικά για τις γυ-
ναίκες. Είναι και θέμα ηλικιακού ρα-
τσισμού» συμπληρώνει. Αποφάσισε
τελικά να ονομάσει τη σελίδα της
«Μήτρα», εξηγεί, επειδή η μήτρα ως
όργανο είναι κεντρικό σημείο για ένα
άτομο που γεννήθηκε με θηλυκό εσω-
τερικό αναπαραγωγικό όργανο. «Ήθε-
λα να συμπεριλάβω τα άτομα που
μπορεί να έχουν μήτρα αλλά να μη
νιώθουν και να μην αυτοπροσδιορί-
ζονταιως γυναίκες. Ως λέξη συνεπώς
η Μήτρα είναι συμπεριληπτική για
όσα άτομα κάποια στιγμή στη ζωή
τους θα περάσουν από περιεμμηνό-
παυση και εμμηνόπαυση». Είναι ση-
μαντικό στο μεταξύ να τονίσουμε,
πιστεύει, ότι σίγουρα το θέμα πρώ-
τιστα αφορά το άτομο που θα περάσει
από αυτή τη διαδικασία, πρέπει όμως
να ενδιαφέρει ολόκληρη την κοινωνία.
«Επιπλέον, κάθε γυναίκα, κάθε άν-
θρωπος είναι διαφορετικός, οπότε
εκείνο που ισχύει για μένα μπορεί να
μην ισχύει για το άλλο άτομο, μπορεί
να μην ισχύει για άλλη κοπέλα. Χρει-
άζεται εξατομικευμένη φροντίδα».
Μέσω της «Μήτρας», καταλήγει η
Kathy Kattashis, εύχεται πρώτα από
όλα να βοηθήσει όσο μπορεί άτομα
που βρίσκονται σε εκείνη τη φάση
της ζωής τους όπου διανύουν τη χρο-
νική μετάβαση από το να έχεις περίοδο
στο να μην έχεις. «Θα ήθελα όμως να
γίνουν και περισσότερες έρευνες και
μελέτες γύρω από το θέμα, και αυτό
είναι κάτι που προσπαθώ να προωθή-
σω μέσω της πρωτοβουλίας μου».Εάν
κάποια κοπέλα ή οποιοδήποτε άτομο
θέλει να επικοινωνήσει με την Kathy
Kattashis η σελίδα της σε Facebook
και Instagram ονομάζεται MITRA Cy-
prus Menopause Centre. 

Η βιντεογραφημένη εκδοχή
της συνέντευξης με την Kathy

Kattashis θα δημοσιευθεί στον ιστό-
τοπο της «Καθημερινής» Κύπρου τη
Δευτέρα.

Η Kathy αναδεικνύει το θέμα
της πρόωρης εμμηνόπαυσης

Η νεαρή γυναίκα μιλάει για το κοινωνικό ταμπού, το στίγμα και την απουσία υποστηρικτικών δομών

<<<<<<

«Επρεπε να γυρίζω από το ένα
φαρμακείο στο άλλο και κάποτε
έβρισκα, άλλοτε δεν έβρισκα.
Στην πορεία έμαθα ότι άλλες
γυναίκες προμηθεύονταν
σκευάσματα για τη θεραπεία τους
από χώρες του εξωτερικού».

Γενικώς, γύρω από το ζήτημα της περίθαλψης και της υποστήριξης σε ζητήματα εμμηνόπαυσης έχουμε
τεράστιο κενό στην Κύπρο, πιστεύει η Kathy Kattashis, τόσο σε επίπεδο ΓεΣΥ όσο και αναφορικά με την
ιατρική κατάρτιση και εξειδίκευση.
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Τη δέσμευση ότι το ξεκλείδωμα 
της συμφωνίας για τα τουρκικά 
F-16 θα συνοδεύεται από τον όρο 
της μη χρήσης τους σε επιθετι-
κές ενέργειες κατά της Ελλάδας 
φαίνεται ότι έχει αποσπάσει από 
την Ουάσιγκτον η Αθήνα. 

Σύμφωνα με όσα είχαν συμ-
φωνηθεί στο παρασκήνιο, ο 
υπουργός Εξωτερικών των ΗΠΑ, 
Αντονι Μπλίνκεν, αναμενόταν 
να αποστείλει επιστολή προς 
τους προέδρους και αντιπροέ-
δρους της Επιτροπής Εξωτερι-
κών Σχέσεων της Γερουσίας και 
της Επιτροπής ∆ιεθνών Σχέσε-
ων της Βουλής (Four Corners), 
στην οποία θα ξεκαθαρίζεται ότι 
η Τουρκία έχει δεσμευθεί πως τα 
F-16 δεν θα χρησιμοποιηθούν 
εναντίον οποιουδήποτε μέλους 
της συμμαχίας του ΝΑΤΟ. ∆ιπλω-
ματική πηγή υπογραμμίζει πως η 
ελληνική κυβέρνηση προτίμησε 
αυτή την πρακτική  και όχι τη συ-
μπερίληψη αυτών των διαβεβαι-
ώσεων στην επιστολή Μπλίνκεν 
προς τον πρωθυπουργό. «Τέτοιες 
γενικές διατυπώσεις σε μια επι-
στολή προς την Αθήνα δεν έχουν 
ιδιαίτερη αξία», υπογράμμιζε δι-
πλωματική πηγή, τονίζοντας πως 
«οι διαβεβαιώσεις Μπλίνκεν στις 
πανίσχυρες επιτροπές του Κο-
γκρέσου έχουν πολύ μεγαλύτερη 
αξία, γιατί τους δίνει το έρεισμα 
να σταματήσουν τη διαδικασία 
αναβάθμισης ή πώλησης των 
F-16 οποιαδήποτε στιγμή εκδη-
λωθεί τουρκική επιθετικότητα 
έναντι της Ελλάδος. Υπάρχει άλ-
λωστε το προηγούμενο της δια-
κοπής του προγράμματος πώλη-
σης των F-35 στην Τουρκία, για 
λόγους που δεν σχετίζονταν με 
την Ελλάδα».

Η φόρμουλα που βρέθηκε εί-
ναι προϊόν μιας μακράς παρα-
σκηνιακής διαπραγμάτευσης 
με την Ελλάδα και την Τουρ-
κία, την οποία είχαν επωμιστεί 
κυρίως οι Αμερικανοί πρέσβεις 
στην Αθήνα Τζορτζ Τσούνης 
και στην Αγκυρα Tζεφ Φλέικ. 
Ο κ. Τσούνης είχε ταυτόχρονα 
αναλάβει τη διαπραγμάτευση 
με το ελληνικό ΓΕΕΘΑ για να 
καταλήξουν στη λίστα των με-
ταχειρισμένων εξοπλιστικών 
συστημάτων που μπορούσαν 
να διαθέσουν οι ΗΠΑ, καλύπτο-
ντας μερικές από τις άμεσες ανά-
γκες των ελληνικών Ενόπλων 
∆υνάμεων. Η λίστα, εκτός από 
τα F-35, επρόκειτο να περιλαμ-
βάνει 2 C-130 της αμερικανικής 

αεροπορίας, τέσσερα πλοία πα-
ράκτιων επιχειρήσεων τύπου 
LCS, καθώς και τεθωρακισμένα 
οχήματα μάχης τύπου Bradley 
(εκτός απροόπτου 62 οχήματα) 
και περιπολικά της αμερικανικής 
ακτοφυλακής που θα παραλάβει 
το Π.Ν. (ήδη έχει παραλάβει τέσ-
σερα κλάσης Island).

Οι ΗΠΑ πέτυχαν, έστω και 
με μεγάλη καθυστέρηση, την 
κάμψη του τουρκικού βέτο για 

την είσοδο της Σουηδίας στο 
ΝΑΤΟ χρησιμοποιώντας ως μο-
χλό πίεσης προς την Αγκυρα την 
παροχή F-35 στην Ελλάδα. Το 
«τελεσίγραφο» προς την Τουρ-
κία ήταν ότι η προμήθεια των 
μαχητικών πέμπτης γενιάς θα 
προχωρούσε ανεξάρτητα από το 
τουρκικό αίτημα για αναβάθμιση 
των F-16, που δύσκολα θα ικα-
νοποιούνταν μετά το Κογκρέσο. 
Αξίζει να σημειωθεί πως εκτός 
από τον υπουργό Εξωτερικών 
Αντονι Μπλίνκεν, και ο ίδιος ο 
πρόεδρος Μπάιντεν χρησιμοποί-
ησε την Ελλάδα ως επιχείρημα 
στη συνομιλία που είχε με τον 
πρόεδρο Ερντογάν στις 14 ∆ε-
κεμβρίου.

Η ανάδειξη της Αθήνας σε 
ρυθμιστικό παράγοντα των 
αμερικανοτουρκικών σχέσεων 
αποδεικνύει τις συστηματικές 
ενέργειες του ελληνοαμερικα-
νικού λόμπι και των συμμάχων 
του στην Ουάσιγκτον, που ανέ-
δειξαν το θέμα της τουρκικής 

επιθετικότητας στο Αιγαίο και 
συνέδεσαν ενδεχόμενη πώλη-
ση των μαχητικών με την ανα-
γκαιότητα διασφαλίσεων, εγγυ-
ήσεων και περαιτέρω αμυντικής 
ενίσχυσης της χώρας μας. Οπως 
λένε χαρακτηριστικά αναλυτές 
στην αμερικανική πρωτεύου-
σα, «πρώτη φορά πώληση αμε-
ρικανικών όπλων σε μέλος του 
ΝΑΤΟ ήταν τόσο δύσκολη υπό-
θεση, συνάντησε τόσες αντιστά-
σεις και τελικά συνοδεύτηκε από 
αστερίσκους» ως προς την επι-
τρεπόμενη χρήση τους. 

Από τα Χανιά

Η Ελλάδα δεν βρισκόταν στον 
αρχικό σχεδιασμό της πρόσφα-
της μεγάλης περιοδείας του 
ΥΠΕΞ Αντονι Μπλίνκεν. Οι σχε-
τικές εισηγήσεις, όμως, έγιναν 
αποδεκτές χωρίς δεύτερη σκέ-
ψη, καθώς μια ακόμη επίσκεψη 
στην Τουρκία σε διάστημα λίγων 
εβδομάδων, χωρίς να συνοδεύε-
ται από αντίστοιχη στην Ελλάδα, 

θα δημιουργούσε αρνητικό επι-
κοινωνιακό, και όχι μόνο, αντί-
κτυπο. Κι αυτό ήθελαν με κάθε 
τρόπο να το αποφύγουν στην 
αμερικανική κυβέρνηση, ειδι-
κά στη συγκεκριμένη συγκυρία 
όπου αισθάνονταν εκτεθειμένοι 
λόγω των συνεχών αναβολών 
στο θέμα των F-35. 

Μια έστω ολιγόωρη στάση 
στην Ελλάδα αξιολογήθηκε στο 
Στέιτ Ντιπάρτμεντ ως εξαιρετικά 

χρήσιμη, καθώς θα έδινε στον 
Αμερικανό ΥΠΕΞ την ευκαιρία 
να επιβεβαιώσει τις σχέσεις του 
με τον Κυριάκο Μητσοτάκη, να 
τον ευχαριστήσει για την κατα-
νόηση και την υπομονή και να 
του ζητήσει λίγο ακόμη χρόνο 
«μέχρι να ξεκαθαρίσει το θέμα 
της Σουηδίας». Ο πρόεδρος της 
Τουρκίας τον είχε διαβεβαιώσει 
λίγες ώρες νωρίτερα στην Κων-
σταντινούπολη, ότι το πρωτό-
κολλο ένταξης της Σουηδίας θα 
εγκρινόταν στις 16 Ιανουαρίου, 
αμέσως μόλις άνοιγε η Εθνοσυ-
νέλευση. Ο κ. Μπλίνκεν στα Χα-
νιά ήθελε να διασφαλίσει ότι είχε 
την ανοχή της ελληνικής κυβέρ-
νησης για να αξιοποιήσει αυτό 
το διάστημα ως μια τελευταία 
ευκαιρία επίλυσης του πολύπλο-
κου θέματος.

Ο κ. Μητσοτάκης, αναγνω-
ρίζοντας το υψηλό διακύβευμα 
για τον αμερικανικό παράγοντα 
συμφώνησε και ο κ. Μπλίνκεν 
δεσμεύθηκε ότι ανεξαρτήτως 
λοιπών εξελίξεων, το θέμα των 
F-35 θα έκλεινε πριν από το πρω-
θυπουργικό ταξίδι στην Αμερι-
κή. Οταν διεφάνη ότι η ημερο-
μηνία της 16ης Ιανουαρίου είχε 
αθετηθεί από τους Τούρκους, οι 
Αμερικανοί βρέθηκαν σε ακόμη 
δυσκολότερη θέση, διότι πλησί-
αζε το ταξίδι του πρωθυπουργού 
στις ΗΠΑ, κατά το οποίο βάσει 
των συμφωνηθέντων στα Χα-
νιά, θα έπρεπε να έχει στα χέρια 
του το Letter of Acceptance. Ο 
κ. Μπλίνκεν σε μια προσπάθεια 
να διαχειριστεί τη δυσμενή κα-
τάσταση και να κερδίσει χρόνο, 
τηλεφώνησε στον κ. Μητσοτάκη 
τη ∆ευτέρα για να του μεταφέ-
ρει ότι «το θέμα της Σουηδίας θα 
έκλεινε την Τρίτη», οπότε και τα 
F-35 θα προχωρούσαν σε λίγες 
ημέρες. Ακολούθησε η ακύρωση 
του ταξιδιού του Ελληνα πρω-
θυπουργού στις ΗΠΑ, η οποία 
ατύπως –αλλά εξαιρετικά βολι-
κά για τους Αμερικανούς– χαλά-
ρωνε τη συμφωνία των Χανίων, 
προσφέροντας μια ακόμη ανάσα 
χρόνου στο Στέιτ Ντιπάρτμεντ. 

Πράγματι την Τρίτη η τουρ-
κική Εθνοσυνέλευση επικύρω-
σε το πρωτόκολλο ένταξης της 
Σουηδίας, αλλά οι Αμερικανοί 
διπλωμάτες εξήγησαν αμέσως 
στην Αγκυρα ότι η επίσημη ει-
δοποίηση του Κογκρέσου δεν 
μπορούσε ακόμη να αποστα-
λεί. Οπως είπαν χαρακτηριστι-
κά στους συνομιλητές τους, «τί-
ποτα δεν έχει τελειώσει αν δεν 
ολοκληρωθεί πλήρως η διαδικα-
σία ένταξης». 

Ελληνική ρήτρα στα τουρκικά F-16 
Το διπλωματικό παρασκήνιο που οδήγησε στις εγγυήσεις Μπλίνκεν και το «πακέτο» με τα εξοπλιστικά αντίδωρα

Η Αγκυρα έχει δεσμευ-
θεί πως τα μαχητικά δεν 
θα χρησιμοποιηθούν 
εναντίον οποιουδήποτε 
μέλους της συμμαχίας 
του ΝΑΤΟ, σύμφωνα 
με επιστολές του Αμερι-
κανού ΥΠΕΞ προς 
το Κογκρέσο.

«Πρώτη φορά πώληση 
αμερικανικών όπλων 
σε μέλος του ΝΑΤΟ 
συνάντησε τόσες 
αντιστάσεις και τελικά 
συνοδεύτηκε από 
αστερίσκους», λένε 
έμπειροι αναλυτές 
στην Ουάσιγκτον.

Κυριάκος Μητσοτάκης και Αντονι Μπλίνκεν στο σπίτι της οικογένειας του Ελληνα πρωθυπουργού, στα Χανιά. Ο Αμερικανός υπουργός Εξωτερικών πραγμα-
τοποίησε ολιγόωρη στάση στην Κρήτη επιστρέφοντας από την Τουρκία, σε μια προσπάθεια να διατηρήσει τις ισορροπίες ανάμεσα σε Αγκυρα και Αθήνα.   
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Ανταπόκριση από την ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ 

ΛΕΝΑ ΑΡΓΥΡΗ

Ο πρόεδρος Τζο Μπάιντεν γνω-
στοποίησε επίσημα το αντάλ-
λαγμα που συμφωνήθηκε με την 
Τουρκία προκειμένου να άρει 
το βέτο που προέβαλλε σχετι-
κά με την ένταξη της Σουηδί-
ας στο ΝΑΤΟ. Ο Λευκός Οίκος 
διαβίβασε επιστολές στα μέλη 
του Κογκρέσου, ζητώντας τους 
να εγκρίνουν την πώληση στην 
Τουρκία αεροσκαφών F-16 αξίας 
20 δισ. δολαρίων. «Ο πρόεδρος 
Μπάιντεν [και] ο υπουργός Εξω-
τερικών Μπλίνκεν ήταν πολύ 
σαφείς ως προς την υποστήρι-
ξή μας στον εκσυγχρονισμό του 
στόλου των F-16 της Τουρκίας, 
τον οποίο θεωρούμε ως βασική 
επένδυση στη διαλειτουργικότη-
τα του ΝΑΤΟ», εξήγησε εκπρό-
σωπος του Στέιτ Ντιπάρτμεντ.       
 
Η συμφωνία αυτή είναι λάθος 
σε πολλά επίπεδα. Η Τουρκία 
είναι πιο πιθανό να χρησιμο-
ποιήσει τα F-16 για να παρενο-
χλήσει τους γείτονές της παρά 
για να υποστηρίξει τις επιχει-
ρήσεις του ΝΑΤΟ. Ο Τούρκος 
πρόεδρος Ρετζέπ Ταγίπ Ερντο-
γάν δεν αντιμετωπίζει τον Ρώσο 

πρόεδρο Βλαντιμίρ Πούτιν ως 
απειλή για την Ευρώπη, τη δη-
μοκρατία ή την ειρήνη, αλλά ως 
έναν επιχειρηματικό εταίρο. Ο 
Ερντογάν επιθυμεί να ενισχύσει 
τον τουρκικό στρατό, αλλά όχι 
με τον τρόπο που αναγνωρίζουν 
ο Μπάιντεν ή ο γενικός γραμμα-
τέας του ΝΑΤΟ, Γενς Στόλτεν-
μπεργκ. Ο στόχος του Ερντογάν 
στην απόκτηση αμερικανικού 
στρατιωτικού υλικού δεν είναι η 
διαλειτουργικότητα του ΝΑΤΟ, 
αλλά η ενίσχυση των αμυντι-
κών βιομηχανιών της Τουρκίας. 
Το γεγονός ότι ο γαμπρός του, 
Σελτσούκ Μπαϊρακτάρ, είναι 

πρόεδρος του διοικητικού συμ-
βουλίου και CTO της τουρκικής 
στρατιωτικής κατασκευάστρι-
ας εταιρείας Baykar δεν είναι 
τυχαίο. Στο Στέιτ Ντιπάρτμεντ 
μπορεί να δέχονται υποσχέσεις 
από τους Τούρκους ομολόγους 
τους ότι δεν θα αναπτύξουν τα 
μαχητικά αεροσκάφη για επιθε-
τικές ενέργειες, όπως έκαναν το 
2020 για να υποστηρίξουν την 
αιφνιδιαστική επίθεση του Αζερ-
μπαϊτζάν κατά των Αρμενίων του 
Ναγκόρνο-Καραμπάχ, αλλά αυ-
τές οι εγγυήσεις δεν έχουν νό-
ημα από τη στιγμή που η Τουρ-
κία παράγει μαζικά τα δικά της 
πολεμικά αεροσκάφη.     
 
Ενώ ο Μπάιντεν επιδιώκει να επι-
σπεύσει την πώληση των F-16 
για να διασφαλίσει ότι ο Ερντο-
γάν θα υπογράψει πραγματικά 
τη νομοθεσία που ενέκρινε το 
–ελάχιστης εξουσίας– Κοινοβού-
λιό του, η Ελλάδα και η Κύπρος 
θα πρέπει να ακολουθήσουν το 
παράδειγμα της Τουρκίας και να 
πάρουν την οδό της σκληρής δι-
πλωματίας. Παρουσιάζεται εδώ 
μια ευκαιρία. Πρώτον, δεν υπάρ-
χει χρονοδιάγραμμα για την πώ-
ληση των F-16. Ο Ερντογάν δεν 

μπορεί να προβάλει διαμαρτυρία 
γι’ αυτό: η κυβέρνησή του χρει-
άστηκε 22 μήνες για να εγκρίνει 
την ένταξη της Σουηδίας στο ΝΑ-
ΤΟ, παρά τις πολλαπλές υποσχέ-
σεις ότι θα το έκανε στο μεταξύ.     
 
Η Ελλάδα και η Κύπρος έχουν και 
οι δύο θέση στο θέμα. Η Ελλάδα 
έχει λόγους να ανησυχεί δεδομέ-
νης της συχνής παραβίασης του 
ελληνικού εναέριου χώρου από 
την Τουρκία και των υπερπτήσε-
ων πάνω από ελληνικό έδαφος. Ο 
Ερντογάν σταμάτησε αυτές τις 
προκλήσεις για να προσεταιριστεί 
τη ∆ύση, προκειμένου να λάβει 
οικονομικό πακέτο διάσωσης και 
να προωθήσει την προσπάθειά 
του για περισσότερα όπλα, αλλά 
θα μπορούσε εύκολα να τις επα-
ναλάβει. Αντί να προωθήσει τη 
διαλειτουργικότητα του ΝΑΤΟ, 
ο Μπάιντεν κινδυνεύει να ανοί-
ξει τον δρόμο για έναν πόλεμο 
εντός του ΝΑΤΟ.     
 
Στην Κύπρο συμπληρώνονται 50 
χρόνια από την τουρκική εισβο-
λή και την εθνοκάθαρση. Οι Ηνω-
μένες Πολιτείες και η Ευρώπη 
απορρίπτουν τη νομιμότητα της 
δράσης της Τουρκίας, αλλά δεν 

κάνουν τίποτα για να την ανα-
τρέψουν.        
 
Τόσο η Αθήνα όσο και η Λευκωσία 
έχουν κι αυτές μοχλούς πίεσης. 
Με την επέκταση του κόλπου της 
Σούδας και την αμερικανική πα-
ρουσία στην Αλεξανδρούπολη, η 
Ελλάδα έχει καταστεί στρατηγικά 
ισότιμη με την Τουρκία. Ο αριθ-
μός των στρατευμάτων δεν είναι 
το παν. Η Κύπρος, από την πλευρά 
της, έχει εξελιχθεί σε στρατηγικό 
πλεονέκτημα για τις ανθρωπιστι-
κές επιχειρήσεις και την ασφάλεια 
της Ανατολικής Μεσογείου. Oταν 
ο Μπάιντεν αποχωρήσει από την 
εξουσία και ο απεσταλμένος του 
για θέματα ενέργειας, Aμος Χόχ-
σταϊν, επιστρέψει στον ιδιωτικό 
τομέα, η αμερικανική υποστήρι-
ξη θα στραφεί πιθανότατα ξανά 
στον αγωγό EastMed.   
 
Η ελληνική και η κυπριακή κυβέρ-
νηση θα μπορούσαν επομένως να 
υποστηρίξουν στο Κογκρέσο ότι 
εάν ο Μπάιντεν επιθυμεί έγκρι-
ση για την πώληση των F-16, οι 
Ηνωμένες Πολιτείες πρέπει να 
συνδέσουν την παράδοση των αε-
ροσκαφών με την απόσυρση των 
τουρκικών δυνάμεων από την κα-

τεχόμενη βόρεια Κύπρο. Η Τουρ-
κία θέλει 40 μαχητικά αεροσκάφη 
και διαθέτει 40.000 στρατιώτες 
κατοχής στο νησί. Γιατί να μη νο-
μοθετηθεί ότι μπορεί να παρα-
λάβει 20 F-16 όταν αποσύρει τα 
στρατεύματά της και τα άλλα 20 
όταν επαναπατρίσει τους 250.000 
Τούρκους που έχουν εγκαταστα-
θεί στο νησί, καθιστώντας τους 
γηγενείς Κύπριους μουσουλμά-
νους μειονότητα σε μια ζώνη που 
ο τουρκικός στρατός υποτίθεται 
ότι δημιούργησε για την προστα-
σία τους.    
 
Ο Ερντογάν πιστεύει ότι είναι ανώ-
τερος επειδή κερδίζει από τις κρί-
σεις που δημιουργεί. Η λειτουργία 
του ΝΑΤΟ αλλά και η ασφάλεια 
της Ανατολικής Μεσογείου και η 
ηθική δικαιοσύνη απαιτούν από 
την Ελλάδα και την Κύπρο να τον 
διαψεύσουν. Eλληνες και Κύπριοι 
αξιωματούχοι μπορεί να διαπιστώ-
σουν ότι αν το ζητήσουν αρκετά 
συχνά και δυνατά, το Κογκρέσο 
μπορεί να συμφωνήσει.      

 
Ο κ. Μάικλ Ρούμπιν είναι ανώτερος 
συνεργάτης στο Ινστιτούτο American 
Enterprise και διευθυντής ανάλυσης 
πολιτικής στο Middle East Forum.  

Η Τουρκία είναι 
πιο πιθανό να 
χρησιμοποιήσει τα F-16 
για να παρενοχλήσει 
τους γείτονές της παρά 
για να υποστηρίξει τις 
επιχειρήσεις του ΝΑΤΟ. 
Η Αθήνα και 
η Λευκωσία διαθέτουν 
μοχλούς πίεσης.   

Α Π Ο Ψ Η

Nα συνδέσουν τα F-16 με τον τερματισμό της κατοχής στην Κύπρο    
Του ΜΑΪΚΛ ΡΟΥΜΠΙΝ   
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Στην καρδιά της έντονης συζήτη-
σης που υπάρχει στο τρίγωνο 
Ουάσιγκτον - Αθήνας - Αγκυρας 
για την αγορά αριθμού F-35 εκ 
μέρους της Ελλάδας και ένα με-
γαλύτερο πρόγραμμα προμήθει-
ας F-16 από την Τουρκία βρίσκε-
ται ένας από τους πυλώνες του 
ισοζυγίου δυνάμεων πάνω από 
το Αιγαίο: εκείνου της αεροπο-
ρικής ισχύος.    

H «Κ» παρουσιάζει την ισορ-
ροπία δυνάμεων Ελλάδας και 
Τουρκίας σε ορισμένα βασικά 
οπλικά συστήματα (μαχητικά αε-
ροσκάφη, φρεγάτες, υποβρύχια 
και μη επανδρωμένα αεροχήμα-
τα - UAV) σήμερα και την εικα-
ζόμενη προβολή τους το 2030, 
έτος το οποίο και η σημερινή 
πολιτική ηγεσία του υπουργεί-
ου Εθνικής Αμυνας έχει θέσει ως 
όριο για την επίτευξη κάποιων 
μεσοπρόθεσμων στόχων ενίσχυ-
σης των Ενόπλων ∆υνάμεων.   

Τα μαχητικά  

Από τα στοιχεία που παρου-
σιάζονται σήμερα προκύπτουν 
ορισμένα γενικότερα συμπερά-
σματα και ορισμένες ειδικότε-
ρες τάσεις. Κατ’ αρχάς σε ό,τι 
αφορά την αεροπορική υπερο-
χή στο σκέλος των μαχητικών 
φαίνεται ότι η Πολεμική Αερο-
πορία (Π.Α.) είναι αρκετά βήμα-
τα μπροστά από την τουρκική 
αεροπορία (THK). Η Π.Α. διαθέ-
τει ήδη Rafale, ενώ προχωρεί με 
σχετικά ικανοποιητικό βαθμό η 
αναβάθμιση 84 F-16 σε διαμόρ-
φωση Viper, δίχως να υπολογί-
ζεται ότι έως το 2030 θα έχει 

προσγειωθεί (κατά πάσα πιθα-
νότητα στην Ανδραβίδα) και το 
πρώτο F-35.   

Προκύπτουν βέβαια ζητή-
ματα, ειδικά ως προς την ανα-
βάθμιση των F-16 Viper, καθώς 
υπάρχει πρόβλημα συνεργασίας 
ανάμεσα στα συστήματα ηλε-
κτρονικής αυτοπροστασίας και 
τα ραντάρ που, θεωρητικά, η 
κατασκευάστρια εταιρεία και 
η ΕΑΒ έχουν αναλάβει να επι-
λύσουν.   

Αντιστρόφως, η σημερινή 
τουρκική αεροπορία απαρτί-
ζεται σχεδόν αποκλειστικά 
από F-16 (και κάποια παλιά 

Phantom) και αναμένει τη θε-
τική απάντηση για το πακέτο 
αναβάθμισης υφισταμένων και 
αγοράς νέων αεροσκαφών, πε-
ριλαμβανομένων περίπου 900 
πυραύλων. 

Αυτή η εξέλιξη θα κρατήσει 
μια ισορροπία που οι Αμερικα-
νοί φαίνεται να επιθυμούν, να 
βρίσκεται δηλαδή η Ελλάδα ένα 
τεχνολογικό βήμα μπροστά από 

την Τουρκία στον τομέα της 
αεροπορικής υπεροχής.  

Τα drones  

Αντιστρόφως ανάλογη είναι 
η κατάσταση στον τομέα των 
UAV, όπου η Τουρκία έχει ένα 
σαφές προβάδισμα έναντι της 
Ελλάδας. Στον τομέα των UAV 
η Τουρκία έχει κατορθώσει να 
μετατραπεί σε μια εξαγωγική δύ-
ναμη, μετατρέποντας την κατα-
σκευή μη επανδρωμένων «Made 
in Turkey» σε εμπορικό πλεο-
νέκτημα. To 2023 η τουρκική 
αμυντική βιομηχανία (κατά τον 
ισχυρισμό των εκπροσώπων της) 
έφθασε τα 5,5 δισ. ευρώ, εκ των 
οποίων η συντριπτική πλειονό-
τητα αφορά UAV και συνδεδεμέ-
να με αυτά συστήματα. Υπενθυ-
μίζεται ότι τουρκικά UAV έχουν 
ήδη αγοράσει ευρωπαϊκές χώρες 
όπως η Πολωνία, η εμπόλεμη Ου-
κρανία και η Αλβανία, ενώ στη 
λίστα βρίσκονται κράτη όπως 
το Αζερμπαϊτζάν, η Λιβύη, η Αι-
θιοπία, η Σομαλία, η Σαουδική 
Αραβία, το Πακιστάν το Μπαν-
γκλαντές και σχεδόν το σύνολο 
των κεντροασιατικών κρατών.  

Σε αυτόν τον τομέα η Ελλά-
δα κινείται εξαιρετικά αργά και 
αποτελεί φιλοδοξία της κυβέρ-
νησης, όπως αυτή εκφράστηκε 
από τον υπουργό Εθνικής Αμυ-
νας Νίκο ∆ένδια, να γίνουν βή-
ματα αφενός προς την εγχώρια 
παραγωγή, αφετέρου προς την 
ενίσχυση των αεροναυπηγικών 
δυνατοτήτων.   

Στο ερχόμενο χρονικό διά-
στημα αναμένεται η κατάθεση 
του νομοσχεδίου για την ανασυ-
γκρότηση της ΕΑΒ, ενώ θα ανα-

κοινωθεί και η νέα διοίκηση, με 
νέο διευθύνοντα σύμβουλο και 
δύο εντεταλμένους συμβούλους 
που θα αναλάβουν την ανασυ-
γκρότηση της βιομηχανίας.  

H ηλικία του Στόλου  

Η κατάσταση είναι ακόμη πιο 
δύσκολη για την Αθήνα σε έναν 
τομέα όπου παραδοσιακά η Ελ-
λάδα είχε ποιοτικό πλεονέκτη-
μα. Το Πολεμικό Ναυτικό (Π.Ν.) 
διαθέτει έναν Στόλο ολοένα γη-
ράσκοντα, ενώ η Ελλάδα απο-
τελεί μια χώρα με περιορισμέ-
νες ναυπηγικές δυνατότητες ή, 
όπως λένε κάποιοι, με ανεκμε-
τάλλευτες δυνατότητες. Τα ελλη-
νικά προβλήματα είναι προφανή 
από τους αριθμούς, καθώς πέρα 
από τις τρεις φρεγάτες γαλλικής 
ναυπήγησης δεν υπάρχει αυτή 
τη στιγμή κανένα νέο σύστημα 
που αναμένεται να παραδοθεί.  

Η συζήτηση περί παραλα-
βής 4 έως 6 πλοίων παράκτι-
ων επιχειρήσεων τύπου LCS 
έναντι μικρού αντιτίμου είναι 
ενδεικτική, συνδέεται με την 
υποθετική συμμετοχή της Ελ-
λάδας σε ένα πλοίο όπως η κλά-
ση Constellation (πλοία 7.300 
τόνων), ωστόσο τίποτε χειρο-
πιαστό δεν υπάρχει ακόμη. Και 
δεδομένου ότι τα ναυπηγικά 
προγράμματα δεν εξελίσσονται 
σε βάθος μηνών, αλλά αρκετών 
ετών, είναι σίγουρο ότι έως το 
2030 η Ελλάδα δεν θα έχει κα-
τορθώσει να μειώσει την από-
σταση παρά ελάχιστα.  

Αντιθέτως, η Τουρκία έχει αυ-
ξήσει κατακόρυφα τις ναυπηγι-
κές δυνατότητές της με πλοία 
εγχώριας παραγωγής. Ηδη το 

τουρκικό ναυτικό παρέλαβε την 
πρώτη φρεγάτα της κλάσης Istif 
και έως το 2030 τα ναυπηγεία 
της γειτονικής χώρας θα έχουν 
παραδώσει ακόμη τρεις. Πλεο-
νέκτημα για την Αγκυρα είναι 
το κόστος ναυπήγησης των Istif 
που δεν ξεπερνάει τα 350 εκατ. 
ευρώ ανά μονάδα. 

Με βάση το γενικότερο έρ-
γο των πλοίων εγχώριας ναυ-
πήγησης (υπό τον γενικό όρο 
MILGEM, δηλαδή «Εθνικό 
Πλοίο»), η Τουρκία έχει αποκτή-
σει σειρά κορβετών (κλάση Ada) 
με ικανοποιητικές δυνατότητες 
και κόστος περί τα 150 εκατ. ευ-

ρώ. Είναι, λοιπόν, προφανές ότι 
η Ελλάδα, αν και έχει ανάγκη 
πολλών πλοίων, δεν μπορεί να 
μπει σε διαγωνισμό για ολοέ-
να και περισσότερες «πλώρες», 
καθώς το χαμηλό κόστος παρα-
γωγής δίνει στην Τουρκία ένα a 
priori ποσοτικό πλεονέκτημα.  

Σήμερα η Ελλάδα δεν επενδύ-
ει στην εγχώρια ναυπηγική βιο-
μηχανία της, ενώ διαιωνίζονται 

και στρεβλώσεις του παρελθό-
ντος, καθώς το Π.Ν. σε ορισμέ-
νες περιπτώσεις πληρώνει υπο-
κατασκευαστικό έργο που δεν 
αποδίδει. Πρόκειται και σε αυτή 
την περίπτωση για ένα από τα 
προβλήματα που καλείται να λύ-
σει γρήγορα η κυβέρνηση. Στο 
ναυτικό σκέλος, η Αθήνα αντιμε-
τωπίζει και τη μεγάλη φυγή των 
στελεχών. Με διάφορες κινήσεις 
που θα ενισχύσουν το εισόδημα 
αλλά και το ηθικό του προσωπι-
κού, αναμένεται ότι έως το 2030 
η κατάσταση θα έχει βελτιωθεί 
(βλέπε και ρεπορτάζ στη σελ. 6).   

Τα υποβρύχια  

Κάτω από το νερό η Ελλάδα 
διατηρεί το πλεονέκτημα με τα 
γερμανικής ναυπήγησης υπο-
βρύχια τύπου 214 και εκτιμάται 
ότι έως το 2030 θα έχει προχω-
ρήσει η παραγγελία για ακόμη 
δύο. Η Τουρκία ακολουθεί από 
κοντά, καθώς έχει ήδη παραλη-
φθεί το πρώτο υποβρύχιο τύπου 
214 και επιχειρείται έως το 2030 
να έχουν ναυπηγηθεί στην Κων-
σταντινούπολη και τα υπόλοιπα 
πέντε. Τα υποβρύχια 214 απο-
τελούν όπλο σπάνιας αποτελε-
σματικότητας, γεγονός το οποίο 
πιστοποιήθηκε κατά την κρίση 
του 2020 με αφορμή τις έρευνες 
του «Ορούτς Ρέις».   

Τέλος, σε επίπεδο Ναυτικού η 
Τουρκία έχει προβάδισμα στον 
τομέα των μη επανδρωμένων 
υποβρυχίων και σκαφών επιφα-
νείας, καθώς ήδη ναυπηγούνται 
εγχώρια δύο τύποι. Στην Ελλά-
δα γίνεται μια προσπάθεια ώστε 
να υπάρξουν ανάλογα σχέδια τα 
επόμενα χρόνια.   

Χάρτης ισχύος σε αέρα και θάλασσα  
Πώς θα είναι το ισοζύγιο δυνάμεων το 2030, με βάση τα προγράμματα που έχουν ήδη δρομολογηθεί  

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ   

Η Πολεμική Αεροπορία 
είναι αρκετά βήματα 
μπροστά από την 
τουρκική – διαθέτει ήδη 
Rafale, ενώ προχωρεί με 
σχετικά ικανοποιητικό 
βαθμό η αναβάθμιση 
84 F-16 σε διαμόρφωση 
Viper.   

Η Τουρκία έχει 
αυξήσει τις ναυπηγικές 
δυνατότητές της. Ηδη 
το Τ.Ν. παρέλαβε την 
πρώτη φρεγάτα της 
κλάσης Istif και έως 
το 2030 τα ναυπηγεία 
της χώρας θα έχουν 
παραδώσει ακόμη τρεις.  
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Ενωση σε μόνιμη κρίση αναζητεί 
ηγέτες με πολιτικό εκτόπισμα. Σε 
αυτές τις αδρές προδιαγραφές θα 
μπορούσε να συνοψιστεί το «στοί-
χημα» για τους ευρωπαϊκούς θε-
σμούς, στον νέο κύκλο που ση-
ματοδοτούν οι ευρωεκλογές και 
για τα αξιώματα που τυπικά θα 
πληρωθούν τον προσεχή ∆εκέμ-
βριο. Τα «κουτάκια» για τα πρόσω-
πα που θα επιλεγούν από τους 27 
Ευρωπαίους ηγέτες και τις πολιτι-
κές ομάδες τους είναι κατά σειρά: 
εμπειρία, πολιτικoί δεσμοί, ηλικία, 
φύλο, χώρα προέλευσης. Ωστόσο, 
στο πολιτικό «ζύγι» της τελικής 
επιλογής θα βαρύνει το όνομα, 
το πολιτικό προφίλ και η εν γέ-
νει εικόνα τους στην Ευρώπη και 
στον κόσμο.   

Το βέβαιο είναι ότι οι θέσεις 
στην κορυφή είναι πολύ λίγες. 
Οποιος τρέφει φιλοδοξίες για ένα 
από τα αξιώματα, πρέπει να κά-
νει εξαντλητική καμπάνια στο 
παρασκήνιο. Να «βολιδοσκοπή-
σει» εταίρους και συμμάχους, 
αλλά και να διανύσει χιλιόμετρα 
στους διαδρόμους των Βρυξελ-
λών, επισημαίνει μιλώντας στην 
«Κ» ο πολύπειρος ανταποκριτής 
της ισπανικής Mundo, Πάμπλο 
Σουάνθες.  

Με αυτά τα κριτήρια, τα σε-
νάρια που έχουν διακινηθεί για 
πιθανό ενδιαφέρον του Κυριά-
κου Μητσοτάκη για ευρωπαϊκή 
σταδιοδρομία παραμένουν στη 

σφαίρα του αόρατου. Αν υπήρ-
χε τέτοιος σχεδιασμός θα έπρε-
πε, λένε, να είχε ήδη τεθεί σε 
εφαρμογή και να είχε γίνει αι-
σθητός στις Βρυξέλλες και τις ευ-
ρωπαϊκές πρωτεύουσες – τουλά-
χιστον στην πολιτική οικογένεια 
της Ν.∆., στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό 
Κόμμα, του οποίου τη στήριξη 
έχει ανάγκη κάθε υποψηφιότητα. 
Αντ’ αυτού, η μόνη κίνηση προε-
κλογικού χαρακτήρα του Ελληνα 
πρωθυπουργού που εντόπισαν τα 
ραντάρ των Βρυξελλών ήταν το 
τετ α τετ που είχε με την πρόε-
δρο της Κομισιόν στο Νταβός, 
όπου η Ούρσουλα φον ντερ Λά-
ιεν ζήτησε και πήρε την ψήφο 
Μητσοτάκη για την ανανέωση 
της θητείας της.      

Μade in Greece  

Συνδρομητές, πάντως, της 
Teneo Intelligence στις 16 Ιανου-
αρίου διάβασαν την εκτίμηση ότι 
ένα από τα ονόματα που θα μπο-
ρούσαν «να ενδιαφέρονται για μια 
θέση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
ή άλλον ευρωπαϊκό θεσμό» είναι 
αυτό του Κυριάκου Μητσοτάκη. 
Πώς προέκυψε η εκτίμηση; Οπως 
φαίνεται, μόνο από την ανάγνωση 
του ελληνικού Τύπου. Αυτή την 
πηγή επικαλείται το report και δη 
τα ελληνικά δημοσιεύματα που 
ερμηνεύουν την προώθηση του 
γάμου των ομόφυλων ζευγαριών 
ως προσπάθεια του πρωθυπουρ-
γού να τονώσει το μεταρρυθμιστι-
κό του προφίλ προς την Ευρώπη. 
«Το report μας αναφέρεται στη 
φημολογία δημοσιευμάτων στον 
ελληνικό Τύπο για τον Μητσοτά-
κη, ότι δηλαδή ενδεχομένως να 
αναζητά μια ανώτατη ευρωπαϊκή 
θέση», σπεύδει να ξεκαθαρίσει μι-
λώντας στην «Κ» ο συμπρόεδρος 
της Teneo, Βολφάνγκο Πίκολι.   

Παρ’ όλα αυτά, ο ίδιος εκτι-
μά πως ο Μητσοτάκης αυτή τη 
στιγμή είναι ισχυρός «παράγο-
ντας» του ΕΛΚ, καθώς η εικόνα 
του στις Βρυξέλλες είναι πολύ κα-
λή για πολλούς και διαφορετικούς 
λόγους. «Κατ’ αρχάς θεωρείται ως 
ο πρωθυπουργός που κατόρθωσε 
να αλλάξει την εικόνα της Ελλά-
δας, θέτοντας την οικονομία σε 
σταθερά καλή πορεία. Εχει επί-
σης την εικόνα πρωθυπουργού 
της παραδοσιακής Κεντροδεξιάς, 
που μόλις κέρδισε τις εκλογές με 
μεγάλη πλειοψηφία. Εάν εξετά-
σουμε συνολικά τις επιδόσεις της 
ευρωπαϊκής Κεντροδεξιάς σήμερα, 
ο Κυριάκος Μητσοτάκης δικαιο-
λογημένα θεωρείται –μαζί με τον 
Πολωνό Ντόναλντ Τουσκ– αστέρι 
του ΕΛΚ», τονίζει, ενώ προσθέτει 
τις καλές σχέσεις που διατηρεί 
με τον Γάλλο πρόεδρο Εμανουέλ 
Μακρόν και την Ιταλίδα πρωθυ-
πουργό Τζόρτζια Μελόνι. Παρά το 
γεγονός ότι ο Πίκολι εκτιμά πως 
«όλα τα παραπάνω φυσικά ευνο-
ούν το “ειδικό βάρος» που έχει ο 
Μητσοτάκης πλέον στις Βρυξέλ-
λες, ωστόσο το να θεωρείται ότι 

θα μπορούσε να είναι υποψήφιος 
για ανώτατη ευρωπαϊκή θέση θα 
έλεγα ότι είναι λιγάκι τραβηγμέ-
νο, αυτή τη στιγμή».    

Δύο εμπόδια   

Με αυτή την παραδοχή συμ-
φωνεί ο Πάμπλο Σουάνθες, που 
λέει χαρακτηριστικά ότι «δεν έχω 
ακούσει ποτέ το όνομα του Μη-
τσοτάκη στις Βρυξέλλες είτε για 
θέση στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο 
είτε αλλού». Προσθέτει, ωστόσο, 
ότι για τον ίδιο ο Ελληνας πρωθυ-
πουργός δεν έχει ακριβώς «ευρω-
παϊκό προφίλ», καθώς συνήθως 
οι παρεμβάσεις του στο Συμβού-
λιο είναι εθνικού ενδιαφέροντος, 
ενώ δύο θέματα ενδεχομένως κα-
ταστούν πιθανά «εμπόδια» στο 
υποθετικό σενάριο διεκδίκησης 
θέσης σε ευρωπαϊκούς θεσμούς: 
το μεταναστευτικό και η υπόθεση 
των υποκλοπών, «που δεν έχουν 
πάει καλά στο Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο». Εξάλλου προσθέτει ότι 
«πρόκειται για πρωθυπουργό που 
μόλις έχει κερδίσει εκλογές. ∆εν 
βγάζει κανένα νόημα αυτό το σε-
νάριο».   

∆ύσκολο το σενάριο «Μητσο-
τάκη» και για την Μπάρμπαρα 
Μόενς, επικεφαλής ρεπόρτερ ευ-
ρωπαϊκών θεμάτων για το Politico, 
που δίνει έμφαση στα σημερινά 
δεδομένα και κυρίως στους πολιτι-
κούς συσχετισμούς που θα προκύ-
ψουν μετά τις ευρωεκλογές. Εξη-
γεί, μάλιστα, αναλυτικά ότι «οι 
δημοσκοπήσεις έως τώρα προβλέ-
πουν ότι το ΕΛΚ και οι Ευρωπαί-
οι Σοσιαλιστές (S&D) θα παραμεί-
νουν οι δύο μεγαλύτερες δυνάμεις 
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, αλλά 
οι φιλελεύθεροι (Renew) ίσως απο-
δυναμωθούν λόγω της αύξησης 
της αντίστοιχης δύναμης των συ-
ντηρητικών (ECR) και των ακροδε-
ξιών (ID)». Με αυτά τα δεδομένα, 
προσθέτει, «το πιο πιθανό είναι το 
ΕΛΚ να διατηρήσει την προεδρία 
της Κομισιόν –πιθανότατα δεύτε-
ρη θητεία για την Ούρσουλα φον 
ντερ Λάιεν–, ενώ οι σοσιαλιστές 
θα διεκδικήσουν την αντίστοιχη 
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου και 
οι φιλελεύθεροι εκείνη του επι-
κεφαλής της ευρωπαϊκής διπλω-
ματίας». Σε ό,τι αφορά το ΕΛΚ, 
εξάλλου, η Μόενς τονίζει ότι «αυ-

τό που αναμένουν Ευρωπαίοι αξι-
ωματούχοι είναι η Ρομπέρτα Μέ-
τσολα να συνεχίσει ως πρόεδρος 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, 
τουλάχιστον για το πρώτο μισό 
της εντολής». Συμπερασματικά, 
«ο παραπάνω συνδυασμός καθι-
στά δύσκολο για τον Μητσοτάκη 
να διεκδικήσει μια ανώτατη ευ-
ρωπαϊκή θέση, καθώς μαζί με τη 
Φον ντερ Λάιεν και τη Μέτσολα 
ανήκουν στο ίδιο κόμμα, ενώ η 
δεύτερη προέρχεται από χώρα του 
ευρωπαϊκού Νότου», σημειώνει.   

Από την πλευρά του ο Πάμπλο 
Σουάνθες εξηγεί ότι αν και η Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν ακόμη «κρα-
τάει κλειστά τα χαρτιά της», φέρε-
ται έτοιμη να δηλώσει επισήμως 
την υποψηφιότητά της στις 19 
Φεβρουαρίου σε εκδήλωση του 
Χριστιανοδημοκρατικού Κόμμα-
τος (CDU). Φέρεται, μάλιστα, να 
απέσπασε δέσμευση στήριξης κα-
τά τις διαδοχικές συναντήσεις της 
πριν από λίγες ημέρες με ισχυρούς 
«παίκτες» του ΕΛΚ, πλην του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη και με τον Φιν-
λανδό Πέτερι Ορπο και τον Σουη-
δό Ουλφ Κρίστερσον.    

Για τον Βολφάνγκο Πίκολι, «η 
μεγαλύτερη πρόκληση είναι τι θα 
κάνουν οι Ευρωπαίοι Σοσιαλιστές 
σχετικά με τον δικό τους υποψή-
φιο για το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο. 
Προωθούσαν τον Αντόνιο Κόστα 
από την Πορτογαλία –αλλά κόλλη-
σε λόγω του σκανδάλου–, επιμέ-
νουν ωστόσο στο όνομά του, παρά 
το γεγονός ότι η υπόθεση παραμέ-
νει ανοιχτή για τη ∆ικαιοσύνη. Θα 
είναι δύσκολη “συναλλαγή” εάν 

επιμείνουν σε αυτή την υποψηφι-
ότητα», αναφέρει. Για τον λόγο αυ-
τόν, άλλωστε, ο Πάμπλο Σουάνθες 
αναφέρει ότι κυκλοφορούν ήδη το 
όνομα της ∆ανής πρωθυπουργού 
Μέτε Φρίντρεκσεν αλλά και του 
Πέδρο Σάντσεθ, καθώς αρκετοί 
εκτιμούν ότι η κυβέρνηση συνα-
σπισμού –λόγω και του νόμου της 
καταλανικής αμνηστίας– μπορεί 
να μην κρατήσει έως τον Οκτώ-
βριο, ενώ κάποιοι θεωρούν πολύ 
πιθανό να υπάρξει «καραμπόλα» 
που θα φέρει τον Μάριο Ντράγκι 
ως τον «εκλεκτό» των «27» για δι-
άδοχο του Σαρλ Μισέλ, ο οποίος 
αιφνιδίασε εκ νέου τους πάντες 
με την απόφασή του, την Παρα-
σκευή, να παραμείνει στη θέση 
του έως το τέλος της εντολής του, 
τον ∆εκέμβριο, και να μην κατέβει 
υποψήφιος τελικά για το Ευρωπα-
ϊκό Κοινοβούλιο.  

«Ποτέ μη λες ποτέ»   

Σε αυτή ακριβώς την «καρα-
μπόλα», που ίσως προκύψει μετά 
τις εκλογές και μπορεί να προ-
καλέσει αρκετά «θύματα» –όπως 
και την ίδια την Ούρσουλα φον 
ντερ Λάιεν–, αναφέρθηκαν και οι 
συνομιλητές μας. Υπάρχει πάντα 
το υποθετικό σενάριο του «αδιε-
ξόδου» των «27» για το «μοίρα-
σμα της τράπουλας», αναφέρει ο 
Πάμπλο Σουάνθες, οπότε «σε αυ-
τή την περίπτωση ίσως προκύψει 
το όνομα του Μητσοτάκη», ενώ 
η Μπάρμπαρα Μόενς τονίζει ότι 
«όπως είδαμε την τελευταία φο-
ρά (σ.σ. το 2019), υπάρχουν πά-
ντα εκπλήξεις στον “γρίφο” των 
ανώτατων ευρωπαϊκών θέσεων 
και ο Μητσοτάκης είναι κοντά 
στη Φον ντερ Λάιεν και την ηγε-
σία του ΕΛΚ. Επομένως, ποτέ μη 
λες ποτέ σε αυτού του είδους τα 
προγνωστικά παιχνίδια».    

Της ΑΝΤΑΠΟΚΡΙΤΡΙΑΣ ΜΑΣ ΣΤΙΣ ΒΡΥ-
ΞΕΛΛΕΣ ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗ     Στις Βρυξέλλες 

πυρετός και στην 
Αθήνα φαγούρα  

Ποιος ενέπλεξε τον Ελληνα πρωθυπουργό στον προεκλο-
γικό διαγκωνισμό για τα αξιώματα στην Ε.Ε.; Αλήθειες και 

μύθοι για την... εξαγωγή σεναρίων      

Τα φαβορί για τις τρεις θέσεις  

Ευρωπαϊκή Επιτροπή
«Κλειδωμένη» θεωρείται η δεύτε-
ρη θητεία της Ούρσουλα φον ντερ 
Λάιεν στο «τιμόνι» της Κομισιόν, 
μετά και τον νέο κώδικα δεοντολο-
γίας, που εισηγήθηκε την Τετάρ-
τη, για τους όρους συμμετοχής των 
επιτρόπων ως υποψηφίων στις ευ-
ρωεκλογές ή επικεφαλής λίστας 
ευρωπαϊκών κομμάτων. Φέρεται να 
απέσπασε «υπογραφή» στήριξης 
από πρωθυπουργούς Ελλάδας, Φιν-

λανδίας και Σουηδίας.    

«Εάν εξετάσουμε τις επιδόσεις της 
ευρωπαϊκής Κεντροδεξιάς σήμερα, 
ο Κυρ. Μητσοτάκης δικαιολογημένα 
θεωρείται –μαζί με τον Πολωνό 
Ντ. Τουσκ– αστέρι του ΕΛΚ».   

«Υπάρχει πάντα το υποθετικό σενάριο 
του αδιεξόδου των “27” για 
το “μοίρασμα της τράπουλας”. 
Σε αυτή την περίπτωση ίσως 
προκύψει το όνομα του Μητσοτάκη».   

Στιγμιότυπο από την πρόσφατη συνάντηση του Κυριάκου Μητσοτάκη με την Ούρσουλα φον ντερ Λάι-
εν στο περιθώριο του Παγκόσμιου Οικονομικού Φόρουμ στο Νταβός, όπου η πρόεδρος της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής ζήτησε και πήρε την ψήφο του Ελληνα πρωθυπουργού για την ανανέωση της θητείας της. 
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Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 
Στις Βρυξέλλες θεωρείται δεδομένη 
η παραμονή της Ρομπέρτα Μέτσολα 
(φωτογραφία) στην προεδρία του 
Κοινοβουλίου, για το πρώτο μισό 
του θεσμικού κύκλου. Η 45χρονη 
Μαλτέζα πολιτικός πιθανότατα να 
«μοιραστεί» την προεδρία με υπο-
ψήφιο από φιλελευθέρους (Renew) 
ή Σοσιαλιστές (S&D). Ολα θα κρι-
θούν, ωστόσο, από τους πολιτικούς 
συσχετισμούς μετά τις εκλογές του 

Ιουνίου.      

Ευρωπαϊκό Συμβούλιο  
Αιφνιδίασε με την απόφασή του να 
παραμείνει στη θέση του ο φιλε-
λεύθερος Σαρλ Μισέλ έως το τέλος 
της θητείας του. Οι Σοσιαλιστές, 

που διεκδικούν τη θέση, επιμένουν 
προσώρας για τον Πορτογάλο Αντό-
νιο Κόστα (φωτογραφία), παρά την 
εμπλοκή του σε σκάνδαλο διαφθο-
ράς. Αρκετοί «ποντάρουν», ωστόσο, 
στον Ιταλό Μάριο Ντράγκι και άλλοι 
στη ∆ανή Μέτε Φρίντρικσεν ή στον 

Ισπανό Πέδρο Σάντσεθ.
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Γιγάντωση της Ακροδεξιάς με σχη-
ματισμούς - συγκοινωνούντα δο-
χεία να συνεδριάζουν μυστικά σε 
πανδοχεία και να απεργάζονται 
μαζικές απελάσεις μεταναστών, 
ακόμη και εκείνων που έχουν εξα-
σφαλίσει τη γερμανική ιθαγένεια 
από τη μία. Ενάμισι εκατομμύριο 
άνθρωποι στον δρόμο μέσα σε ένα 
Σαββατοκύριακο ως ασπίδα προ-
στασίας στη δημοκρατία, που δι-
εκδικούν να διακοπούν η χρημα-
τοδότηση και η λειτουργία όσων 
κομμάτων υπονομεύουν το πολί-
τευμα από την άλλη.   

Αυτή είναι η εικόνα της σημε-
ρινής Γερμανίας, μιας διχασμένης 
χώρας μεταξύ του δυτικού και του 
ανατολικού τμήματός της, τριά-
ντα και πλέον χρόνια μετά την 
επανένωση. Στα τρία πρώην ανα-
τολικογερμανικά κρατίδια όπου 
πραγματοποιούνται φέτος εκλο-
γές, δύσκολα θα σχηματιστούν 
κυβερνήσεις χωρίς τη συμμετοχή 
της ακροδεξιάς Εναλλακτικής για 
τη Γερμανία (AfD), όπως προκύπτει 
από τις τελευταίες δημοσκοπήσεις. 
Στον αντίποδα, στο δυτικό κομμάτι 
τα αντανακλαστικά των πολιτών 
έχουν οξυνθεί μετά τις πρόσφα-
τες αποκαλύψεις ότι στελέχη του 
κόμματος ήταν μεταξύ εκείνων 
που συνωμοτούσαν για μια «τελι-
κή λύση» στο μεταναστευτικό. Το 
γεγονός ότι η επίμαχη συνάντηση 
πραγματοποιήθηκε σε βίλα στο 
Πότσνταμ, κοντά σε μια άλλη βίλα 
στο Βάνζεε, όπου ελήφθη η από-
φαση για την εξουδετέρωση των 
Εβραίων το 1942, βύθισε στην εν-
δοσκόπηση το πολιτικό σύστημα 
και τον Τύπο. Εχει νόημα μια νέα 
συζήτηση για απαγόρευση του 
κόμματος όταν σε ομοσπονδια-
κό επίπεδο η AfD είναι η δεύτερη 
ισχυρότερη εκλογική δύναμη με 
21,5%; Είναι η «υγειονομική ζώ-
νη», η συσπείρωση δηλαδή όλων 
των υπολοίπων κομμάτων κατά 
του ακροδεξιού κόμματος, ακό-
μη εφικτή; Ή τελικά η μόνη λύ-
ση είναι ο διάλογος ακόμη και με 
στελέχη της AfD προκειμένου να 
ξεμπροστιαστεί ενώπιον των ψη-
φοφόρων η ιδεολογική ένδεια του 
στείρου αντισυστημισμού της;   

Δημοσκοπική άνοδος!  

Η πόλωση καταγράφεται στις 
δημοσκοπήσεις: ενώ σε ομοσπον-
διακό επίπεδο οι σοκαριστικές λε-
πτομέρειες των συναντήσεων στο 
Πότσνταμ έχουν στοιχίσει τουλά-
χιστον 1,5% στην AfD σε μόλις μία 
εβδομάδα, στη Σαξονία το ποσο-
στό της ανέβηκε τον τελευταίο 
μήνα μία ποσοστιαία μονάδα και 
7,5% από το 2019! Είναι σαφές ότι 
το κόμμα είναι η κυρίαρχη δεξα-
μενή για τους δυσαρεστημένους 
από την πολιτική του κυβερνητι-
κού συνασπισμού του Ολαφ Σολτς: 
την ατολμία του καγκελαρίου, τις 
οικολογικές ευαισθησίες και την 
πολιτική ορθότητα των Πρασίνων, 
την εναγώνια προσπάθεια του φι-
λελεύθερου υπουργού Οικονομι-
κών, Κρίστιαν Λίντνερ, να καλύ-
ψει την τρύπα των 60 δισ. ευρώ 
στον προϋπολογισμό που άφησε 
η πρόσφατη απόφαση του Συνταγ-
ματικού ∆ικαστηρίου για μπλόκο 
στη χρήση αδιάθετων κονδυλίων 
από την πανδημία, χαϊδεύοντας 

ταυτόχρονα τα αυτιά των δυσα-
ρεστημένων αγροτών.   

«Ούτε καφέ δεν πρέπει να πί-
νει κανείς με τα μέλη της AfD», 
είχε πει κάποτε ο Βαυαρός χρι-
στιανοκοινωνιστής πρωθυπουργός 
Μάρκους Ζέντερ. «Τι θα κάνετε αν 
εκλεγεί ένας δήμαρχος από αυτό 
το κόμμα στη Βαυαρία;», ρωτήθη-
κε πρόσφατα και η αμήχανη απά-
ντησή του είναι ενδεικτική για το 
πόσο απροετοίμαστο είναι το πο-
λιτικό σύστημα στη χώρα για μια 
ενδεχόμενη συμμετοχή της AfD 
στην εξουσία: «Αυτό δεν πρόκει-
ται να συμβεί στη Βαυαρία». Αξίζει 
να σημειωθεί ότι αυτή την εβδο-
μάδα εξελέγησαν στο Συνταγματι-
κό ∆ικαστήριο του συγκεκριμένου 
κρατιδίου δύο δικαστές που είχε 

προτείνει το ακροδεξιό κόμμα – 
με τις ψήφους των Χριστιανοκοι-
νωνιστών.     

Πολλοί συγκρίνουν τη σημε-
ρινή κατάσταση στη χώρα με τη 
∆ημοκρατία της Βαϊμάρης που 
προετοίμασε το έδαφος για την 
άνοδο του ναζισμού. Την πόλωση 
ενθαρρύνουν δύο νέες δυνάμεις 
που έκαναν την εμφάνισή τους 
τις τελευταίες ημέρες: το αριστε-
ρό, πλην ξενοφοβικό κόμμα της 
Σάρα Βάγκενκνεχτ, BSW, που ξε-
πήδησε από την αποχώρηση της 
δημοφιλούς βουλευτίνας από εκεί-
νο της Αριστεράς (Die Linke), και 
το υπερσυντηρητικό κόμμα του 
πρώην επικεφαλής της Αρχής Προ-
στασίας του Συντάγματος, Χανς 
Γκέοργκ Μάασεν, Ενωση Αξιών 

(Werteunion). Ο δεύτερος πόσταρε 
την Πέμπτη μια σκισμένη κομμα-
τική ταυτότητα των Χριστιανοδη-
μοκρατών, δηλώνοντας με αυτόν 
τον τρόπο την παραίτησή του από 
το CDU. H Eνωση είχε ιδρυθεί ήδη 
από το 2017 ως τάση στο εσωτε-
ρικό του CDU, κατηγορώντας την 
τότε καγκελάριο Αγκελα Μέρκελ 
ως ανεπαρκώς συντηρητική. Στα-
διακά η Werteunion ριζοσπαστι-
κοποιήθηκε, με αποκορύφωμα τη 
συμμετοχή δύο μελών της στη συ-
νάντηση του Πότσνταμ. Στο ίδιο 
πανδοχείο, αλλά σε διαφορετική 
εκδήλωση, φέρεται ότι είχε πα-
ρευρεθεί πέρυσι και ο ίδιος ο Μά-
ασεν. Στις τάξεις του νέου σχημα-
τισμού της Βάγκενκνεχτ επρόκειτο 
να ενταχθεί χθες επισήμως με ομι-
λία του στο συνέδριο του κόμματος 
στο Βερολίνο ο Οσκαρ Λαφοντέν, ο 
σοσιαλδημοκράτης πρώην υπουρ-
γός Οικονομικών επί καγκελαρίας 
Γκέρχαρντ Σρέντερ και σύντροφος 
της επικεφαλής του κόμματος. Ηδη 
το BSW καταγράφει σημαντική 
επιρροή στις δημοσκοπήσεις, ξε-
περνώντας το Die Linke στα ανα-
τολικογερμανικά κρατίδια, ενώ η 
Werteunion ελπίζει κυρίως σε μια 
σύμπραξη με την AfD, χωρίς να 
είναι ακόμη σαφές αν τελικά θα 
πλήξει τα ποσοστά της δεύτερης 
ή θα τα ενισχύσει.      

Χωρίς πυξίδα    

Στο μεταξύ, η ίδια η AfD δεν 
έχει αποφασίσει ακόμη με ποιον 
τρόπο θα καβαλήσει το κύμα της 
λαϊκής οργής για την πολιτική της 
κυβέρνησης Σολτς. Τη μια μέρα εμ-
φανίζεται να συμπαρίσταται στους 
αγρότες και στις κινητοποιήσεις 
τους, την επομένη να υποστηρίζει 
δημοψήφισμα για έξοδο της Γερ-
μανίας από το ευρώ, μια πρόταση 
που αποτέλεσε ιδρυτική αφετηρία 
της στη διάρκεια της ευρωπαϊκής 
κρίσης χρέους, αλλά είχε ατονή-
σει τα τελευταία χρόνια. Παράλλη-
λα, οι αποκαλύψεις για συμμετοχή 
στελεχών της στις επαφές του Πό-
τσνταμ από κοινού με τον επικε-
φαλής του Ταυτοτικού Κινήματος 
από την Αυστρία και νεοναζιστές 
πλήττει την πρόσφατη προσπά-
θεια για μετριοπαθή στροφή και 
απαγκίστρωση από την επιρροή 
της ακραίας «Πτέρυγας» στο εσω-
τερικό της.     

Μέχρι σήμερα εκατοντάδες 
χιλιάδες πολίτες έχουν κατέβει 
στους δρόμους δηλώνοντας την 
απέχθειά τους για τις διεργασίες 
στην Ακροδεξιά καθώς και την 
υπονόμευση της κοινωνικής ειρή-
νης και του πολιτεύματος. «Μισώ 
τόσο πολύ την AfD που ταξίδε-
ψα από το Ντίσελντορφ στην Κο-
λωνία», έγραφε το πανό διαδηλω-
τή που συμμετείχε το περασμένο 
Σαββατοκύριακο στις κινητοποιή-
σεις, σε μια έμμεση αναφορά στην 
αντιπαλότητα των δύο πόλεων της 
Βόρειας Ρηνανίας-Βεστφαλίας. 
«Αρκούν όμως οι διαδηλώσεις;», 
αναρωτιούνται πολλοί αναλυτές 
και θυμίζουν ότι και η ∆ημοκρα-
τία της Βαϊμάρης συγκλονιζόταν 
από μαζικές κινητοποιήσεις ενα-
ντίον του παραστρατιωτικού σκέ-
λους του ναζιστικού κόμματος, της 
Sturmabteilung, στις δεκαετίες 
του 1920 και του 1930, χωρίς αυ-
τό να αποτρέψει τελικά την άνοδο 
του Χίτλερ στην εξουσία.

«Εξέλιξη ή επανάσταση;». Το ερώ-
τημα που τίθεται στη σύγχρονη 
Πολωνία συλλαμβάνει το δίλημμα 
της αποκατάστασης της φιλελεύ-
θερης δημοκρατίας ύστερα από 
οκτώ χρόνια λαϊκισμού. Πρέπει, 
για παράδειγμα, να παραβιάσουμε 
το γράμμα κάποιων νόμων προκει-
μένου να επαναφέρουμε το κρά-
τος δικαίου; Η πολωνική εμπειρία 
μας διδάσκει κάτι σημαντικό για 
το μέλλον της δημοκρατίας στα 
κράτη-μέλη της Ε.Ε.  
 
Οι τελευταίες εβδομάδες στην πο-
λιτική σκηνή της Πολωνίας υπήρ-
ξαν δραματικές, γεμάτες οργή και 
ενίοτε παραδοξότητα. ∆ύο πρώ-
ην υπουργοί της απελθούσης κυ-
βέρνησης του κόμματος Νόμου 
και ∆ικαιοσύνης (PiS), καταδικα-
σμένοι για πλαστογραφία κατά 

τη διάρκεια των θητειών τους, 
κατέφυγαν στο προεδρικό μέγα-
ρο, κατοικία του κομματικού συ-
ντρόφου τους, προέδρου Αντρέι 
Ντούντα. Την ώρα που ο πρόεδρος 
βρίσκεται σε σύσκεψη, η αστυ-
νομία συλλαμβάνει τους καταζη-
τούμενους εντός του προεδρικού 
μεγάρου και τους μεταφέρει στη 
φυλακή. Ο πρόεδρος δηλώνει ότι 
οι συλληφθέντες είναι πολιτικοί 
κρατούμενοι και κάνει λόγο για 
«τρομοκρατία του κράτους δικαί-
ου». Ο ηγέτης του PiS, Γιάροσλαβ 
Κατσίνσκι, λέει ότι οι συλληφθέ-
ντες είναι ήρωες, άξιοι εθνικού 
επαίνου.  
 
Είναι ασφαλώς πολύ δύσκολο να 
αποκατασταθούν οι θεσμοί της 
φιλελεύθερης δημοκρατίας, που 
οικοδομήθηκαν πάνω στα ερείπια 
ενός σοβιετικού τύπου πολιτικού 
συστήματος μετά το 1989, για να 

κατεδαφιστούν συστηματικά με-
τά το 2015, όταν το PiS ανέλαβε 
την εξουσία. Ο Βίκτορ Ορμπαν 
στην Ουγγαρία και ο Κατσίνσκι 
στην Πολωνία κατέβαλαν μεγά-
λες προσπάθειες προκειμένου 
να διατηρήσουν βιτρίνα δημο-
κρατίας. ∆ημιούργησαν έτσι μια 
μορφή συνταγματικά εγκεκριμέ-
νου χωριού Ποτέμκιν, όπου δή-
θεν δικαστές απονέμουν δήθεν 
δικαιοσύνη, βασισμένοι σε δή-
θεν νόμους.   
 
Η αποκατάσταση της φιλελεύθερης 
δημοκρατίας μπορεί ωστόσο να 
καταστεί ευκολότερη καθώς η Πο-
λωνία δεν ανήκει πια στο Σύμφω-
νο της Βαρσοβίας και στην Κομε-
κόν, αλλά στην Ε.Ε. και το ΝΑΤΟ. 
Η Ε.Ε. όχι μόνο επαινεί τις πρωτο-
βουλίες της νέας κυβέρνησης, αλ-
λά θα τις ανταμείψει με κονδύλια 
ύψους 100 δισ. ευρώ, που είχαν 

δεσμευθεί εξαιτίας των παραβι-
άσεων του κράτους δικαίου από 
την προηγούμενη κυβέρνηση.  
 
Τα πράγματα είναι δυσκολότερα 
στην εσωτερική πολιτική σκηνή 
καθώς η κυβέρνηση Κατσίνσκι 
δεν ήταν μια επιβεβλημένη από 
το εξωτερικό δικτατορία, όπως 
αυτή του στρατηγού Γιαρουζέλ-
σκι το 1989. Αντίθετα, η παρού-
σα κατάσταση πηγάζει από τις 
νομοθετικές επιλογές δημοκρα-
τικά εκλεγμένης κοινοβουλευτι-
κής πλειοψηφίας.   
 
Η νέα κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι 
επιθυμεί ταχεία εκκαθάριση των 
στάβλων του Αυγεία, πριν εστι-
άσει στο μέλλον της Πολωνίας. 
Αυτό δεν θα είναι εύκολο, δεδο-
μένης της δυνατότητας του προ-
έδρου Ντούντα να καθυστερεί ή 
να ασκεί βέτο σε νομοσχέδια. Η 

στρατηγική του PiS μοιάζει να 
βασίζεται στη δημιουργία χάους.  
 
Ο Τουσκ και οι κυβερνητικοί εταί-
ροι του δεν πρέπει τώρα να επι-
λέξουν την εκδικητική αντικατά-
σταση των στελεχών του παλαιού 
καθεστώτος με δικά τους. Μέχρι 
το τέλος της θητείας τους, το 
2027, θα πρέπει να έχουν ενι-
σχύσει την πολυφωνία και την 
αμεροληψία των κρατικών ΜΜΕ, 
να έχουν εξασφαλίσει την ανε-
ξαρτησία της δικαιοσύνης, την 
κομματική αποστασιοποίηση της 
προεδρίας της δημοκρατίας και 
την ανεξαρτησία των σωμάτων 
ασφαλείας και πληροφοριών. Αυ-
τοί είναι οι πραγματικοί Αθλοι του 
Ηρακλή της νέας κυβέρνησης.  

 
Ο κ. Τίμοθι Γκάρτον-Ας είναι 
καθηγητής Ευρωπαϊκών Σπουδών 
στο Πανεπιστήμιο της Οξφόρδης.  

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ  

Στα τρία πρώην ανατο-
λικογερμανικά κρατίδια 
όπου πραγματοποιού-

νται φέτος εκλογές, 
δύσκολα θα σχηματι-
στούν κυβερνήσεις 
χωρίς τη συμμετοχή 

της ακροδεξιάς 
Εναλλακτικής 

για τη Γερμανία. 

Οι διαδηλώσεις
και οι ίσκιοι

της Βαϊμάρης  

Διαδήλωση εναντίον του ακροδεξιού κόμματος AfD μπροστά στο κτίριο της ομοσπονδιακής Βουλής, 
στο Βερολίνο. Τριάντα και πλέον χρόνια μετά την πτώση του Τείχους και την επανένωση, η γερμανική 
κοινωνία μοιάζει σαν να έχει πάει έναν αιώνα πίσω.  

Για πρώτη φορά στη μεταπολεμική Ιστορία της 
η Γερμανία μοιάζει τόσο διχασμένη, με συγκεντρώσεις 

κατά της Ακροδεξιάς που σαρώνουν τα ανατολικά κρατίδια   

Μπορεί η Πολωνία να αποκαταστήσει τη δημοκρατία της;   
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Του ΤΙΜΟΘΙ ΓΚΑΡΤΟΝ-ΑΣ   

Α Π Ο Ψ Η

Η Αριστερά (Die Linke)

Το κόμμα της Σάρα Βάγκενκνεχτ 
που δημιουργήθηκε μετά τη δι-
άσπαση της Αριστεράς Bündnis 
Sahra Wagenknecht (BSW)

Αλλοι: Ανάμεσά τους και οι Ελεύ-
θεροι ∆ημοκράτες (FDP) με εξαι-
ρετικά χαμηλό ποσοστό

Σοσιαλδημοκράτες (SPD)

Πράσινοι

∆ημοσκόπηση  ενόψει των 
τοπικών εκλογών (1/9/2024)

∆ημοσκόπηση  ενόψει των 
τοπικών εκλογών (1/9/2024)

∆ημοσκόπηση  ενόψει των 
τοπικών εκλογών (22/9/2024)

ΣΑΞΟΝΙΑ

ΣΑΞΟΝΙΑ

ΘΟΥΡΙΓΓΙΑ

BΡΑΝΔΕΜΒΟΥΡΓΟ

BΡΑΝΔΕΜΒΟΥΡΓΟ

Τι δείχνουν 
τα γκάλοπ

σε 3 κρατίδια

AFD

AFD

CDU

SPD

Bündnis Sahra Wagenknecht

Πράσινοι

Die Linke

FDP

Αλλοι

CDU

Bündnis Sahra Wagenknecht

Die Linke

SPD

Πράσινοι

Ελεύθεροι ∆ημοκράτες (FDP)

Αλλοι

Χριστιανοδημοκράτες (CDU)
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3%

8%

6%
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4%

9%

Εναλλακτική για τη Γερμανία (AFD)
35%

ΘΟΥΡΙΓΓΙΑ



Κ Ο Σ Μ Ο Σ Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ●  23Κυριακή 28 Ιανουαρίου 2024

Οι γονείς της ∆ανάης ήρθαν σε επα-
φή με το «φαινόμενο» λίγο πριν 
από τα Χριστούγεννα, όταν η κόρη 
τους ζήτησε για δώρα «skincare». 
«∆ηλαδή;», ζήτησαν διευκρινίσεις. 
Ηθελε μια κρέμα προσώπου, ένα 
σέρουμ και μια κρέμα για τα χεί-
λη. Την προηγούμενη χρονιά εί-
χε ζητήσει έναν μεγάλο λούτρινο 
σκύλο και επιτραπέζια παιχνίδια. 
Η μητέρα της παραξενεύτηκε, η 
ίδια δεν ασχολείται ιδιαίτερα με 
προϊόντα ομορφιάς, σπάνια βάφε-
ται. Αλλά η πραγματική έκπληξη 
ήρθε όταν αναζήτησε στο Ιντερ-
νετ τα συγκεκριμένα προϊόντα τα 
οποία της είχε υποδείξει η μικρή, 
αλλά η ίδια δεν είχε ξανακούσει. 

Κατ’ αρχάς, ήταν πανάκριβα 
(μόνο η κρέμα προσώπου στη συ-
σκευασία με τα φλούο χρώματα 
πωλούνταν 66 ευρώ) και σαφώς 
δεν απευθυνόταν σε παιδιά. Αρ-
γότερα έμαθε πως κάνουν θραύ-
ση στο TikTok. Παρότι η κόρη της 
δεν έχει ακόμα κινητό ή κάποιο 
λογαριασμό στα social media, τα 
είχε μάθει στο σχολείο. Στα δια-
λείμματα, της είπε, συζητάνε τις 
ρουτίνες περιποίησης που βλέπουν 
σε βίντεο GRWM (Get ready with 
me - Ετοιμάσου μαζί μου), κάποιες 
φορές δοκιμάζουν κρέμες στις του-
αλέτες του σχολείου. 

Η απάντηση της μητέρας στη 
χριστουγεννιάτικη λίστα της ∆α-
νάης ήταν αρνητική. ∆εν θα της 
αγόραζαν skincare. ∆εν πρόλαβε 
όμως να αποτρέψει το δώρο από 
τη νονά, ούτε από τη μια γιαγιά. 
Και όταν στο πάρτι γενεθλίων που 
έκανε η ∆ανάη μετά τις γιορτές 
όλες ανεξαιρέτως οι συμμαθήτρι-
ες έφεραν δώρα από γνωστή αλυ-
σίδα καλλυντικών, η μητέρα της 
τής εξήγησε πως δεν μπορεί να τα 
χρησιμοποιεί. Το δέρμα της είναι 
τέλειο, δεν χρειάζεται παρά μόνο 
αντηλιακό. Η μικρή αντέδρασε αλ-
λά τελικά αποδέχτηκε την πρότα-
ση: Θα επέστρεφαν τα δώρα, θα 
κρατούσε η μητέρα το πιστωτικό 
και θα διέθετε το αντίστοιχο ποσό 
για να αγοράσει κάτι άλλο, κατάλ-
ληλο για την ηλικία της. 

Ενα πρωί, η 40χρονη βρέθηκε 
στο κατάστημα με τα έντεκα δώ-
ρα. «Είχατε γενέθλια;», τη ρώτη-
σαν στο ταμείο. «Οχι εγώ, η κόρη 
μου. ∆έκα ετών», απάντησε περι-
μένοντας να σοκαριστούν, όπως 
εκείνη, για την επιλογή των δώ-
ρων. Τότε κατάλαβε πως η ιστορία 
της δεν είναι μοναδική. Ούτε αφο-
ρά, απ’ ό,τι φαίνεται, το συγκεκρι-
μένο ιδιωτικό σχολείο στο οποίο 
φοιτά. «Είναι αδιανόητο, αλλά το 
βλέπουμε καθημερινά, ειδικά τα 
τελευταία δύο χρόνια μετά την 
καραντίνα», της είπαν. 

Από το δημοτικό

«Υπάρχουν κορίτσια, ακόμα και 
εννέα ετών, που γνωρίζουν τα πά-
ντα για τα προϊόντα περιποίησης 
που είναι στη μόδα. Ξέρουν ακρι-
βώς τι θέλουν. Μπορεί βέβαια να 
μην έχουν ιδέα τι περιέχουν. Ερχο-
νται και ζητάνε προϊόντα που πε-
ριέχουν υψηλά ποσοστά σε οξέα, 
ρετινόλη ή υαλουρονικό που είναι 
ουσιαστικά για επιδερμίδες που 
γερνάνε», λένε στην «Κ» πωλή-
τριες της ίδιας αλυσίδας καταστη-
μάτων. Παρότι δεν έχουν οδηγίες 
να αποθαρρύνουν κάποια αγορά, 
πάντα συμβουλεύουν με βάση τι 
είναι το σωστό για κάθε δέρμα. 
«Βλέπουμε παιδιά με το κινητό 
στο χέρι, τρελαμένα να αγοράσουν 
κάποιο προϊόν. Πάντα τους μιλάω, 
τους ρωτάω εάν έχουν μιλήσει με 
δερματολόγο, εάν η μητέρα τους 
είναι σύμφωνη με αυτή την αγορά. 

Τους εξηγείς, αλλά δυστυχώς δεν 
μας ακούν. Υπάρχουν φορές που 
θέλεις να τα πάρεις αγκαλιά και 
να τους πεις μην το βάλεις αυτό 
καρδούλα μου, θα σου κάνει κα-
κό. Φρόντισε το δέρμα σου», λέει 
στην «Κ» η Ελλη Ταχιάτη, έμπειρη 
πωλήτρια, επικεφαλής του τμήμα-
τος «skincare» σε κεντρικό κατά-
στημα στο Σύνταγμα.

Το περασμένο Σάββατο εμ-
φανίστηκε σε υποκατάστημα σε 
εμπορικό κέντρο ένα κορίτσι συ-
νοδευόμενο από τη μητέρα του. 
Εψαχνε δώρο για ένα πάρτι και 
πήγε στοχευμένα στη δημοφιλή 
μάρκα με τα φλούο χρώματα. Μια 
πωλήτρια έσπευσε να την εξυπη-
ρετήσει. «Μπορώ να σου προτείνω 
τα σαμπουάν και τα αφρόλουτρα. 

Τα υπόλοιπα δεν τα συνιστώ. Ισως 
με έναν μικρό ενδοιασμό θα σου 
έδινα αυτές τις χρυσές σταγόνες. 
Βάζεις μια δυο στα μάγουλα και 
σου δίνουν λάμψη». Το κορίτσι 
τη διέκοψε. «Το ξέρω, είχε εξα-
ντληθεί τα Χριστούγεννα, αλλά 
το δοκίμασα από μια φίλη μου και 
είναι φανταστικό». Πήρε τελικά 
μία συσκευασία για τη φίλη της 
και μία για την ίδια. Τα 30 ml κο-
στίζουν 38,95 ευρώ, το κορίτσι εί-
χε αναφέρει στην πωλήτρια πως 
είναι 11 ετών. 

Μόδα είναι, θα περάσει

Κάποιοι γονείς, όπως της ∆α-
νάης, που μίλησαν στην «Κ», εί-
ναι αυστηροί, άλλοι αμήχανοι στο 
πώς πρέπει να το χειριστούν. Μια 

μητέρα περιέγραψε πως η κόρη 
της (6η δημοτικού) είχε καλέσει 
φίλες της να κοιμηθούν σπίτι και 
με έκπληξη είδε πως ήταν συνε-
χώς στα κινητά τους, βλέποντας 
βίντεο ομορφιάς στο TikTok, ενώ 
στις τσάντες τους είχαν μάσκες 
και κρέμες τις οποίες αναμείγνυ-
αν για να κάνουν τα λεγόμενα 
«smoothies». ∆εν ήξερε πώς να 
αντιδράσει. Τις παρακάλεσε να 
τα βάλουν στο σώμα αλλά όχι στο 
πρόσωπο. «Εμείς παίζαμε ακόμα 
κρυφτό στην ηλικία τους», λέει 
γελώντας. Αλλοι γονείς συνειδητά 
αφήνουν τα παιδιά τους τελείως 
ελεύθερα: «Είναι μια μόδα και θα 
περάσει. Εάν τους το στερήσεις, 
θα το εκφράσουν πιο έντονα ή στα 
κρυφά. Προτιμώ να πηγαίνουμε 
μαζί όταν αγοράζει καλλυντικά 
ώστε να έχω έναν έλεγχο. Κάποια 
τα παίρνει, αλλά συμφωνούμε πως 
δεν θα τα χρησιμοποιεί», εξηγεί. 
Η κόρη της πρόσφατα απέκτησε 
χρυσή κάρτα εκπτώσεων που χο-
ρηγεί η αλυσίδα (δίνεται με αγορές 
άνω των 1.500 ευρώ σε διάστημα 
ενός έτους). 

Προφανώς δεν έχουν όλες οι 
νεαρές πελάτισσες δυνατότητα ή 
χαρτζιλίκι για τόσο ακριβές αγο-
ρές. «Υπάρχουν κορίτσια που μπο-
ρούν να περάσουν και μια ώρα 
στο μαγαζί χαζεύοντας συσκευα-
σίες και δοκιμάζοντας τα δείγμα-
τα. Καταλήγουν να πάρουν μια 
πιο οικονομική κρέμα ή μια μάσκα 
ομορφιάς», εξηγεί η Ελλη Ταχιάτη. 
«Εγώ ακόμα και στις μάσκες μιας 
χρήσης είμαι αυστηρή», συμπλη-
ρώνει μια άλλη συνάδελφός της 
που εργάζεται εδώ και ένα χρό-
νο σε άλλο υποκατάστημα. «∆ί-
νω μόνο μάσκα θρέψης. Ούτε με 
βιταμίνες, ούτε για φωτεινότητα, 
ούτε για ματ. Τι πράγμα να γίνει 
ματ; Η αλαβάστρινη επιδερμίδα; 
Προσωπικά με ενοχλεί όλο αυτό 
που βλέπω». Η ίδια είναι 26 ετών, 
πήρε την πρώτη της κρέμα πριν 
από λίγα χρόνια. «∆ηλαδή αυτά τα 
παιδιά τι θα κάνουν όταν φτάσουν 
18; Εμφυτεύματα και μπότοξ;».

Το μάρκετινγκ

Στην Αμερική, οι δημοφιλείς 
μάρκες έχουν αναγκαστεί να πά-
ρουν θέση. Τον περασμένο ∆ε-
κέμβρη, η ιδρύτρια των Drunk 
Elephant –ίσως η αγαπημένη μάρ-
κα των παιδιών αυτή τη στιγμή– 
έκανε μια ανάρτηση για το ποια 
προϊόντα τους είναι ασφαλή 
για την προεφηβεία, προτεί-
νοντας μάλιστα μια ρουτίνα 
«μόνο» με τέσσερα από αυ-
τά (ένα καθαριστικό, ένα 
λάδι ενυδάτωσης, αντηλι-
ακό, βάλσαμο για τα χείλη 
– συνολικής αξίας 140 ευρώ). 
Κάτω από την ανάρτηση υπήρχαν 
εκατοντάδες σχόλια γονέων. Αλλοι 
την ευχαριστούσαν για τις συμβου-
λές, άλλοι την κατηγορούσαν πως οι 
παιχνιδιάρικες συσκευασίες με τα 
φλούο χρώματα έχουν σαν αποτέ-
λεσμα τα παιδιά να αγοράζουν και 
τα «ακατάλληλα» προϊόντα. Ο επι-
κεφαλής της bubble –επίσης στη 
μόδα– είχε παραδεχτεί πως κατέλη-
ξαν στις συσκευασίες με τα έντονα 
χρώματα έπειτα από focus groups 
σε έφηβες, τις οποίες πλέον επίση-
μα χρησιμοποιούν για να διαφημί-
σουν τα προϊόντα τους. «Εάν είσαι 
13 ετών και έχεις τη συγκατάθεση 
των γονιών σου μπορείς να γίνεις 
πρεσβευτής μας», γράφουν στην 
ιστοσελίδα τους. Ως αντάλλαγμα, 
δοκιμάζουν όλα τα προϊόντα πριν 
βγουν στην αγορά, έχουν δώρα, 
εκπτώσεις και προμήθεια όταν βο-
ηθούν στις πωλήσεις. Η λίστα ανα-
μονής πέρυσι το καλοκαίρι ξεπερ-
νούσε τις 41.000 αιτήσεις. 

Η καθηγήτρια  Αλεξάνδρα Κατσα-
ρού - Κάτσαρη, ομότιμη καθη-
γήτρια ∆ερματολογίας και μέχρι 
πρόσφατα επικεφαλής του Παι-
δοδερματολογικού Τμήματος στο 
νοσοκομείο «Ανδρέας Συγγρός», 
εξηγεί ότι ένα παιδί χωρίς κάποιο 
δερματικό πρόβλημα, όταν μπαίνει 
στην προεφηβεία, 9 και 10 ετών, 
έχει μια φυσική λιπαρότητα στο 
δέρμα. «Σαφώς και δεν χρειάζεται 
καμία ενυδατική κρέμα. Μάλιστα, 
η χρήση ακατάλληλης κρέμας μπο-
ρεί να επισπεύσει, να επιβαρύνει 
ακόμη και να δημιουργήσει ακμή. 
∆υστυχώς, το βλέπουμε καθημερι-
νά. ∆εν υπάρχει σωστή ενημέρω-

ση στα παιδιά, αλλά συχνά ούτε 
στους γονείς τους». Το μόνο που 
εκείνη προτείνει γι’ αυτές τις ηλι-
κίες είναι μια καλή υγιεινή στο 
δέρμα. «Ενα ήπιο σαπούνι ώστε να 
μην ξεραίνεται το πρόσωπο και να 
νιώθει το παιδί ότι πρέπει να χρη-
σιμοποιήσει κάποια κρέμα. Και το 
καλοκαίρι ένα καλό αντηλιακό». 

Στην Αμερική, η συζήτηση δεν 
επικεντρώνεται μόνο στις παρε-
νέργειες που αποδεδειγμένα έχει 
στο δέρμα η ακατάλληλη χρήση, 
αλλά στις επιπτώσεις που μπορεί 
να έχει στον ψυχισμό των κορι-
τσιών αυτή η εμμονή με την περι-
ποίηση. «Αρχίζει από πολύ νωρίς 

να καλλιεργείται μια απίστευτη 
πίεση για το τέλειο δέρμα και τα 
κορίτσια θεωρούν πως μπορούν να 
το έχουν μόνο εάν ακολουθήσουν 
αυτές τις περίπλοκες και ακριβές 
ρουτίνες περιποίησης», είχε πει 
σε συνέντευξή της η Τζέσικα Γου-
άιζερ, καθηγήτρια ∆ερματολογί-
ας στο Πανεπιστήμιο Κολούμπια. 
Εχουν γίνει έρευνες σε κορίτσια 
στην εφηβεία που εμφανίζουν άγ-
χος, κατάθλιψη και συχνά δυσμορ-
φική διαταραχή – επικεντρώνονται 
στην εμφάνιση και στην εικόνα 
τους, παθαίνουν εμμονή με υπο-
τιθέμενες ατέλειες. «Τεράστιο με-
ρίδιο ευθύνης έχει αυτή η εξιδα-

νικευμένη εικόνα που βλέπουν 
διαδικτυακά, η οποία βέβαια πολύ 
συχνά δεν είναι ρεαλιστική αλλά 
αποτέλεσμα φίλτρων», σχολιάζει. 
Η μητέρα της ∆ανάης πρόσφατα 
διαπίστωσε και αυτή την πλευρά 
του φαινομένου. Είχαν συμφωνή-
σει με την κόρη της ότι θα κρατού-
σε στο δωμάτιό της (αλλά δεν θα 
χρησιμοποιούσε) τις δύο κρέμες 
που της είχαν πάρει η νονά και η 
γιαγιά της. Ενα βράδυ, όμως, πρό-
σεξε πως το πρόσωπο της κόρης 
γυάλιζε. «∆εν είπαμε ότι δεν θα 
βάζεις κρέμες;» τη ρώτησε. «Εβα-
λα αντηλιακό που με αφήνεις και 
νερό. Το δέρμα μου ήταν σήμερα 

χάλια, τελείως θαμπό», της είπε 
απολογητικά. Η μητέρα της τη βο-
ήθησε να καθαρίσει το πρόσωπό 
της, την αγκάλιασε και την έβα-
λε για ύπνο. «Το δέρμα σου 
είναι τέλειο», της είπε, αλ-
λά εκείνη έμοιαζε να μην 
πείθεται. Εκλεισε το φως 
και βγαίνοντας από το δω-
μάτιο της ήρθε να πετάξει 
τις δυο κρέμες στα σκουπί-
δια. Καταλαβαίνει, όμως, πως 
μάλλον δεν είχε νόημα. Τουλά-
χιστον για την ώρα, η εμμονή 
με το «skincare» και την τέλεια 
εικόνα που υπόσχονται, είναι εδώ 
για να μείνει. 

Της ΜΑΡΙΑΝΝΑΣ ΚΑΚΑΟΥΝΑΚΗ

Πέρυσι ήθελε
λούτρινο. Φέτος 

υαλουρονικό

Επηρεασμένα από βίντεο γυναικείας περιποίησης στα social media, κορίτσια στην προεφηβεία βρί-
σκουν τρόπους για να προμηθευτούν προϊόντα ομορφιάς, τα οποία χρησιμοποιούν με κίνδυνο να προ-
καλέσουν τα αντίθετα από τα επιδιωκόμενα αποτελέσματα. Για παράδειγμα, η χρήση ακατάλληλης 
κρέμας μπορεί να επισπεύσει, να επιβαρύνει, ακόμη και να δημιουργήσει ακμή.

Η 10χρονη Δανάη έχει πέσει θύμα της «μόδας» που θέλει 
τα κορίτσια να χρησιμοποιούν προϊόντα περιποίησης 
προσώπου από το δημοτικό. Πώς τα κοινωνικά δίκτυα 

φτιάχνουν μια νέα αγορά
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«Τους εξηγείς, αλλά 
δυστυχώς δεν μας 

ακούν. Υπάρχουν φορές 
που θέλεις να τα πάρεις 

αγκαλιά και να τους 
πεις μην το βάλεις αυτό 
καρδούλα μου, θα σου 
κάνει κακό. Φρόντισε 

το δέρμα σου».

Οι επιπτώσεις στο παιδικό δέρμα και στον ψυχισμό



Ο κόσμος θα δώσει 
τη λύση

Μέσα απ’ όλη αυτή την τοξικότητα που προ-
κύπτει από τα τελευταία γεγονότα γηπεδικής
βίας, μπορεί κανείς να εξάγει ένα θετικό
συμπέρασμα,   που σχετίζεται άμεσα με την
στάση που διατηρεί η κοινή γνώμη έναντι
των αρμοδίων και της κατάστασης γενικό-
τερα. Ενώ το πολιτικό σύστημα και οι αρ-
μόδιοι αξιωματούχοι εμμένουν   να στέκουν
έναντι του προβλήματος με παρωχημένες
προσεγγίσεις, με τις ίδιες και απαράλλαχτες

μεθόδους, που χρόνια κρίθηκαν ως αναποτελεσματικές, η
κοινή γνώμη έχει κατά κάποιο τρόπο διαφοροποιηθεί σε
σχέση με το πώς αντιλαμβανόταν το πρόβλημα της βίας
στα γήπεδα. Πλέον έπαψε να είναι ευκολόπιστη, δεν απο-
δέχεται ούτε και χειροκροτεί τα παχιά λόγια των αξιωμα-
τούχων, ενώ αμφισβητεί έντονα τη δυνατότητα της Αστυ-
νομίας ν’ αντιμετωπίσει την κατάσταση. 

Τέτοιου είδους προσεγγίσεις καθόλου δεν υφίστατο προ
δεκαετίας και βάλε, καθώς μέτρα όπως το κλείσιμο των γη-
πέδων, η υπερεξουσία της Αστυνομίας ή η «κάρτα οπαδού»,
ήταν αρκετά για να αποθεωθούν από τον κόσμο ως τα κα-
ταλυτικά βήματα για να ξεμπερδέψουμε από την παραβα-
τικότητα στα γήπεδα. Προ κάποιων χρόνων, επικρατούσε
η τάση ανάμεσα στον κόσμο ν’ αντιλαμβάνεται το πρόβλημα
ως μονοδιάστατο, καθότι η δαιμονοποίηση των οργανωμένων
οπαδών ήταν η μοναδική επεξήγηση σε σχέση με το πρόβλημα
της βίας. Παρατηρεί κανείς πια, ότι μεγάλη μερίδα του
κόσμου διαφοροποιήθηκε σημαντικά σε σχέση με την πα-
ραδοσιακή άποψη που επικρατούσε και συγκέντρωνε τις
αιτίες στη δράση   των οργανωμένων, αφαιρώντας ταυτόχρονα
σημαντικούς παράγοντες που ορίζουν το πρόβλημα της γη-
πεδικής βίας . 

Η αποτυχία της «κάρτας οπαδού» που εμφανίστηκε στο
κοινό ως υπερόπλο της Πολιτείας και το κάζο που επέφερε,
με δεκάδες περιπτώσεις ν’ απογυμνώνουν το κράτος και
τους αρμόδιους φορείς, δημιούργησε ένα κύμα αναξιοπιστίας
ανάμεσα στον κόσμο, που πια δεν είναι διατεθειμένος να
φάει αμάσητα τα κούφια λόγια των αρμοδίων. Νιώθοντας
εξαπατημένοι από τις υποσχέσεις και τις δεσμεύσεις του
κράτους, η κοινή γνώμη αντιλήφθηκε ότι μέρος του προ-
βλήματος είναι ακριβώς η ανεπάρκεια όλων των εμπλεκόμενων
φορέων. Ακριβώς η αλλαγή στάσης μεγάλης μερίδας του
κόσμου, λειτουργεί πέρα για πέρα εποικοδομητικά, ασκώντας
την κατάλληλη πίεση στους υπεύθυνους για να δώσουν πια
εκείνες τις λύσεις που θα είναι καθοριστικές στον περιορισμό
–και γιατί όχι στην εξάλειψη– της παραβατικότητας στα
γήπεδα. 

Εν ολίγοις, ο κόσμος έχει ξυπνήσει, απαιτεί και πιέζει
προς την σωστή κατεύθυνση για να δοθεί ένα τέλος. Ενδέχεται
κιόλας η αλλαγή στάσης τού κοινού, να ταρακουνήσει τους
αρμόδιους από το βόλεμαά τους, αναγνωρίζοντας ότι πλέον
δεν μπορούν να   εμφανίζονται ως λυτρωτές και οι έχοντες
την λύση, αλλά ως μέρος του προβλήματος. 

Μακριά και 
ασφαλισμένα...

Θα ήταν πολύ πιο φυσιολογικό, από την πα-
ρουσία μου τόσα χρόνια στον χώρο του
αθλητισμού –και πολύ περισσότερο του πο-
δοσφαίρου– και το δικό μου παιδί να δια-
τηρούσε επαφή με τα γήπεδα και γενικότερα
με τον χώρο.

Αισθάνομαι λοιπόν σήμερα πανευτυχής,
που μπόρεσα, πλην ελαχίστων εξαιρέσεων,
να κρατήσω μακριά από τον χώρο του κυ-
πριακού ποδοσφαίρου το δικό μου παιδί.
Ευτυχώς για μένα, δυστυχώς για όλους μας,

βοηθά και η κατάσταση όπως εξελίσσεται το τελευταίο
χρονικό διάστημα με την ολοένα και πιο έντονη έξαρση
του φαινομένου της βίας στα γήπεδα. Αντιμετώπισα, κατά
καιρούς, όπως και οι πλείστοι γονείς, τη φυσιολογική επιθυμία
ενός παιδιού να πάει στο γήπεδο, να βρεθεί στις κερκίδες
μαζί με φίλους ή συγγενείς. Διατηρεί αυτή τη «δύναμη» το
ποδόσφαιρο, γι’ αυτό άλλωστε είναι και το αγαπημένο
άθλημα. Στη δική μου περίπτωση, η τύχη και κάποιες συγ-
κυρίες βοήθησαν στο να το αποτρέψω, και οι τελευταίες
εξελίξεις ισχυροποίησαν (δυστυχώς) την επιθυμία και
απόφασή μου.

Κάποιοι άλλοι γονείς, στην ίδια θέση μαζί μου, δεν στά-
θηκαν τόσο τυχεροί. Ίσως γιατί δεν είχαν τα ίδια επιχειρήματα,
από τη στιγμή που και οι ίδιοι έχουν την ιδιότητα του
φιλάθλου. Από τη στιγμή που αποτελεί γι’ αυτούς τρόπο
ζωής, εδώ και χρόνια, η παρουσία σ’ ένα γήπεδο και η
στήριξη της αγαπημένης τους ομάδας. Γι’ αυτούς, η ανησυχία,
το άγχος και η έγνοια κάθε Σάββατο, κάθε Κυριακή, σε κάθε
παρουσία των παιδιών τους στο γήπεδο, μεγάλη και έντονη
θα είναι. Ακόμη και με εξασφαλισμένη θέση σε μια «οικο-
γενειακή» κερκίδα. Δεν τους κατακρίνω, δεν έκαναν κάτι
κακό. Τι πιο απλό και ωραίο να είσαι φίλαθλος, να αγαπάς
και να στηρίζεις μια ομάδα. Απλά ατύχησαν, γιατί είναι πο-
δοσφαιρόφιλοι, σε μια χώρα και σε μια κοινωνία έρμαιο
των λίγων και ανεγκέφαλων, σε μια κοινωνία και ένα κράτος
απρόθυμο και ανίκανο, διαχρονικά, να τους αντιμετωπίσει
αποφασιστικά.

Δυστυχώς υπάρχει και μία ακόμη κατηγορία. Των πολύ
πιο άτυχων γονέων, που είδαν τα μικρά παιδιά τους τρο-
μαγμένα, κλαμμένα και –το χειρότερο– τραυματισμένα είτε
από μια αδέσποτη φωτοβολίδα, είτε κροτίδα, ή οποιοδήποτε
άλλο αντικείμενο το οποίο με την κάθε ευκολία ρίχνει ο
κάθε ηλίθιος, του οποίου επιμένουμε να επιτρέπουμε την
παρουσία στο γήπεδο –και σε κάποιες περιπτώσεις την επι-
ζητούν κάποιοι…

Μακριά και ασφαλισμένα λοιπόν από τα γήπεδα. Περί
ήττας πρόκειται, αλλά η ευθύνη της ήττας δεν βαραίνει
τον απλό φίλαθλο, τον οικογενειάρχη, τον πατέρα ή τη μη-
τέρα… 

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Η επιμονή των λίγων χούλιγκαν να
πληγώνουν το ποδόσφαιρο με την
απαράδεκτη και ντροπιαστική για
την κοινωνία μας συμπεριφορά τους,
έρχεται σε πλήρη αντίθεση με την
αγωνιστική εικόνα του Πρωταθλή-
ματος 2023-2024, το οποίο παρου-
σιάζει εξαιρετικό ενδιαφέρον και
πολύ μεγάλο ανταγωνισμό, τόσο για
την κατάκτηση του τίτλου, όσο και
για την εξασφάλιση των «εισιτηρίων»
για τις ευρωπαϊκές διοργανώσεις. Οι
συντάχτες της αθλητικής ομάδας
της «Κ» παρουσιάζουν την προοπτική
των έξι πρώτων ομάδων, με βάση
τα όσα έχουν δείξει στις 20 αγωνι-
στικές. Το κείμενο αυτό γράφτηκε
και σελιδώθηκε την Παρασκευή
(26/1) το απόγευμα και δεν περιλαμ-
βάνει τους πρώτους αγώνες της 21ης
αγωνιστικής. 

ΑΠΟΕΛ

Με «ατσαλένια»
άμυνα και

πλουραλισμό 
στην επίθεση

Οι «γαλαζοκίτρινοι» ξάφνιασαν ακόμα
και τους πιο αισιόδοξους και απαι-
τητικούς οπαδούς τους με την σπου-
δαία εικόνα που παρουσίασαν στις
20 αγωνιστικές (με εξαίρεση τον αγώ-
να με τον Εθνικό Άχνας πριν δύο
αγωνιστικές). 

Η ομάδα του Ρικάρντο Σα Πίντο
οδηγεί σταθερά την κούρσα του πρω-
ταθλήματος και έχει δικαιολογημένα
κερδίσει τον τίτλο του φαβορί. Με
απολογισμό 14 νίκες, τρεις ισοπαλίες
και τρεις ήττες έχει 45 βαθμούς συγ-
κομιδή, τέσσερις περισσότερους από
τον περσινό πρωταθλητή. Διαθέτει
την καλύτερη αμυντική γραμμή (δέ-
χτηκε 12 τέρματα) και την καλύτερη
επίθεση (με 41 τέρματα). 

Ο ΑΠΟΕΛ ξεχωρίζει για την άριστη
οργάνωση του παιχνιδιού του και
την πιστή εφαρμογή του πλάνου.
Είναι μια ομάδα «δεμένη» με αλλη-
λοκαλύψεις και συμμετοχή όλων των
παικτών στην αμυντική λειτουργία.
Η «ατσάλινη» αμυντική του γραμμή,
δημιουργεί στις τάξεις των «πορτο-
καλί», μεγάλη αισιοδοξία για την επι-
στροφή του Θρύλου στην επιστροφή
του κυπριακού ποδοσφαίρου. Οι
ακραίοι αμυντικοί βοηθούν σημαντικά
και επιθετικά ενώ οι ακραίοι επιθετικοί
είναι δημιουργικοί καθώς προσφέρουν
και σκοράρουν σημαντικά γκολ. Παρά
το ότι διαθέτει αρκετούς ποιοτικούς
παίκτες, δεν ξεχωρίζουν μονάδες
αλλά ως σύνολο. Στις επιτυχίες των
«γαλαζοκιτρίνων» πολύ σημαντική
είναι η συμβολή του Σα Πίντο ο οποίος
παρά την τετράμηνη τιμωρία του,
δημιούργησε μια ομάδα μοντέλο που
ξέρει να κερδίζει. «Διαβάζει» πολύ
καλά το παιχνίδι και με τις αλλαγές
του διορθώνει τα «στραβά». Γ.Π.

ΑΡΗΣ

Να το κάνει
όπως… πέρσι

Σε ανοδική πορεία βρίσκεται ο Άρης,
ο οποίος κερδίζοντας τρία σερί ντέρμπι
κατάφερε να επανέλθει δυναμικά
στην υπεράσπιση των περσινών κε-
κτημένων του. Σε καμία περίπτωση
οι «πράσινοι» δεν έκρυψαν την επι-
θυμία τους back to back και με τα τε-
λευταία θετικά τους αποτελέσματα
αποδεικνύουν πως είναι ικανοί για
το καλύτερο. Άλλωστε, δεν πρέπει
να ξεχνάμε πως μιλάμε για τους περ-
σινούς πρωταθλητές, οι οποίοι κρά-
τησαν το βασικό τους κορμό και συ-
νεχίζουν να δουλεύουν με μεθοδικό-
τητα και ξεκάθαρο πλάνο.

Κάτι επίσης πολύ σημαντικό είναι
το ότι η ομάδα της Λεμεσού άφησε
πίσω της την όποια κούραση έφεραν
τα παιχνίδια της Ευρώπης. Λόγω των
υποχρεώσεων που είχαν τους προ-
ηγούμενους μήνες στα κύπελλα της
UEFA, η «ελαφρά ταξιαρχία» έδωσε
συνολικά δώδεκα ματς, με τα πλείστα
εξ αυτών να είναι φοβερά απαιτητικά.
Σαφώς και είχαν επηρεαστεί οι πο-
δοσφαιριστές του Αλεξέι Σπιλέφσκι
από τους συνεχόμενους αγώνες, ωστό-
σο πλέον δείχνουν έτοιμοι για αντε-
πίθεση διαρκείας. Αναφορικά με το
βάθος και την ποιότητα του ρόστερ,
θεωρούμε πως δεν τέθηκε ποτέ το
οποιοδήποτε θέμα. Από τότε που οι
«πράσινοι» πέρασαν στα χέρια του
Λευκορώσου επενδυτή φρόντισαν
να ενισχυθούν με παίκτες οι οποίοι
έχουν παρόν και μέλλον, με αρκετούς
εξ αυτών να έχουν δώσει ήδη τα δια-
πιστευτήρια τους. Κ.Ν.

ΑΝΟΡΘΩΣΗ

Ανεβαίνει σταθερά
και δείχνει

μεγάλη προοπτική 
Η Ανόρθωση ξεκίνησε με τον καλύτερο
τρόπο τη φετινή σεζόν και απ’ τα
πρώτα παιχνίδια έστειλε το ξεκάθαρο
μήνυμα ότι τα πάντα στην ομάδα άλ-
λαξαν και έχει τα φόντα να κάνει ξανά
πρωταθλητισμό. Η «Μεγάλη Κυρία»
χτίστηκε απ’ τα χέρια του Αντόνιο
Πριέτο, ο οποίος κατάφερε να φτιάξει
ένα αρκετά ισχυρό, ανταγωνιστικό
σύνολο, που μπορεί να διεκδικήσει
και τους δύο τίτλους της φετινής σε-
ζόν. Η μέχρι στιγμής παρουσία της
Ανόρθωσης στο πρωτάθλημα, αφήνει
μεγάλες προοπτικές ενόψει της συ-
νέχειας. Ο Ντάβιντ Γκαγιέγο κατάφερε
να δημιουργήσει ένα σύνολο που να
παίζει όμορφο και ορθόδοξο ποδό-
σφαιρο, ωστόσο αυτό που πρέπει να
βελτιώσει είναι τα αποτελέσματα στα
παιχνίδια με τις ομάδες της πρώτης
εξάδας. Πιο συγκεκριμένα, μέχρι στιγ-
μής η Ανόρθωση απέναντι σε Ομό-
νοια, Πάφο, ΑΠΟΕΛ, ΑΕΚ και Άρη
μετρά τέσσερις ήττες, δύο ισοπαλίες
και μόλις μία νίκη κόντρα στην Ομό-
νοια. Απ’ την στιγμή που οι στόχοι
της Ανόρθωσης παραμένουν πρωτα-

γωνιστικοί, ο Γκαγιέγο θα πρέπει να
βρει τον τρόπο στα ντέρμπι να ξεκι-
νήσει η ομάδα του να παίρνει περισ-
σότερους βαθμούς για να διεκδικήσει
μέχρι το τέλος, την κατάκτηση του
πρωταθλήματος. Κλείνοντας, ιδιαίτερη
αναφορά αξίζει και στον κόσμο της
Ανόρθωσης ο οποίος κάθε παιχνίδι
γεμίζει το «Παπαδόπουλος», σπρώ-
χνοντας με τον παλμό του την ομάδα
προς τη νίκη.  Θ.Τ. 

ΟΜΟΝΟΙΑ

Θέλει να
αναγεννηθεί 
και να βρει 

την αίγλη της
Η Ομόνοια βρίσκεται στην τέταρτη
θέση με 39 βαθμούς, ισοβαθμούσα
με την ΑΕΚ, ούσα ένα βαθμό πάνω
από την Πάφος FC. Η απόσταση από
την κορυφή είναι έξι βαθμοί. Θεω-
ρητικά οι στόχοι ( πρωτάθλημα, Ευ-
ρώπη ) δεν έχουν χαθεί. Όπως ήρθαν
τα πράγματα το «τριφύλλι» μπαίνει
με την πλάτη στον τοίχο στα τέσσερα
ντέρμπι που ακολουθούν, ψάχνοντας
τον αγωνιστικό του βηματισμό σε
μια προσπάθεια να πάρει αποτέλεσμα

και όχι απλώς να μη χάσει! Από το
Σάββατο 27 Ιανουαρίου μέχρι το πρώ-
το δεκαήμερο Φεβρουαρίου η Ομό-
νοια αντιμετωπίζει διαδοχικά την
Πάφος FC εντός έδρας, την ΑΕΚ εκτός
(31/1), τον Απόλλωνα στη Λεμεσό
(4/2) και την Ανόρθωση στο ΓΣΠ (εκ-
κρεμεί η ημερομηνία). Είναι ένα δύ-
σκολο πρόγραμμα για την Ομόνοια
που καλείται να το διεκπεραιώσει
θετικά. Η μέχρι στιγμής εικόνα τής
ομάδας, αλλά και η αδικαιολόγητη
καθυστέρηση στην ενίσχυση  (η από-
κτηση των Μάριους Στεπίνσκι και
Ντούσαν Μπάκιτς έστω και στις 25
του μήνα, έφερε μια κάποια ικανο-
ποίηση στον κόσμο),  δεν δημιουργεί
μεγάλη αισιοδοξία στον κόσμο για
τα δύσκολα ματς που  έρχονται. Όμως
η Ομόνοια είναι… Ομόνοια και έχει
την ικανότητα να αναγεννιέται, να
φθάνει σε ψηλά standards και να
υλοποιεί στόχους. Για την ώρα η κα-
τάκτηση μιας θέσης για ευρωπαϊκή
έξοδο είναι πιο εφικτή. Π.Π.

ΑΕΚ

Αν η αντεπίθεση
συνεχιστεί…

Μπορεί η χρονιά να μην ξεκίνησε
καθόλου καλά για την ΑΕΚ και η φυγή
του Χοσέ Λούις Όλτρα να ήταν μο-
νόδρομος, όμως ο ερχομός του Ραν
Μπεν Σιμόν αφύπνισε τους πάντες.
Η ομάδα της Λάρνακας με τον Ισ-
ραηλινό τεχνικό στον πάγκο βρήκε
τον παλιό καλό της εαυτό, όντας αήτ-
τητη μέχρι την 20η αγωνιστική του
πρωταθλήματος. Ο Ραν Μπεν Σιμόν
κατάφερε να βελτιώσει την ΑΕΚ αρ-
κετά τόσο σε άμυνα αλλά και σε επί-
θεση. Σε εννέα αγώνες στο πρωτά-
θλημα, η ομάδα μετρά εφτά νίκες
και δύο ισοπαλίες, ενώ σκόραρε 15
γκολ και δέχθηκε μόλις δύο, διατη-
ρώντας σε εφτά παιχνίδια ανέπαφη
την εστία της. 

Τα πιο πάνω στατιστικά φωνάζουν
από μόνα τους ότι η ΑΕΚ έχει επι-
στρέψει για τα καλά σε πρωταγωνι-
στική πορεία και πλέον ο στόχος του
πρωταθλήματος δεν είναι απομακρυ-
σμένος. Την ίδια ώρα η ομάδα της
Λάρνακας έχει στραμμένη την προ-
σοχή της και στην κατάκτηση του
Κυπέλλου, καθώς άπαντες θέλουν να
γευτούν ξανά τη χαρά της κατάκτησης
ενός τίτλου. Ταυτόχρονα, δεδομένος
θεωρείται και ο στόχος για έξοδο στην
Ευρώπη, καθώς αν δεν επιτευχθεί, η
χρονιά θεωρείται αποτυχημένη. Φυ-
σικά για να επιτευχθούν οι φετινοί
στόχοι η ΑΕΚ πρέπει να συνεχίσει
στον ίδιο δρόμο που χάραξε ο Μπεν
Σιμόν και να παραμείνει σταθερή
στις καλές εμφανίσεις, αλλά και στα
θετικά αποτελέσματα. Θ.Τ.

ΠΑΦΟΣ FC

Μακριά από 
τις μεγάλες
προσδοκίες 
του κόσμου

Παρά το ότι η Πάφος FC διαθέτει το
«πλουσιότερο» δυναμικό με πολύ ποι-
οτικούς παίκτες, η πορεία της στις
20 αγωνιστικές του πρωταθλήματος
δεν συνάδει με τις μεγάλες προσδοκίες
των φίλων και οπαδών της. Βρίσκεται
εφτά βαθμούς πίσω από την κορυφή
(38β.), με 12 νίκες, δύο ισοπαλίες και
έξι ήττες. Πέτυχε 36 τέρματα και δέ-
χτηκε 13, επιδόσεις που δεν είναι
άσχημες αλλά θα μπορούσαν να είναι
πολύ καλύτερες. Δύο είναι τα βασι-
κότερα αγωνιστικά ζητήματα στα
οποία πρέπει να βρει λύσεις. Στην
επίθεση ο Ζάιρο δεν παίρνει βοήθειες
από τους επιθετικούς στον πάγκο,
ενώ ο Βαλακάρι δεν έχει καμία σχέση
με τον παίκτη που έκανε τη διαφορά
στις προηγούμενες σεζόν. Οπωσδή-
ποτε επηρεάζει αρνητικά και η αστά-
θεια στην απόδοση του μπαλαδόρου
Μπρούνο, αλλά και του τερματοφύ-
λακα Ίβουσιτς. Για να ελπίζει η Πάφος
FC στην υλοποίηση των στόχων της
θα πρέπει, εκτός από το να γίνει πιο
αποτελεσματική, να βελτιώσει και
την αμυντική της λειτουργία αφού
έχασε ντέρμπι στα οποία είχε καλή
απόδοση αλλά πλήρωσε σοβαρά, ατο-
μικά λάθη. 

Στα θετικά για τους «μπλε» της
Πάφου είναι η στήριξη που τυγχάνουν
από τους Παφίτες φιλάθλους. Από
την άλλη, σίγουρα δεν βοηθά η αμ-
φισβήτηση μεγάλης μερίδας οπαδών
προς το πρόσωπο του προπονητή
της ομάδας (Χουάν Κάρλος Καρσέδο),
παρά το εξαιρετικά καλό βιογραφικό
του. Γ.Π. 

Η Πάφος FC πρέπει να βελτιώσει την αμυντική της λειτουργία. Η ΑΕΚ με
τον Ισραηλινό τεχνικό στον πάγκο βρήκε τον παλιό καλό της εαυτό.

Ανταγωνιστικό
και απρόβλεπτο
το πρωτάθλημα 

Εξι ομάδες διεκδικούν τον τίτλο 
και τα ευρωπαϊκά «εισιτήρια»

Ο ΑΠΟΕΛ είναι μια ομάδα «δεμένη», με αλληλοκαλύψεις, ενώ η Ανόρ-
θωση παίζει όμορφο και ορθόδοξο ποδόσφαιρο.

Ο Αρης άφησε πίσω του την κούραση από τα παιχνίδια της Ευρώπης.
Από την άλλη, η εικόνα της Ομόνοιας δεν δημιουργεί μεγάλη αισιοδοξία.
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Πιο ελκυστικές
έγιναν οι τράπεζες
Μεγάλο ενδιαφέρον για επενδύσεις σε
κυπριακές τράπεζες επιδεικνύουν οι ξέ-
νοι. Εχουν διορθώσει τα κακώς κείμενα
που είχαν προ 10ετίας-15ετίας, δημι-
ουργώντας έτσι ένα γόνιμο χώρο που
μπορούν να ελκύσουν επενδυτές. Την
τελευταία 5ετία έγιναν πολλά deals και
προσφορές. Σελ. 4

ΤΟ ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ

Στα ύψη οι αιτήσεις
για τη «χρυσή βίζα»
Σημαντική αύξηση καταγράφουν οι
άδειες παραμονής προς Βρετανούς και
Ισραηλινούς επενδυτές μέσω του προ-
γράμματος «χρυσή βίζα» στην Ελλάδα.
Από τον Ιανουάριο μέχρι και τον Νοέμ-
βριο του 2023 οι άδειες σε Βρετανούς
επενδυτές σημείωσαν αύξηση 77% και
προς Ισραηλινούς 77,6%. Σελ. 12

Ωρα μηδέν για Τραπεζίτη και Επίτροπο
Τα σενάρια, τα ονόματα που παίζουν, οι βαριές καρέκλες και η κλεψύδρα που τελειώνει

Κύπρος 3,22% -0,09%

Γερμανία 2,25% 0,08%

Γαλλία 2,78% 0,04%

Ιταλία 3,78% -0,10%

Ισπανία 3,15% -0,10%

Ιρλανδία 2,56% -0,20%

Ελλάδα 3,24% -0,12%

Ην. Βασίλειο 3,94% 0,05%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

«Με το αριστερό» μπήκε στο 2024 η ευρωπαϊκή οικονομία, καθώς η δραστηριότητα στον ιδιωτικό τομέα εμφάνισε συρρίκνωση, για όγδοο
συναπτό μήνα, τον Ιανουάριο, ενώ τα στοιχεία του δευτέρου εξαμήνου του 2023 έδειχναν ήδη ύφεση. Ειδικότερα, ο δείκτης υπευθύνων
προμηθειών (PMI) της S&P Global ενισχύθηκε ελαφρώς στις 47,9 μονάδες, εξακολουθώντας όμως να βρίσκεται κάτω από όριο των 50 μονάδων,
το οποίο και δείχνει ύφεση. Σελ. 10
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Ο σχεδόν Ψυχρός Πόλεμος μεταξύ
Ουάσιγκτον και Πεκίνου και ο
αυξανόμενος προστατευτισμός
βλάπτουν ήδη τις άμεσες ξένες
επενδύσεις (ΑΞΕ). Αν και ορισμέ-
νες χώρες κερδίζουν από την πτώ-
ση των ΑΞΕ της Κίνας, οι συνο-
λικές διασυνοριακές επενδύσεις
μειώνονται. Εάν ο Ντόναλντ
Τραμπ επανεκλεγεί, το πλήγμα
θα βαθύνει. Το 2022, σύμφωνα
με την Παγκόσμια Τράπεζα, οι εν
λόγω μακροπρόθεσμες διασυνο-
ριακές επενδύσεις μειώθηκαν
στο 1,7% της παγκόσμιας παρα-
γωγής, όταν το 2007, λίγο πριν
από την παγκόσμια οικονομική
κρίση, ήταν 5,3%. Επίσης, ελατ-
τώθηκαν σε ποσοστό 18% πέρυσι,
διότι αποκλείστηκαν ροές μέσω

μεγάλων οικονομιών «αγωγών»,
που συχνά καταλήγουν σε διπλή
καταμέτρηση. Η Κίνα έχει μια
δραστική πτώση στις εισροές κε-
φαλαίων. Οι εισερχόμενες ΑΞΕ
ήταν μόλις 16 δισ. δολάρια στο
9μηνο του 2023 έναντι των 344
δισ. δολαρίων το 2021 συνολικά.

Η γεωπολιτική ένταση δεν εί-
ναι ο μόνος λόγος μείωσης και
αλλαγής κατεύθυνσης των επεν-
δύσεων. Σε αυτό συντείνουν και
τα υψηλότερα επιτόκια και η αργή
οικονομική ανάπτυξη. Το ακρι-
βότερο χρήμα έχει πλήξει ιδιαί-
τερα τις αναπτυσσόμενες οικο-
νομίες. Προκαλεί ανησυχία το ότι
ο αριθμός των νέων έργων ΑΠΕ
στις αναπτυσσόμενες χώρες μει-
ώθηκε κατά 25% πέρυσι. Εν τω

μεταξύ, η μετάβαση της Κίνας
από μια ταχέως αναπτυσσόμενη
σε μια πιο αργά αναπτυσσόμενη
οικονομία είναι ένας λόγος για
την απότομη πτώση των επεν-
δύσεων σε αυτήν, επισημαίνει ο
Τζέικομπ Κίρκεγκαρντ, συνεργά-
της του Ινστιτούτου Διεθνών Οι-
κονομικών «Peterson». Επιπλέον,
οι περιορισμοί στις επενδύσεις

υψηλής τεχνολογίας στην Κίνα
από τις ΗΠΑ και τις σύμμαχες
χώρες, καθώς και οι εντεινόμενες
ανησυχίες μεταξύ των πολυεθνι-
κών εταιρειών για εγκλωβισμό
σε «διασταυρούμενα πυρά», είναι
παράγοντες της μείωσης των ρο-
ών κεφαλαίων. Ετσι οι εταιρείες
συχνά προτιμούν να επενδύουν
σε φιλικά κράτη, ενώ οι ΗΠΑ και
οι σύμμαχες χώρες σήμερα δεί-
χνουν περισσότερο επιφυλακτικές
για τις επενδύσεις της Κίνας στις
δικές τους στρατηγικές βιομηχα-
νίες. Σκεφτείτε πώς το Ηνωμένο
Βασίλειο εξαγόρασε το μερίδιο
Κινέζου επενδυτή σε εργοστάσιο
πυρηνικής ενέργειας το 2022. Η
«Ομάδα των Επτά», επίσης, έχει
αρχίσει να ανταγωνίζεται την

Πρωτοβουλία του Δρόμου του
Μεταξιού της Κίνας του 1,3 τρισ.
δολαρίων. Στοχεύει στη διοχέ-
τευση έως και 600 δισ. δολαρίων
στις αναπτυσσόμενες χώρες έως
το 2027 για υποδομές.

Από τις περισσότερο κερδι-
σμένες οικονομίες χάρις στις νέες
τάσεις είναι οι αναδυόμενες, που
μπορούν να προσελκύσουν επεν-
δύσεις από την Κίνα και από τις
δυτικές χώρες, όπως επισημαίνει
ο Χανγκ Τραν του Ατλαντικού
Συμβουλίου. Σε αυτές συγκατα-
λέγονται το Βιετνάμ και το Μεξικό,
όπου οι ΑΞΕ την τελευταία 10ετία
διατηρήθηκαν σχετικά σταθερές
στο 4,6% και 2,9% του ΑΕΠ αν-
τίστοιχα – η δε Ινδία είναι μία πε-
ρίπλοκη υπόθεση.

Πολιτικές εντάσεις αλλάζουν τον χάρτη των επενδύσεων

Μπορούμε να
προσελκύσουμε
ποιοτικό
τουρισμό
Συνέντευξη προέδρου ΑCΤΑ
Τη θέση ότι η Κύπρος μπορεί να
προσελκύσει ποιοτικό τουρισμό
διατυπώνει ο νέος πρόεδρος του
ACTAΧάρης Παπαχαραλάμπους.
Τονίζει την ανάγκη για ενίσχυση
του brand name της Κύπρου
και προσθέτει ότι το νησί μας
μπορεί να γίνει ολόχρονος του-
ριστικός προορισμός. Εκτιμά
ότι η παρούσα χρονιά θα κινηθεί
στα επίπεδα του 2023. Σελ. 6

Η άνοιξη
της παράκτιας
οικονομίας
Ανάπτυξη και προβλήματα

Το παράκτιο οικοσύστημα της
Κύπρου αποτελεί ένα από τα ση-
μαντικότερα πεδία οικονομικής
ανάπτυξης. Μαρίνες, λιμάνια,
ξενοδοχεία, ναυτικοί όμιλοι, wa-
tersportsσυνεισφέρουν αισθητά
στα ταμεία του κράτους. Μόνο
ο παράκτιος τουρισμός αποφέρει
στο κράτος  έσοδα αρκετών εκα-
τομμυρίων ευρώ και αποτελεί
το 13% του ΑΕΠ της χώρας. Οι
δραστηριότητες και τα προβλή-
ματα. Σελ. 4

ΔΙΕΘΝΗ

Εκτιμήσεις
για μείωση
των επιτοκίων
τον Απρίλιο

Σελ. 11

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.

Σύννεφα ύφεσης πάνω από την ευρωπαϊκή οικονομία

<<<<<<

Εάν ο Ντόναλντ Τραμπ
επανεκλεγεί πρό-
εδρος στις Ηνωμένες
Πολιτείες, το πρόβλη-
μα θα επιδεινωθεί.

Κομβικές για το μέλλον του χρη-
ματοοικονομικού τομέα της Κύ-
πρου χαρακτηρίζονται οι απο-
φάσεις που αναμένονται τους
επόμενους δύο μήνες. Αποφάσεις
που θα λάβει ο πρόεδρος. Εως
τα τέλη Μαρτίου θα πρέπει να
ληφθούν αποφάσεις για διορισμό

χρηματοοικονομικού επιτρόπου
και εάν θα συνεχίσει ο κεντρικός
τραπεζίτης κ. Κωνσταντίνος Ηρο-
δότου για δεύτερη θητεία. 

Όπως φαίνεται, από το κάδρο
έχει απομακρυνθεί το σενάριο
να προωθηθεί νέος νόμος για να
λάβει ο κ. Παύλος Ιωάννου ξανά

το χρίσμα του χρηματοοικονο-
μικού επιτρόπου. Σύμφωνα με
ένα σενάριο το πρόσωπο που θα
λάβει τη θέση τού χρηματοοι-
κονομικού επιτρόπου και που
θα ανακοινωθεί πιθανώς εντός
Φεβρουαρίου, θα είναι ο σύμ-
βουλός του για τα θέματα οικο-

νομίας και πρώην αναπληρωτής
CEO της Τράπεζας Κύπρου, κ.
Χριστόδουλος Πατσαλίδης. Εάν
ανακοινωθεί το όνομα του Χρι-
στόδουλου Πατσαλίδη για χρη-
ματοοικονομικό επίτροπο αυτο-
μάτως σημαίνει ότι για τη θέση
του διοικητή της Κεντρικής Τρά-

πεζας θα επαναδιορισθεί ο Κων-
σταντίνος Ηροδότου. Εάν δεν
δούμε ωστόσο το όνομα του κ.
Πατσαλίδη για τη θέση του χρη-
ματοοικονομικού επιτρόπου,
τότε το όνομα του κ. Πατσαλίδη
θα συνεχίσει να «παίζει» για κε-
ντρικού τραπεζίτη. Σελ. 5
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Οι ΗΠΑ έχουν μεγάλα σχέδια για
τις αγορές διοξειδίου του άνθρα-
κα/ρύπων. Η ιδέα τους αφορά
έναν επιταχυντή ενεργειακής με-
τάβασης (EΕΜ) και αντιστοιχεί
σε μία από τις μεγαλύτερες προ-
κλήσεις, την αναγκαία αύξηση
των επενδύσεων καθαρής ενέρ-
γειας για τον αναπτυσσόμενο κό-
σμο, πλην της Κίνας, ώστε να
επταπλασιαστούν έως τις αρχές
της δεκαετίας του 2030 σε 1,9
τρισ. δολ. ετησίως.   

Ο Τζον Κέρι, απερχόμενος απε-
σταλμένος του προέδρου των
ΗΠΑ Τζο Μπάιντεν για το κλίμα,
οραματίζεται τον ΕΕΜ ως μια
εφαρμόσιμη, μεγάλης κλίμακας

αγορά για την εμπορία ρύπων.
Από τη μια πλευρά υπάρχουν όσοι
αγοραστές επιθυμούν να αποκτή-
σουν το δικαίωμα να εκπέμπουν
έναν επιπλέον τόνο διοξειδίου
του άνθρακα (CO2) και από την
άλλη οι πωλητές που περιορίζουν
ή απορροφούν τις εκπομπές. Σε
τέτοια συστήματα συνήθως συν-
δέονται εταιρείες έντασης γαιάν-
θρακα από πλούσιες χώρες, όπως
η Shell, με φτωχότερα κράτη, τα
οποία, λόγου χάριν, διαθέτουν
τροπικά δάση που απορροφούν
ρύπους.   

Οι αγορές «συμμόρφωσης»,
όπως το Σύστημα Εμπορίας Εκ-
πομπών της Ευρωπαϊκής Ενωσης,
ρυθμίζονται από τις κυβερνήσεις,
οι οποίες ορίζουν την ποσότητα
ρύπων για τις επιχειρήσεις και

μετά τις υποχρεώνουν να απο-
κτήσουν πιστώσεις για το δικαίω-
μα να την υπερβούν. Οι «εθελο-
ντικές» αγορές CO2 είναι σε με-
γάλο βαθμό άναρχες. Τείνουν να
ξεκινούν με έργα, όπως η διατή-
ρηση των δασών, για να καθορι-
στεί ένα βασικό επίπεδο ρύπων,
που θα είχαν εκπεμφθεί χωρίς το
εκάστοτε έργο. Οποιεσδήποτε
μειώσεις πέραν αυτής της βασικής
γραμμής παράγουν πιστώσεις,
τις οποίες αγοράζουν οι εταιρείες
και αντισταθμίζουν τις δικές τους
εκπομπές CO2. Η αγορά «συμ-
μόρφωσης» της E.E. αποτιμάται
σε 800 δισ. δολάρια, ενώ τα δι-
καιώματα - πιστώσεις εκπομπών
φθάνουν τα 70 δολάρια ανά τόνο.
Οπότε είναι δελεαστικό να υπο-
θέσουμε ότι οι εν λόγω αγορές εί-
ναι το μέλλον. 

Συγκριτικά, οι «εθελοντικές
αγορές» έχουν πάνω από 800 εκατ.
εκκρεμείς πιστώσεις αξίας περίπου
2 δισ. δολ. Εχουν, επίσης, αντι-
μετωπίσει πολλές αντιπαραθέσεις
οι οποίες προκαλούνται από τα
βασικά επίπεδα εκπομπών, που
ήταν υψηλότατα, επιτρέποντας
στα έργα να δημιουργήσουν με-
γαλύτερο όγκο πιστώσεων από
ό,τι δικαιολογείτο. Αυτό μπορεί
να βλάψει τους αγοραστές. 

Ο επιταχυντής ενεργειακής με-
τάβασης, μια συνεργασία της αμε-
ρικανικής κυβέρνησης, του ιδρύ-
ματος Ροκφέλερ και του Ταμείου
της Γης του Τζεφ Μπέζος, συνιστά
προσπάθεια παράκαμψης των αν-
τιπαραθέσεων συγκροτώντας μια
υψηλής ποιότητας αγορά ρύπων.
Στόχος της να απορρυπάνει τα
εξαρτημένα από γαιάνθρακα ηλε-
κτροπαραγωγά συστήματα της
Ινδονησίας, του Βιετνάμ και της
Ν. Αφρικής με εκπομπές 450 εκατ.
τόνων ρύπων ετησίως.

Αταλάντευτη επιμονή 
στον στόχο του 2% 
Η πρόσφατη άνοδος των τιμών της ενέργειας
ως αποτέλεσμα των επιθέσεων στην Ερυθρά
Θάλασσα δεν ανατρέπει την πτωτική πορεία του
πληθωρισμού. Και κάπως έτσι η ΕΚΤ εκτιμά πως
δεν απαιτούνται νέες αποφάσεις στα επιτόκια.
Όσον αφορά στη συνέχεια, η ΕΚΤ παραμένει
προσηλωμένη στον στόχο του 2% ο οποίος εκτι-
μά πως θα επιτευχθεί αν τα επιτόκια παραμεί-
νουν σταθερά για μεγάλο χρονικό διάστημα. 

••••
Μια ενιαία αγορά χρέους 
Η αποτελεσματικότητα του Transmission Protec-
tion Instrument της EΚΤ (2022) είναι τέτοια που
έχει «εξαφανίσει» τα spreads μεταξύ των κρατι-
κών ομολόγων της Ευρωζώνης. Ως αποτέλεσμα,
οι επενδυτές σπεύδουν να κλειδώσουν τις ψη-
λές αποδόσεις που προσφέρουν χώρες όπως η
Ιταλία, που στο παρελθόν είχαν αυξημένη επι-
βάρυνση κινδύνου. Για καλύτερη αποτύπωση
της δυναμικής να αναφέρουμε ότι το spread
αποδόσεων των γερμανικών με τα ιταλικά ομό-
λογα βρίσκεται στο ιστορικό χαμηλό του 1,5%.
Είναι η πρώτη φορά μετά από μια δεκαετία που
οι διαχωριστικές γραμμές μεταξύ των ισχυρών
βόρειων και των νότιων χωρών αρχίζουν να θο-
λώνουν επιτρέποντας μια ενιαία αγορά χρέους.

••••
Αυστηρότερα κριτήρια
δανεισμού 
Μεγαλύτερη αυστηροποίηση των κριτηρίων παρα-
χώρησης δανείων αναμένεται πως θα επιβάλουν
οι τράπεζες εντός του 2024. Η ζήτηση για νέο δα-
νεισμό αν και ομαλοποιημένη, ακολουθεί πτωτική
πορεία, συνέπεια της περιοριστικής νομισματικής
πολιτικής. Σύμφωνα με έρευνα της ΕΚΤ, το τέταρ-
το τρίμηνο του 2023 οι τράπεζες διαφοροποίησαν
προς το αυστηρότερο τα κριτήρια δανεισμού των
επιχειρήσεων. Οι κλάδοι που επηρεάζονται είναι
αυτοί των κατασκευών και των ακινήτων. Ο λόγος
έχει να κάνει με τις ανησυχίες της αγοράς ότι η με-
γάλη αύξηση των επιτοκίων έχει επηρεάσει αρνη-
τικά την ζήτηση, με το μεγαλύτερο πρόβλημα να
εντοπίζεται στα εμπορικά ακίνητα. 

••••
Οι κλιματικοί στόχοι 
είναι και τραπεζικοί 
Η συμφωνία των Παρισίων (2016) αποτελεί την
πυξίδα των προσπαθειών που αναλαμβάνουν τα
κράτη για αντιμετώπιση της κλιματικής κρίσης. Η
Ευρωπαϊκή Ένωση από την αρχή αλλά και σήμε-
ρα παραμένει δεσμευμένη σε αυτά που έχουν
συμφωνηθεί, και προς τούτο αναλαμβάνει συγ-
κεκριμένες πρωτοβουλίες. Η προσπάθεια αυτή
θα πρέπει να επεκταθεί και σε όλες τις οντότητες
εντός της Ένωσης συμπεριλαμβανομένων των
τραπεζών που διαδραματίζουν αποφασιστικό
ρόλο στην διατήρηση της χρηματοοικονομικής

σταθερότητας. Προς αυτή την κατεύθυνση οι
τράπεζες καλούνται να συντονίσουν τις προσπά-
θειές τους με το γενικότερο σύνολο και να παρα-
κολουθήσουν τις εξελίξεις. Διαφορετικά θα αντι-
μετωπίσουν σημαντικούς κινδύνους, περιλαμβα-
νομένων νομικών κυρώσεων, αρνητική φήμη και
εν τέλει οικονομικές απώλειες.   

••••
Ο Ελον Μασκ κρούει τον
κώδωνα του κινδύνου  
Η χρονιά-ρεκόρ του 2023 δεν δύναται να επανα-
ληφθεί και φέτος, ανακοίνωσε η Tesla προκαλών-
τας επενδυτικές ανησυχίες. Το ρεκόρ πωλήσεων
των 1,8 εκατ. αυτοκινήτων οφείλεται σε μεγάλο
βαθμό στις μειώσεις τιμών που αποφάσισε η
εταιρεία και πέτυχε την ετήσια αύξηση του 40%.
Σημαντικότερη και από την καθοδήγηση για το
2024, θεωρείται η δήλωση του ιδρυτή της εται-

ρείας Έλον Μασκ ότι οι κινεζικές αυτοκινητοβιο-
μηχανίες δυνατόν να «αφανίσουν» τους ανταγω-
νιστές τους σε παγκόσμια κλίμακα αν αφεθούν να
λειτουργήσουν χωρίς εμπορικούς περιορισμούς. 

••••
Οταν τα cryptos γίνονται
ασφαλές καταφύγιο 
Η τριετής υποχώρηση των κινεζικών μετοχών σε
συνδυασμό με την κατάρρευση της εσωτερικής
αγοράς ακινήτων, στέλνει τους κινέζους επενδυ-
τές στα κρυπτονομίσματα. Η κατάσταση όπως
έχει διαμορφωθεί περιορίζει τις επιλογές καθι-
στώντας τα κρυπτονομίσματα ασφαλές καταφύ-
γιο σε σχέση με τις άλλες διαθέσιμες επιλογές.
Και όλα αυτά συμβαίνουν την ίδια ώρα που στην
Κίνα βρίσκεται σε ισχύ απαγόρευση του 2021 που
δεν επιτρέπει την απόκτηση κρυπτονομισμάτων.
Αρκετοί Κινέζοι επενδυτές, προκειμένου να «δια-
σώσουν» τις επενδύσεις τους, καταφεύγουν σε
διάφορες νόμιμες (λογαριασμοί εξωτερικού) και
άλλες λιγότερο νόμιμες μεθόδους απόκτησης του
πολυπόθητου περιουσιακού στοιχείου. 

••••
Δεύτερο του σπίτι η Κύπρος
Το ένα του σπίτι είναι η Ελλάδα, το άλλο έχει γί-
νει η Κύπρος. Ο λόγος για τον νέο πρόεδρο της
Ελληνικής Τράπεζας, τον κ. Πέτρο Χριστοδού-
λου, ο οποίος έχει μπει ζεστά στον ρόλο-κλειδί
που πρέπει να έχει ένας πρόεδρος μιας συστη-
μικής τράπεζας. Κάθε 10 ημέρες θα τον βρει κα-
νείς στη μεγαλόνησο, με τους εργαζόμενους
του κτιρίου στην είσοδο της Λευκωσίας να επι-
βεβαιώνουν τα παραπάνω, καθώς έχει ενοικιά-
σει σπίτι στην Κύπρο. Ο ρόλος του είναι σημαντι-
κός σε μία περίοδο που η Ελληνική έχει πολλές
αλλαγές, βρίσκεται σε ένα μεταβατικό στάδιο
και φαίνεται ότι το ξέρει πολύ καλά. Έχει πολύ
έργο να παράξει το 2024 και όχι μόνο.
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Τιμή Εξαγοράς
Αμοιβαίων Κεφαλαίων

Τιμή Εξαγοράς Αμοιβαίων
Κεφαλαίων καλείται η τιμή
στην οποία ο επενδυτής
ρευστοποιεί τα μερίδια
Αμοιβαίων Κεφαλαίων, και
υπολογίζεται εάν αφαιρέ-
σουμε πιθανή προμήθεια

εξαγοράς των Αμοιβαίων Κεφαλαίων από
την καθαρή τιμή των μεριδίων.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / 
The Cyprus Business School

Τα σχέδια των ΗΠΑ για τις
εκπομπές διοξειδίου του άνθρακα   

Φυσικό φάρμακο
το κολύμπι 
σε κρύα νερά
Το μπάνιο και το κολύμπι σε κρύο
νερό έχουν πολλές φορές επαινεθεί
για τη θετική συμβολή τους στην
ανθρώπινη υγεία. Σύμφωνα με νέα
έρευνα, οι γυναίκες που αντιμε-
τωπίζουν δύσκολα συμπτώματα
κατά την περίοδο της εμμηνόπαυ-
σης ή ακόμα και δυσμηνόρροια,
μπορούν πλέον να το επιλέγουν
για να τα απαλύνουν.

Εστω και λίγος χρόνος –όσο αν-
τέχει η καθεμιά– μπορεί να έχει
πολύ ευεργετικές ιδιότητες, ενώ
πολλές γυναίκες σε ηλικία εμμη-
νόπαυσης το έχουν χαρακτηρίσει
έως και «θεραπευτικό».Στη μελέτη,
την οποία διενήργησε το Univer-
sity College London, συμμετείχαν
1.114 γυναίκες ηλικίας 16 έως 80
ετών, με μέσο όρο τα 49 έτη, οι
οποίες κολυμπούν συχνά σε κρύο
νερό. Από αυτές, οι 785 βρίσκονταν
σε περίοδο εμμηνόπαυσης. Τα
αποτελέσματα ήταν εντυπωσιακά:

Οι μισές δήλωσαν πως το κολύμπι
σε κρύο νερό μειώνει σημαντικά
το στρες που αισθάνονται και το
35% ανέφερε ότι τις βοηθάει να
ξεπεράσουν την κακή διάθεση.
Ενα θεαματικό ποσοστό της τάξης
του 63% δήλωσε επίσης πως κο-
λυμπά με σκοπό να απαλύνει τα
συμπτώματα της εμμηνόπαυσης.

«Μέρος της μαγείας»
Μία από τις συμμετέχουσες,

ηλικίας 54 ετών, δήλωσε στον βρε-
τανικό Guardian: «Το κολύμπι σε
κρύο νερό με έχει βοηθήσει πάρα
πολύ να αντιμετωπίσω τα συμπτώ-
ματα της εμμηνόπαυσης. Η άσκηση
στη φύση, είτε μοναχική είτε με
άλλες γυναίκες, είναι θεραπευτική.
Η συντροφικότητα, η ανταλλαγή
ιστοριών και το γέλιο που κάνουμε
είναι μέρος της μαγείας».

Τα ευρήματα δημοσιεύθηκαν
στο επιστημονικό περιοδικό Post
Reproductive Health. Το κρύο νερό
είναι γνωστό εδώ και αιώνες πως
μπορεί να μειώσει το άγχος, ενώ
τα παγωμένα μπάνια επιταχύνουν
την ανάκαμψη των τραυματισμέ-
νων μυών στους αθλητές, δήλωσε
η επικεφαλής της έρευνας, Τζόις
Χάρπερ. 

«Τα στοιχεία αποδεικνύουν πως
το κολύμπι σε νερό χαμηλής θερ-
μοκρασίας μπορεί να απαλύνει

μία σειρά από φυσικά συμπτώματα
όπως εξάψεις, κράμπες και πό-
νους», λέει, προσθέτοντας ότι τα
ποσοστά είναι τόσο ξεκάθαρα που
τα μπάνια «μπορούν πλέον να συ-
στήνονται από γιατρούς σε γυναί-
κες που περνούν δύσκολα την εμ-
μηνόπαυσή τους ή βιώνουν επί-
πονες περιόδους, ως μία φυσική
λύση που ταυτόχρονα θα τις εν-
θαρρύνει να εντάξουν στη ζωή

τους περισσότερο αθλητισμό».
Μία άλλη συμμετέχουσα στην
έρευνα, 57 ετών, είναι ακόμη πιο
ενθουσιασμένη. «Το κρύο νερό
ήταν για εμένα μία αποκάλυψη.
Μου έσωσε τη ζωή. Οταν βρίσκο-
μαι μέσα στο νερό μπορώ να κάνω
τα πάντα. Ολα τα συμπτώματα,
σωματικά και ψυχικά, εξαφανί-
ζονται και νιώθω ότι είμαι στην
καλύτερή μου φόρμα».

Πέντε επιδράσεις
Αν και, φυσικά, το όριο αντοχής

της κάθε γυναίκας διαφέρει, η
έρευνα έδειξε πως όσο περισσό-
τερη ώρα κολυμπούσαν οι συμμε-
τέχουσες και όσο πιο κρύο ήταν
το νερό, τόσο μεγαλύτερο το όφε-
λος που είδαν στην υγεία τους.

Συνοπτικά, οι πέντε επιδρά-
σεις-κλειδιά της «κρύας κολύμβη-
σης», όπως περιγράφονται στον

επίλογο της έρευνας, είναι: ηρεμία
και βελτίωση της διάθεσης, δημι-
ουργία δεσμών και κοινοτήτων
που μοιράζονται κοινά προβλή-
ματα, ανακούφιση από τους πό-
νους της περιόδου ακόμα και στην
εφηβική ηλικία, μεγάλη μείωση
του πόνου και των τοπικών φλεγ-
μονών και «συνολική βελτίωση
της υγείας».

POST REPRODUCTIVE HEALTH

Η αυγή του 2024 μας βρίσκει ξανά αποπροσανατολισμένους σε μείζονος σημασίας ζητήματα, αγνο-
ώντας επιδεικτικά τις πραγματικές προκλήσεις. 

<<<<<<

Ερευνες δείχνουν ότι
απαλύνει τα συμπτώμα-
τα της εμμηνόπαυσης
αλλά και της δυσμηνόρ-
ροιας.

Ομάδα γυναικών με το όνομα «Οι Ενδορφίνες» (σ.σ. ορμόνες της ευτυχίας) βούτηξαν στα παγωμένα νερά της λίμνης Οντάριο εν μέσω χαμηλών
θερμοκρασιών στο Τορόντο του Καναδά. Ερευνες δείχνουν ότι το κολύμπι σε κρύα νερά, εκτός των άλλων, μειώνει το στρες, βελτιώνοντας την ψυχική υγεία.

<<<<<<

Πώς μπορεί να υλοποι-
ηθεί η ιδέα μιας πα-
γκόσμιας αγοράς για
την εμπορία ρύπων.  
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Του ΑΝΔΡEΑ ΚΑΡΑΜHΤΑ

Η Κύπρος ως νησιωτική χώρα δια-
θέτει πολλά χιλιόμετρα ακτογραμ-
μής, γεγονός που την καθιστά ση-
μαντικό κέντρο παράκτιας οικο-
νομίας. Αν λάβουμε υπόψη πως
στο νησί υπάρχουν περισσότεροι
από 40 οργανισμοί που ασχολούν-
ται και επιχειρούν στην θάλασσα
συμπεραίνουμε πως το παράκτιο
οικοσύστημα είναι ένα από τα ση-
μαντικότερα πεδία  οικονομικής
και επιχειρηματικής ανάπτυξης.
Τομείς όπως ο ναυταθλητισμός, η
ενάλια αρχαιολογία,  ο θαλάσσιος
τουρισμός, οι υδατοκαλλιέργειες,
η αλιεία, οι θαλάσσιες καταδύσεις
προσφέρουν και ενισχύουν το πλε-
ονέκτημα της Κύπρου ως κέντρου

θαλάσσιων δραστηριοτήτων. Βέ-
βαια πέραν αυτών μέρος της πα-
ράκτιας οικονομίας είναι και οι λι-
μένες καθώς και οι μαρίνες οι οποίες
προσφέρουν υπηρεσίες σε σκάφη
αναψυχής με πολλά εκατομμύρια
να εισρέουν στα ταμεία της Δημο-
κρατίας. Η βιωσιμότητα του οικο-
συστήματος όμως αποτελεί βασική
προϋπόθεση για την περαιτέρω
οικονομική ανάπτυξη του κλάδου. 

Πρώτος ο τουρισμός
Σύμφωνα με επίσημα στοιχεία,

μόνο ο παράκτιος τουρισμός απο-
φέρει στο κράτος  έσοδα αρκετών
εκατομμυρίων ευρώ και αποτελεί
το 13 % του ΑΕΠ της χώρας, γε-
γονός που δείχνει ότι είναι ένα
πεδίο οικονομικών ευκαιριών και
ανάπτυξης. Αν εξαιρέσουμε τα
έσοδα που προέρχονται από τη
λιμενική βιομηχανία ο ξενοδοχει-
ακός κλάδος στην Κύπρο έχει την
πιο σοβαρή και σημαντική συνει-

σφορά. Οι υπηρεσίες που προσφέ-
ρουν τα ξενοδοχεία ειδικότερα σε
ανεπτυγμένα τουριστικά κέντρα
όπως η Λεμεσός, η Αγία Νάπα, η
Λάρνακα  και η Πάφος χαρακτη-
ρίζονται από ποιότητα και πολυ-
τέλεια. Την περίοδο Ιανουαρίου –
Μαρτίου του 2023 τα έσοδα της
Δημοκρατίας ανήλθαν στα 200
εκατ. ευρώ. Τα έσοδα όμως απο-
τελούν μία θετική παράμετρο που
δεν αναιρεί τις πιέσεις που δέχεται
το θαλάσσιο και παράκτιο οικο-
σύστημα από ανθρώπινες δρα-
στηριότητες. Τα ξενοδοχεία και
γενικότερα όσοι εργάζονται ή
έχουν επιχειρήσεις που σχετίζονται
με τον παράκτιο τουρισμό οφεί-
λουν να ενισχύσουν τις προσπά-
θειες που γίνονται για  προστασία
του παράκτιου οικοσυστήματος.
Αυτό σημαίνει πως  θα πρέπει να
υιοθετήσουν πράσινες πολιτικές
οι οποίες θα  αυξήσουν τις ενέρ-
γειες που γίνονται για ορθολογι-
στική διαχείριση των αποβλήτων
καθώς και να παροτρύνονται οι
τουρίστες για σεβασμό του θα-
λάσσιου και χερσαίου οικοσυστή-
ματος στα παράλια. 

Η μαρίνα Λεμεσού 
Σε μία ακτογραμμή 16,5 χιλιο-

μέτρων η Λεμεσός έχει ίσως την
μεγαλύτερη οικονομική και επι-
χειρησιακή δραστηριότητα της
παράκτιας οικονομίας. Οι δραστη-
ριότητες εκτείνονται από το Νέο
Λιμάνι Λεμεσού μέχρι και το ξε-
νοδοχείο Parklane. Επ’  αυτής επι-
χειρούν η Αρχή Λιμένων, οι μαρί-
νες, οι χώροι εστίασης, οι επιχει-
ρήσεις θαλάσσιας ψυχαγωγίας, τα
σκάφη παράκτιας κρουαζιέρας
αλλά και επιχειρήσεις οι οποίες
προσφέρουν υπηρεσίες στους λουό-
μενους (κρεβατάκια – ομπρέλες).
Μόνο και μόνο τα έσοδα της Αρχής
Λιμένων Κύπρου ανέρχονται στα
38 εκατ. ευρώ για το κράτος, πο-
σοστό που το μεγαλύτερο μέρος
του προέρχεται από το λιμάνι της
Λεμεσού. Ακόμα μία συνιστώσα
των επιχειρήσεων που έχουν με-
γάλη οικονομική δραστηριότητα
επί της ακτογραμμής της Λεμεσού
είναι και η βιομηχανία του yachting
και οι μαρίνες. Η παγκόσμια αγορά
αυτού του κλάδου ανερχόταν το
2019 σε 26,6 δισ. ευρώ και μέχρι
το 2025 αναμένεται να αγγίξει τα
30,6 δισ. με τον ρυθμό ανάπτυξης

να ανεβαίνει στο 3,3%. Ειδικότερα,
οι μαρίνες της Κύπρου και αυτή
της Λεμεσού κατασκευάστηκαν
με σκοπό την ραγδαία ανάπτυξη.
Η μαρίνα Λεμεσού έχει πληρότητα

95% και προσφέρει υψηλού επι-
πέδου υπηρεσίες με τη μεγάλη με-
ρίδα των πελατών της να προέρ-
χεται από τη Μέση Ανατολή, το
Ηνωμένο Βασίλειο, τη Γαλλία, την

Ιταλία και τις ΗΠΑ ενώ παρά τις
κυρώσεις της Ε.Ε. προς τη Ρωσία,
η ζήτηση από Ρώσους πελάτες δεν
έχει μειωθεί. Τουρίστες μεγάλων
εισοδηματικών κριτηρίων επιλέ-
γουν τη μαρίνα Λεμεσού αφού πέ-
ραν των υψηλών υπηρεσιών που
προσφέρει, λειτουργεί και σαν one
stop shop, με αποτέλεσμα ο χρή-
στης να μη χρειάζεται να απευ-
θυνθεί σε άλλες δημόσιες ή ιδιω-
τικές υπηρεσίες. Αναλυτικότερα,
τα έσοδα της μαρίνας μεταξύ άλλων
προέρχονται από τα τέλη προσά-
ραξης των σκαφών αναψυχής, τυ-
χόν συντήρηση του σκάφους, η
οποία φορολογείται, αλλά και από
την αγορά καυσίμων. Αξιοσημείωτη
επίσης και η δυνατότητα της συγ-
κεκριμένης μαρίνας στην παροχή
υπηρεσιών για ΑΜΕΑ με πολλούς
ξένους τουρίστες με αναπηρία να
την επιλέγουν ως φιλική προς αυ-
τούς. Τα ήρεμα νερά, το κλίμα, η
κεντρική τοποθεσία των μαρίνων
αλλά και η εγγύτητά τους με τα
αεροδρόμια της χώρας είναι κάποιοι
από τους λόγους που αναπτύχθηκε
και η υποκατηγορία των  super ya-
chts. H κατηγορία αυτή κυρίως
αφορά το λεγόμενο Island Hopping,

δηλαδή πελάτες μεγάλης εισοδη-
ματικής τάξης έρχονται στο νησί
με αεροπλάνο και έπειτα πάνε στις
μαρίνες από όπου φεύγουν με προ-
ορισμό γειτονικές χώρες.  

Ναυταθλητισμός
Ακόμη μία πτυχή είναι αυτή

του ναυταθλητισμού. Η ύπαρξη
και η λειτουργία των ναυτικών
ομίλων ως προπονητικά κέντρα
διοργάνωσης αγώνων θαλάσσιων
αθλημάτων, κάνει το έδαφος πρό-
σφορο για να καταστεί η Κύπρος
πρότυπο κέντρο ναυταθλητισμού,
γεγονός που μπορεί να αποφέρει
στη χώρα πολλαπλά έσοδα και να
προωθήσει το νησί παγκοσμίως.
Ενδεικτικά, μόνο ο Ναυτικός Όμι-
λος Λεμεσού προπονεί 500 αθλητές
και προσφέρει εργασία σε 20 προ-
πονητές για αθλήματα όπως κο-
λύμβηση, υδατοσφαίριση, κανό-
καγιάκ και ιστιοπλοΐα. Αντίστοιχα,
ο Ναυτικός Όμιλος Αμμοχώστου
ο οποίος δραστηριοποιείται στην
επαρχία Λεμεσού προπονεί και
ψυχαγωγεί περίπου 1.000 άτομα,
ανάμεσα τους και παιδιά. Επίσης
οι ναυτικοί όμιλοί ως μέλη διεθνών
ομοσπονδιών ναυταθλημάτων,
διοργανώνουν αγώνες παγκόσμιας
εμβέλειας με συμμετοχή αθλητών
από όλο τον κόσμο. Το 2018 ο Ναυ-
τικός Όμιλος Αμμοχώστου διορ-
γάνωσε το παγκόσμιο πρωτάθλημα
OPTIMIS με αντιπροσωπείες 75
χωρών. Η προσφορά στην παρά-
κτια και γενικότερα στην κυπριακή
οικονομία από τέτοιες διοργανώ-
σεις που κάνουν οι όμιλοί μας είναι
πολύ ψηλή αφού οι συμμετέχοντες
απευθύνονται και σε άλλες επι-
χειρήσεις για να αγοράσουν υπη-
ρεσίες (ανάλογες κλίνες καταλυ-
μάτων, σίτιση, μεταφορές κ.λπ.). 

Τα WATER SPORTS 
Νευραλγικός για την παράκτια

οικονομία και ο τομέας των επι-
χειρήσεων που προσφέρουν υπη-
ρεσίες με σκάφη αναψυχής. Σύμ-
φωνα με πηγές του υφυπ. Ναυτι-
λίας, στην Κύπρο διαθέτουμε 50
επιχειρήσεις θαλάσσιας ψυχαγω-
γίας (water sports). Στο κυπριακό
νηολόγιο το μέγεθος του στόλου
ανέρχεται στις 16.494 μικρά σκάφη,
αριθμός που δείχνει, όχι μόνο την
συνεισφορά του κλάδου στην πα-
ράκτια οικονομία και τον Τουρισμό
αλλά και τις προοπτικές του. 

Ανθηρή η κυπριακή παράκτια οικονομία 
Μαρίνες, λιμάνια, ξενοδοχεία, ναυτικοί όμιλοι, water sports συνεισφέρουν αισθητά στα ταμεία του κράτους 

Η σύγχρονη μαρίνα Λεμεσού έχει 95% πληρότητα και προσφέρει υψηλού επιπέδου υπηρεσίες με τη μεγάλη
μερίδα των πελατών.

<<<<<<

Οι υπηρεσίες που προ-
σφέρουν τα ξενοδοχεία
ειδικότερα σε ανεπτυγ-
μένα τουριστικά κέντρα
όπως η Λεμεσός, η Αγία
Νάπα, η Λάρνακα και η
Πάφος χαρακτηρίζο-
νται από ποιότητα και 
πολυτέλεια. 

Η ορθή διαχείριση και βιωσιμότη-
τα του παράκτιου οικοσυστήμα-
τος θα φέρει επιπλέον έσοδα στα
ταμεία αλλά και θα προσελκύσει
περισσότερους τουρίστες  με πιο
ιδιαίτερες απαιτήσεις όπως, κα-
ταδυτικό τουρισμό,  ενάλια αρχαι-
ολογία και αλιεία. Η εμπλοκή
πολλών διαφορετικών υπηρε-
σιών για την παράκτια δραστη-
ριότητα αποτελεί τροχοπέδη στις
προσπάθειες των επιχειρηματιών
για θαλάσσια οικονομική ανάπτυ-
ξη. Η συγκέντρωση όλων αυτών
των υπηρεσιών σε ένα φορέα θα
βοηθήσει το κράτος να έχει μία
ολιστική προσέγγιση του τομέα
και θα ενισχύσει την ανάπτυξη
του. Εξάλλου είναι και αυτός ο λό-
γος που η Κύπρος ακόμη να υπο-
γράψει το έβδομο Πρωτόκολλο

της Σύμβασης της Βαρκελώνης
για την Ολοκληρωμένη Διαχείρι-
ση Παράκτιων Ζωνών (ΟΔΠΖ) η
οποία ρυθμίζει σε μεγάλο βαθμό
ζητήματα που άπτονται της παρά-
κτιας οικονομίας. Σημαντική επί-
σης και η εισήγηση του Κυπρια-
κού Ινστιτούτου για τη Θάλασσα
και τη Ναυτιλία (CMMI), η οποία
απορρέει από το έγγραφο πολιτι-
κής του το 2022  και επισημαίνει
πως η λήψη μέτρων στήριξης του
θαλάσσιου και παράκτιου οικο-
τουρισμού θα πρέπει να στοχεύει
στην ανάδειξη της ποικιλόμορ-
φης θαλάσσιας πολιτιστικής κλη-
ρονομιάς, την έξυπνη διαχείριση
των τουριστικών ροών, τη διαφο-
ροποίηση της προσφοράς και την
επέκταση του τουρισμού εκτός
της περιόδου αιχμής.

Τα επόμενα βήματα 

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Κερδισμένες από το γενικότερο
παγκόσμιο οικονομικό κλίμα που
παρά την αβεβαιότητα υπάρχει εν-
διαφέρον για επενδύσεις, βγαίνουν
οι κυπριακές τράπεζες. Τα τελευταία
χρόνια έχουμε δει στα μετοχικά
κεφάλαια των τραπεζών μία μεγάλη
κινητικότητα, σεένα τομέα ο οποίος
ομολογουμένως πριν 10-15 χρόνια
δεν έφερε επικερδότητα. Οι κυ-
πριακές τράπεζες ωστόσο –κατά
την τελευταία 5ετία– είναι αποδέ-
κτες προσφορών από ξένα επεν-
δυτικά ταμεία, από άλλες τράπεζες
εντός και εκτός της χώρας και από
επιχειρήσεις που ασχολούνται με
χρηματοοικονομικές υπηρεσίες.
Εάν οι προτάσεις για επενδύσεις
στα μετοχικά κεφάλαια των κυ-
πριακών τραπεζών γίνονταν ανά
τακτά χρονικά διαστήματα, πλέον
μετά και τις αποφάσεις της Ευρω-
παϊκής Κεντρικής Τράπεζας (ΕΚΤ)
για αύξηση των επιτοκίων έχουν
πληθύνει ακόμα περισσότερο. Οι
τράπεζες παράγουν επιτέλους κέρ-
δη, έστω και αν είναι παροδικά.
Παροδικά, υπό την έννοια ότι το
«πάρτι» των επιτοκίων, μέχρι τα
τέλη του 2025 θα «ηρεμήσει» και
θα μειωθούν τόσο όσο να οριστεί
η νέα κανονικότητα. Παράλληλα,
οι κυπριακές τράπεζες έχουν διορ-
θώσει τα κακώς κείμενα που είχαν
προ 10ετίας-15ετίας, δημιουργών-
τας έτσι ένα γόνιμο χώρο που μπο-
ρούν να ελκύσουν επενδυτές.

Η Τράπεζα Κύπρου ήταν και
την εβδομάδα που μας πέρασε στη
Νέα Υόρκη για να συμμετάσχει
ως εισηγμένη εταιρεία στο Χρη-
ματιστήριο, σε συνέδριο της
JPMorgan και του Athex. Προ δύο
μηνών ήταν σε αντίστοιχο συνέ-
δριο στο Λονδίνο, ενώ προ εκείνου
του συνεδρίου ήταν σε άλλο ίδιου
χαρακτήρα ξανά στο Λονδίνο. Τα
επενδυτικά ταξίδια έφεραν το επεν-
δυτικό ταμείο με προσανατολισμό
«Long», το Fidelity Funds και μπή-
κε στην Τράπεζα. Με λίγες μετοχές

μεν, αλλά όπως αναφέρουν πηγές
πιθανώς να έχει συνέχεια. Στο όχι
τόσο μακρινό παρελθόν, το καλο-
καίρι του 2022 για την Τράπεζα
Κύπρου υπήρξε ένα μεγάλο μπαράζ
προτάσεων από το μεγάλο επεν-
δυτικό ταμείο LoneStar Funds.
Εκείνο ζητούσε τον πλήρη έλεγχο
της BοC και οι συζητήσεις κόπηκαν
με ηχηρά «όχι» στις προτάσεις του
Ταμείου από το Διοικητικό Συμ-
βούλιο της Τράπεζας. Η CarVal In-
vestors, η Senvest Management
LLC και η Caius Capital LLP, ταμεία

που είναι στις πρώτες θέσεις του
μετοχικού κεφαλαίου της BοC συ-
νεχώς χτίζουν θέση στην Τράπεζα.
Κάποτε είχε ακουστεί για ενδια-
φέρον και από Εθνική Τράπεζα
της Ελλάδος για την BοC, ωστόσο
η ΕΤΕ είχε βγει και το είχε διαψεύ-
σει επισήμως.

Ενδιαφέρον από Ελλάδα
Το μεγάλο επενδυτικό ενδια-

φέρον από Ελλάδα είχε πρωταγω-
νιστές την Eurobank και την Ελ-
ληνική Τράπεζα. Η πρώτη πλέον
αναμένει εποπτικές εγκρίσεις για
να έχει και με την «βούλα» το 55%
της Ελληνικής και μετά να προ-
χωρήσει σε δημόσια πρόταση εξα-
γοράς. Από το 2021 η Eurobank
έχτιζε συνεχώς θέση στην Ελλη-
νική Τράπεζα, εξαγοράζοντας τις
μετοχές ταμείων και επενδυτών
που ήταν στην Ελληνική για πάνω
από μία 10ετία. Το 2018 η Ελληνική
εξαγόρασε τον μισό Συνεργατισμό
και μπήκαν μέσα στο μετοχικό
της κεφάλαιο μεγάλοι επενδυτές,
όπως για παράδειγμα η PIMCO.
Πλέον δεν είναι η PIMCO στο με-
τοχικό της κεφάλαιο αφού αγόρασε
τις μετοχές της η Eurobank, ωστό-
σο ήταν μία ψήφος εμπιστοσύνης
για την κυπριακή οικονομία να
συμμετάσχει ένα τέτοιο όνομα.

Και οι μικρότερες
Πέραν των δύο μεγάλων τρα-

πεζών της Κύπρου, επενδυτική κι-
νητικότητα υπάρχει και στις μι-

κρότερες τράπεζες. Η Astrobank
για παράδειγμα, που, στις αρχές
Σεπτεμβρίου, έκανε πρόταση για
εξαγορά μίας άλλης τράπεζας, της
CDB Bank. 

Η συνέργεια των δύο δεν προ-
χώρησε και τον Νοέμβριο οι δύο
τράπεζες ανακοίνωσαν ότι έληξαν
δίχως αποτέλεσμα οι συζητήσεις.
Προ μερικών χρόνων η Astrobank
είχε εξαγοράσει την USB Bank,
ενώ είναι τράπεζα που όπως απο-
δεικνύεται οι επενδυτές της «ψά-
χνονται».

Μεγάλο επενδυτικό ενδιαφέρον
υπήρξε και προ τριών μηνών και
για την Ancoria Bank. Το ενδια-
φέρον εστιαζόταν σε επιχείρηση
χρηματοοικονομικών υπηρεσιών
καζακσταντικών συμφερόντων με
έδρα τη Λεμεσό που αναζητούσε
να εξαγοράσει τράπεζα. Στο στό-
χαστρό της ήταν η Ancoria Bank
που ναι μεν είναι μικρή τράπεζα,
ωστόσο δημιουργήθηκε το 2015
και δεν έχει βαρίδια του παρελ-
θόντος, όπως για παράδειγμα μη
εξυπηρετούμενα δάνεια. Έχει λί-
γους υπαλλήλους, καταστήματα
που μετρούνται στα δάκτυλα του
ενός χεριού και δραστηριοποιείται
με τραπεζική άδεια σε ένα ευρω-
παϊκό κράτος. 

Έτσι, θα ήταν το εισιτήριο της
εταιρείας των καζακσταντικών
συμφερόντων για να δραστηριο-
ποιηθούν όπως έχουν στα πλάνα
τους. Οι συζητήσεις δεν είχαν αίσιο
τέλος.

Ελκύουν ξανά επενδύσεις οι κυπριακές τράπεζες
Κατά την τελευταία 5ετία υπάρχουν πολλά deals και προσφορές, ενώ τα επιτόκια ΕΚΤ έδωσαν μεγάλη ώθηση

Τα τελευταία χρόνια έχουμε δει στα μετοχικά κεφάλαια των τραπεζών μία μεγάλη κινητικότητα, σε ένα τομέα ο
οποίος δεν έφερνε κέρδη στους επενδυτές.

<<<<<<

Οι κυπριακές τράπεζες
έχουν διορθώσει τα κα-
κώς κείμενα που είχαν
προ 10ετίας-15ετίας,
δημιουργώντας έτσι
ένα γόνιμο χώρο που
μπορούν να ελκύσουν
επενδυτές.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Δύο σημαντικές αποφάσεις που θα
είναι κομβικές για το μέλλον του
χρηματοοικονομικού τομέα της Κύ-
πρου αναμένονται στους επόμενους
δύο μήνες. Τελειώνει ο Ιανουάριος
και ακόμα η θέση του επικεφαλής
χρηματοοικονομικού επιτρόπου (αν
και δουλεύει υποδειγματικά ο θε-
σμός) είναι ορφανήαπό τα μέσα κα-
λοκαιριού του 2023, ενώ στα τέλη
Μαρτίουθα πρέπει να ανακοινωθεί
εάν θα συνεχίσει ο κεντρικός τρα-
πεζίτης κ. Κωνσταντίνος Ηροδότου
για δεύτερη θητεία. Το βάρος για
τις δύο θέσεις για τις οποίες πρέπει
να ληφθούν αποφάσεις μέχρι τα
τέλη Μαρτίου πέφτει φυσικά στον
πρόεδρο Χριστοδουλίδη. 

Όπως φαίνεται, από το κάδρο
έχει απομακρυνθεί το σενάριο να
προωθηθεί νέος νόμος για να λάβει
ο κ. Παύλος Ιωάννουξανά το χρίσμα
του χρηματοοικονομικού επιτρόπου.
Ωστόσο με τα μέχρι τώρα δείγματα
γραφής του προέδρου Χριστοδου-
λίδη για τα πρόσωπα που έχει βάλει
σε θέσεις-κλειδιά, κανείς δεν μπορεί
να είναι σίγουρος 100% και η πλη-

ροφόρηση είναι για τα μέχρι στιγμής
δεδομένα. Τα δεδομένα από εδώ
και πέρα είναι τα κάτωθι και ανα-
μένεται να δούμε ποιο από αυτά θα
επιβεβαιωθεί. Σύμφωνα με το ρε-
πορτάζ, το πρόσωπο που θα λάβει
τη θέση τού χρηματοοικονομικού
επιτρόπου και που θα ανακοινωθεί

πιθανώς εντός Φεβρουαρίου, θα
είναι ο σύμβουλός του για τα θέματα
οικονομίας και πρώην αναπληρωτής
CEO της Τράπεζας Κύπρου, κ. Χρι-
στόδουλος Πατσαλίδης. Εάν ανα-
κοινωθείτο όνομα του κ. Πατσαλίδη
για χρηματοοικονομικό επίτροπο
αυτομάτως σημαίνει ότι για τη θέση
του διοικητή της Κεντρικής Τράπε-
ζας θα επαναδιορισθείο κ. Ηροδότου.
Εάν δεν δούμε ωστόσο το όνομα

του κ. Πατσαλίδη για τη θέση του
χρηματοοικονομικού επιτρόπου,
τότε το όνομα του κ. Πατσαλίδη θα
συνεχίσει να «παίζει»για κεντρικού
τραπεζίτη. Το αντίστροφο πάντως,
δηλαδή κ. Πατσαλίδηςγια κεντρικός
τραπεζίτης και κ. Ηροδότου για χρη-
ματοοικονομικός επίτροπος, είναι
ένα σενάριο που λαϊκά, «δεν παίζει»,
δεν είναι κάτι που επιθυμεί ο κ. Ηρο-
δότου.

Γενικότερα, η παραμονή του κ.
Ηροδότου στη θέση του ευνοείται
αυτή τη χρονική στιγμή, παρόλο
που πριν μερικούς μήνες «ακουγό-
ταν» ότι θα τον αντικαθιστούσε ο
πρόεδρος Χριστοδουλίδης. Ο κ. Πα-
τσαλίδης από την άλλη είναι ένας
έμπειρος τραπεζίτης με θητεία στην
μεγαλύτερη τράπεζα της χώρας για
πολλά χρόνια σε διοικητική θέση
και σε περίοδο που οι τράπεζες της
Κύπρου δεν ήταν στην καλύτερή
τους κατάσταση. Έτσι, έχει τις δυ-
νατότητες να καλύψει και τις δύο
θέσεις, αφού για τη μία θα ηγείται
για την χρηματοπιστωτική σταθε-
ρότητα της χώρας, ενώ από την
άλλη θα είναι ο «μαέστρος» ενός
νευραλγικού προβλήματος της χώ-
ρας που παραμένει –τα μη εξυπη-
ρετούμενα δάνεια.

Συνεργάστηκαν καλά
Πηγές που γνωρίζουν εκ των έσω

κάποια ζητήματα, ανέφεραν ότι ενώ
υπήρχε η ιδέα ότι ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης και ο διοικητής της
Κεντρικής δεν είχαν τις καλύτερες
σχέσεις πριν από ένα χρόνο, έρχον-
ται σήμερα να προσθέσουν ότι οι
σχέσεις τους είναι καλές διότι συ-
νεργάστηκαν στενά τα πρότερα
χρόνια. Όντας ως υπουργός Εξω-
τερικών ο κ. Χριστοδουλίδης στην
κυβέρνηση Αναστασιάδη είχε στενή
συνεργασία με τον κ. Ηροδότου στις
προσπάθειες της Κύπρου για να κα-
θαρίσει το όνομάτης στα ξένα κράτη
όσον αφορά στον χρηματοπιστωτικό
τομέα. Είναι οι προσπάθειες που
έγιναν και για επιβολή-εφαρμογή
κυρώσεων (sanctions), αλλά και τον
καιρό που η Κύπρος είχε προσλάβει
ειδικό νομικό σύμβουλο, την «Πίλ-
τσμπουρι» για να καθαρίσει το όνομα
της χώρας στους ξένους επενδυτές.
Υπενθυμίζεται πως, έτσι κατάφερε
η Κύπρος να φέρει περισσότερες
ανταποκρίτριες τράπεζες σε δολάριο
τα τελευταία χρόνια. Η συνεργασία
τότε του προέδρου Χριστοδουλίδη
ως ΥΠΕΞ και του διοικητή της ΚΤΚ
ήταν στενή.

Από την άλλη, οι σχέσεις του κ.

Πατσαλίδη με τον ΠτΔ είναι επίσης
γνωστές. Ο πρόεδρος τον έχει διο-
ρίσει στη θέση του ειδικού συμβού-
λου του για θέματα οικονομίας, ενώ
ήταν και επικεφαλής του επιτελείου
του κ. Χριστοδουλίδη για τα θέματα
της οικονομίας κατά τη διάρκεια
της προεκλογικής εκστρατείας. Το
όνομά του είχε «παίξει» και για
υπουργό Οικονομικών, δηλαδή μέχρι
στιγμής ήταν/είναι «υποψήφιος»
για τρεις θέσεις-κλειδιά.

Θα μετρήσει;
Οι σχέσεις του κεντρικού τρα-

πεζίτη με την ηγεσία της Ευρωπαϊ-
κής Κεντρικής Τράπεζας (ΕΚΤ) είναι
γνωστές και είναι καλές. Το ζήτημα
είναι εάν σε όλη αυτή την κατά-
σταση για ανανέωση της θητείας
του θα παίξουν κάποιο ρόλο οι «με-
γάλες δυνάμεις», εάν οι ίδιες θα
ασχοληθούν ουσιαστικά και εάν ο
πρόεδρος Χριστοδουλίδης θα προ-
σμετρήσει την άποψη των ισχυρών
Ευρωπαίων.

Παράλληλα, μία παράμετρος η
οποία δεν έχει καταγραφεί ακόμα
αφορά τις προτάσεις του υπουργού
Οικονομικών, κ. Μάκη Κεραυνού.
Ενός προσώπου που ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης διάλεξε από την

αρχή της θητείας του και παρέμεινε
μετά και από τον ανασχηματισμό
που προχώρησε στις αρχές του
έτους. Δεν αποκλείεται για τις δύο
αυτές θέσεις, του επιτρόπου και του
τραπεζίτη να έχει κάποιο λόγο και
ο κ. Κεραυνός, κάτι που έχει τη δυ-
ναμική να αλλάξει τα άνωθεν δεδο-
μένα.

Μεγάλο φορτίο
Μετά και την ψήφιση των νόμων

που θα δώσει ώθηση στο μεγάλο
ζήτημα των ΜΕΔ που υπάρχουν
στην οικονομία, το φορτίο του χρη-
ματοοικονομικού επιτρόπου θα είναι
βαρύ. Όπως είναι βαρύ άλλωστε και
για την υφιστάμενη επικεφαλής του
Φορέα, την κ. Βαλεντίνα Γεωργιάδου
που τόσους μήνες φέρνει εις πέρας
τις υποθέσεις που πρέπει να διεκ-
περαιωθούν. Βλέποντας μάλλον το
μεγάλο έργο που αναμένεται για
την αντιμετώπιση των ΜΕΔ στην
οικονομία, το Υπουργικό Συμβούλιο
διόρισε τα μέλη του Διοικητικού
Συμβουλίου του Ενιαίου Φορέα Εξώ-
δικης Επίλυσης Διάφορών Χρημα-
τοοικονομικής Φύσης προ 20ημέρου.
Η νέα σύνθεση του Διοικητικού
Συμβουλίου έχει πολύ γυναικείο
άρωμα.

Τελειώνει 
η κλεψύδρα 
για Τραπεζίτη
και Επίτροπο
Τα σενάρια, τα ονόματα, οι βαριές
καρέκλες και ποιοι ευνοούνται 

Η παραμονή του κ. Ηροδότου στη θέση του στην ΚΤΚ ευνοείται αυτή τη χρονική στιγμή, παρόλο που πριν μερικούς μήνες «ακουγόταν» ότι θα τον αντικαθι-
στούσε ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης.

<<<<<<

Δεν αποκλείεται για τις
δύο αυτές θέσεις, του
Επιτρόπου και του Τρα-
πεζίτη να έχει κάποιο
λόγο και ο κ. Κεραυνός.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΊΑ ΗΡΑΚΛΈΟΥΣ

Ο νέος πρόεδρος του ACTA Χάρης
Παπαχαραλάμπους αναφέρεται
στην ανάγκη ενίσχυσης του brand
name της Κύπρου ως κυπριακός
προορισμός και τις ελλείψεις και
τις αδυναμίες που αποδυναμώνουν
την εικόνα της Κύπρου στις του-
ριστικές αγορές. Τονίζει ότι η Κύ-
προς πρέπει να στοχεύσει στο να
εξελιχθεί σε ολόχρονο προορισμό
αλλά και τα σημεία που πρέπει να
ενδυναμωθούν ώστε να μπορεί
να προσελκύσει ποιοτικό τουρι-
σμό. Εκτιμά δε ότι η παρούσα χρο-
νιά θα κινηθεί στα επίπεδα του
2023.

-Ποιες προτεραιότητές σας έχε-
τε θέσει ως ο νέος πρόεδρος
του συνδέσμου;

-Η προτεραιότητά μας είναι η
προστασία του τουρισμού και των
πελατών μας και βεβαίως των συμ-
φερόντων των μελών μας καθώς
και το να εδραιώσουμε τον ρόλο
του συνδέσμου μας. Σε αυτό το
πλαίσιο, στην τελευταία ετήσια
γενική συνέλευση η οποία ήταν
και καταστατική, προχωρήσαμε
και σε αλλαγή του ονόματος –ο

Σύνδεσμος Ταξιδιωτικών Πρακτό-
ρων Κύπρου έγινε Σύνδεσμος Τα-
ξιδιωτικών και Τουριστικών Πρα-
κτόρων Κύπρου. Αυτό προέκυψε
γιατί αντιληφθήκαμε ότι πολύς
κόσμος ακόμα και μέσα στους διά-
φορους οργανισμούς με τους οποί-
ους συνεργαζόμαστε, αντιλαμβά-
νονταν τον ρόλο του ACTA κάπως
λανθασμένα. Δεν γινόταν αντιλη-
πτό ότι πέρα των ταξιδιωτικών
γραφείων που ασχολούνται με τον
εξερχόμενο τουρισμό ο σύνδεσμος
απαρτίζεται και από τα τουριστικά
γραφεία εισερχόμενου τουρισμού
τα οποία ουσιαστικά αντιπροσω-
πεύουν τους ξένους διοργανωτές
ταξιδίων (tour operators). Στη
βάση συγκεκριμένης νομοθεσίας
όλοι οι οργανωτές ταξιδίων οφεί-
λουν να έχουν αντιπρόσωπο στην
Κύπρο. Ως εκ τούτου, η πλειοψηφία
των τουριστών που έρχονται στην
Κύπρο αυτή τη στιγμή, είναι μέσω
των μελών του συνδέσμου. Καθώς
τα νούμερα είναι ως ένα βαθμό δι-
φορούμενα, ο σύνδεσμος έχει εκ-
πονήσει έρευνα με την οποία με-
ταξύ άλλων θα επιμετρηθεί και η
σχετική συνδρομή πιο συγκεκρι-
μένα. Τα αποτελέσματα αναμέ-
νονται στις επόμενες τρεις εβδο-
μάδες και θα δοθούν σε όλους τους
αρμόδιους φορείς και ακολούθως
θα ανακοινωθούν.

-Η έρευνα θα δώσει και πιο ξε-
κάθαρη εικόνα για το πόσοι έρ-
χονται οργανωμένα και τον
αριθμό των μεμονωμένων του-
ριστών;

-Το οργανωμένο ταξίδι σήμερα
έχει διαφοροποιηθεί πολύ σε σχέση
με τα τελευταία 15 χρόνια. Με
βάση τη νομοθεσία, οργανωμένο
ταξίδι θεωρείται η κράτηση δύο
υπηρεσιών –π.χ. εισιτηρίου και
διαμονής– σε περίοδο 24 ωρών
από ταξιδιωτικό γραφείο είτε ηλε-
κτρονικά, είτε με φυσική παρουσία,
είτε διά αλληλογραφίας είτε με
οποιοδήποτε άλλο τρόπο. Άρα σα-
φώς έχει αλλάξει ο τρόπος που πω-
λούνται τα πακέτα σε πολλές χώρες
αλλά δεν έχει αλλάξει η ουσία.
Άποψή μας είναι ότι η μεγάλη πλει-
οψηφία του τουρισμού της χώρας
έρχεται μέσω διοργανωτών ταξι-
δίων, απλώς το μοντέλο και οι τρό-
ποι διανομής έχουν προσαρμοστεί
στα νέα δεδομένα με λιγότερη φυ-
σική παρουσία και περισσότερες
κρατήσεις ηλεκτρονικά. Ο ρόλος
όμως του ταξιδιωτικού γραφείου
δεν έχει αλλάξει και το γεγονός

ότι κάποιος κλείνει διαδικτυακά
δεν σημαίνει ότι δεν κλείνει πα-
κέτο.

-Πώς ορίζετε λοιπόν τον μεμο-
νωμένο τουρίστα;

-Είναι ένα θέμα που έχουμε συ-
ζητήσει κατ’ επανάληψη και έχου-
με ζητήσει να καθοριστεί ο όρος
μεμονωμένος ούτως ώστε, αν μη
τι άλλο, να έχουμε όλοι τον ίδιο
παρονομαστή και να ξέρουμε για
τι μιλούμε. Για εμάς ο μεμονωμένος
τουρίστας είναι αυτός που κάνει
απευθείας την κράτησή του με το
ξενοδοχείο. Αν κλείσεις εισιτήριο
μέσω μιας ιστοσελίδας και ταυτό-
χρονα κλείσεις και ξενοδοχείο από
τον ίδιο προμηθευτή, αυτόματα
γίνεται πακέτο. 

-Για να γίνει ο τουρισμός μας
πιο βιώσιμος, χρειαζόμαστε
τουρίστες που δεν θα θέλουν
να μείνουν μόνο μέσα στο ξε-
νοδοχείο. Εσείς προωθείτε στα
πακέτα σας και δραστηριότητες
που μπορεί να κάνει ο τουρί-
στας;

-Σαφέστατα ο τουριστικός πρά-
κτορας θα οργανώσει και θα προ-
ωθήσει εκδρομές και θα επισκεφθεί
τον πελάτη στο ξενοδοχείο και θα
του προσφέρει πράγματα που μπο-
ρεί να κάνει γιατί από εκεί θα βγά-
λει τα έσοδά του. Ο ACTA είναι
ταγμένος να προωθεί τα συμφέ-
ροντα των μελών του. Εμείς θεω-
ρούμε ότι τα συμφέροντα των με-
λών μας συνάδουν με τα συμφέ-
ροντα της σωστής ανάπτυξης της
τουριστικής και ταξιδιωτικής βιο-
μηχανίας. Υπάρχουν όμως αρκετά
κενά όσον αφορά τους τομείς του
εισερχόμενου τουρισμού και αυτή
τη στιγμή σε ευρωπαϊκό επίπεδο
έχει ανοίξει διαβούλευση για τη
διαφοροποίηση της οδηγίας περί
οργανωμένων ταξιδίων όσον αφο-
ρά τον εξερχόμενο τουρισμό και
όλα αυτά είναι πράγματα που ο
ACTA παρακολουθεί και συνδράμει
μαζί με τους αρμόδιους φορείς εκεί
και όπου πρέπει. Ταυτόχρονα, σε
συνεργασία με άλλους φορείς της
βιομηχανίας, θεωρούμε ότι είναι
υποχρέωσή μας να ενημερώνουμε
και να προσπαθούμε να έχουμε
συμβολή στον στρατηγικό προ-
γραμματισμό της χώρας και στην
εφαρμογή του και στην πάταξη
οποιασδήποτε παρανομίας. Διότι
υπάρχουν παρανομίες όσον αφορά
τον εισερχόμενο και εξερχόμενο
τουρισμό από διάφορους, που μπο-

ρεί να μην έχουν άδειες ταξιδιω-
τικών γραφείων και να διοργανώ-
νουν εκδρομές εντός και εκτός
Κύπρου ή γάμους, ή ταξίδια κοκ,
με αποτέλεσμα να δημιουργείται
ένας αθέμιτος ανταγωνισμός. Όλα
αυτά και κάποιες άλλες μας παθο-
γένειες πρέπει να διορθωθούν για
να μπορούμε να μιλούμε για ποι-
ότητα. Καλό είναι να προσβλέπου-
με και να αναζητούμε τον ποιοτικό
τουρισμό, έχουμε όμως και το αν-
τίστοιχο προϊόν;

Ποιοτικό προϊόν
-Δεν το έχουμε;

-Το να αυξάνεις την τιμή δεν
σημαίνει απαραίτητα ότι προσελ-
κύεις πιο ποιοτικό τουρισμό, πα-
ρότι σαφέστατα υπάρχει μια σχέ-
ση. Η ζήτηση είναι πάντοτε μια
παράμετρος που εξαρτάται και
επηρεάζεται άμεσα από την τιμή
και το επίπεδο/ποιότητα της προ-
σφερόμενης υπηρεσίας/προϊόν-
τος/προορισμού όπως την αντι-
λαμβάνεται ο καθένας στο μυαλό
του. Η ποιότητα που προσφέρεται
καθορίζει και τη ζήτηση. Είτε μας
αρέσει είτε όχι είμαστε σε αντα-
γωνισμό με πολλούς άλλους προ-
ορισμούς και σε κάποιους τομείς
δυστυχώς δεν έχουμε ανταγωνι-
στικό πλεονέκτημα. Σίγουρα τα
τελευταία χρόνια έχουν γίνει επεν-
δύσεις και από πλευράς κράτους

σε υποδομές αλλά και στον ιδιω-
τικό τομέα για να προσελκύσουμε
ή να προσφέρουμε επιπρόσθετο
προϊόν και υπηρεσίες, να δείξουμε
και την κουλτούρα και τον χαρα-
κτήρα μας. Από την άλλη, είναι
αλήθεια ότι ίσως έχουμε ακόμα
πολλά πράγματα που μπορούμε
να κάνουμε, για να μπορούμε να
μιλούμε για πραγματικό ποιοτικό
τουρισμό. Κάποια είναι πολύ απλά
πράγματα. 

Πρώτα από όλα να περάσουμε
στον κόσμο κουλτούρα καθαριό-
τητας. Είναι ένα τεράστιο θέμα
για τους ξένους. Η πραγματικότητα
είναι ότι, ειδικά την υψηλή περίοδο
κάποιες περιοχές μας στερούνται
της καθαριότητας που θα έπρεπε
να υπάρχει, ακόμα και έξω από
ξενοδοχεία ή παραλίες μας. Έχει
υπάρξει αρκετή πρόοδος, αλλά
έχουμε σίγουρα περιθώριο βελ-
τίωσης. 

Το θέμα της ηχορύπανσης επί-
σης, το συζητάμε κάθε χρόνο. Η
εγκαθίδρυση Τουριστικής Αστυ-
νομίας, πάγιο αίτημα του συνδέ-
σμου και πολλών άλλων φορέων
της βιομηχανίας θα μπορούσε να
βοηθήσει πολλούς τομείς, παρα-
μένει όμως μέχρι και σήμερα ανεκ-
πλήρωτη δέσμευση. Υπάρχουν
επίσης θέματα ποιότητας που
έχουν να κάνουν με την έλλειψη
προσωπικού. 

Χωρίς ξεναγούς
-Αναφέρεστε στις ελλείψεις σε
ξενοδοχειακές μονάδες;

-Σαφώς, αλλά δυστυχώς όχι μό-
νο. Ελλείψεις σε καταρτισμένο
προσωπικό έχουμε και στον τομέα
των μεταφορών, καθώς επίσης και
έλλειψη ξεναγών σε κάποιες γλώσ-
σες. Εδώ να πω ότι η σχολή ξενα-
γών είναι κλειστή εδώ και κάποια
χρόνια και δεν ξέρουμε ακόμα αν
θα ανοίξει το 2024. Ακόμα όμως
και αν ανοίξει το 2024, οπότε πρα-
κτικά, στην καλύτερη περίπτωση
καινούργιους ξεναγούς θα έχουμε
το καλοκαίρι του 2027 εκτός αν
μειωθεί η διάρκεια φοίτησης σε
6-12 μήνες. Αντιλαμβάνεστε ότι
θέλουμε στρατηγικά να προωθή-
σουμε εναλλακτικούς τομείς του-
ρισμού και να παρουσιάζουμε πε-
ρισσότερα από τη χώρα μας, αλλά
πώς μπορεί να γίνει αυτό χωρίς
ξεναγούς; 

Επιπρόσθετα, όταν υπάρχουν
τέτοιοι περιορισμοί, δίνουν χώρο
στην παρανομία και σε διοργάνω-
ση εκδρομών από μη εξειδικευμένα
άτομα, κάτι που δημιουργεί αθέ-
μιτο ανταγωνισμό και άμεσα επη-
ρεάζει και την ποιότητα που προ-
σφέρεται. Η νομοθεσία χρήζει επι-
καιροποίησης π.χ. υπάρχει πρόνοια
στον νόμο των ξεναγών (όπως και
για τους επαγγελματίες οδηγούς)
ότι θα πρέπει να «γνωρίζει πολύ
καλά την ελληνική γλώσσα». Ο
αριθμός των ξεναγών και οι προ-
ϋποθέσεις για να γίνει κάποιος ξε-
ναγός σήμερα, δεν μπορούν να
ανταποκριθούν στις ανάγκες της
αγοράς και της ζήτησης που αλ-
λάζουν. Είμαστε σε επαφή με τους
αρμόδιους φορείς και μελετούμε
ορθολογιστικές λύσεις. Είναι λογικό
ότι σε κάποιες περιπτώσεις δεν
υπάρχει η άμεση λύση καθώς κατά
την άποψή μας απαιτείται αλλαγή
της νομοθεσίας. 

Αδυναμία του brand
-Επενδύει ο τουριστικός τομέας
σε νέες αγορές;

-Πάντοτε υπήρχε η προσπάθεια
της επένδυσης σε άλλες αγορές.
Θεωρητικά, τουλάχιστον. Για πα-
ράδειγμα είπαμε πολλές φορές για
αύξηση της γερμανικής αγοράς,
αλλά η όποια αύξηση σημειώθηκε
τα τελευταία χρόνια ήταν μάλλον
αποτέλεσμα προσπαθειών Γερμα-
νών tour operators. Η αλήθεια
είναι ότι και ο ιδιωτικός τομέας
όταν πρέπει να επενδύσει για το
μέλλον ένα σεβαστό ποσοστό του,

προτιμά τις γρήγορες και εύκολες
λύσεις. 

-Είναι θέμα διαφήμισης;
-Μπορεί η διαφήμιση να φέρει

1-2 χρονιές τουρισμό αλλά αν η
ποιότητα δεν είναι η αναμενόμενη
τότε δεν δυναμώνει το brand μας.
Άρα η εικόνα που εκπέμπουμε εί-
ναι εξαιρετικά σημαντική και δυ-
στυχώς το brand μας σε αρκετές
αγορές είναι αδύνατο, και αυτό
καλώς ή κακώς δεν αλλάζει μόνο
μέσω της διαφήμισης αλλά χρει-
άζεται και η συνδρομή από το ίδιο
το προϊόν. Δυστυχώς δεν έχουμε
καταφέρει να διατηρήσουμε έν-
τονα κάποια στοιχεία και ένα συγ-
κεκριμένο χαρακτήρα της Κύπρου.
Πρέπει και εμείς οι ίδιοι να προ-
σέξουμε. Υποδομές έχουν γίνει
σε άλλους τομείς, αλλά ταυτόχρονα
θα πρέπει να συντηρούνται σωστά.
Επίσης, εκτιμώ ότι θα έπρεπε να
επικεντρωθούμε σε ένα μικρό
αριθμό μορφών εναλλακτικού του-
ρισμού, στις οποίες μπορούμε να
έχουμε ένα ανταγωνιστικό πλεο-
νέκτημα και να μην προσπαθούμε
να αναπτύξουμε τα πάντα, γιατί
εκ των πραγμάτων ούτε τα κον-
δύλια υπάρχουν, ούτε οι υποδομές

μπορούν να φτιαχτούν σωστά,
και το να κάνουμε λίγο απ’ όλα
απλώς δεν φέρνει το απαιτούμενο
αποτέλεσμα και δεν ενισχύεται
το brand. 

Για παράδειγμα η Μαγιόρκα,
ένα νησί το μισό της ελεύθερης
Κύπρου, έχει περίπου 12 εκατ.
τουρίστες τον χρόνο. Οι ξενοδο-
χειακές της μονάδες σε γενικές
γραμμές σίγουρα δεν προσφέρουν
καλύτερες υπηρεσίες από την Κύ-
προ, αλλά έχουν καταφέρει να
προσελκύσουν εκατοντάδες χι-
λιάδες τουρίστες την «χαμηλή»
περίοδο, για ποδηλασία. 

-Τα 4 εκατ. τουριστικών αφίξεων
είναι το πικ μας, ή μπορούμε
και καλύτερα;

-Προσωπική μου άποψη είναι
ότι πρέπει να επικεντρωθούμε
στον χειμερινό τουρισμό ώστε να
αυξήσουμε αυτόν τον αριθμό με
εναλλακτικές μορφές τουρισμού
–αλλά να επικεντρωθούμε σε τρεις,
τέσσερις, πέντε τομείς. 

-Χειμερινός τουρισμός ή επι-
μήκυνση;

-Η Κύπρος τουλάχιστον τα τε-
λευταία χρόνια, με τις καιρικές
συνθήκες όπως εξελίσσονται, σα-
φέστατα μπορεί να είναι προορι-
σμός 12 μηνών και προσωπικά
θεωρώ ότι αυτός θα έπρεπε να εί-
ναι ο στόχος. Είναι δεδομένο ότι
δεν θα το πετύχουμε σε όλες μας
τις περιοχές σε μια χρονιά. Χρει-
άζεται όμως ένα στρατηγικό πλάνο
που θα συνδυαστεί με αλλαγή
προνοιών οι οποίες υπάρχουν και
που δυστυχώς προωθούν το κλεί-
σιμο ξενοδοχειακών μονάδων. Η
εφαρμογή αυτών των αλλαγών,
πρέπει να γίνει σταδιακά, και ανά
περιοχή. Επίσης πρέπει να κατα-
λάβουμε ότι ο τουρίστας του χει-
μώνα δεν έχει καμία σχέση με τον
τουρίστα του καλοκαιριού. 

Ο τουρίστας του χειμώνα έχει
σαφώς μεγαλύτερο μέσο όρο ηλι-
κίας και μεγαλύτερο μέσο όρο δια-
μονής. Θα ψάξει να δει πολύ πε-
ρισσότερα πράγματα από μια οι-
κογένεια που θα έρθει τον Αύγου-
στο με σκοπό να απολαύσει τον
ήλιο και τη θάλασσα. Τον χειμώνα
έρχονται και λόγω καιρού, που εί-
ναι καλύτερος από ότι σπίτι τους,
αλλά συχνά έχουν και περισσό-
τερη διάθεση να δουν και να κά-
νουν πράγματα. Αυτός είναι ο του-
ρίστας του χειμώνα στην πλει-
οψηφία του.

Η Κύπρος μπορεί να γίνει ολόχρονος προορισμός
Χάρης Παπαχαραλάμπους: Η αύξηση των τουριστικών αφίξεων θα έρθει μέσα από ενίσχυση της «χαμηλής περιόδου» 

Δυστυχώς το brand μας σε αρκετές αγορές είναι αδύνατο και αυτό καλώς ή κακώς δεν αλλάζει μόνο μέσω της διαφήμισης, αναφέρει ο κ. Χάρης
Παπαχαραλάμπους.

<<<<<<

«Το να αυξάνεις την τι-
μή δεν σημαίνει απα-
ραίτητα ότι προσελ-
κύεις πιο ποιοτικό του-
ρισμό, παρότι σαφέστα-
τα υπάρχει μια σχέση».

<<<<<<

«Η εγκαθίδρυση Τουρι-
στικής Αστυνομίας θα
μπορούσε να βοηθήσει
πολλούς τομείς, παρα-
μένει όμως μέχρι και
σήμερα ανεκπλήρωτη
δέσμευση».

Εκτιμήσεις για το 2024

-Πώς θεωρείτε ότι θα κινηθεί το
2024;
-Έχω την αίσθηση ότι το 2024
θα είναι πολύ παρόμοιο με το
2023 όσο αφορά απόλυτους
αριθμούς αναλόγως και των
εξελίξεων. Το κατά κεφαλή
ημερήσιο έσοδο θα είναι ελα-
φρώς αυξημένο λόγω πληθωρι-
σμού και ταυτόχρονα θα δούμε
ίσως μια περαιτέρω ελαφριά
μείωση στο μέσο όρο διαμονής,
επίσης λόγω πληθωρισμού.
Φαίνεται ότι σε γενικές γραμ-
μές οι πελάτες έχουν συγκεκρι-
μένο κονδύλι, πολλές φορές εί-
τε θα κατεβούν κατηγορία ξενο-
δοχείου, είτε δεν θα κλείσουν
all inclusive κάτι που το έχουμε
δει και το 2023, είτε θα μείνουν
μία νύχτα λιγότερη περιορίζον-
τας κάπως τον προϋπολογισμό.
Και αυτές οι τάσεις είναι πανευ-

ρωπαϊκές. Το σημαντικό όμως
δεν είναι οι αριθμοί που φέρ-
νουμε αλλά το να κάνουμε τους
τουρίστες μας πρέσβεις του
τουρισμού μας με την επιστρο-
φή τους και θα επιστρέφουν ξα-
νά στο μέλλον.
-Τι ενδείξεις έχετε από τη βιομη-
χανία για τον εισερχόμενο τουρισμό
από το Ισραήλ φέτος;
-Ήδη επηρεάζεται αφού βλέ-
πουμε ότι οργανωμένα σύνολα
δεν έχουν επιδείξει ακόμα εν-
διαφέρον γιατί δεν ξέρουν πώς
θα εξελιχθούν τα πράγματα.
Έχω όμως την αίσθηση ότι δεν
είναι εντελώς χαμένη χρονιά
όσον αφορά τον εισερχόμενο
τουρισμό από το Ισραήλ. Θεω-
ρώ ότι ναι θα επηρεαστεί, αλλά
ο βαθμός επηρεασμού θα εξαρ-
τηθεί από το τις εξελίξεις εκεί,
τους επόμενους 2-3 μήνες. 
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ΜΑΡΙΑ
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

MIXED ZONE

ΔΕΥΤΕΡΑ-ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ
19:00 - 22:00

ΑΥΤΟ AKOYΣ!

TIE SPONSORS

TEAM SPONSORS

FREE ENTRANCE DAVISCUP.COM CYPRUS TENNIS FEDERATION

03-04 FEBRUARY, 2024, NATIONAL TENNIS CENTRE, NICOSIA

CYPRUS VS

MOROCCO

WORLD GROUP II PLAY-OFFSAY OFFSRLD GWOR

WORLD GROUP II PLAY-OFFS

Sports Cyprus

Κάθε είδους διαθέσιμο χρημα-
τοδοτικό εργαλείο, όπως το Τα-
μείο Ανάκαμψης και το ΕΣΠΑ 
2021-2027, επιδιώκει να χρησι-
μοποιήσει η Ιερά Αρχιεπισκοπή 
Αθηνών (ΙΑΑ) για την υλοποίη-
ση σειράς έργων που αφορούν 
την αξιοποίηση περιουσιακών 
στοιχείων της και σχετίζονται 
με τη λειτουργία της.    

Η ΙΑΑ, που αποτελεί νομι-
κό πρόσωπο δημοσίου δικαί-
ου, διενεργεί αυτή την περίο-
δο διαγωνισμό για την επιλογή 
αναδόχου που θα αναλάβει την 
ωρίμανση, τη διασφάλιση χρη-
ματοδότησης και την υλοποί-
ηση σειράς έργων. Αυτή η δι-
αδικασία έχει προϋπολογισμό 
της τάξεως των 7,4 εκατ. ευρώ 
και θα υλοποιηθεί υπό τη μορ-
φή της συμφωνίας-πλαισίου τε-
τραετούς διάρκειας. Ο τεχνικός 
σύμβουλος της Ιεράς Αρχιεπι-
σκοπής Αθηνών θα κληθεί να 
ωριμάσει τα έργα και να επιδιώ-
ξει την εξασφάλιση χρηματοδό-
τησης από επιχειρησιακά προ-
γράμματα του ΕΣΠΑ 2021-2027, 
το Ταμείο Ανάκαμψης, το Πρό-
γραμμα ∆ημοσίων Επενδύσεων 
(Π∆Ε) και το Εθνικό Πρόγραμ-
μα Ανάπτυξης. Το αντικείμενο 
που θα αναλάβει να οργανώσει 
ο τεχνικός σύμβουλος είναι ιδι-
αίτερα ευρύ, εάν ληφθεί υπό-
ψη ότι στην ΙΑΑ υπάγονται 145 
ενοριακοί ναοί κατανεμημένοι 
σε 21 αρχιεπισκοπικές περιφέ-
ρειες, 12 κοιμητηριακοί ναοί, 9 
μοναστηριακοί ναοί, 158 παρεκ-
κλήσια και σημαντικός αριθμός 
δομών και ιδρυμάτων.    

Προς αυτή την κατεύθυνση, 
η Ιερά Αρχιεπισκοπή Αθηνών 
θα επιδιώξει να διασφαλίσει 
χρηματοδότηση για τρεις κα-
τηγορίες έργων:   
• Τα τεχνικά που αφορούν την 
ψηφιοποίηση αρχείων, βιβλίων, 
καταλόγων και άλλων έντυπων 
τεκμηρίων, του φυσικού αρχεί-
ου γάμων και διαζυγίων, του 
φυσικού αρχείου της εκκλησι-
αστικής ακίνητης περιουσίας 
και την προμήθεια εξοπλισμού 

και την αναβάθμιση ψηφιακών 
υποδομών και εφαρμογών. Αυ-
τά περιλαμβάνουν ακόμη την 
τρισδιάστατη μοντελοποίη-
ση μνημείων θρησκευτικού-
πολιτιστικού ενδιαφέροντος, 
αντικειμένων και κειμηλίων, 
ψηφιακές ξεναγήσεις σε θρη-
σκευτικά μνημεία, και τη λει-
τουργία συστήματος ηλεκτρο-
νικής διακυβέρνησης της Ιεράς 
Αρχιεπισκοπής Αθηνών για την 
εξυπηρέτηση των λειτουργικών 
αναγκών της αλλά και των πο-
λιτών μέσω της παροχής ψηφι-
ακών υπηρεσιών. Ενδεικτικά, 
η ΙΑΑ διαθέτει ένα πολύ μεγά-
λο αρχείο γάμων και διαζυγί-
ων, που χρονολογείται από το 
1920 και περιλαμβάνει 570.000 
εγγραφές γάμων της περιόδου 
1951-1991 και 20.000 εγγραφές 
διαζυγίων από το 1920 έως το 
1955. Επίσης, η Ιερά Αρχιεπι-

σκοπή Αθηνών διαθέτει βάση 
δεδομένων με 605.000 σαρωμέ-
να έγγραφα που αντιστοιχούν 
σε περίπου 1.452.000 σελίδες.      
• Τα projects που δρομολογεί η 
Εκκλησία περιλαμβάνουν την 
αποκατάσταση, συντήρηση ιε-
ρών μονών, ναών, μετοχίων, 
παλαιών κτιρίων, όπως και την 
κατασκευή κτιρίων διαφόρων 
χρήσεων, όπως ξενώνες, αίθου-
σες πολλαπλών χρήσεων, αθλη-
τικές εγκαταστάσεις, εκκλησι-
αστικά μουσεία.    
• Ορισμένα από τα έργα σχετί-
ζονται και με τον τεχνολογικό 
εκσυγχρονισμό σειράς κοινωνι-
κών λειτουργιών της ΙΑΑ, όπως 
το κοινωνικό παντοπωλείο και 
φαρμακείο ή η λειτουργία χώ-
ρων φιλοξενίας ηλικιωμένων.      

Ανεξαρτήτως των χρημα-
τοδοτικών δυνατοτήτων που 
επιδιώκει να εκμεταλλευθεί, σε 
παράλληλο χρόνο, η Ιερά Αρχι-
επισκοπή Αθηνών επιδιώκει να 
ενισχύσει τα έσοδά της. Γι’ αυ-
τόν τον σκοπό τους τελευταίους 
μήνες έχει προκηρύξει σειρά 
πλειοδοτικών διαγωνισμών για 
την πώληση ή εκμίσθωση ακι-
νήτων της στο Παγκράτι, στην 
Κυψέλη και τη Βουλιαγμένη.   

Ενα από τα πιο προβεβλημέ-
να, προς αξιοποίηση, ακίνητα 
της ΙΑΑ περιλαμβάνει το Εκ-
κλησιαστικό Ορφανοτροφείο 
στον Λαιμό Βουλιαγμένης, για 
τη μακροχρόνια παραχώρηση 
του οποίου ο εκκλησιαστικός 
φορέας έχει πραγματοποιήσει 
διαγωνισμό με τιμή εκκίνησης 
της τάξεως του 1,6 εκατ. ευρώ. 
Σε αυτόν φέρεται να έχει πλειο-
δοτήσει επιχειρηματικό σχήμα.     

Τα projects που δρομολογεί η Ιερά Αρχιεπισκοπή Αθηνών περιλαμβά-
νουν μεταξύ άλλων την αποκατάσταση, συντήρηση ιερών μονών, ναών 
και την κατασκευή κτιρίων διαφόρων χρήσεων, όπως ξενώνες, αθλητικές 
εγκαταστάσεις και εκκλησιαστικά μουσεία.       
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Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ    Την ανάγκη συνεργασίας σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο για την υλοποί-
ηση των ηλεκτρικών κάθετων 
και οριζόντιων διαδρόμων για τη 
μεταφορά ηλεκτρικής ενέργειας 
στον ευρωπαϊκό γεωγραφικό χώ-
ρο επισήμανε ο επικεφαλής του 
Α∆ΜΗΕ, Μάνος Μανουσάκης, 
μιλώντας στην ειδική εκδήλω-
ση του Συνδέσμου των ∆ιαχει-
ριστών Συστημάτων Μεταφοράς 
της Ευρώπης (ENTSO-E) για την 
παρουσίαση του σχεδίου ανά-
πτυξης των υποδομών διασύν-
δεσης των υπεράκτιων αιολικών 
πάρκων στην Ευρώπη (Offshore 
Network Development Plan), που 
έλαβε χώρα στις 23 Ιανουαρίου 
στις Βρυξέλλες.

«Χρειαζόμαστε ένα πανευρω-
παϊκό δίκτυο ηλεκτρικών δια-
συνδέσεων υπερυψηλής τάσης 
τεχνολογίας HVDC (συνεχούς 
ρεύματος) για να ενσωματώσου-
με μεγάλες ποσότητες ΑΠΕ στα 
ενεργειακά μας συστήματα και 
να αξιοποιήσουμε το πολύ πλού-
σιο αιολικό δυναμικό των θαλάσ-
σιων λεκανών της Ευρώπης. Και 
η συζήτηση αυτή πρέπει να γί-
νει τώρα εάν θέλουμε πράγματι 
να πετύχουμε τους κλιματικούς 
στόχους που έχουμε θέσει για το 
2050 και να φτάσουμε στο net 

zero», τόνισε χαρακτηριστικά. 
Βασικοί ομιλητές ήταν η επίτρο-
πος Ενέργειας Κάντρι Σίμπσον 
και η Τίνε βαν ντερ Στράτεν, 
υπουργός Ενέργειας του Βελ-
γίου, της χώρας που έχει την 
προεδρία της Ε.Ε. για το τρέ-
χον εξάμηνο.

«Ηρθε η ώρα, οι κάθετοι και 
οριζόντιοι διάδρομοι μεταφο-
ράς ηλεκτρικής ενέργειας στον 
ευρωπαϊκό γεωγραφικό χώρο 
να καταλάβουν κεντρική θέση 
στον δημόσιο διάλογο, καθώς 
αποτελούν προϋπόθεση για να 
πρασινίσει το ενεργειακό μείγ-
μα, να ενισχυθεί η ενεργειακή 
ανεξαρτησία και να βελτιωθεί η 
αξιοπιστία του ηλεκτρικού εφο-
διασμού της Ευρώπης», δήλωσε 
ο κ. Μανουσάκης. «Για να εκ-
μεταλλευθούμε το πολύ μεγάλο 
αιολικό δυναμικό της Ελλάδας, 
της νότιας Γαλλίας, της Βόρειας 
Θάλασσας, χρειαζόμαστε αυτές 
τις υποδομές. Και πρέπει οι δια-
χειριστές των συστημάτων με-
ταφοράς να επισημάνουμε στις 
κυβερνήσεις την αναγκαιότητα 
της συνεργασίας σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο για να υλοποιηθούν αυ-
τές οι υποδομές. Είναι η ώρα να 
σχεδιάσουμε συνολικά τα έργα 
των ηλεκτρικών διαδρόμων και 
των απαραίτητων διασυνδέσεων 
μεταξύ offshores αιολικών εξετά-
ζοντας τη βιωσιμότητά τους και 
τον συσχετισμό κόστους - οφέ-
λους από ευρωπαϊκή σκοπιά ως 
έργων κοινού ευρωπαϊκού ενδια-
φέροντος και όχι ως διμερή έργα 
μεταξύ δύο κρατών. Πρέπει να 
δημιουργήσουμε λύσεις που θα 
υποστηρίξουν αυτή την πολιτι-
κή και να αντιμετωπίσουμε την 
Ευρώπη όπως ο καθένας τη χώ-
ρα του», υπογράμμισε. 

«Κλειδί» για τις ΑΠΕ
στην Ευρώπη το δίκτυο
ηλεκτρικών διασυνδέσεων

Επιχείρηση αξιοποίησης
περιουσίας από την Εκκλησία    
Αναζητεί χρηματοδότηση μέσω ΕΣΠΑ και Ταμείου Ανάκαμψης    

Συνεργασία σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο 
ζήτησε ο επικεφαλής 
του ΑΔΜΗΕ, Μάνος 
Μανουσάκης.

Της ΧΡΥΣΑΣ ΛΙΑΓΓΟΥ

Τα έργα αφορούν 
από την ψηφιοποίηση 
των αρχείων της 
μέχρι την κατασκευή 
νέων κτιρίων και τη 
συντήρηση των ναών.   
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Το υπουργείο Οικονομικών και 
η Ανεξάρτητη Αρχή ∆ημοσίων 
Εσόδων βάζει τέλος στην υπο-
βολή φορολογικών δηλώσεων 
για ένα εκατομμύριο μισθωτούς 
και συνταξιούχους. Οπως ανα-
κοίνωσε ο διοικητής της φο-
ρολογικής διοίκησης Γ. Πιτσι-
λής, από φέτος οι φορολογικές 
δηλώσεις που θα υποβληθούν 
από τα τέλη Μαρτίου έως τα τέ-
λη Ιουνίου, για ένα εκατομμύ-
ριο φορολογουμένους οι οποίοι 
δεν έχουν κάποια αλλαγή στις 
αποδοχές τους, όχι μόνο θα εί-
ναι προσυμπληρωμένες αλλά 
η υποβολή τους μπορεί να γί-
νει με ένα κλικ. Επί της ουσίας, 
δεν χρειάζεται να μεταφέρουν 
στους κωδικούς τόκους καταθέ-
σεων, δαπάνες, οχήματα κ.λπ. 
καθώς θα είναι «περασμένα» 
από την εφορία. Με τον τρόπο 
αυτό, όπως αναφέρουν από το 
οικονομικό επιτελείο, θα μπει 
και ένα τέλος στις παρατάσεις 
των φορολογικών δηλώσεων.

Με βάση τον σχεδιασμό, οι 
φορολογούμενοι με εισοδήμα-
τα αποκλειστικά από μισθούς 
και συντάξεις θα μπορούν να 
εισέλθουν στο Taxisnet με τους 
κωδικούς τους και εφόσον συμ-
φωνήσουν με τα στοιχεία που 
έχει συμπληρώσει η ΑΑ∆Ε να 
προχωρήσουν στην υποβολή 
της δήλωσης. Η εφορία εδώ και 
χρόνια έχει προσυμπληρωμένα 
τα στοιχεία, για το εισόδημα, 
τους τόκους των καταθέσεων, τα 
αυτοκίνητα, και τα ακίνητα (όχι 
τα εισοδήματα) που διαθέτει ο 
φορολογούμενος, καθώς και τις 
δαπάνες που πραγματοποίησε.

Εφόσον, όπως προαναφέρ-
θηκε, δεν υπάρχει καμία αλλα-
γή ο φορολογούμενους μπορεί 
απλά να προχωρήσει στην υπο-
βολή της δήλωσης. Σε διαφο-
ρετική περίπτωση αλλάζει τα 
στοιχεία εκείνα της δήλωσης 
που έχουν μεταβληθεί.

Ωστόσο, στην περίπτω-
ση που μέχρι την καταληκτι-
κή ημερομηνία υποβολής των 
δηλώσεων και συγκεκριμένα 
μέχρι τις 30 Ιουνίου δεν έχει 
υποβληθεί η φορολογική δή-

λωση από τους ανωτέρω, θα 
θεωρείται από την εφορία υπο-
βληθείσα και την ίδια ημέρα 
θα εκδοθεί το εκκαθαριστικό 
σημείωμα. ∆ηλαδή, οι ένα εκα-
τομμύριο μισθωτοί και συντα-
ξιούχοι μπορούν να μην ασχο-
ληθούν καθόλου φέτος με τη 
διαδικασία υποβολής της φο-
ρολογικής τους δήλωσης. Σύμ-
φωνα με πληροφορίες, το προ-
σεχές διάστημα αναμένεται να 
κατατεθεί στη Βουλή και η σχε-
τική διάταξη από το υπουργείο 
Οικονομικών.

Σε δεύτερο στάδιο, πιθανόν 
από τις δηλώσεις που θα υπο-
βληθούν το επόμενο έτος θα 
προσυμπληρώνονται και τα ει-
σοδήματα από ενοίκια και από 
συμμετοχές σε επιχειρήσεις.  

Σημειώνεται ότι το ηλε-

κτρονικό σύστημα Taxis για 
την υποβολή των δηλώσεων 
για τα εισοδήματα του 2023 θα 
ανοίξει με βάση τον σχεδιασμό 
στα τέλη Μαρτίου. Στο διάστη-
μα αυτό θα πρέπει να γίνουν 
όλες οι αναγκαίες τροποποιή-
σεις στα έντυπα των δηλώσε-
ων κυρίως για τους ελεύθερους 
επαγγελματίες μετά την αλλαγή 
του τρόπου φορολόγησης των 
εισοδημάτων. Συγκεκριμένα, 
οι επαγγελματίες θα φορολο-
γηθούν με τεκμαρτό τρόπο με 
ελάχιστο φορολογητέο ποσό 
10.920 ευρώ.

Επίσης, μέσα στο πρώτο τρί-
μηνο του έτους αναμένεται να 
δημιουργηθεί μία ακόμη εφαρ-
μογή και θα αφορά τους επαγ-
γελματίες που θέλουν να αμ-
φισβητήσουν τα τεκμήρια. Τις 
επόμενες μέρες αναμένεται να 
εκδοθούν και οι σχετικές απο-
φάσεις και με έναρξη υποβο-
λής των δηλώσεων, θα μπορούν 
όσοι επαγγελματίες επιθυμούν 
να προσφύγουν στην ΑΑ∆Ε αμ-
φισβητώντας το φορολογητέο 
ποσό που προκύπτει από την 
τεκμαρτή φορολόγηση, υπο-
βάλλοντας και όλα τα αναγκαία 
δικαιολογητικά.

Στο μεταξύ, ο επικεφαλής 
της ΑΑ∆Ε Γ. Πιτσιλής παρου-

σίασε τους στρατηγικούς στό-
χους για το 2024. Μεταξύ των 
δράσεων που σχεδιάζονται εί-
ναι η εξυπηρέτηση πολιτών και 
επιχειρήσεων με νέα ψηφιακά 
εργαλεία. Συγκεκριμένα:
• Mobile apps. Εφαρμογή κινη-
τού για φορολογικές υπηρεσίες 
(πληρωμή φόρων, εξατομικευ-
μένες ενημερώσεις και alerts, 
wallet με σημαντικά φορολο-
γικά έγγραφα) και δυνατότητα 
έκδοσης τιμολογίου και δελτί-
ου αποστολής από το κινητό.
• Ενισχυμένο τηλεφωνικό κέ-
ντρο ΑΑ∆Ε και Chatbot τεχνη-
τής νοημοσύνης για παροχή 
ενημέρωσης και πλοήγηση στις 
ψηφιακές υπηρεσίες της ΑΑ∆Ε.
• Αναλυτικές ψηφιακές βεβαι-
ώσεις μητρώου με QR.
• ΑΦΜ σε ανήλικα από 1 έως 
12 έτη.
• ∆ιασύνδεση με ΓΕΜΗ για με-
ταβολές νομικών προσώπων.
• Εφαρμογή για μείωση του ΕΝ-
ΦΙΑ στα ασφαλισμένα ακίνητα.
• Αυτόματη συμπλήρωση Ε9 
σε δωρεές και γονικές παροχές 
ακινήτων.
• ∆ημιουργία μητρώου ιδιοκτη-
σίας και διαχείρισης ακινήτων.
• Απλοποιήσεις στη βεβαίωση 
φόρου εισοδήματος φυσικών 
προσώπων.

H αλλαγή του παραγωγικού υπο-
δείγματος της οικονομίας πα-
ραμένει το μεγάλο και κρίσιμο 
στοίχημα, τόνισε ο γενικός δι-
ευθυντής του ΙΟΒΕ, καθηγητής 
Νίκος Βέττας, κατά την παρου-
σίαση της τριμηνιαίας έκθεσης 
του Ιδρύματος για την ελληνική 
οικονομία.

Ο κ. Βέττας έθεσε έτσι ένα 
θέμα που ξεπερνάει τις πρό-
σφατες θετικές αναπτυξιακές 
και δημοσιονομικές επιδόσεις 
της χώρας και απασχολεί όλους 
τους αναλυτές σχετικά με τις 
προοπτικές της οικονομίας τα 
επόμενα χρόνια. Οπως παρα-
στατικά το περιέγραψε, μετά τη 
μνημονιακή 8ετία  η οικονομία 
έχει επιστρέψει  μεν στην  κα-
νονικότητα, με συστηματική 
ανάκαμψη,  αλλά ταυτόχρονα 
βρίσκεται σε ένα σταυροδρό-
μι όπου καλείται να αποφασί-
σει αν θα αλλάξει παραγωγικό 
υπόδειγμα ή θα επιστρέψει στα 
μη ανταγωνιστικά πρότυπα του 
παρελθόντος.  

«Εφεξής οι επενδύσεις και 
όχι η κατανάλωση πρέπει να 
έχουν τον πρώτο λόγο», είπε, 
αναφορικά με τις βραχυπρόθε-
σμες προοπτικές, ενώ μακρο-
πρόθεσμα μίλησε για αλλαγή 
των δομικών χαρακτηριστικών 
της οικονομίας. «Προκειμένου 
να επιτευχθεί η στροφή του 
παραγωγικού υποδείγματος», 
τόνισε, «πρέπει να αντιμετω-
πιστούν χρόνιες εσωτερικές 

προκλήσεις και ανισορροπί-
ες. Ενδεικτικά: (α) Στην αγορά 
εργασίας παρατηρείται υψη-
λή διαρθρωτική ανεργία και 
αναντιστοιχία δεξιοτήτων με-
ταξύ προσφοράς και ζήτησης. 
(β) Στις αγορές προϊόντων και 
υπηρεσιών είναι κρίσιμο να ενι-
σχυθεί ο ανταγωνισμός και να 
αρθούν εμπόδια εισόδου νέων 
επιχειρήσεων. (γ) Κρίνεται σκό-
πιμο να αρθούν αντικίνητρα για 

δραστηριότητες στην τυπική 
οικονομία έναντι της άτυπης. 
(δ) Είναι απαραίτητο να ενισχυ-
θεί η τομεακή διαφοροποίηση 
της οικονομίας με τη μεταποί-
ηση ως συμπληρωματική κι-
νητήρια δύναμη σε τουρισμό 
και κατασκευές. (ε) Χρειάζεται 
βελτίωση της αποτελεσματικό-
τητας του δημόσιου τομέα με 
έμφαση στα συστήματα υγείας 
και εκπαίδευσης».

∆εν αρκεί, όμως, να γίνονται 
επενδύσεις, πρέπει να είναι σω-
στός και ο προσανατολισμός 
τους. ∆εδομένου ότι αυτή τη 
στιγμή κυριαρχούν οι επεν-
δύσεις σε ακίνητα και κατα-
σκευές, ο κ. Βέττας σχολίασε 
ότι ενώ είναι επιθυμητές κι αυ-
τές, έχουν πεπερασμένα όρια, 
καθώς δεν είναι απεριόριστες 
οι ανάγκες σε κατοικίες. «Χωρίς 

παραγωγικές επενδύσεις είναι 
αδύνατον το σύνολο των επεν-
δύσεων να φτάσει στα επιθυμη-
τά επίπεδα, πάνω από 20% του 
ΑΕΠ μας», είπε. Σημειωτέον ότι 
οι επενδύσεις σήμερα βρίσκο-
νται στο 15% του ΑΕΠ έναντι 
23% μέσου όρου στην Ε.Ε.

Πάντως, ο κ. Βέττας σχο-
λίασε ότι επενδύσεις σαν αυ-
τές που χρειάζεται η Ελλάδα, 
οι οποίες θα την τοποθετούν 
στην παγκόσμια εφοδιαστική 
αλυσίδα, δεν είναι βραχυπρόθε-
σμες. Υπό αυτή την έννοια είναι 
σημαντική η συνεισφορά της 
σταθερότητας στην οικονομι-
κή και πολιτική ζωή της χώρας.

«Γενικότερα», πρόσθεσε, 
«απαιτείται ενίσχυση της εξω-
στρέφειας και των επενδύσε-
ων ως μοχλών της οικονομικής 
ανάπτυξης μακροχρόνια. Στο 
πλαίσιο αυτό, βραχυπρόθεσμη 
ευκαιρία αποτελεί η έγκαιρη 
και αποτελεσματική χρήση των 
πόρων του Ταμείου Ανάκαμψης 
και Ανθεκτικότητας».

Οι προβλέψεις του ΙΟΒΕ τρο-
ποποιήθηκαν ελαφρώς προς τα 
κάτω σε ό,τι αφορά την ανά-
πτυξη του 2023, την οποία βλέ-
πει τώρα στο 2,2% (έναντι πρό-
βλεψης της κυβέρνησης για 
2,4%), ενώ για το 2024 αναθε-
ώρησε ελαφρώς προς τα πάνω  
στο 2,4% (έναντι κυβερνητικής 
πρόβλεψης για 2,9%). Η εκτίμη-
ση αυτή για το 2024 βασίζεται 
σε πρόβλεψη για αύξηση των 
παγίων επενδύσεων κατά 11% 
έναντι κυβερνητικής για 15%.

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Εάν δεν υποβληθεί 
μέχρι τις 30 Ιουνίου
η δήλωση θα θεωρεί-
ται υποβληθείσα
και την ίδια μέρα
θα βγαίνει
το εκκαθαριστικό.

Οι επενδύσεις
και όχι η κατανάλωση 
πρέπει να έχουν
τον πρώτο λόγο, 
τονίζει ο επικεφαλής 
του ΙΟΒΕ Ν. Βέττας.

Οι υψηλότερες από τις προβλεπό-
μενες επιδόσεις σε ανάπτυξη και 
τουρισμό, καθώς και η ταχύτε-
ρη επέκταση των ηλεκτρονικών 
συναλλαγών έφεραν περίπου 1 
δισ. ευρώ περισσότερα έσοδα 
από ΦΠΑ το 2023, σε σύγκριση 
με αυτά που είχαν εκτιμηθεί ένα 
χρόνο πριν, στον προϋπολογισμό 
του 2023.

Τα έσοδα από ΦΠΑ, όπως προ-
κύπτει από το χθεσινό δελτίο 
με τα οριστικά στοιχεία για την 
εκτέλεση του προϋπολογισμού 
του 2023, ανήλθαν σε 23,385 
δισ., έναντι πρόβλεψης του προ-
ϋπολογισμού για 22,198 δισ. ευ-
ρώ. Αν και το μέγεθος στον μεν 
προϋπολογισμό εκφράζεται σε 
δεδουλευμένη βάση, δηλαδή 
περιλαμβάνει και τα έσοδα του 
πρώτου διμήνου του 2024, τα 
οποία εγγράφονται στο 2023, ενώ 
το δελτίο είναι σε ταμειακή βά-
ση, οι διαφορές δεν είναι μεγά-
λες σύμφωνα με εκτίμηση του 
υπουργείου Οικονομικών.

∆εδομένου, λοιπόν, σύμφωνα 
με αρμόδια πηγή, ότι το 2023 ο 
πληθωρισμός ήταν χαμηλότερος 
από την πρόβλεψη του προϋπο-
λογισμού (3,5% αντί 5%), ενώ η 
ανάπτυξη υψηλότερη (2,4% αντί 
1,8%), η διαφορά των εσόδων 
από ΦΠΑ εκτιμάται ότι οφείλεται 
κατά 400 εκατ. ευρώ στην υψηλό-
τερη ιδιωτική κατανάλωση, δη-
λαδή στη μεγαλύτερη ανάπτυξη, 
κατά 350 εκατ. ευρώ στα υψηλό-
τερα έσοδα (κατά 2 δισ. ευρώ) 
από τον τουρισμό και κατά 250 
εκατ. ευρώ περίπου στην αύξηση 
των ηλεκτρονικών συναλλαγών.

Τα έσοδα από τους φόρους 
εισοδήματος ήταν επίσης ση-
μαντικά αυξημένα σε σύγκριση 
με τον προϋπολογισμό κατά πε-
ρίπου 3 δισ. ευρώ. Εφτασαν τα 
20,884 δισ. ευρώ, σύμφωνα με 
το δελτίο εκτέλεσης του προϋπο-
λογισμού, έναντι πρόβλεψης για 
17,772 δισ. ευρώ. Από την υπέρ-
βαση αυτή το 1 δισ. ευρώ περί-
που οφείλεται στον φόρο εισο-
δήματος, χάρη στις υψηλότερες 
αμοιβές και τα 2 δισ. ευρώ στα 
κέρδη των επιχειρήσεων, που 
αφορούν το 2022 (και εισπρά-
χθηκαν το 2023), με συμμετοχή 
και του πληθωρισμού.

Τα στοιχεία εκτέλεσης του 

κρατικού προϋπολογισμού 12μή-
νου Ιανουαρίου - ∆εκεμβρίου 
2023 δείχνουν ότι το πρωτογε-
νές αποτέλεσμα σε τροποποιη-
μένη ταμειακή βάση διαμορφώ-
θηκε σε πλεόνασμα 3,920 δισ. 
ευρώ, έναντι στόχου (του προ-
ϋπολογισμού του 2024, πλέον) 
για πρωτογενές έλλειμμα 851 
εκατ. ευρώ.

Αναφορικά με την παρατηρού-
μενη διαφορά έναντι των στόχων 
στο πρωτογενές αποτέλεσμα σε 
ταμειακούς όρους, το ενημερωτι-
κό δελτίο του υπουργείου αναφέ-
ρει ότι κατά κύριο λόγο αφορούν 
ποσά που δεν επηρεάζουν το δη-
μοσιονομικό αποτέλεσμα γενικής 
κυβέρνησης κατά ESA, το οποίο 
διαμορφώνεται κατόπιν ενσωμά-
τωσης των στοιχείων των φορέ-
ων γενικής κυβέρνησης και των 
εθνικολογιστικών προσαρμογών.

Πιο συγκεκριμένα, ποσό 
ύψους 1,687 δισ. ευρώ που αφο-
ρά την είσπραξη κατά τον μήνα 

∆εκέμβριο από το Ταμείο Ανά-
καμψης και Ανθεκτικότητας, που 
είχε προβλεφθεί για είσπραξη το 
πρώτο τρίμηνο του 2024, καθώς 
και το μεγαλύτερο μέρος εκ της 
παρατηρούμενης υποεκτέλεσης 
ταμειακής πληρωμής δαπανών 
ύψους 2,767 δισ. ευρώ (όπως για 
παράδειγμα ο ετεροχρονισμός 
ταμειακών πληρωμών εξοπλι-
στικών δαπανών, οι μεταβιβά-
σεις προς φορείς γενικής κυβέρ-
νησης κ.ά.) δεν επηρεάζουν το 
πρωτογενές αποτέλεσμα σε δε-
δουλευμένη βάση.

Πάντως, ο υπουργός Εθνι-
κής Οικονομίας και Οικονομι-
κών Κωστής Χατζηδάκης προέ-
βλεψε προχθές ότι ο στόχος για 
πρωτογενές πλεόνασμα γενικής 
κυβέρνησης 1,1% του ΑΕΠ θα 
υπερκαλυφθεί.

ΕΙΡΗΝΗ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Παραβάσεις στην εφαρμογή της 
εργατικής νομοθεσίας, κυρίως 
όσον αφορά τη δήλωση του πραγ-
ματικού χρόνου εργασίας, στο 
50,34% των επιχειρήσεων που 
ελέγχθηκαν, διαπίστωσε η Επι-
θεώρηση Εργασίας.

Οι έλεγχοι ήταν στοχευμέ-
νοι, διενεργήθηκαν πανελλαδι-
κά με βάση τα στοιχεία που δό-
θηκαν στην Ανεξάρτητη Αρχή 
από το ηλεκτρονικό σύστημα 
risk analysis, που διαθέτει το 
πληροφοριακό σύστημα (Π.Σ.) 
«Εργάνη». Συνολικά ελέγχθηκαν 
580 επιχειρήσεις από διάφορους 
κλάδους της οικονομίας, από τις 
οποίες οι 292 εντοπίστηκαν πα-
ραβατικές. Βεβαιώθηκαν 324 
πράξεις επιβολής προστίμων, συ-
νολικού ύψους 1.192.700 ευρώ.

Πρόκειται για τη β΄ φάση της 
νέας ειδικής δράσης που πραγμα-
τοποιεί η Επιθεώρηση Εργασίας 
από τις αρχές του προηγούμενου 
καλοκαιριού. ∆ιενεργήθηκε τον 
Οκτώβριο του 2023, αφορά στο-
χευμένους ελέγχους που έγιναν 
σε 580 επιχειρήσεις που απα-
σχολούν 5.152 εργαζομένους και 
οι οποίες αναδείχθηκαν από το 
σύστημα «Εργάνη». Και διαπι-
στώθηκε πως 727 εργαζόμενοι, 
ήτοι το 14,11%, ήταν θιγόμενοι. 
Συγκεκριμένα, για τη συντριπτι-
κή πλειονότητα (576 εργαζόμε-
νοι) βεβαιώθηκαν παραβάσεις 
που αφορούσαν παραβιάσεις των 
χρονικών ορίων εργασίας.

Εντοπίστηκαν επίσης 29 ερ-
γαζόμενοι ως αδήλωτοι, ενώ κα-

ταγράφηκαν και 162 απασχο-
λούμενοι με άλλης κατηγορίας 
παραβάσεις. 

Να σημειωθεί ότι η α΄ φάση 
της ίδιας στοχευμένης δράσης 
είχε πραγματοποιηθεί το δίμη-
νο Ιουλίου-Αυγούστου 2023 και 
τότε η παραβατικότητα κυμαι-
νόταν επίσης σημαντικά υψηλά, 
λίγο χαμηλότερα όμως από αυτή 
του Οκτωβρίου, στο 44%.

Σύμφωνα με στελέχη της Ανε-
ξάρτητης Αρχής, όσο περνούν 
οι μήνες και βελτιώνονται οι δι-
ασταυρώσεις στοιχείων από το 
σύστημα «Εργάνη», οι έλεγχοι θα 
είναι περισσότερο αποτελεσματι-
κοί. Σε αυτό, βέβαια, αναμένεται 
να βοηθήσει και η επέκταση της 
χρήσης της ψηφιακής κάρτας ερ-
γασίας στο σύνολο του λιανικού 
εμπορίου και της βιομηχανίας.

Οσο για τα κριτήρια που 
αξιοποιούνται ως προς το risk 
analysis, είναι η παραβατικότη-
τα των προηγούμενων ετών και 
το μέγεθος εντοπισμού της πα-
ράβασης, καθώς επίσης και το 
μέγεθος των ίδιων των επιχειρή-
σεων. Αυτό στην πράξη σημαίνει 
πως αξιολογείται διαφορετικά μια 
μικρή συνοικιακή επιχείρηση, 
που βρέθηκε να γίνεται υπέρβα-
ση ωραρίου σε έναν εργαζόμενο 
ενώ στο παρελθόν δεν έχει απα-
σχολήσει ποτέ την Επιθεώρηση 
Εργασίας, και αλλιώς αν εντοπί-
στηκε κάποια μεγάλη επιχείρηση 
που συστηματικά εντοπίζεται να 
παραβαίνει τον νόμο.

ΡΟΥΛΑ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Υπέρβαση 1 δισ.
στα έσοδα
από ΦΠΑ το 2023

Παραβάσεις της εργατικής
νομοθεσίας από το 50,3%

Αυτόματη η υποβολή δήλωσης
για 1 εκατ. φορολογουμένους

Στοίχημα η αλλαγή παραγωγικού μοντέλου

Για όσους έχουν εισοδήματα αποκλειστικά από μισθούς και συντάξεις

Σε σχέση με τον
στόχο, λόγω ισχυρών 
επιδόσεων σε ανά-
πτυξη, τουρισμό
και αύξησης ηλεκτρο-
νικών συναλλαγών. 

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Aπό φέτος οι φορολογούμενοι με εισοδήματα μόνο από μισθούς και συντάξεις δεν χρειάζεται να μεταφέρουν 
στους κωδικούς τόκους καταθέσεων, δαπάνες, οχήματα κ.λπ. καθώς θα είναι «περασμένα» από την εφορία.

Στην αγορά εργασίας παρατηρείται υψηλή διαρθρωτική ανεργία και ανα-
ντιστοιχία δεξιοτήτων μεταξύ προσφοράς και ζήτησης, τονίζει το ΙΟΒΕ.
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Απόφαση-κόλαφος για την Boeing 
από την Ομοσπονδιακή Υπηρε-
σία Αεροπορίας (FAA), η οποία θα 
επιτρέψει μεν στα αεροσκάφη 737 
Max 9 να ξαναρχίσουν τις πτήσεις 
μετά την ολοκλήρωση των ελέγ-
χων, αλλά της απαγορεύει να επε-
κτείνει την παραγωγή της. 

Η FAA καθήλωσε 171 από τα 
αεροπλάνα της, όταν αποκολλή-
θηκε σε ώρα πτήσης τμήμα της 
ατράκτου. Η United Airlines και η 
Alaska Airlines σχεδιάζουν να ξε-
κινήσουν την επιστροφή των τζετ 
σε υπηρεσία τις επόμενες ημέρες, 
οι ιθύνοντες όμως λένε ότι δεν θα 
επιτρέψουν ακόμη στην Boeing 
να επεκτείνει την παραγωγή των 
αεριωθούμενων αεροσκαφών στε-
νής ατράκτου με τις μεγαλύτερες 
πωλήσεις, η οποία περιλαμβάνει 
το 737 Max 9. Η άνευ προηγου-
μένου απόφαση της ρυθμιστικής 
αρχής σηματοδοτεί περισσότερα 
άσχημα νέα για τον γίγαντα της 
αεροπλοΐας. «Αυτό δεν σημαίνει 
ότι η Boeing θα επιστρέψει ως 
συνήθως», δήλωσε ο επικεφαλής 
της FAA, Μάικ Γουίτακερ. «∆εν θα 
συμφωνήσουμε με κανένα αίτη-
μα της Boeing για επέκταση της 
παραγωγής της, ούτε θα εγκρί-
νουμε πρόσθετες γραμμές παρα-
γωγής για το 737 Max έως ότου 
επιβεβαιώσουμε ότι έχουν επιλυ-

θεί τα ζητήματα ποιοτικού ελέγ-
χου που αποκαλύφθηκαν κατά τη 
διάρκεια αυτής της διαδικασίας», 
πρόσθεσε.

Ανακούφιση στις εταιρείες
Η ανακοίνωση για το πράσινο 

φως στις πτήσεις μετά την ολοκλή-
ρωση των επιθεωρήσεων έγινε δε-
κτή με ενθουσιασμό στις εταιρείες 
που αναγκάστηκαν να ακυρώσουν 
χιλιάδες πτήσεις. Η Alaska Airlines 
είπε ότι αναμένει «να επαναφέρει 
σήμερα (26/1) τα πρώτα αεροπλά-
να σε προγραμματισμένη εμπο-
ρική υπηρεσία», με περισσότερα 
αεροπλάνα του στόλου να προ-
στίθενται κάθε μέρα καθώς ολο-
κληρώνονται οι επιθεωρήσεις. Στο 
ίδιος μήκος κύματος και η United 
Airlines ανακοίνωσε ότι έλαβε την 
τελική έγκριση από την FAA για 
την ολοκλήρωση της διαδικασίας 
επιστροφής του στόλου των 737 
Max 9. Ο επικεφαλής επιχειρησι-
ακός διευθυντής της εταιρείας, 
Τόμπι Ενκβιστ, είπε ότι το εν λόγω 
αεροσκάφος θα αρχίσει να πετάει 
ξανά από τις 28 Ιανουαρίου. Μέσα 
στην εβδομάδα, ο επικεφαλής της 
Boeing, Ντέιβιντ Καλχούν, αντιμε-
τώπισε ερωτήσεις από βουλευτές 
στην Ουάσιγκτον για να εξηγή-
σει τι οδήγησε στην κατάσταση 
εκτάκτου ανάγκης στον αέρα. Το 

τελευταίο περιστατικό έχει προκα-
λέσει νέα, βασανιστικά ερωτήμα-
τα σχετικά με την ασφάλεια των 
αεροσκαφών της αμερικανικής 
εταιρείας που είχε βρεθεί επίσης 
στο στόχαστρο, έπειτα από δύο 
θανατηφόρες συντριβές επιβατι-

κών αεροσκαφών της το 2018 και 
το 2019, στις οποίες σκοτώθηκαν 
346 άνθρωποι. 

«Ανάσα από την Κίνα»
Σε μία καλή είδηση –που σπανί-

ζει αυτές τις μέρες για τον κολοσ-
σό– η Boeing παρέδωσε το πρώτο 
της 737 Max σε κινεζική αεροπορι-
κή εταιρεία για πρώτη φορά έπειτα 
από σχεδόν πέντε χρόνια. Η πα-
ράδοση θεωρείται σημαντική επι-
βεβαίωση από μια βασική αγορά 
για την εταιρεία κατασκευής αε-
ροπλάνων, της οποίας η φήμη και 
η αξιοπιστία έχουν δεχτεί τερά-
στιο πλήγμα.

Σύμφωνα με τον ιστότοπο πα-
ρακολούθησης πτήσεων Flightra-
dar 24, η πτήση CZ5073 της Chi-

na Southern Airlines αναχώρησε 
από το διεθνές αεροδρόμιο Boeing 
Field στο Σιάτλ της Ουάσιγκτον, 
την Τετάρτη (23/1) για την Κίνα 
μέσω Χονολουλού. Η χρήση του 
αριθμού πτήσης της αεροπορικής 
εταιρείας, αντί για εκείνον της Boe-
ing, υποδηλώνει ότι η ιδιοκτησία 
του αεροπλάνου έχει ήδη μεταβι-
βαστεί, όπως έγραψε το CNN. Η 
Boeing αρνήθηκε να σχολιάσει 
την προφανή παράδοση. Το αε-
ροπλάνο, ένα 737 Max 8 σύμφωνα 
με τα στοιχεία πτήσης, κατασκευ-
άστηκε τον Σεπτέμβριο του 2019 
και έκτοτε ήταν σταθμευμένο στο 
εργοστάσιο της Boeing στο Σιάτλ, 
σύμφωνα με πληροφορίες.

Οι κινεζικές αεροπορικές αρχές 
ανέθεσαν στις αεροπορικές εται-

ρείες τους τον Μάρτιο του 2019 
να καθηλώσουν όλα τα αεροσκά-
φη 737 Max 8, αναφέροντας την 
ανάγκη για «αυστηρό έλεγχο των 
κινδύνων για την ασφάλεια». Η εν 
λόγω απαγόρευση ήρθη το 2021, 
μετά την έγκριση του μοντέλου 
από την FAA, αλλά μέχρι τώρα δεν 
είχαν γίνει νέες παραδόσεις του 
μοντέλου στην Κίνα. Η παράδοση 
συνιστά ψήφο εμπιστοσύνης για 
την Boeing σε μια δύσκολη περί-
οδο, συμβολίζει όμως παράλληλα 
το άνοιγμα της αγοράς στην Κίνα, 
μία από τις ταχύτερα αναπτυσσό-
μενες αγορές αερομεταφορών, η 
οποία σύμφωνα με την εταιρεία 
θα αντιπροσωπεύει το 20% της 
παγκόσμιας ζήτησης αεροσκαφών 
μέχρι το 2042.

Η FAA έδωσε 
το πράσινο φως για να 
ξαναρχίσουν οι πτήσεις 
των 171 αεροπλάνων 
που είχαν καθηλωθεί, 
μετά την ολοκλήρωση 
των ελέγχων. 

«Απαγορευτικό»
στην Boeing
για παραγωγή
νέων 737 Max 9
Από την αρμόδια αμερικανική αρχή FAA,

μέχρι να επιλυθούν όλα τα προβλήματα

Η ανακοίνωση της FAA για την επανεκκίνηση των πτήσεων μετά την ολοκλήρωση των επιθεωρήσεων στα Boeing 737 Max 9 έγινε δεκτή με ενθουσιασμό 
από τις εταιρείες που αναγκάστηκαν να ακυρώσουν χιλιάδες πτήσεις. Η Alaska Airlines ξεκίνησε την Πέμπτη να «επαναφέρει τα πρώτα αεροπλάνα σε προ-
γραμματισμένη εμπορική υπηρεσία», ενώ σε ανάλογη κίνηση προχωράει και η United Airlines.
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Η συγκέντρωση μεγαλύτερων απο-
θεμάτων, η στροφή σε προμη-
θευτές κοντά στην εκάστοτε αγο-
ρά και η μείωση της εξάρτησης 
από την Κίνα είναι, μεταξύ άλ-
λων, οι στρατηγικές που εφαρ-
μόζουν οι επιχειρήσεις Ευρώπης 
και ΗΠΑ προκειμένου να θωρακί-
σουν τις εφοδιαστικές τους αλυ-
σίδες, να αντιμετωπίσουν απο-
τελεσματικά τις καθυστερήσεις 
εξαιτίας του περίπλου της Αφρι-
κής, στον οποίο αναγκάζονται 
να καταφύγουν τα πλοία μετα-
φοράς κοντέινερ, και να απορ-
ροφήσουν κατά το δυνατόν την 
αύξηση του κόστους.

Χάρη, άλλωστε, στην κρίση 
που είχε προκαλέσει η πανδη-
μία όταν οδήγησε στο έμφραγ-
μα της εφοδιαστικής αλυσίδας, 
οι επιχειρήσεις έχουν διαμορφώ-
σει ανακλαστικά κατάλληλα για 
την αντιμετώπιση αντίστοιχων 
προβλημάτων. Η εκτόξευση του 
πληθωρισμού κατά την πανδη-
μία εξώθησε τους καταναλωτές 
ανά τον κόσμο να περιορίσουν 
τις δαπάνες και τις επιχειρήσεις 
να μειώσουν το κόστος. Στην πα-
ρούσα συγκυρία, πάντως, με την 
κρίση στην Ερυθρά Θάλασσα να 
αυξάνει κάθετα το κόστος της με-
ταφοράς και της ασφάλισης των 
κοντέινερ, πολλές επιχειρήσεις 
επιλέγουν να υποστούν οι ίδιες 
πλήγμα στην κερδοφορία τους 
παρά να αυξήσουν τις τιμές των 
προϊόντων τους. Αναγκάζονται, 

άλλωστε, να επιλέγουν όσο το 
δυνατόν πιο ευέλικτες εφοδια-
στικές αλυσίδες προκειμένου να 
αντιμετωπίσουν αποτελεσματικά 
τον ανταγωνισμό από τις κινεζι-
κές εταιρείες ηλεκτρονικού εμπο-
ρίου όπως η Shein και η Temu 
που στέλνουν αεροπορικώς τε-
ράστιους όγκους φθηνών ρούχων 
και αξεσουάρ από την Κίνα στην 
Ευρώπη και στις ΗΠΑ. Ορισμένες 
επιχειρήσεις λιανικής, προκειμέ-
νου να αποφύγουν τη διέλευση 
μέσω Ερυθράς Θάλασσας, κατα-
φεύγουν στις αερομεταφορές με 
τις οποίες τα προϊόντα τους μετα-
φέρονται στο Ντουμπάι και από 
εκεί έρχονται προς την Ευρώπη.

Η μεταφορά αεροπορικώς, 
όμως, είναι περί τις 10 ή και 12 
φορές πιο ακριβή από τη μετα-
φορά διά θαλάσσης, όπως επιση-
μαίνει ο Σουναντάν Ρέι, διευθύ-
νων σύμβουλος της αμερικανικής 
εταιρείας Unique Logistics. Σύμ-
φωνα με τον γενικό οικονομι-
κό διευθυντή της Associated 
British Foods, μητρική εταιρεία 
της Primark, που εμπορεύεται 
είδη ένδυσης χαμηλού κόστους, 
η μεταφορά διά αέρος δεν πρό-
κειται να είναι οικονομική λύση. 
Οι έμποροι ειδών ένδυσης και 
αθλητικών ειδών θέλουν να απο-
φύγουν τη συγκέντρωση υπερ-
βολικά πολλών αποθεμάτων κα-
θώς έχουν προσφάτως απαλλαγεί 
από το πλεόνασμα εμπορευμά-
των που συγκέντρωσαν και το 

οποίο τους ανάγκασε να πωλούν 
τα προϊόντα τους με έκπτωση. 
Καταφεύγουν, έτσι, σε ελιγμούς. 
Τις τελευταίες δύο εβδομάδες η 
εταιρεία χονδρικής αθλητικών 
ειδών ένδυσης και εξοπλισμού 
Intersport Deutschland συγκέ-
ντρωσε μεγάλο όγκο αποθεμά-
των ώστε να μπορεί να διαχει-
ριστεί με άνεση τις 15 ημέρες 
καθυστέρησης που συνεπάγεται 
ο περίπλους από το Ακρωτήριο 
Καλής Ελπίδας. Συνολικά, πά-
ντως, τα επίπεδα των αποθεμά-

των της είναι σαφώς μικρότερα 
από εκείνα την αντίστοιχη περί-
οδο του περασμένου έτους. Αυ-
τό το οφείλει στο δίκτυο αποθη-
κευτικών χώρων που εξασφάλισε 
και με το οποίο έχει μεγαλύτερες 
δυνατότητες να μεταφέρει ταχύ-
τατα τα προϊόντα της σε περισ-
σότερα από 1.400 ανεξάρτητα 
καταστήματα Intersport στη Γερ-
μανία. Η Intersport Deutschland 
σχεδιάζει να απορροφήσει το 
αυξημένο κόστος παρά να το με-
ταβιβάσει στους ιδιοκτήτες των 
καταστημάτων της ή στους κα-
ταναλωτές μέσω των αυξημέ-
νων τιμών. Η κατασκευάστρια 
επίπλων χαμηλού κόστους ΙΚΕΑ 
σκοπεύει, επίσης, να διατηρήσει 
αμετάβλητες τις τιμές της προς 
το παρόν παρά τα προβλήματα 
που αντιμετωπίζει εξαιτίας της 
κρίσης στην Ερυθρά Θάλασσα. 
Σε σχετική της ανακοίνωση, η 
εταιρεία τόνισε: «Τηρούμε τη δέ-
σμευσή μας ότι τα είδη της ΙΚΕΑ 
θα είναι προσιτά». Εξάλλου, ένας 
τρόπος που επινόησαν οι επιχει-

ρήσεις λιανικής για να αντιμετω-
πίσουν την αύξηση του κόστους 
είναι να προσφέρουν μικρότερες 
εκπτώσεις από το σύνηθες αυτή 
την εποχή του έτους. Στις ΗΠΑ 
φέτος οι εκπτώσεις του Ιανουα-
ρίου στις επιχειρήσεις λιανικής 
φτάνουν στο 39%, ενώ πέρυσι 
τον ίδιο μήνα έφταναν στο 41% 
σύμφωνα με τις LSEG και Centric 
Market Intelligence.

Η αναγκαστική επιμήκυνση 
των δρομολογίων των πλοίων 
από την Ασία στην Ευρώπη και 
στις ΗΠΑ έχουν εξωθήσει πολ-
λές επιχειρήσεις λιανικής να με-
ταφέρουν τις εφοδιαστικές τους 
αλυσίδες πλησιέστερα στην αγο-
ρά τους ή να αυξήσουν τις προ-
μήθειές τους από προμηθευτές 
που βρίσκονται πιο κοντά στην 
αγορά τους. Και αυτή η τακτική 
όμως προβληματίζει ως προς το 
κόστος της. Η σουηδική εταιρεία 
ειδών ένδυσης Η&Μ ανακοίνω-
σε πως «αυξάνει το μερίδιο των 
προμηθειών που θα αντλεί από 
προμηθευτές κοντά στην αγορά 

της», χωρίς ωστόσο να δώσει συ-
γκεκριμένα στοιχεία. Ομοίως και 
η Intersport Deutschland σκο-
πεύει να μεταφέρει την εφοδι-
αστική της αλυσίδας κοντά της 
αλλά, όπως τονίζει ο διευθύνων 
σύμβουλός της, Τόμας Στορκ, 
«αυτό δεν μπορεί να γίνει εν μια 
νυκτί γιατί πρέπει να εκτιμήσει 
κανείς το κόστος και το τι εί-
ναι διατεθειμένος να πληρώσει 
ο πελάτης μας». Σε ό,τι αφορά 
την προσπάθεια απεξάρτησης 
από την Κίνα, δεν είναι εύκο-
λη υπόθεση. Οπως τονίζει ο Λό-
ρενς Σόνινγκ, επικεφαλής του 
τομέα logistics στην Hellmann 
Worldwide Logistics, «η Κίνα πα-
ραμένει η σημαντικότερη χώρα 
προέλευσης των ειδών μόδας και 
η αναλογία τιμής και ποιότητας 
είναι τόσο καλή ώστε ακόμη κι 
όταν θέλουν κάποιες εταιρείες 
να αποκοπούν από την Κίνα, 
αποδεικνύεται σχεδόν αδύνα-
το επειδή πληροί τις καλύτερες 
προϋποθέσεις».

REUTERS

Οι επιχειρήσεις συγκε-
ντρώνουν μεγαλύτερα 
αποθέματα, στρέφο-
νται σε προμηθευτές 
κοντά στις αγορές τους 
και μειώνουν
την εξάρτησή τους
από την Κίνα.

Νέες στρατηγικές
από τις εταιρείες
λιανικής ΗΠΑ
και Ευρώπης
Στόχος, να αντιμετωπίσουν προβλήματα

εφοδιασμού λόγω των επιθέσεων Χούθι

Στην παρούσα συγκυρία, με την κρίση στην Ερυθρά Θάλασσα να αυξάνει κάθετα το κόστος της μεταφοράς και της ασφάλισης των κοντέινερ, πολλές επιχει-
ρήσεις επιλέγουν να υποστούν οι ίδιες πλήγμα στην κερδοφορία τους παρά να αυξήσουν τις τιμές των προϊόντων τους. Η Intersport Deutschland και η κατα-
σκευάστρια επίπλων χαμηλού κόστους ΙΚΕΑ σκοπεύουν, όπως ανακοίνωσαν, να διατηρήσουν αμετάβλητες τις τιμές τους.

Τα πλήγματα που δέχονται εδώ και 
δύο μήνες όσα εμπορικά πλοία 
διέρχονται από την Ερυθρά Θά-
λασσα έχουν προκαλέσει τη με-
γαλύτερη αλλαγή πορείας που 
έχει γνωρίσει το διεθνές εμπόριο 
εδώ και δεκαετίες. Αυξάνουν έτσι 
το κόστος του και το πρόβλημα 
έχει ενσπείρει τον φόβο των ευ-
ρύτερων οικονομικών επιπτώσε-
ων σε όλο τον κόσμο.

Ούτε οι αντεπιθέσεις από τις 
ΗΠΑ και τους συμμάχους τους 
ούτε η πολυεθνική δύναμη πε-
ριφρούρησης της περιοχής δεν 
έχουν σταματήσει τις επιθέσεις 
των ανταρτών Χούθι. ∆εδομένου 
ότι οι ναυτικοί ζητούν διπλάσιες 
αμοιβές και τα ασφάλιστρα εκτο-
ξεύονται στα ύψη, οι ναυτιλιακές 
εταιρείες αποφεύγουν τη διέλευ-
ση από τη διώρυγα του Σουέζ 
από την οποία υπό κανονικές 
συνθήκες περνάει το 12% του 
παγκόσμιου εμπορίου. Περισ-
σότερα από 500 πλοία μεταφο-
ράς κοντέινερ, που μεταφέρουν 
τα πάντα από ρουχισμό και παι-
χνίδια μέχρι εξαρτήματα αυτο-
κινήτων, χρειάζονται τώρα δύο 

εβδομάδες επιπλέον για να κά-
νουν τον περίπλου της Αφρικής. 
Ισως μία από τις σημαντικότερες 
επιπτώσεις είναι οι καθυστερή-
σεις στη μεταφορά υγροποιημέ-
νου φυσικού αερίου (LNG) από 
το Κατάρ στην Ευρώπη. Η Ντό-
χα έχει ήδη ενημερώσει μέρος 
της πελατείας της στην Ευρώ-
πη για τις καθυστερήσεις και τις 
αλλαγές στα δρομολόγια και στα 
προγράμματα. Από τις 15 Ιανου-
αρίου το Κατάρ έχει ήδη αλλάξει 
τα δρομολόγια τουλάχιστον έξι 
πλοίων που είχαν προορισμό την 
Ευρώπη και τώρα κάνουν τον 
περίπλου γύρω από την Αφρική 

αντί για τη σύντομη διαδρομή 
από τη διώρυγα του Σουέζ.

«∆εν έχουμε ξαναδεί τόσο ρα-
γδαία αύξηση του κόστους μετά 
την κατάρρευση που προκάλεσε 

η πανδημία», σχολίασε ο Βίνσεντ 
Ιακοπέλα, ειδικός επί θεμάτων 
logistics στην Alba Wheels Up. 
Οπως τονίζει ο ίδιος, σε πολλά 
σημεία υπάρχει έμφραγμα στις 

εφοδιαστικές αλυσίδες, αν και 
οι τιμές υποχωρούν από το πε-
ρασμένο έτος καθώς μειώνεται 
και ο κίνδυνος της COVID-19. 
Το κόστος της ναύλωσης κοντέι-
νερ από την Κίνα στη Μεσόγειο 
έχει υπερτετραπλασιαστεί από 
τα τέλη Νοεμβρίου, σύμφωνα 
με την εταιρεία κρατήσεων για 
μεταφορά φορτίου Freightos. Οι 
ναυτιλιακές καθώς και όσες μετα-
φέρουν πετρέλαιο εκπονούν τα 
σχέδιά τους βάσει της υπόθεσης 
ότι η αναστάτωση θα διαρκέσει 
μήνες. Αυτό σημαίνει πως κάθε 
εταιρεία συγκεντρώνει περισσό-
τερα αποθέματα ενώ χρειάζεται 
όλο και περισσότερα κοντέινερ. 
Ηδη τα εργοστάσια που παρά-
γουν κοντέινερ δουλεύουν νυ-
χθημερόν, σύμφωνα με τη διαδι-
κτυακή πλατφόρμα xChange. Και 
τα λιμάνια όπως το Χάλιφαξ και 
η Νέα Σκωτία αναφέρουν καθυ-
στερήσεις και αυξημένο κόστος.

Σε ό,τι αφορά τις επιχειρήσεις 
που έχουν παραγγείλει εξαρτή-
ματα, καταβάλλουν προσπάθεια 
να προσαρμοστούν. Οι αυτο-
κινητοβιομηχανίες Volvo Car 

και Tesla έχουν ανακοινώσει 
αναστολή στη λειτουργία ορι-
σμένων μονάδων τους στην 
Ευρώπη, τονίζοντας πως είναι 
αδύνατον να εξασφαλίσουν τα 
αναγκαία εξαρτήματα από προ-
μηθευτές της Ασίας. Οι βρετα-
νικές σειρές λιανικής Tesco Plc 
kai Marks & Spencer Group 
αποτιμούν τον κίνδυνο εκτό-
ξευσης του κόστους. Η υπ’ αριθ-
μόν δύο ναυτιλιακή μεταφοράς 
φορτίου στον κόσμο, η Maersk, 
προειδοποίησε την περασμένη 
εβδομάδα ότι το πρόβλημα στην 
Ερυθρά Θάλασσα θα διαρκέσει 
τουλάχιστον μερικούς μήνες. 
Κι ενώ πολλές επιχειρήσεις δεν 
έχουν ακόμη αντιμετωπίσει τον 
αντίκτυπο της κρίσης, όσο πε-
ρισσότερο διαρκέσει τόσο με-
γαλύτερες θα είναι οι συνέπει-
ες. Και η Bloomberg Economics 
εκτιμά πως ο κίνδυνος εκτόξευ-
σης του κόστους των ναύλων 
θα αποτελέσει έναν ακόμη λό-
γο για να καθυστερήσει περαι-
τέρω τις μειώσεις των επιτοκί-
ων του ευρώ.

BLOOMBERG

«Με το αριστερό» μπήκε στο 2024 
η ευρωπαϊκή οικονομία, καθώς 
η δραστηριότητα στον ιδιωτικό 
τομέα εμφάνισε συρρίκνωση, για 
όγδοο συναπτό μήνα, τον Ιανου-
άριο, ενώ τα στοιχεία του δευτέ-
ρου εξαμήνου του 2023 έδειχναν 
ήδη ύφεση.      

Ειδικότερα, ο δείκτης υπευθύ-
νων προμηθειών (PMI) της S&P 
Global ενισχύθηκε ελαφρώς στις 
47,9 μονάδες, εξακολουθώντας 
όμως να βρίσκεται κάτω από όριο 
των 50 μονάδων, το οποίο και 
δείχνει ύφεση.    

Η ήπια βελτίωση σημειώθηκε 
χάρη στον δείκτη της μεταποί-
ησης, ο οποίος εκτινάχθηκε σε 
υψηλό 10 μηνών, αλλά διαμορ-

φώθηκε και πάλι κάτω από τις 
50 μονάδες. Αντιθέτως, ο κλά-
δος των υπηρεσιών διολίσθησε 
περαιτέρω, κόντρα στις προβλέ-
ψεις των αναλυτών που ανέμε-
ναν ανάκαμψη.    

Σημειώνεται πως σε λίγες 
ημέρες πρόκειται να δημοσι-
ευθούν και τα στοιχεία της 
Eurostat για το τελευταίο τρί-
μηνο του 2023, τα οποία ανα-

μένεται ευρέως να επιβεβαιώ-
σουν πως το ευρωπαϊκό μπλοκ 
βρέθηκε σε ύφεση.     

Σύμφωνα με τις ενδείξεις της 
δραστηριότητας του ιδιωτικού 
τομέα σε Γερμανία και Γαλλία, 
οι δύο μεγαλύτερες οικονομίες 
της Ευρώπης εξακολουθούν να 
βρίσκονται σε δύσκολη κατάστα-
ση. Μάλιστα, παρά τις προβλέ-
ψεις των αναλυτών, οι οικονομί-
ες των δύο χωρών συνεχίζουν να 
διολισθαίνουν με ταχύτερο ρυθ-
μό το 2024 και ούτε ο κλάδος της 
μεταποίησης ούτε οι υπηρεσίες 
δείχνουν σημάδια ανάπτυξης.      

Σημειώνεται πως παρότι η 
Γερμανία φαίνεται να γλίτωσε 
την ύφεση το 2023, πολλοί ανα-

λυτές και παράγοντες της αγο-
ράς προβλέπουν ότι φέτος δεν 
θα την αποφύγει.  

«Αξιολογώντας την επίδοση 
της Γερμανίας και της Γαλλίας, 
η μόνη ερώτηση που προκύπτει 
είναι ποιος περνάει πιο δύσκο-
λα... Μια πιθανή εξήγηση είναι 
ότι το εξωτερικό περιβάλλον πέ-
ραν της Ευρωζώνης δείχνει ση-
μάδια βελτίωσης, παρέχοντας 
στη Γερμανία, με τη σημαντική 
της έκθεση στις εξαγωγές, ένα 
σχετικό πλεονέκτημα», σχολί-
ασε ο Cyrus de la Rubia, επικε-
φαλής οικονομολόγος της Εμπο-
ρικής Τράπεζας του Αμβούργου, 
η οποία αναλαμβάνει τη δημοσί-
ευση του PMI.    

Εκτόξευση ναύλων και φόβοι για ευρύτερες οικονομικές επιπτώσεις σε όλο τον κόσμο

Σύννεφα ύφεσης πάνω από την ευρωπαϊκή οικονομία   

Τι δείχνουν τα στοιχεία 
του Ιανουαρίου
για τη δραστηριότητα 
στον ιδιωτικό τομέα.  

Καθυστερήσεις παρατηρούνται στη μεταφορά υγροποιημένου φυσικού 
αερίου από το Κατάρ στην Ευρώπη. Η Ντόχα έχει ήδη ενημερώσει μέρος της 
πελατείας της για τις αλλαγές στα δρομολόγια και στα προγράμματα.

Σε Γερμανία και Γαλλία, παρά τις προβλέψεις των αναλυτών, η οικονομία 
συνεχίζει να βρίσκεται σε δύσκολη κατάσταση και ούτε ο κλάδος της μετα-
ποίησης ούτε οι υπηρεσίες δείχνουν σημάδια ανάπτυξης.    
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Περισσότερα από 
500 πλοία μεταφοράς 
κοντέινερ χρειάζονται 
τώρα δύο εβδομάδες 
επιπλέον για να κάνουν 
τον περίπλου
της Αφρικής.
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Αμετάβλητα διατήρησε τα επι-
τόκια η Ευρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα, όπως και αναμενόταν, 
αφήνοντας παράλληλα ανοιχτή 
την πόρτα για το timing της 
πρώτης μείωσης των επιτοκί-
ων, με τους οικονομολόγους να 
επισημαίνουν πως δεν μπορεί 
πλέον να αποκλειστεί πως θα 
έρθει νωρίτερα από τον Ιούνιο.    

Ειδικότερα, τα επιτόκια πα-
ρέμειναν στα ιστορικά υψηλά 
επίπεδα, για τρίτη συνεχή συ-
νεδρίαση, με το επιτόκιο της 
διευκόλυνσης αποδοχής κατα-
θέσεων να διατηρείται στο 4%, 
το επιτόκιο των πράξεων κύριας 
αναχρηματοδότησης στο 4,5% 
και τα επιτόκια της διευκόλυν-
σης οριακής χρηματοδότησης 
στο 4,75%.   

Αν και η επικεφαλής της 
ΕΚΤ, Κριστίν Λαγκάρντ, τόνι-
σε πως η επικρατούσα άποψη 
του ∆ιοικητικού Συμβουλίου 
είναι ότι η συζήτηση σχετικά 
με τις μειώσεις επιτοκίων είναι 
πρόωρη, ωστόσο δεν απέκρου-
σε ρητά και κατηγορηματικά τις 
προσδοκίες της αγοράς για μεί-
ωση των επιτοκίων την άνοιξη, 
όπως είχε κάνει κατά τη συνε-
δρίαση του ∆εκεμβρίου.      

Σε ερωτήσεις των δημοσι-
ογράφων για το πόσο πιθανή 
είναι μια μείωση τον Απρίλιο, 
ένα «στοίχημα» το οποίο και δι-
ατηρούν οι αγορές, απάντησε 
απλώς ότι η ΕΚΤ εξακολουθεί 
να εξαρτάται από τα εισερχό-
μενα στοιχεία για τον καθορι-
σμό του κατάλληλου επιπέδου 
των επιτοκίων και όχι από τη 
χρονική στιγμή. Παράλληλα 
τόνισε πως διατηρεί την άπο-
ψη που η ίδια εξέφρασε στο 
περιθώριο του Παγκόσμιου Οι-
κονομικού Φόρουμ του Ντα-
βός, όπου δεν απέκλεισε την 
πιθανότητα για μείωση των 
επιτοκίων το καλοκαίρι. Βέ-
βαια αξίζει να σημειωθεί πως 
καλοκαίρι για την ΕΚΤ σημαί-
νει η περίοδος από τον Ιούνιο 
έως τον Σεπτέμβριο.      

Στην ανακοίνωση η ΕΚΤ 
επανέλαβε πως «θεωρεί ότι τα 

βασικά επιτόκια βρίσκονται 
σε επίπεδα τα οποία αν δια-
τηρηθούν για επαρκώς μακρό 
χρονικό διάστημα, θα έχουν 
σημαντική συμβολή» στη δι-
ασφάλιση ότι ο πληθωρισμός 
θα επανέλθει εγκαίρως στον 
στόχο του 2%.   

Αν και από την ανακοίνωση 
της ΕΚΤ αφαιρέθηκε η φράση 
του ∆εκεμβρίου ότι «οι εγχώριες 
πιέσεις στις τιμές παραμένουν 
αυξημένες», κάτι που θα μπο-
ρούσε να μεταφραστεί ως παρά-
θυρο για μείωση των επιτοκίων 
σύντομα, η ΕΚΤ τόνισε πως «οι 
εισερχόμενες πληροφορίες επι-
βεβαιώνουν σε γενικές γραμμές 
τις προηγούμενες αξιολογήσεις 
του ∆ιοικητικού Συμβούλιο για 

τις μεσοπρόθεσμες προοπτικές 
του πληθωρισμού».    

Η κ. Λαγκάρντ, πάντως, εξή-
γησε πως η διαδικασία μείω-
σης του πληθωρισμού είναι σε 
ισχύ, ωστόσο χρειάζεται χρόνος 
ώστε η ΕΚΤ να είναι βέβαιη ότι 
πληθωρισμός οδεύει προς τον 
στόχο. Επανέλαβε ότι το ∆.Σ. 
θα ήθελε να δει περισσότερα 
στοιχεία ότι οι μισθοί και το 
κόστος εργασίας ανά μονάδα 
προϊόντος μειώνονται, πριν από 
τη μείωση των επιτοκίων. Αλλά 
παραδέχτηκε επίσης ότι υπάρ-
χουν κάποιες ενδείξεις πως οι 
εταιρείες απορροφούν τους αυ-
ξανόμενους μισθούς μέσω της 
πτώσης των περιθωρίων κέρ-
δους.     

Παράλληλα επισήμανε πως 
τους επόμενους μήνες η ΕΚΤ 
θα διαθέτει αρκετά νέα δεδομέ-
να: για παράδειγμα, τον Μάρ-
τιο θα έχει τις νέες προβλέψεις 
του προσωπικού της για την οι-
κονομία και τον πληθωρισμό, 
δύο νέα μηνιαία στοιχεία για 

τον πληθωρισμό στην Ευρω-
ζώνη (του Ιανουαρίου και του 
Φεβρουαρίου), καθώς και περαι-
τέρω στοιχεία για τους μισθούς.    

«Εκ πρώτης όψεως η ΕΚΤ εμ-
μένει στη θέση της ότι μια μεί-
ωση των επιτοκίων την άνοιξη 
είναι πιθανό να μη συμβεί, αλλά 
η κ. Λαγκάρντ δεν απέκρουσε 
ρητά κάτι τέτοιο. Γενικότερα, 
η εστίαση στην εξάρτηση από 
τα δεδομένα και όχι στη ρητή 
απόρριψη μιας μείωσης επιτο-
κίων τον Μάρτιο ή τον Απρί-
λιο ανοίγει την πόρτα ώστε 
τα δεδομένα να προκαλέσουν 
μείωση επιτοκίων πριν από το 
καλοκαίρι», όπως σημειώνει η 
Μέλανι Ντεμπόνο, επικεφαλής 
οικονομολόγος της Pantheon 
Macroeconomics. «Η κ. Λα-
γκάρντ απέφυγε να δεσμευθεί 
σε ένα χρονοδιάγραμμα σχετικά 
με τις πιθανές μειώσεις των επι-
τοκίων. Αυτό αφήνει την πόρτα 
ανοιχτή για μια πρώτη μείωση 
ήδη από τον Απρίλιο καθώς και 
για τον Ιούνιο», σημειώνει και ο 
οικονομολόγος της Berenberg, 
Σάλομον Φίντλερ. «Αυτό είναι 
ένα πολύ πιο ήπιο σήμα από ό,τι 
περιμέναμε. Θεωρούσαμε πως η 
κ. Λαγκάρντ θα πιέσει περισσό-
τερο έναντι των προσδοκιών της 
αγοράς για μείωση των επιτοκί-
ων πριν από τον Ιούνιο», όπως 
σημειώνει.     

Η Deutsche Bank από την 
πλευρά της εκτιμά πως η πρώ-
τη μείωση θα έρθει τον Απρίλιο. 
«Υπάρχει μια σαφής αλλαγή στη 
σκέψη της ΕΚΤ, καθώς αναγνω-
ρίζει την καθοδική πορεία του 
πληθωρισμού σε σύγκριση με 
τις προβλέψεις του ∆εκεμβρίου. 
Ενώ οι μειώσεις των επιτοκίων 
δεν είναι ακόμη υπό συζήτηση, 
η κ. Λαγκάρντ άφησε ανοιχτή 
την πόρτα η ΕΚΤ να αλλάξει 
γρήγορα πορεία εάν τα στοιχεία 
το δικαιολογούν. Εάν η άποψή 
μας για χαμηλότερη ανάπτυξη 
και πληθωρισμό από ό,τι ανα-
μενόταν από την ΕΚΤ υλοποιη-
θεί, αναμένουμε ότι οι μειώσεις 
των επιτοκίων θα ξεκινήσουν 
τον Απρίλιο», σχολιάζει ο επικε-
φαλής οικονομολόγος της D.B., 
Πίτερ Σιντόροβ.      

Αν και η επικεφαλής της ΕΚΤ, Κριστίν Λαγκάρντ, τόνισε πως η συζήτη-
ση σχετικά με τις μειώσεις επιτοκίων είναι πρόωρη, δεν απέκρουσε ρητά 
και κατηγορηματικά τις προσδοκίες της αγοράς για μείωση των επιτοκίων 
την άνοιξη, όπως είχε κάνει κατά τη συνεδρίαση του ∆εκεμβρίου.   
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Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ    

Η Deutsche Bank 
εκτιμά πως
η πρώτη μείωση
θα έρθει τον Απρίλιο.    

Παράθυρο από ΕΚΤ για μείωση
επιτοκίων πριν από το καλοκαίρι    
Διατηρήθηκαν αμετάβλητα στη συνεδρίαση της Πέμπτης, όπως αναμενόταν    

ΑΝΑΛΥΣΗ

«Αν η Κίνα καταλάβει την Ταϊβάν, 
ενδεχομένως ο κόσμος να ακινη-
τοποιηθεί», δήλωσε προσφάτως ο 
Ντόναλντ Τραμπ στο Fox News, 
προφανώς αναφερόμενος σε πι-
θανή κατάσχεση μιας εταιρείας 
ζωτικότατης σημασίας για τον 
πλανήτη και αυτή δεν είναι άλλη 
από την Taiwan Semiconductor 
Manufacturing Company (TSMC). 
Πρόκειται για τη μόνη εταιρεία 
που μπορώ να σκεφτώ στην Ιστο-
ρία η οποία θα μπορούσε να προ-
καλέσει παγκόσμια ύφεση εάν κα-
ταναγκαστικά έπαυε να παράγει. 
Αυτές τις μέρες, φαίνεται αδύνατο 
να κάνουμε μια συζήτηση για γε-
ωπολιτική ή οικονομία, χωρίς να 
επιστρέψουμε στον όμιλο TSMC, ο 
οποίος κατασκευάζει σχεδόν τους 
9 στους 10 ημιαγωγούς παγκοσμί-
ως. Εάν τα φώτα έσβηναν εδώ στο 
Χσιντσού της Ταϊβάν, τα πεντα-
κάθαρα και ασφαλέστατα κτίρια 
της εταιρείας, δεν θα μπορούσατε 
να αγοράσετε νέο τηλέφωνο, αυ-
τοκίνητο ή ρολόι. Οι στρατοί θα 
ξέμεναν από κατευθυνόμενους 
πυραύλους ακριβείας και τα νο-
σοκομεία θα δυσκολεύονταν να 
αντικαταστήσουν τις προηγμένες 
συσκευές με ακτίνες Χ και MRI. 
Μπορεί η διακοπή λειτουργίας να 
είναι δέκα φορές χειρότερη από 
τη διακοπή τροφοδοσίας με τα 
τσιπ της TSMC στην πανδημία. 
«Η Taiwan Semiconductor είναι 
μία από τις καλύτερα διοικούμε-
νες εταιρείες  και από τις σημα-
ντικότερες διεθνώς», δήλωσε ο 
Γουόρεν Μπάφετ πέρυσι, αν και 
τελικά πούλησε το μερίδιό του των 
4 δισ. δολαρίων στην TSMC, γιατι 
δεν του άρεσε η τοποθεσία της. 
Ορισμένοι πιστεύουν –ίσως αυτή 
να είναι η άποψη του Τραμπ– ότι 
η TSMC είναι τόσο πολύτιμη που 
μπορεί να δελεάσει την Κίνα να 
αποπειραθεί να αρπάξει την Ταϊ-
βάν και να γονατίσει τον κόσμο. 
«Οσο περισσότερο μιλάς για το 
πυρίτιο, τόσο λιγότερο λογικοί γί-
νονται οι άνθρωποι», μου είπε ο 
Μαρκ Λίου, πρόεδρος της TSMC.

Ξεκινώντας, θα βλέπαμε ότι 
τα εργοστάσια της TSMC ή fabs 
θα ήταν πιθανώς άχρηστα για 
την Κίνα μετά μια εισβολή, ακό-

μη και αν οι μηχανικοί παρέμε-
ναν στη δουλειά τους και τα εργο-
στάσια δεν βομβαρδίζονταν από 
Αμερικανούς ή Ταϊβανέζους. Οι 
ημιαγωγοί σχεδιάζονται σε άλ-
λες χώρες και απαιτούνται διεθνή 
δίκτυα για να συνεχιστεί η παρα-
γωγή.  Αυτό που συμβαίνει σε αυ-
τά τα fabs 24 ώρες το 24ωρο και 
7 ημέρες την εβδομάδα (μιας και 
η δουλειά διεκπεραιώνεται από 
μηχανές, που δεν συνδικαλίζο-
νται), είναι εκπληκτικό. Η ΤSMC 
έχει μεταμορφώσει έναν κλάδο, 
που πλέον μετράει το έργο του 
σε νανόμετρα (δισεκατομμυριο-
στά του μέτρου). Ενα ανθρώπινο 
ερυθρό αιμοσφαίριο έχει πλάτος 
περίπου 7.000 νανομέτρων και η 
ΤSMC τώρα αναπτύσσει τσιπ 1,4 
νανομέτρων. «∆εν υπάρχει τίπο-
τα σαν τα εργοστάσια της TSMC», 
τονίζει ο Ματ Πότινγκερ, ένας επί 
μακρόν αναπληρωτής σύμβουλος 
Εθνικής Ασφαλείας για την Ασία 
υπό τον Τραμπ. «Είναι πραγματικά 
μαύρη μαγεία». Αλλά η μαύρη μα-
γεία απαιτεί τεράστιες ποσότητες 
ενέργειας, δεδομένου ότι ο όμιλος 
και μόνο καταναλίσκει ίσως και 
το 7% της ηλεκτρικής ενέργειας 
της Ταϊβάν – και αυτό δημιουργεί 
κίνδυνο. «Θα ήταν πολύ εύκολο 
για την Κίνα να καταστρέψει τα 
δίκτυα ηλεκτρικής ενέργειας», ση-
μείωσε ο Πότινγκερ, ή να επιβάλει 
μερικό αποκλεισμό, γονατίζοντας 
την παγκόσμια οικονομία, και τη 
δική της φυσικά.

Οι ημιαγωγοί/τσιπ είναι ζω-
τικής σημασίας εισροές για την 
κινεζική παραγωγή, ενώ ο πρόε-
δρος της Ταϊβάν, Τσάι Ινγκ Γου-
έν, και άλλοι έχουν περιγράψει 
τη βιομηχανία αυτήν σαν μια 
«ασπίδα πυριτίου» της χώρας – 
όπερ σημαίνει ότι η Κίνα δεν θα 
τολμούσε να επιτεθεί, γιατί αυ-
τό θα κατέστρεφε τη δική της 
οικονομία. ∆υσπιστώ. Η ασπίδα 
πυριτίου, τέλος, μου θυμίζει ένα 
βιβλίο του 1909 με τίτλο «Η με-
γάλη ψευδαίσθηση», το οποίο 
μεταφράστηκε σε 25 γλώσσες 
και προέβλεπε ότι οι χώρες της 
Ευρώπης ήταν τόσο οικονομικά 
αλληλεξαρτώμενες, που ήταν ξε-
περασμένος ένας πόλεμος. 

Η σημαντικότερη
εταιρεία του κόσμου
 Tου ΝΙΚΟΛΑΣ ΚΡΙΣΤΟΦ / THE NEW YORK TIMES
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Κτηματική Ακτινογραφία της Λευκωσίας του 2023

Tου ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Σημαντική αύξηση καταγράφουν
οι άδειες παραμονής προς Βρετα-
νούς και Ισραηλινούς επενδυτές
μέσω του προγράμματος «χρυσή
βίζα», παράλληλα βέβαια με τους
«συνήθεις υπόπτους», δηλαδή τους
αγοραστές από την Κίνα. Με βάση
τα στοιχεία του υπ. Μεταναστευ-
τικής Πολιτικής, κατά το διάστημα
από τον Ιανουάριο μέχρι και τον
Νοέμβριο του 2023 οι άδειες που
είχαν χορηγηθεί προς επενδυτές
από τη Βρετανία σημείωσαν αύ-
ξηση κατά 77,8%, σε 370 (από 208),
ενώ εκείνες προς Ισραηλινούς ενι-
σχύθηκαν κατά 77,6%, σε 183 (από
103).

Με δεδομένο πάντως ότι εκ-
κρεμεί η έγκριση χορήγησης 7.139
αδειών (με βάση τα σχετικά αιτή-
ματα που έχουν υποβληθεί προς
τις αντίστοιχες υπηρεσίες), είναι
προφανές ότι το νούμερο αυτό θα
αυξηθεί κατακόρυφα τους επόμε-
νους μήνες. Οι Βρετανοί επενδυτές
έχουν αυξήσει τις επενδύσεις τους
στην Ελλάδα μετά το Brexit, επι-
διώκοντας με τον τρόπο αυτό να
αποκτήσουν ξανά τη δυνατότητα
της ελεύθερης μετακίνησης από
και προς την Ε.Ε.

Οι Βρετανοί προτιμούν να συν-
δυάσουν την αγορά εξοχικής κα-
τοικίας (που ούτως ή άλλως απο-
τελούσε ανέκαθεν προτεραιότητά
τους στην περίπτωση της ελληνι-

κής αγοράς) με την εξασφάλιση
άδειας παραμονής. Σε αντίθεση
δηλαδή με επενδυτές από άλλες
χώρες, όπως π.χ. οι Κινέζοι, βασική
τους προτεραιότητα είναι η από-
κτηση μιας δευτερεύουσας κατοι-
κίας για τις διακοπές τους και σε
επόμενο στάδιο εξετάζουν την
επενδυτική εκμετάλλευση του ακι-
νήτου αυτού. 

Σημειωτέον ότι πολλές αιτήσεις
λήψης άδειας παραμονής έχουν
γίνει και από Βρετανούς που είχαν
ήδη επενδύσει στην αγορά κατοι-
κίας στην Ελλάδα τα προηγούμενα
χρόνια και θέλουν να «εξαργυρώ-
σουν» την κίνηση αυτή και μέσω
της απόκτησης άδειας παραμο-
νής.

Διαφορετικά είναι τα κίνητρα
των Ισραηλινών επενδυτών, πολλοί
εκ των οποίων αναζητούν επεν-
δυτικές ευκαιρίες στην ελληνική
αγορά. Σύμφωνα με στελέχη της
αγοράς, οι ροές ανθρώπων από το
Ισραήλ προς την Ελλάδα έχουν
αυξηθεί το τελευταίο διάστημα
λόγω του πολέμου στη Γάζα, σε
αναζήτηση επενδυτικού «κατα-
φυγίου».

Συνολικά πάντως ο αριθμός των
αιτήσεων λήψης άδειας παραμονής
μέσω του σχετικού προγράμματος
εκτοξεύτηκε καθ’ όλη τη διάρκεια
του 2023, προκαλώντας «έμφραγ-
μα» στις αρμόδιες υπηρεσίες. Με
βάση τα σχετικά στοιχεία, εκκρε-
μούν πλέον 7.139 αιτήσεις, εκ των

οποίων οι 6.255 άδειες υποβλήθη-
καν το 2023. Είναι χαρακτηριστικό
ότι ο συνολικός αριθμός των αδει-
ών που έχουν εκδοθεί από τα μέσα
του 2014 μέχρι σήμερα ανέρχεται
σε 11.992.

Οπως αναφέρουν δικηγόροι
που δραστηριοποιούνται στον το-
μέα της επενδυτικής μετανάστευ-
σης, πλέον παρατηρούνται καθυ-
στερήσεις που κυμαίνονται μεταξύ
8 και 10 μηνών μέχρις ότου εκδο-
θούν οι σχετικές άδειες, παρότι
στο σχετικό θεσμικό πλαίσιο ορί-
ζεται ότι θα πρέπει κάθε άδεια να
έχει χορηγηθεί εντός διμήνου από
την υποβολή του σχετικού αιτή-
ματος. 

Οι αλλαγές που έγιναν στο πρό-

γραμμα το 2023 (με την αύξηση
του ελάχιστου ορίου επένδυσης
σε επιλεγμένες περιοχές), οι οποίες
ξεκίνησαν να ισχύουν από την 1η
Αυγούστου, προκάλεσαν μια «φρε-
νίτιδα» αγορών από τους ενδια-
φερομένους, ώστε να εξασφαλί-
σουν ακίνητα στις περιοχές της
προτίμησής τους και με το χαμηλό
όριο των 250.000 ευρώ.

Σύμφωνα πάντως με ξένους
αναλυτές του τομέα επενδυτικής
μετανάστευσης, όπως η βρετανική
Astons, το ελληνικό πρόγραμμα
παραμένει ένα από τα ελκυστικό-
τερα πανευρωπαϊκά λόγω του ότι
διαθέτει το χαμηλότερο «κατώφλι»
για τους ξένους επενδυτές, δηλαδή
τις 250.000 ευρώ. Παρότι από το

επίπεδο αυτό εξαιρούνται πλέον
τα ακίνητα που βρίσκονται στα
ελκυστικότερα σημεία της Αττικής,
όπως π.χ. το κέντρο της Αθήνας,
τα βόρεια και τα νότια προάστια
(όπου το ελάχιστο όριο έχει διπλα-
σιαστεί πλέον σε 500.000 ευρώ),
εντούτοις υπάρχουν ακόμη ση-
μαντικές περιοχές προς τις οποίες
κατευθύνονται ήδη οι ξένοι επεν-
δυτές.

Σημαντικές είναι οι εξελίξεις
και σε διεθνές επίπεδο, καθώς συ-
νεχίζονται οι μεταβολές στα διά-
φορα προγράμματα. Για παράδειγ-
μα, το μέχρι πρότινος δημοφιλέ-
στερο πρόγραμμα της Πορτογα-
λίας, με εισροές κεφαλαίων 7,3
δισ. ευρώ, έχει πλέον εξαιρέσει τα
ακίνητα από τις επενδύσεις που
εξασφαλίζουν άδεια παραμονής.
Το νέο πρόγραμμα που θεσπίστηκε
πρόσφατα προσφέρει μεν τη δυ-
νατότητα άδειας, αλλά αποκλει-
στικά και μόνο μέσω επένδυσης
σε επενδυτικά κεφάλαια. Το ελά-
χιστο ύψος διατηρήθηκε σε
500.000 ευρώ. Προς το παρόν δεν
έχει αποσαφηνιστεί το ποια κε-
φάλαια θα προκριθούν για τον
σκοπό αυτό, αλλά εκτιμάται ότι
θα περιλαμβάνουν π.χ. επενδύσεις
σε αγροτουρισμό, πράσινη ενέρ-
γεια κ.τ.λ.

Αντιστοίχως, σημαντική ως εξέ-
λιξη κρίνεται και η πρόσφατη τρο-
ποποίηση του προγράμματος επεν-
δυτικής μετανάστευσης της Ουγ-
γαρίας, η οποία πρόσθεσε και τα
ακίνητα (που μέχρι πρότινος εξαι-
ρούνταν) στην κατηγορία των
επενδύσεων που εξασφαλίζουν
άδεια παραμονής. 

Συγκεκριμένα, οι ενδιαφερό-
μενοι μπορούν να λάβουν άδεια
είτε μέσω ελάχιστης επένδυσης
250.000 σε επενδυτικό κεφάλαιο
ακινήτων είτε μέσω απευθείας
επένδυσης ελάχιστου ύψους
500.000 ευρώ για την απόκτηση
ακινήτου.

Συνωστισμός επενδυτών για «χρυσή βίζα»
Αυξήθηκαν πάνω από 77% τα αιτήματα από Ισραηλινούς και Βρετανούς το 2023 για αγορά κατοικίας και άδεια παραμονής

<<<<<<<

Από το 2014 έχουν 
δοθεί 11.992 άδειες
ενώ εκκρεμούν 7.139
αιτήσεις, εκ των οποίων
οι 6.255 υποβλήθηκαν
το 2023.

Ποιο ήταν το πιο ψηλό ποσό που
καταβλήθηκε για αγορά ακινήτου
στη Λευκωσία κατά το 2023   Ποιο
ήταν το πιο φθηνό ακίνητο κατά
την ίδια περίοδο   Αυτό και κάποια
άλλα ενδιαφέροντα στοιχεία θα
δούμε σήμερα πιο κάτω.

Κατ’ αρχάς να πούμε πως το
2023 δεν βρήκε τη Λευκωσία στα
καλύτερα της αφού η χρονιά, προ-
ερχόμενη από τα τέλη του 2022,
ξεκίνησε νωχελικά αλλά βρήκε τα
πατήματά της στην πορεία και δη
κατά το τελευταίο τετράμηνο του
έτους.

Είναι αξιοσημείωτο ότι πενήντα
μεταβιβάσεις είχαν αξία πώλησης
το €1εκατ. και πάνω, ενώ δώδεκα

συναλλαγές ήταν από €2 εκατ. και
πάνω.  Αυτές οι πενήντα συναλ-
λαγές ήταν διάσπαρτες σε πολλές
περιοχές της ευρύτερης Λευκω-
σίας, παρόλο που τη μερίδα του
λέοντος είχε ο Δήμος Στροβόλου
με 32%.  Ο Δήμος Στροβόλου κα-
τέγραψε και τις τέσσερις από τις
πέντε πιο ακριβές συναλλαγές της
Λευκωσίας. Ο Δήμος Λευκωσίας
είχε το 20% των συναλλαγών άνω
του € 1εκατ., ενώ οι Δήμοι Λατσιών
και Έγκωμης από 12% έκαστος.
Οι υπόλοιπες περιοχές μοιράστη-

καν το 24% των συναλλαγών άνω
του ενός εκατομμυρίου.

Το πιο ακριβό ακίνητο πουλή-
θηκε και μεταβιβάστηκε προς €4,5
εκατ. και αφορούσε σε έπαυλη
στην ανατολική Λευκωσία, ενώ οι
τέσσερις πιο ακριβές συναλλαγές
του Δήμου Στροβόλου αφορούσαν
ακίνητα με κύρια χρήση τη βιο-
μηχανική. Το πιο ακριβό οικόπεδο
πουλήθηκε και μεταβιβάστηκε
στο Αστικό Εμπορικό Κέντρο της
Λευκωσίας με αξία κοντά στα €2,5
εκατ.

Το ακριβότερο συγκρότημα γρα-
φείων που μεταβιβάστηκε εντός
του 2023 είχε μέση τιμή πώλησης
σχεδόν €2.600/μ² και ήταν σε δρό-
μο δευτερευούσης εμπορικής ση-
μασίας του Δήμου Στροβόλου. Για
σκοπούς σύγκρισης, νεόδμητο
γραφείο στο κέντρο της Λευκωσίας
σε ένα από τα νέα της landmarks
πουλήθηκε έναντι €1,25 εκατ. ή
€3.800/μ², χωρίς ακόμη να μπορεί
να γίνει μεταβίβαση. Σε αντίθεση,
το ακριβότερο συγκρότημα γρα-
φείων που πουλήθηκε στα χαρτιά

χωρίς να γίνει ακόμη μεταβίβαση
πήγε προς €4,7 εκατ. και ήταν στο
Δήμο Λατσιών.

Το πιο ακριβό διαμέρισμα που
πουλήθηκε ανήλθε στα €2,49 εκατ.
και ήταν στο κέντρο της Λευκω-
σίας.  Δεν έγινε μεταβίβαση επειδή
ακόμη δεν έχουν εκδοθεί ξεχωρι-
στοί Τίτλοι Ιδιοκτησίας. Η μεγάλη
μάζα διαμερισμάτων που πουλή-
θηκαν σε υπό κατασκευή κτίρια
ψηλών προδιαγραφών εντός του
ευρύτερου κέντρου της Λευκωσίας
είχαν ένα εύρος τιμών από

€600.000 μέχρι €1,2 εκατ. και ο
αριθμός τους ήταν σημαντικός.
Τα περισσότερα όμως από τα δια-
μερισμάτα που πουλήθηκαν στις
πιο παραδοσιακές περιοχές στέ-
γασης των Δήμων Στροβόλου, Λευ-
κωσίας, Έγκωμης και Αγλαντζιάς
είχαν ένα εύρος τιμών μεταξύ
€300.000 και €550.000 –αναλόγως
αριθμού υπνοδωματίων, προδια-
γραφών και τοποθεσίας.

Ημιανεξάρτητες κατοικίες είχαν
ένα εύρος διακύμανσης από
€305.000 μέχρι €550.000 στις πιο

παραδοσιακές οικιστικές περιοχές,
ενώ για φθηνότερες λύσεις ενδια-
φερόμενοι επέλεξαν τα νότια απο-
μακρυσμένα προάστια της Λευ-
κωσίας, όπως Νήσου, Δάλι, Δευ-
τερά κ.λπ. Στις πιο παραδοσιακές
οικιστικές περιοχές, ανεξάρτητες
κατοικίες εντός τεμαχίου γης πέριξ
των 500μ² πουλήθηκαν έναντι
€750.000 και €850.000.

Όπως ήταν αναμενόμενο, τα
εισοδηματικά διαμερίσματα είχαν
την τιμητική τους εφόσον σημει-
ώθηκαν πολυάριθμες συναλλαγές
στην κλίμακα μεταξύ €120.000
και €230.000 με αυτού του τύπου
ακίνητα να κυριαρχούν σε περιοχές
της Αγλαντζιάς, του Αγίου Δομε-
τίου, των Λατσιών, του Στροβόλου
και της Λακατάμειας. Αισθητή
ήταν και η παρουσία της Έγκωμης
αλλά σε πιο ψηλές στάθμες τιμών.
Αξιοσημείωτη είναι πλέον και η
παρουσία του Γερίου με τιμές ελα-
φρώς χαμηλότερες από όσο η βο-
ρειοανατολική Αγλαντζιά και τα
Λατσιά.

Συναλλαγές οικοπέδων υπήρ-
χαν, αλλά φαίνεται κυρίαρχοι αγο-
ραστές να ήταν οι επιχειρηματίες
ανάπτυξης γης και όχι οι ιδιώτες.

Στον αντίποδα των πιο πάνω,
οι τελευταίες πενήντα συναλλαγές
στη βαθμολογία της Επαρχίας Λευ-
κωσίας είχαν ονομαστική αξία από
€500 και κάτω. Στην πλειοψηφία
τους αυτό αφορούσε σε μικρά με-
ρίδια χωραφιών που προφανώς
κάποιοι συνιδιοκτήτες έκριναν
πως ήθελαν να φέρουν στην κυ-
ριότητά τους.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

Η μεγάλη μάζα διαμερισμάτων που πουλήθηκαν σε υπό κατασκευή κτίρια ψηλών προδιαγραφών εντός του ευρύτερου κέντρου της Λευκωσίας είχαν ένα
εύρος τιμών από €600.000 μέχρι €1,2 εκατ. και ο αριθμός τους ήταν σημαντικός.  

<<<<<<

Το πιο ακριβό ακίνητο
πουλήθηκε και μεταβι-
βάστηκε προς €4,5
εκατ. και αφορούσε σε
έπαυλη στην ανατολική
Λευκωσία.



Τα μνημεία της Ακρόπολης και 
κάθε έργο που πραγματοποιεί-
ται στον Ιερό Βράχο πάντα απο-
σπούν το ενδιαφέρον. Το είδαμε 
ξανά την τελευταία τριετία με τις 
έντονες διαφωνίες των επιστημό-
νων ως προς τις εργασίες για τη 
διευκόλυνση των επισκεπτών με 
κινητικά προβλήματα και τις επι-
πτώσεις στο μνημειακό σύνολο. 
Ο Γεώργιος Σαββαΐδης, πρόεδρος 
της Ενωσης Φίλων Ακροπόλεως 
και πρέσβης ε.τ., θεωρεί ότι με-
γάλο μέρος του κοινού, ελληνι-
κού και ιδιαίτερα διεθνούς, αγνο-
εί την πιο πρόσφατη ιστορία της 
Ακρόπολης, από την ίδρυση του 
ελληνικού κράτους στις αρχές 
του 19ου αι. έως σήμερα.

«Αγνοια σε μεγάλο βαθμό των 
ειδικών χαρακτηριστικών των 
σύγχρονων αναστηλωτικών έρ-
γων στην Ακρόπολη, των στόχων 
τους, της φιλοσοφίας που τα διέ-
πει, των τεχνικών που εφαρμόζο-
νται», αναφέρει στον πρόλογο της 
έκδοσης «Από κάστρο σε μνημείο. 
Μεταμορφώσεις της Ακρόπολης 
από τον 19ο στον 21ο αιώνα», που 
έγραψε η Φανή Μαλλούχου-Τού-
φανο. Αρχαιολόγος, δρ Φιλοσοφί-
ας του Πανεπιστημίου Αθηνών, 
εξειδικευμένη στην αναστήλω-
ση των μνημείων, αναπληρώτρια 
πρόεδρος της Επιτροπής Συντη-
ρήσεως Μνημείων Ακροπόλεως 
(ΕΣΜΑ) από το 2016 και αντιπρό-
εδρος της Ενωσης Φίλων Ακρο-
πόλεως, η συγγραφέας λέει στην 
«Κ» ότι την ιδέα της συγγραφής 
του βιβλίου της την έδωσε η με-
γάλη συζήτηση για το έργο των 
νέων διαδρομών. «Τότε ακόμη και 
διεθνή ΜΜΕ πήραν θέση καταγ-
γέλλοντας “τσιμεντοποίηση” του 
μνημείου, καθώς για τις διαδρο-
μές επιλέχθηκε σκυρόδεμα. Το 
υπουργείο Πολιτισμού υποστήρι-
ζε ότι οι διαδρομές ΑμεΑ από τσι-
μέντο υπήρχαν τα τελευταία 20 
χρόνια, ότι το υλικό είχε φθαρεί 
εξαιτίας της συχνής χρήσης και 
ότι ήταν ο μόνος τρόπος να προ-
σεγγίσουν τον Βράχο χιλιάδες επι-

σκέπτες με κινητικά προβλήματα. 
Ειδοποιήθηκε και η UNESCO, και 
η υπουργός Λίνα Μενδώνη πρό-
τεινε να σταλεί αντιπροσωπεία 
για να δει από κοντά το μνημείο. 
Τα μέλη της ΕΣΜΑ και της ΥΣΜΑ 
δείξαμε στην τριμελή επιτροπή 
της UNESCO όλες τις φάσεις των 
εργασιών στην Ακρόπολη. Η ενη-
μέρωση ξεκίνησε με δική μου δι-
άλεξη με power point, με θέμα τι 
έκανε το ελληνικό κράτος από το 
1834. Ακόμη κι αυτά τα υψηλό-
βαθμα στελέχη της UNESCO δεν 
γνώριζαν τίποτε από την πρόσφα-
τη ιστορία». 

Στις 120 σελίδες του βιβλίου 
(εκδ. Ενωση Φίλων Ακροπόλε-
ως), αφιερωμένου στη μνήμη της 
Εβης Τουλούπα, παρουσιάζει τις 

αλλαγές στο τοπίο της Ακρόπο-
λης στη διάρκεια των 200 χρό-
νων. Πώς από οχυρό κάστρο που 
ήταν τις παραμονές της ίδρυσης 
του ελληνικού κράτους μεταλλά-
χθηκε σε αρχαιολογικό, αρχετυ-
πικό της κλασικής τέχνης, μνη-
μείο. «Ειπώθηκαν πολλά για τις 
διαβάσεις στην Ακρόπολη και κα-
τηγορήθηκε και η Επιτροπή ότι 
καταστρέφουμε τα μεσαιωνικά. 
Το πλατύ κοινό πρέπει να γνω-
ρίζει ότι η Ακρόπολη ήδη από τα 
τέλη του 19ου αι. είχε καθαρθεί. 
Ο Παναγιώτης Καββαδίας, γενι-
κός έφορος αρχαιοτήτων τον Φε-
βρουάριο του 1890, υποστήριξε 
ότι παραδίδει την Ακρόπολιν “κε-
καθαρμένον μνημείον”...». Στις 
πέντε ενότητες παρακολουθούμε 

τις μεταμορφώσεις του δυσπόρ-
θητου κάστρου. Η μετατροπή σε 
πανίσχυρο φρούριο ξεκινάει στο 
τέλος του 3ου αι. μ.Χ., μετά τις 
καταστροφές που σημειώθηκαν 
στην πόλη της Αθήνας από τη 
βαρβαρική επίθεση του 267. Η 
οχύρωση γιγαντώθηκε ιδιαίτερα 
μετά το 1204 και τη λατινική κυ-
ριαρχία στον ελλαδικό και αθηνα-
ϊκό χώρο, αλλά και μετά το 1458, 
όταν οι Οθωμανοί Τούρκοι κατα-
λαμβάνουν την πόλη. Το εσωτερι-
κό του κάστρου καλυπτόταν από 
κατοικίες όσων το φρουρούσαν. 
Ενα ολόκληρο χωριό με δρόμους, 
σπίτια με κήπους, στέρνες, τρεις 
υδατοδεξαμενές, ένα μικρό χα-
μάμ, αποθήκες πυρομαχικών και 
ανάμεσά τους ερείπια κλασικών 
μνημείων. Κι ένα μικρό τζαμί στο 
εσωτερικό του Παρθενώνα εξυ-
πηρετούσε τις θρησκευτικές ανά-
γκες των κατοίκων του φρουρίου, 
ενώ γύρω κείτονταν μάρμαρα από 
την έκρηξη του 1687.

Οι αναστηλώσεις
Λόγος γίνεται και για το με-

γάλο έργο του αφοσιωμένου στη 
διάσωση αρχαιοτήτων Κυριακού 
Πιττάκη, αλλά και το αναστηλω-
τικό έργο του Ν. Μπαλάνου, ο 
οποίος, όπως μας λέει η κ. Μαλ-
λούχου, «δεν επέλεξε ο ίδιος την 

τεχνολογία, αλλά την ακολούθη-
σε και την εφήρμοσε πολύ κακά 
και με επιπολαιότητα». Επίσης 
παρακολουθούμε την Ακρόπολη 
μετά τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, 
ενώ με κάθε λεπτομέρεια ξετυλί-
γεται το κεφάλαιο της σύγχρονης 
αναστήλωσης. Οι ένθετες μικρές 
ιστορίες έχουν επίσης ενδιαφέ-
ρον. Οπως εκείνη της βίαιης από-
σπασης των γλυπτών από τον Ελ-
γιν από το 1801 έως το 1803, του 
τραυματισμού του μνημείου κα-
θώς κατακρημνίζονταν από ύψος 
10 μέτρων τα γείσα που κάλυπταν 
την κιονοστοιχία προκειμένου να 
αποσπαστούν οι νότιες μετόπες. 
Παρακολουθούμε επίσης το κά-
στρο της Ακρόπολης στη δίνη της 
Επανάστασης του 1821, την κή-
ρυξη της έναρξης της αναστήλω-
σης από τον Οθωνα, που χτύπη-
σε με ένα σφυρί τρεις φορές τον 
πρώτο σπόνδυλο ενός βόρειου 
κίονα του Παρθενώνα, αλλά και 
στιγμές από το «Ημερολόγιον» 
του εφόρου αρχαιοτήτων Πανα-
γιώτη Ευστρατιάδη, από το οποίο 
μαθαίνουμε για τις συνεχιζόμε-
νες κλοπές αρχαίων στον Βράχο. 

Υπάρχουν και απρόσμενα πε-
ριστατικά, όπως τα προβλήματα 
που δημιουργήθηκαν στην Ακρό-
πολη κατά τη φωταγώγηση των 
μνημείων με πυροτεχνικά φώτα 

το 1869, όταν την επισκέφθηκε 
ο διάδοχος του βρετανικού θρό-
νου. Ωρες μετά την επίσκεψη, 
ο αρμόδιος δεκανέας μπήκε με 
αναμμένη λαμπάδα στο φρουραρ-
χείο όπου φυλάσσονταν όσα πυ-
ροτεχνήματα είχαν απομείνει και 
«εκ της φλογός αυτής ήναψαν τα 
μείναντα πυροτεχνήματα και το 
δωμάτιον καίεται, περιεφλέγησαν 
δε και οι εισελθόντες εις αυτό».

«Κάθε παρέμβαση στην Ακρό-
πολη ξένιζε τον κόσμο», υποστη-
ρίζει η Φανή Μαλλούχου-Τούφα-
νο. Η κατεδάφιση του Φράγκικου 
Πύργου των Προπυλαίων το 1875 
έγινε εν μέσω γενικότερης κατα-
κραυγής. Θυμίζει όμως και το πα-
ράδειγμα του Ζαχαρία Παπαντω-
νίου και το πόσο τον απασχόλησε 

η αναστηλωμένη βόρεια κιονο-
στοιχία που σήμερα έχει ενσω-
ματωθεί στη συλλογική συνεί-
δηση της ελληνικής κοινωνίας. 
Στα εγκαίνια, 17 Μαΐου 1930, ο 
Παπαντωνίου γράφει σε άρθρο 
του: «Ημουν, το ομολογώ, ένας 
απ’ αυτούς που είχαν φοβηθή για 
τα επακόλουθα της αναστηλώσε-
ως. Αλλά εχθές που ανέβηκα δυο 
φορές και είδα το αποτέλεσμα, σε 
δυο διαφορετικούς φωτισμούς, 
το πρωί με τον ήλιο, το απόγευ-
μα με συννεφιά, άλλαξαν για με 
τα πράγματα. Είδα ότι συνετελέ-
σθη ένα έργον απαραίτητον. Και 
αφού αυστηρώς εζύγισα τα κέρ-
δη του ερειπίου μαζί με τα κέρ-
δη της αναστηλώσεως, βρήκα, 
εγώ τουλάχιστον, ότι τα κέρδη 

της δευτέρας είνε πολύ περισ-
σότερα και πολύ σοβαρώτερα». 
Η κ. Μαλλούχου πιστεύει ότι «η 
προγραμματισμένη στο άμεσο 
μέλλον αποκατάσταση της δυτι-
κής ανάβασης στην Ακρόπολη 
με την ανάκτηση της κλίμακας 
ανόδου των ρωμαϊκών χρόνων θα 
επιφέρει δραστική αλλαγή στην 
παγιωμένη στη συλλογική μνήμη 
και συνείδηση εικόνα του μνη-
μειακού τοπίου της Ακρόπολης».

Τα εισιτήρια
Ποια είναι, όμως, η γνώμη της 

για τον θόρυβο των ημερών; Την 
εκχώρηση σε ιδιώτες της έκδοσης 
και του ελέγχου των εισιτηρίων 
στην Ακρόπολη, την έντονη κρι-
τική για την αύξηση της τιμής 
των εισιτηρίων και την ακόμη 
μεγαλύτερη για τις ιδιωτικές ξε-
ναγήσεις κόστους 5.000 ευρώ; 
«Είναι σύγχρονες διαχειριστικές 
μέθοδοι. Ούτε κι εμένα μου αρέ-
σει η ξενάγηση των 5.000 ευρώ 
και παρότι ήμουν στο ΚΑΣ δεν 
έφερα αντίρρηση. Είναι το πνεύ-
μα των καιρών». Η άποψή της 
για τον κίνδυνο της πολιτιστικής  
υπερκατανάλωσης; «Οι ζώνες επι-
σκεψιμότητας είναι η μόνη λύση. 
Κατηγορούν την Επιτροπή ότι 
το κάνουμε για τους επισκέπτες. 
Οχι, το κάνουμε για το μνημείο, 
και διευκολύνεται και το κοινό».

Οταν η Ακρόπολη ήταν χωριό
Η άγνωστη ιστορία του Ιερού Βράχου και οι διαμάχες για τα έργα σε αυτόν από τον 19ο αιώνα έως σήμερα

Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Απόσπαση της νότιας μετόπης του Παρθενώνα από πράκτορες του Ελγιν. Σχέδιο του Ιρλανδού ζωγράφου, ταξιδευτή και συγγραφέα Εντουαρντ Ντόντγουελ (1767-1832) μετά το 1801.

Κατεδαφίσεις στη δυτική ανάβαση της Ακρόπολης το 1835. Σχέδιο του ∆α-
νού ζωγράφου Μαρτίνους Ρόρμπι (1803-1848).

Πώς από οχυρό 
κάστρο που ήταν 
τις παραμονές της 
ίδρυσης του ελληνικού 
κράτους μεταλλάχθηκε 
σε αρχαιολογικό, 
αρχετυπικό
της κλασικής
τέχνης, μνημείο.

«Ούτε εμένα μου 
αρέσει η ξενάγηση 
των 5.000 ευρώ, αλλά 
είναι το πνεύμα των 
καιρών», λέει η Φανή 
Μαλλούχου-Τούφανο, 
αρχαιολόγος και 
δρ Φιλοσοφίας του 
Πανεπιστημίου Αθηνών.

H συγγραφέας λέει στην «Κ» ότι 
την ιδέα για το βιβλίο της την έδωσε 
η μεγάλη συζήτηση για το έργο των 
νέων διαδρομών από σκυρόδεμα.

ΚΥΡΙΑΚΗ 28 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024
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Οι τα φαιά φορούντες και περί ηθικής λαλούντες

Ε
στιάσαμε στο «“όχι” αλλά με χαμη-
λούς τόνους» της Εκκλησίας της Ελ-
λάδος στο ζήτημα του νομοσχεδίου 

για τον πολιτικό γάμο των ομόφυλων 
ζευγαριών. Η Εκκλησία διατυπώνει τις 
θέσεις της στο θέμα με βάση το Ιερό 
Ευαγγέλιο, την Ιερά Παράδοση και 
τους Ιερούς Κανόνες που καθορίζουν 
τη διδασκαλία της Ορθόδοξης Εκκλη-
σίας. ∆εν ξενίζουν κανέναν ούτε η επι-
λογή της Εκκλησίας να τοποθετηθεί 
σε ένα θέμα ούτε, φυσικά, οι απόψεις 
της, οι οποίες είναι πάγιες.

Ομως, στην ανακοίνωσή της η Ιε-
ραρχία της Εκκλησίας της Ελλάδος 
υποστηρίζει ότι «το νομοσχέδιο κα-
ταργεί όχι μόνο κανόνες βιοηθικής, 
χριστιανικές αξίες και την ελληνική 
οικογενειακή παράδοση, αλλά ανα-
τρέπει τα δικαιώματα μελλοντικών 
παιδιών και τους ρόλους των φύλων 
ως στοιχείων συνοχής της κοινωνίας 
– και αυτό αφορά τον καθένα, έστω 
και αν δεν αποδέχεται τη χριστιανι-
κή ηθική. Το ερώτημα που αιωρείται 
αναπάντητο είναι τελικά: Ποιος είναι 
ο ουσιαστικός λόγος αυτής της απόφα-
σης που αλλάζει συνολικά και άρδην 
τον θεσμό του γάμου και την ιδιότη-
τα του γονέα και γιατί προωθείται με 
τόση επιμονή;».

Ανεξάρτητα εάν διαφωνεί ή συμφω-
νεί κάποιος με τις θέσεις της Εκκλησί-

ας ή εάν επιθυμεί να μπει σε διάλογο 
με μία πλευρά που έχει παγιωμένες 
απόψεις, η αφωνία των αρμόδιων θε-
σμικών φορέων της χώρας είναι εκκω-
φαντική! ∆ιότι το τελευταίο διάστημα 
ακούγονται στρεβλές απόψεις, ατεκμη-
ρίωτες, προσβλητικές για τον επιστη-
μονικό λόγο. ∆ιαβάστε ας πούμε τις 
απόψεις μητροπολιτών περί αμαρτί-
ας ή και ομοφυλοφιλίας ως διάγνωση 
ψυχικής διαταραχής.

Η Ακαδημία Αθηνών τηρεί σιγήν 

ισχύος επί του θέματος και η μόνη έμ-
μεση παρουσία της ήταν προ σχεδόν 
διετίας σε ένα κείμενο υπογραφών 
–μεταξύ αυτών και πρώην πρόεδροι 
της Ακαδημίας– κατά του γάμου των 
ομοφύλων. Ωστόσο, η Ακαδημία θεσμι-
κά, ως σύνολο και με βάση τη σύνθε-
ση απόψεων των μελών της από τους 
διάφορους επιστημονικούς κλάδους, 
δεν έχει τοποθετηθεί.

Το ίδιο παρατηρείται και στη θε-
σμική στάση των πανεπιστημιακών 

και διανοουμένων της χώρας. Η εμ-
βληματική Νομική Σχολή Αθηνών 
έχει τοποθετηθεί επί των νομικών 
ζητημάτων που εγείρει το νομοσχέ-
διο; Τα περιζήτητα Τμήματα Ψυχο-
λογίας τι απαντούν για τα περί σύγ-
χυσης των ρόλων πατέρα και μητέρας 
στην περίπτωση των δύο γονιών του 
ίδιου φύλου; Ποια η θέση της εθνι-
κής επιτροπής βιοηθικής ή των ιατρι-
κών σχολών και των Τμημάτων Βιο-
λογίας της χώρας; Συντεταγμένα, θε-
σμικά, και όχι μόνον από τους λίγους 
πανεπιστημιακούς που τολμούν να εκ-
θέτουν την άποψή τους στον δημόσιο 
διάλογο. Οι επιστημονικές απαντήσεις 
είναι απαραίτητες διότι κάνουν σα-
φείς, διακριτές, τις απόψεις κάθε επι-
στημονικού κλάδου. ∆ιότι, ας πούμε, 
άλλο οι θέσεις της Εκκλησίας με βάση 
την ορθόδοξη διδασκαλία και άλλο οι 
απόψεις της ιατρικής επιστήμης για 
το ίδιο θέμα.

Σε μια εποχή που τα μέσα κοινωνι-
κής δικτύωσης επιτρέπουν τη διάδοση 
των fake news και των ψευδοεπιστη-
μονικών απόψεων, είναι απαραίτητη 
η ζύμωση του επιστημονικού λόγου με 
τα κοινωνικά αιτούμενα των πολιτών. 
Βέβαια, για να διατυπωθεί θεσμικά μια 
άποψη, εκτός από την επιστημονική 
κατάρτιση απαιτείται και η δημόσια 
παρρησία.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Plekto duet στο Παλιό Ξυδάδικο
Το Plekto duet θα παρουσιάσει ένα εν-
διαφέρον πρόγραμμα στο Παλιό Ξυδάδι-
κο στη Λεμεσό, δίνοντας έμφαση αυτή 
τη φορά στη χρήση νέων τεχνολογιών. 
Αποτελείται από τις Κύπριες μουσικούς 
Εύα Σταύρου στο φλάουτο και Νατάσα 
Χατζηανδρέου στα κρουστά. Στόχος του 
συνόλου είναι η ανάδειξη του έργου ση-
μαντικών συνθετών/τριών του 20ού και 
21ου αιώνα στο ευρύτερο κοινό τόσο στην 
Κύπρο όσο και στο εξωτερικό, αλλά και η 
προώθηση των χαρακτηριστικών ηχοχρω-
μάτων και των τεχνικών των συγκεκριμέ-
νων οργάνων. Το σύνολο επίσης, δείχνει 
ιδιαίτερο ενδιαφέρον σε διεπιστημονι-

κά προγράμματα, με σκοπό τη διεύρυν-
ση των ορίων της Τέχνης σε μια συνε-
χώς μεταβαλλόμενη κοινωνία. Η χρήση 
των νέων τεχνολογιών είναι πλέον ανα-
πόσπαστο κομμάτι της καθημερινότη-
τας μας. Έτσι και στη μουσική. Η συναυ-
λία παρουσιάζει ένα από τα πιο δημοφιλή 
είδη μουσικής στον κόσμο σήμερα, την 
ηλεκτρονική μουσική. Με την εξέλιξη της 
τεχνολογίας, οι συνθέτες εισάγουν νέ-
ους ήχους στις συνθέσεις τους χρησιμο-
ποιώντας υπολογιστές, για να πειραματι-
στούν σε νέες ηχητικές κατευθύνσεις. Το 
ρεπερτόριο παρουσιάζει έργα των Tejera, 
Eötvös, Cangelosi, Sener και Jodlowski, 

στα οποία τα ηχοχρώματα των «κλασικών» 
οργάνων σμίγονται με αυτό των προ-ηχο-
γραφημένων και επεξεργασμένων ήχων 
(electronics). Παλιό Ξυδάδικο, Γενεθλίου 

Μιτέλλα 34, Λεμεσός. Κυριακή, 28 Ιανουα-

ρίου, ώρα 7:00 μ.μ.

Η Βάσω Θούπου επανέρχε-
ται στα καλλιτεχνικά δρώμε-
να με καινούργια πρόταση με 
τον γενικό τίτλο «Ο Σιδερέ-
νιος Κύκλος της Ζωής». Η νέα 
πρόταση της Θούπου έχει 
φιλοσοφική διάθεση και δια-
πραγματεύεται σε βάθος την 
ανθρώπινη ύπαρξη και όχι 
μόνον και τις επαναλαμβανό-
μενες και κυκλικές καταστά-
σεις που αποτελούν στην ου-
σία την ίδια τη ζωή. Σε αυτή 
τη σειρά, το μέσον είναι κυρίως το λάδι 
και το ακριλικό καθώς και η χρήση άλλων 

τεχνικών όπως η υφασματο-
γραφία, τα ψηφιδωτά, η χα-
ρακτική. Στην νέα έκθεση η 
Βάσω θα παρουσιάσει 45 πε-
ρίπου έργα διαφόρων μεγε-
θών και τέσσερεις υφασμα-
τογραφίες, μερικά χαρακτικά 
και μικρό αριθμό κεραμικών. 
Γκαλερί Αποκάλυψη, Χυτρών 
30, Μέγαρο Τοφάρκο. Λευ-
κωσία. Εγκαίνια Παρασκευή 2 
Φεβρουαρίου, ώρα 7:00 μ.μ. 
∆ιάρκεια έως 24 Φεβρουα-

ρίου. Πληροφορίες τηλέφωνο 22300150, 

info@apocalypse-gallery.com.cy

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Βάσω Θούπου: «Ο Σιδερένιος Κύκλος της Ζωής»
ΕΚΔΗΛΩΣΗ

«Small Size Days 2024»
Στο πλαίσιο του ∆ιεθνούς Φεστιβάλ 
«Small Size Days 2024» παρουσιάζε-
ται το βιβλίο «Mapping. Η έρευνα» από 
τη σκηνοθέτιδα Μαριλένα Τριανταφυλ-
λίδου. Το βιβλίο και τη φιλοξενούμενη 
ομιλήτρια θα προλογίσει η ηθοποιός, 
σκηνοθέτιδα και καλλιτεχνική διευ-
θύντρια του Red Stage Theatre Ελένη 
Οδυσσέως. Πριν από την παρουσίαση 
του βιβλίου θα παρουσιαστεί η θεατρι-
κή παράσταση «Το Πέταγμα του Ίωνα». 
Το σενάριο είναι της Νάνσυ Σπετσιώ-
τη σε προσαρμογή και σκηνοθεσία της 
Ελένης Οδυσσέως. Στίχοι Νάνσυ Σπε-
τσιώτη και Ελένη Οδυσσέως, και μου-

σική Νίκου Παπαδόπουλου. Χορογρα-
φίες Γιώργος Οδυσσέως, Backdrop Art 
Ιάκωβος Λοΐζου, κοστούμια και κατα-
σκευές Μικαέλλα Κάσινου. Κυριακή 28 
Ιανουαρίου, ώρα παρουσίασης βιβλίου 
12:00 μ.μ. Είσοδος Ελεύθερη για την 
παρουσίαση βιβλίου. Ώρα παράστασης 

10:30 π.μ. Artos House, Αγίων Ομολογη-

τών 64, Λευκωσία. 

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Π
αίρνει τον σκωτσέζικο σάκο με τις ρό-
δες και τη λίστα με τα ψώνια, ισιώνει 
τα ρούχα της, φρεσκάρει το μακιγιάζ 

της· ο πατέρας, με το κοστούμι του, δια-
μαρτύρεται γιατί να φορέσει τα κυριακά-
τικα αφού είναι Τρίτη. Και ξεκινούν για 
το σούπερ μάρκετ, ο ηλικιωμένος Αντρέ 
και η κοκέτα κόρη του Μαρί Πιερ, η οποία 
γεννήθηκε ως Ζαν Πιερ. ∆εν είναι μόνο ο 
πατέρας που δυσκολεύεται να συνηθίσει 
την αλλαγή φύλου. Είναι και μια ολόκλη-
ρη γειτονιά, αυτή της παιδικής ηλικίας 
της, με την οποία διασταυρώνονται στο 
σούπερ μάρκετ. Κάθε Τρίτη, από τότε 
που πέθανε η μητέρα και σύζυγος, επα-
ναλαμβάνεται η ίδια ρουτίνα μαζί και τε-
λετουργικό, που χρειάζεται δύναμη και 
ψυχραιμία και από τους δυο, για διαφο-
ρετικούς λόγους. Η Μαρί Πιερ θεωρεί 
υποχρέωσή της να φροντίζει τον πατέρα 
της, επιστρέφοντας μία ημέρα την εβδο-
μάδα στο πατρικό της. Φτάνει πρωί με το 
πρώτο τρένο και αμέσως στρώνεται στη 
δουλειά. «Την Τρίτη εγώ την όρισα για 
μέρα. ∆εν ξέρω να πω γιατί. Ερχομαι για 
να κάνω ό,τι δεν κάνει αυτός. Ο,τι αφή-
νει σιγά σιγά να ρημάζει. Φασίνα, πλύ-
σιμο των πιάτων, μπουγάδα, σιδέρωμα», 
λέει η ίδια απευθυνόμενη στο κοινό. Και 
ύστερα κάνουν μαζί τα ψώνια της εβδο-
μάδας. Ηδη, μέσα στο σπίτι η συνύπαρξη 
είναι δύσκολη, στον δρόμο γίνεται ακό-
μη δυσκολότερη, στον χώρο του σούπερ 
μάρκετ μετατρέπεται σε αξιοθέατο, όλοι 
κοιτούν αυτή που «αναστέλλει τον χρόνο 
και κάνει κατοχή στη μέρα τους».

Κι εμείς, οι 35 θεατές, στο καφέ μπαρ 
και πολυχώρο «Show What?», στην πλα-
τεία Μεσολογγίου, στο Παγκράτι, εκείνη 
κοιτάμε. Κάθε Τρίτη βράδυ, εμφανίζεται 
για να πει την ιστορία της. Ο ηθοποιός 
Φαίδων Καστρής, που ερμηνεύει τον ρόλο 
(και έχει τη σκηνοθετική επιμέλεια), στο 

τέλος εισπράττει το πιο θερμό, ειλικρι-
νές και αδιαμεσολάβητο χειροκρότημα. 
Κυκλοφορεί ανάμεσά μας, μας κοιτάζει 
όπως κι εμείς· πότε είναι η Μαρί Πιερ, 
πότε ο πατέρας της ο Αντρέ.

Το έργο του Εμανουέλ Νταρλέ (1963-
2016) «Le Mardi à Monoprix» («Την Τρίτη 
στο σούπερ μάρκετ») γράφτηκε το 2009, 
κέρδισε το Α΄ βραβείο στο φεστιβάλ Fringe 
του Εδιμβούργου το 2011, ακολούθησαν 
και πολλά άλλα, παρουσιάστηκε στη Γαλλία 
και στην Αγγλία με μεγάλη επιτυχία. Και 
στην Ελλάδα ο Φαίδων Καστρής το πρω-
τοερμήνευσε (και βραβεύτηκε) το 2012. 
Από πέρυσι επανήλθε, στο φιλόξενο αυτό 
στέκι του Παγκρατίου, κάνοντας ταυτόχρο-
να και περιοδείες στην ελληνική επαρχία. 
Μία δεκαετία αργότερα, τίποτα δεν είναι 
ίδιο. Υπάρχουν αντιδράσεις; Οχι. ∆εν είναι 
το φύλο που κερδίζει την προσοχή αλλά η 
αφήγηση. Μαθαίνουμε ότι η ηρωίδα εγκα-
τέλειψε το πατρικό σπίτι της από τότε που 
αποφάσισε να γίνει «αυτή καθαυτή». Κα-
θόλου εύκολη απόφαση να «αλλάξει» και 
να αρχίσει να κυκλοφορεί στα ίδια μέρη 
«μεταμορφωμένη». «Σε κοιτάνε από κά-
θε πλευρά, σε γυρίζουν το μέσα έξω, σε 
ξετινάζουν για να βρουν ασφαλώς αυτό 
το κάτι που δεν κολλάει», όπως λέει. Ολοι 
την περιεργάζονται, κάνει τάχα πως δεν 
τη νοιάζει, αλλά δεν είναι έτσι.

Κάθε Τρίτη, οι μετρημένοι θεατές πα-
ρακολουθούν την ανατομία πολλών σχέ-
σεων: γονεϊκών, του ενός εαυτού ή των 
περισσότερων που κατοικούν τον καθέ-
να μας, της πραγματικότητας που επιθυ-
μούμε να ζούμε και της άλλης που μας 
επιβάλλεται (και αυτό δεν περιορίζεται 
στον σεξουαλικό προσανατολισμό), των 
κόσμων που είναι διαφορετικοί αλλά και 
αλληλένδετοι, της ανάγκης για αγάπη 
και αποδοχή που είναι κοινή σε όλα τα 
σύμπαντα. Κάθε Τρίτη, σε μια γωνιά της 
πόλης, η σκηνή δεν οροθετείται, ανοίγει 
και μας περιβάλλει όλους. Και, κυρίως, 
μας «χωράει» όλους. Τις υπόλοιπες ημέ-
ρες της εβδομάδας όμως; 

Οι κοινωνικές αλλαγές (όπως το πο-
λυσυζητημένο νομοσχέδιο για τον γάμο 
των ομόφυλων ζευγαριών) δεν αφορούν 
μόνο τις ζωές αλλά και τα βλέμματα. Τον 
τρόπο που κοιτάζουμε, αυτό που βλέπου-
με, που ορίζουμε και μας ορίζει.

Κάθε Τρίτη, 
στο σούπερ μάρκετ

Οι κοινωνικές αλλαγές 
(όπως το πολυσυζητημένο
νομοσχέδιο για τον γάμο
των ομόφυλων ζευγαριών)
δεν αφορούν μόνο τις ζωές
αλλά και τα βλέμματα.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Συναυλία #1: 
Breach+

Το φεστιβάλ Breach είναι αφι-
ερωμένο στον αυτοσχεδιασμό 
και τις πειραματικές μουσικές 
πρακτικές, που διοργανώνεται 
από το μη κερδοσκοπικό οργα-
νισμό MMC-Make Music Cyprus, 
επεκτείνει το πρόγραμμα του 
με μια σειρά από παράλληλες 
δράσεις Breach+, όπως συ-
ναυλίες μικρού μήκους, μου-
σικά εργαστήρια, πρόγραμμα 
Residency και συμπόσιο. Το 
φεστιβάλ Breach είναι η πρώ-
τη δράση του είδους της στην 
Κύπρο και διεξάγεται φέτος για 
τρίτη χρονιά, σε συνεργασία 
με το Irtijal, το μεγαλύτερο και 
μακροβιότερο φεστιβάλ του Λι-
βάνου και το φεστιβάλ SPACE21 
που διεξάγεται στο Ιράκ - Κουρ-
διστάν. Την αρχή του Breach+ 
θα κάνουν η Άντρια Νικοδή-
μου και ο Άλκης Νικολαΐδης τη 
∆ευτέρα, 29 Ιανουαρίου στο 
καφενείο Πρόζακ στη Λευκω-
σία. Βιμπράφωνο και ηλεκτρική 
κιθάρα συναντιούνται για μια 
εξερεύνηση ηχητικών δυνατο-
τήτων, πειραματισμού, και καλ-
λιτεχνικής καινοτομίας. Το κοινό 
καλείται να ζήσει μια βραδιά 
που ξεπερνά τα μουσικά κλισέ 
και αγκαλιάζει τα όρια της δημι-
ουργικότητας. Στη συναυλία το 
κοινό θα έχει την ευκαιρία να 
του απαντηθούν ερωτήσεις για 
το φεστιβάλ και τις δράσεις του. 
Πρόζακ, Μέδωντος 3Α, Λευκω-
σία. ∆ευτέρα, 29 Ιανουαρίου, 
ώρα 8:30 μ.μ. Πληροφορίες τη-

λέφωνο 70000216

Πρεμιέρα για την παραγωγή της Νέας Σκη-
νής του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
«Καθαροί, πια» της Σάρα Κέιν στις 26 Ια-
νουαρίου, σε σκηνοθεσία Ευριπίδη ∆ίκαι-
ου. Η πρώτη παράσταση του έργου τάραξε 
τα λιμνάζοντα νερά της ευρωπαϊκής σκη-
νής στα τέλη του 20ού αιώνα και θεωρείται 
από τα κορυφαία του είδους in yer face. 
Σε έναν περίκλειστο χώρο, έξι πρόσωπα 
υποβάλλονται σε ακραίες δοκιμασίες υπό 
το σαδιστικό βλέμμα ενός γιατρού. Σχέσεις 
εξουσίας και υποταγής που ανοίγουν πλη-
γές και τσακίζουν σώματα και ψυχές. Ένα 
τραυματικό περιβάλλον όπου η οποιαδή-

ποτε απόπειρα ερωτικής εκδήλωσης είναι 
καταδικασμένη να αποτύχει. Κραυγές αγά-
πης σε απόλυτο αδιέξοδο, που καλύπτο-
νται από φόβους και παραμορφωμένα συ-
ναισθήματα. Παίζουν: ∆ημήτρης Αντωνίου, 
Πέτρος Γιωρκάτζης, Άντρια Ζένιου, Νεκτά-
ριος Θεοδώρου, Έλενα Καλλινίκου, Αντρέ-
ας Κούτσουμπας, Λοΐζος Παπαγεωργίου. 
Απαγορεύεται αυστηρά η είσοδος σε θεα-
τές κάτω των 18 ετών. Παραστάσεις από 26 
Ιανουαρίου 2024, Θέατρο ΘΟΚ, Νέα Σκη-
νή, Παρασκευή, Σάββατο στις 8:30 μ.μ. και 
Κυριακή στις 6:00 μ.μ. Πληροφορίες www.

thoc.org.cy

ΒΙΒΛΙΟ

«Κράτα
την ανάσα σου»
Το Σολώνειον Κέντρον Βιβλίου και 
οι Εκδόσεις Καστανιώτη παρουσιά-
ζουν το νέο μυθιστόρημα του Αιμίλι-
ου Σολωμού «Κράτα την ανάσα σου» 
στον χώρο του βιβλιοπωλείου. Για 
το βιβλίο θα μιλήσουν οι Λογγίνος 
Παναγή, ποιητής, σκηνοθέτης και ο 
Τάκης Χατζηδημητρίου, πολιτικός, 
συγγραφέας. Θα ακολουθήσει συζή-
τηση με το κοινό και o συγγραφέας 
θα υπογράψει αντίτυπα του βιβλίου 
του. Πέμπτη 1 Φεβρουαρίου, ώρα 7 
μ.μ. Βυζαντίου 21, Στρόβολος. Πλη-

ροφορίες τηλέφωνο 22666799.

Η Ιερά Σύνοδος της Ιεραρχίας συνεδρίασε και τοποθετήθηκε επί του γάμου των ομό-
φυλων ζευγαριών, με άξονα τις πάγιες θέσεις της όπως διαμορφώνονται από το δόγμα 
που υπηρετεί, εμπλουτισμένες με εκφράσεις που άπτονται των αρμοδιοτήτων τής (εκκω-
φαντικά σιωπηλής) επιστημονικής κοινότητας.
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SANDRINE DIXSON-DECLEVE,
OWEN GAFFNEY, JAYATI GHOSH,
JORGEN RANDERS, JOHAN 
ROCKSTROM, PER ESPEN STOKNES
Γη για όλους. Ενας οδηγός επιβίωσης 
για την ανθρωπότητα
μτφρ. Κατερίνα Μπασαγιάννη
επιστημονική επιμέλεια: 

Αλεξάνδρα Μητσοτάκη
εκδ. Παπαζήση, 2023, σελ. 436

Της ΕΜΜΑΝΟΥΕΛΑΣ ΔΟΥΣΗ

Πενήντα χρόνια μετά την έκδο-
ση του βιβλίου «The limits to 
growth», το οποίο συζητήθηκε 
πολύ γιατί ανέδειξε για πρώτη φο-
ρά την αποτυχία να κατανοήσου-
με την ύπαρξη ορίων στη χρήση 
φυσικών πόρων, μια νέα μελέτη 
έρχεται να μας θυμίσει σε ποια 
σημεία το σημερινό μονοπάτι της 
ανθρώπινης εξέλιξης ξεπερνάει 
τα όρια, καθώς και να προσδιο-
ρίσει ποιες είναι οι βασικές προϋ-
ποθέσεις για να ανατρέψουμε την 
καταστροφική πορεία. Οπως και 
στην περίπτωση των ορίων της 
ανάπτυξης, η εξέταση αυτών των 
προβλημάτων ανατέθηκε από τη 
Λέσχη της Ρώμης –έναν διεθνή 
όμιλο διακεκριμένων επιστημό-
νων, πολιτικών και επιχειρημα-
τιών– σε μια ομάδα κορυφαίων 
ερευνητών από όλο τον κόσμο, 
όχι μόνο από το βόρειο αλλά και 
από το νότιο ημισφαίριο. Η ομάδα 
κλήθηκε να δώσει απάντηση σε 
ένα πολύ συγκεκριμένο ερώτημα: 
«Τι είναι απαραίτητο προκειμέ-
νου να οικοδομηθεί ένα δικαιό-
τερο, πιο ανθεκτικό οικονομικό 

σύστημα, ικανό να αντιμετωπί-
σει τις τρέχουσες αλληλένδετες 
κρίσεις και τις μελλοντικές ανα-
ταράξεις;».

Το «Γη για όλους» αποτελεί 
ένα πολύτιμο απόκτημα, όχι μό-
νο γιατί απαντά στο ερώτημα 
αυτό, αλλά για δύο ακόμα βα-
σικούς λόγους. Ο πρώτος είναι 
ότι αναδεικνύει με απλό και εύ-
ληπτο τρόπο τις πολλαπλές δια-
στάσεις της πλανητικής κρίσης, 
μιας πρωτόγνωρης κρίσης, που 
απειλεί την αντοχή των δημο-
κρατιών και τη συνοχή των κοι-
νωνιών, αναλύει και εξηγεί την 
επίμονη αδράνεια των κυβερνή-
σεων να τη διαχειριστούν και 
προτείνει ρεαλιστικές λύσεις για 
ένα βιώσιμο μέλλον. Στην πραγ-

ματικότητα δεν μιλάει για κα-
νένα προκαθορισμένο μέλλον. 
Μιλάει για επιλογές. Περιέχει, 
βεβαίως, μια προειδοποίηση, αλ-
λά επίσης και ένα μήνυμα ελπί-
δας. Και το μήνυμα αυτό είναι 
ότι μπορούμε να εξασφαλίσουμε 
συνθήκες οικολογικής, οικονο-
μικής και κοινωνικής σταθερό-
τητας, που θα προσφέρουν στον 
κάθε άνθρωπο τις δυνατότητες 
να ικανοποιεί τις βασικές βιοτι-
κές του ανάγκες, αλλά και ίσες 
ευκαιρίες για όλους. Κατ’ ουσί-
αν, το «Γη για όλους» είναι ένα 
επιστημονικό πόρισμα, το οποίο 
θεμελιώνεται σε μια στιβαρή με-
θοδολογία. Μέσα από τη διεπι-
στημονική οπτική και τη χρήση 
απλών παραδειγμάτων, οι συγ-
γραφείς καταγράφουν, αναλύ-
ουν και σχολιάζουν τις τάσεις 
και διάφορους δείκτες (οικονο-
μικούς, πολιτικούς, χρηματοδο-
τικούς) ώστε να κατανοήσου-
με ποιες είναι οι πραγματικές 
προκλήσεις σήμερα και τι χρει-
άζεται για να τις ξεπεράσουμε. 
Αν συνεχίσουμε όπως βαδίζου-
με, δηλαδή αν οι κοινωνίες συ-
νεχίσουν να επαίρονται και να 
φωνάζουν για τη βιωσιμότητα, 
ενώ ταυτόχρονα ενεργούν χω-
ρίς πλάνο και στρατηγική, τότε 
θα έχουμε περισσότερη ανισό-
τητα με παράλληλη εξέλιξη της 
ενεργειακής και τεχνολογικής 
καινοτομίας.

Το «γιγάντιο άλμα»
Αν θέλουμε να έχουμε μια κοι-

νωνία και μία οικονομία ευημερί-

ας, θα πρέπει να προχωρήσουμε 
πολύ γρήγορα σε θεμελιώδεις αλ-
λαγές (τις οποίες οι συγγραφείς 
εμφατικά αποκαλούν «ανατρο-
πές») σε πέντε βασικούς τομείς: 
φτώχεια, ανισότητα, ενδυνάμω-
ση γυναικών, τρόφιμα, ενέργεια. 
Είναι το αποκαλούμενο «γιγάντιο 
άλμα», ένα σενάριο το οποίο υπο-
θέτει ότι οι κοινωνίες αναγνω-
ρίζουν τις κοινές αλληλένδετες 
κρίσεις και αρχίζουν αμέσως να 
αλλάζουν πορεία.

Η αντιμετώπιση της φτώχειας 
επιταχύνει την κίνηση προς την 
ανισότητα, και η πρόοδος σε αυ-
τά τα δύο μέτωπα βοηθάει να 
επιταχυνθεί η ενδυνάμωση των 
γυναικών, η επίλυση των ζητη-
μάτων που αφορούν την τροφή, 
καθώς και η στροφή στην πρά-
σινη ενέργεια. 

Ο δεύτερος λόγος που κάνει 
αυτό το βιβλίο να ξεχωρίζει είναι 
το ότι αναδεικνύει ένα βαθύτερο 
ερώτημα, και αυτό είναι πώς θα 
ξεπεράσουμε τις ιστορικές ευθύ-
νες και προκλήσεις του παρελθό-
ντος για να σκεφτούμε σε πρακτι-
κό επίπεδο πώς θα μπορέσουμε 
να εφαρμόσουμε συγκεκριμένες 

λύσεις για το μέλλον. Η μετάβα-
ση σε έναν βιώσιμο κόσμο προ-
ϋποθέτει μεγαλύτερη κοινωνική 
συνοχή και διόρθωση των κοινω-
νικών ανισοτήτων, όπως επίσης 
και ανάκτηση της εμπιστοσύνης 
στους θεσμούς διακυβέρνησης. 
Πώς όμως θα ανακτηθεί η εμπι-
στοσύνη στους θεσμούς; Οι αλ-
λαγές που προτείνουν οι συγγρα-
φείς δεν μπορούν να επιτευχθούν 
με το «αόρατο χέρι της αγοράς». 
Χρειαζόμαστε ένα πιο ισχυρό 
κράτος, το οποίο να διαδραμα-
τίζει τον ρόλο του κράτους, δη-
λαδή να εξυπηρετεί τις ανάγκες 
των πιο ευάλωτων, να προσφέρει 
δίχτυα ασφαλείας, να σταματή-
σει να χρηματοδοτεί ό,τι εμπο-
δίζει την ευημερία. Αυτή είναι 
μια πολύ σημαντική παραδοχή. 
Εάν η ευημερία δεν μοιράζεται, 
δεν είναι προσιτή και εφικτή για 
όλους, τότε θα υπάρξει μεγάλη 
κοινωνική αναστάτωση και ρι-
ζοσπαστικοποίηση, στροφή προς 
τα άκρα, είτε δεξιά είτε αριστερά. 
Πράγματι, οι εξελίξεις στην Ευ-
ρώπη και αλλού, με την άνοδο 
του λαϊκισμού, προκαλούν με-
γάλη ανησυχία και προβλημα-

τισμό. Μπορούν οι λαϊκιστές να 
αντιμετωπίσουν τις πραγματικές 
ανάγκες; Πώς θα αντιμετωπίσουν 
την κλιματική κρίση, αφού δεν 
πιστεύουν ότι όντως συμβαίνει;

Κατ’ ουσίαν, το «Γη για όλους» 
μάς παρακινεί να αποδεχθούμε 
την αποτυχία του οικονομικού 
μοντέλου της απελευθέρωσης της 
αγοράς, το οποίο εφαρμόστηκε 
μετά το 1980. Είναι μια έκκληση 
για αφύπνιση. Είναι μια έκκληση 
για την οικοδόμηση μιας λειτουρ-
γικής οικονομίας, που εκτιμά τους 
κοινούς πόρους και λειτουργεί 
σε ένα πλαίσιο συμβατό με τον 
21ο αιώνα. Μιας οικονομίας που 
εξυπηρετεί τους πολίτες και όχι 
τους πιο εύπορους. Η ιδέα αυτή 
άλλωστε εμπεριέχεται στον ίδιο 
τον όρο της «οικονομίας» στην 
αρχαιοελληνική του σύλληψη (οί-
κος + νέμομαι), που παραπέμπει 
στη διαχείριση του οίκου, του χώ-
ρου δηλαδή όπου συμβιώνουμε 
όλοι μαζί. 

 
Η κ. Εμμανουέλα Δούση είναι 
καθηγήτρια ΕΚΠΑ, διευθύντρια της 
έδρας UNESCO για την κλιματική 
διπλωματία. 

«Xρειαζόμαστε αλλαγή». Κοινός τόπος στις διαδηλώσεις ανά τον κόσμο για το κλίμα.

Η απελευθέρωση
της αγοράς απέτυχε
Προτάσεις για την αντιμετώπιση των κρίσεων στον πλανήτη

Οι προτεινόμενες αλλαγές δεν 
μπορούν να επιτευχθούν με το «αό-
ρατο χέρι της αγοράς».
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Ο,τι σχετίζεται με το έργο «Οι 120 
ημέρες των Σοδόμων» του Μαρ-
κησίου ντε Σαντ, είναι ένα σκάν-
δαλο ανά τους αιώνες. Ο Μαρκή-
σιος ντε Σαντ άρχισε να γράφει 
το μυθιστόρημα στο κελί του στη 
Βαστίλλη και δεν το ολοκλήρωσε 
ποτέ. To μυθιστόρημα εκδόθηκε 
για πρώτη φορά στις αρχές του 
20ού αιώνα. Στην Ελλάδα κυκλο-
φόρησε το 1981. Γρήγορα απαγο-
ρεύτηκε και επανακυκλοφόρησε 
το 1997 σε νέα μετάφαση.

Ανάλογη ιστορία υπάρχει και 
για την ταινία «Σαλό, 120 ημέ-
ρες στα Σόδομα» σε σενάριο και 
σκηνοθεσία του Πιερ Πάολο Πα-
ζολίνι, που προσαρμόζει το μυθι-
στόρημα στην τέχνη του και τον 
πολιτικό στοχασμό του. Το φιλμ 
έκανε πρεμιέρα στο Φεστιβάλ Κι-
νηματογράφου του Παρισιού το 
1975, προβλήθηκε ελάχιστα στην 
Ιταλία και απαγορεύτηκε τον Ια-
νουάριο του 1976. 

Ο Ντε Σαντ έγραψε για ένα 
σχολείο ελευθερίων ηθών, στο 
οποίο σαράντα δύο νέοι και νέες 
υποτάσσονται ψυχή τε και σώμα-
τι στις σεξουαλικές φαντασιώσεις 
των κυρίων του κάστρου. Ο Πα-
ζολίνι επικεντρώθηκε σε τέσσε-
ρις πλούσιους, διεφθαρμένους 
Ιταλούς στην εποχή της φασι-
στικής ∆ημοκρατίας του Σαλό 
(1943-1945), οι οποίοι απάγουν 
δεκαοκτώ εφήβους και τους υπο-
βάλλουν για τέσσερις μήνες σε 
συνθήκες ακραίας βίας, σαδι-
σμού, σεξουαλικών και ψυχολο-
γικών βασανιστηρίων. Λόγω του 
θέματος η ταινία θεωρήθηκε αμ-
φιλεγόμενη κατά την κυκλοφορία 
της και παρέμεινε απαγορευμένη 
σε πολλές χώρες. 

Ο Αρης Μπινιάρης είδε για 
πρώτη φορά το «Σαλό» παρέα 
με φίλους κάποια στιγμή μέσα 
στη δεκαετία του 1990. Εξακο-
λουθούσε να αποτελεί έναν κινη-
ματογραφικό θρύλο, «μια απαγο-
ρευμένη ταινία με σαφές πολιτικό 
πρόσημο και αντιφασιστικό πε-
ριεχόμενο που χρησιμοποιεί ως 
εκφραστικά εργαλεία τον εξευτε-
λισμό και την κακοποίηση μέσω 
της σεξουαλικής διαστροφής», 
λέει ο ίδιος. 

Ο πολιτικοποιημένος έφηβος 
των ’90s είναι πλέον επιτυχημέ-
νος 40άρης θεατρικός σκηνοθέ-
της και παραμένει πολιτικοποι-
ημένος. Ηταν δική του πρόταση 
να μεταφερθεί στην Εναλλακτι-
κή Σκηνή της Εθνικής Λυρικής 
Σκηνής (ΕΛΣ) το «Σαλό, 120 ημέ-
ρες στα Σόδομα», και από τις 10 
Φεβρουαρίου η νέα παραγωγή 
θα φιλοξενείται στο Κέντρο Πο-
λιτισμού Ιδρυμα Σταύρος Νιάρ-
χος (ΚΠΙΣΝ) σε μουσική του Τζεφ 
Βάγγερ. Η προπώληση δύο χιλιά-
δων εισιτηρίων ήδη προαναγγέλ-
λει εμπορική επιτυχία, πιθανό-
τατα δε, πριν την πρεμιέρα, θα 
έχουν εξαντληθεί τα εισιτήρια 
και των 22 παραστάσεων. Η ΕΛΣ 
ενημερώνει το κοινό ότι το έργο 
περιέχει σεξουαλικές σκηνές, βία 
και γυμνά σώματα, συνεπώς εί-
ναι κατάλληλη για θεατές άνω 
των 18 ετών. Εξαιτίας του ευαί-
σθητου περιεχομένου και από 
σεβασμό στους ηθοποιούς που 
παίζουν γυμνοί, θα τοποθετείται 
ειδικό αυτοκόλλητο στα κινητά 
τηλέφωνα των θεατών έτσι ώστε 
να καλύπτεται η κάμερα. 

Ειδικές συνθήκες, για ένα ειδι-
κό έργο. Αλλά ο Αρης Μπινιάρης 
έχει μάθει από την εποχή που 
έδινε παραστάσεις στον δρόμο 
οργώνοντας την Ελλάδα να ανα-
λαμβάνει την πλήρη ευθύνη για 
το θέατρο που κάνει. Το απέδει-
ξε από την πρώτη του σκηνοθε-
σία στο «Θείο τραγί» του Γιάννη 
Σκαρίμπα. Συνέχισε με τη μετα-
φορά μιας κωμωδίας του Ψαθά 
–το «Ξύπνα Βασίλη»– στα μέτρα 
του, ενός έργου του Μπρεχτ στα 
μέτρα του, της αρχαίας τραγωδί-
ας στα μέτρα του.

«Θα κάνετε το “Σαλό” όπερα;», 
τον ρωτώ. «Οχι, είναι μουσικό 

θέατρο, δηλαδή ο λόγος εκφέ-
ρεται σε πρόζα. ∆οκιμάσαμε να 
υπάρχει λιμπρέτο, αλλά αφαιρού-
σε τη σκληρότητα του κειμένου», 
απαντά.

 
– Γιατί αυτή η εμμονή με τη με-
λέτη της βίας;

– Επειδή αυτοί είναι οι προ-
βληματισμοί μου. Θα στραφώ σε 
άλλα θέματα στο μέλλον, αλλά το 
θέατρο της καλοπέρασης δεν εί-
ναι το δικό μου θέατρο.

 
– Γιατί αποφασίσατε να μετα-
φέρετε το συγκεκριμένο έργο 
στη σκηνή;

– Με το «Σαλό» ολοκληρώνε-
ται, για την ώρα, ένας πρώτος κύ-
κλος διερεύνησης του ναζισμού, 
του φασισμού καθώς και των βί-
αιων και απολυταρχικών μεθό-
δων που χρησιμοποιούν για να 
επιβληθούν. Υστερα από το πρό-
σφατο ανέβασμα του έργου του 
Μπρεχτ «Η άνοδος του Αρτούρο 
Ούι», όπου παρακολουθούμε τους 
μηχανισμούς που εκτρέφουν και 
οδηγούν, τελικά, στην εξουσία 

τον ναζισμό, στο «Σαλό» ερχό-
μαστε σε επαφή με ένα εφιαλτι-
κό περιβάλλον ανεξέλεγκτης βί-
ας. Εδώ οι υφέρπουσες τακτικές 
του φασισμού παίρνουν τη μορφή 
ακραίων σαδομαζοχιστικών πρα-
κτικών με στόχο τη βαθμιαία υπο-
δούλωση και εξόντωση των υπο-
ψηφίων θυμάτων. Το ενδιαφέρον 
είναι ότι κατά τη διάρκεια εξέλιξης 
των γεγονότων το καθεστώς αυ-
τό έχει ηττηθεί και διατρέχει τις 
τελευταίες του μέρες. Οπως είχε 
δηλώσει και ο Παζολίνι: «Ηθελα 
να αναπαραστήσω έναν κόσμο 
στο τέλος του, όχι τις μέρες της 
μεγαλύτερης δόξας του. [...] Αν 
την είχα τοποθετήσει κατά την 
περίοδο της ακμής του ναζισμού, 
η ταινία θα ήταν ανυπόφορη. Το 
να γνωρίζει ο θεατής ότι αυτά συ-
ντελέστηκαν τις τελευταίες μέρες 
και ότι σύντομα πρόκειται να τε-
λειώσουν, του προσφέρει κάποιο 
αίσθημα ανακούφισης». 

 
– Ο Παζολίνι, μεταφέροντας τη 
δράση στο τέλος του Β΄ Παγκο-
σμίου Πολέμου δημιούργησε 
μια πολιτική αλληγορία που λει-
τούργησε στην εποχή της. Πώς 
θα κάνετε εσείς αυτό το υλικό 
σύγχρονο;

– Στην παράσταση διατηρείται 
ο βασικός κορμός των δράσεων 
της ταινίας αλλά έχουμε ενσω-
ματώσει μερικά ακόμη κείμενα 
από το βιβλίο του Μαρκησίου ντε 
Σαντ. Επίσης διατηρούμε τη δρα-
ματουργική κατεύθυνση του Πα-
ζολίνι να μεταφερθεί η δράση στο 
τέλος του Β΄ Παγκοσμίου Πολέ-
μου ακριβώς για να λειτουργεί το 
εγχείρημα αλληγορικά. Με αφορ-
μή μια τέτοια ζοφερή ιστορική 
περίοδο, μας δίνεται η δυνατό-
τητα να μιλήσουμε ταυτόχρονα 
και για την εποχή μας αλλά και 
για κάτι τελικά που διατρέχει τη 
φύση του ανθρώπου. Ούτως ή άλ-
λως την εποχή που γυρίστηκε η 
ταινία, ο Παζολίνι ήθελε να κα-
ταδείξει αφενός την τρομακτική 
ανθεκτικότητα του ολοκληρωτι-
σμού αλλά ταυτόχρονα και την 
πιθανότητα μιας νέας μετάλλα-
ξής του, του θανατηφόρου κα-
πιταλισμού. 

Το ιστορικό πλαίσιο λειτουργεί 
αφενός καταγγελτικά απέναντι 

στον φασισμό και αφετέρου 
μας επιτρέπει να κάνουμε συ-
νειρμούς και αναγωγές σε 
ένα ευρύτερο κοινωνικό επί-
πεδο, στην οικογένεια, στην 
επίσημη εκπαίδευση και εν 
γένει οπουδήποτε διαρρηγνύ-
ονται κοινωνικοί, πολιτισμι-
κοί και αξιακοί φραγμοί, μόνο 
και μόνο για να ικανοποιηθεί 
η καθολική εξουσία ανθρώπων 
πάνω σε ανθρώπους.

 
– Πώς προσεγγίζετε μουσικά 
το έργο;

– Η παράσταση ανήκει, με την 
ευρύτερη έννοια, στο είδος του 
μουσικού θεάτρου. Στοιχεία, βέ-
βαια, όπως η μουσικότητα και 
ρυθμικότητα του λόγου, που δι-
ατρέχουν τις μέχρι τώρα παρα-
στάσεις μου, σαφώς υπάρχουν 
και εδώ. Με τον Τζεφ Βάγγερ στη 
σύνθεση εργαστήκαμε αρκετά 
πάνω στη μουσική δραματουρ-
γία της παράστασης, έτσι ώστε 
να σκιαγραφείται, παράλληλα με 
τη θεατρική δράση, το ζοφερό 
τοπίο των γεγονότων μέσω των 
μελωδιών, των παλμών, του ρυθ-
μού, του λόγου και των ηχοτοπί-
ων που δημιουργεί η ηλεκτρονι-
κή μουσική.

 
– Πιστεύετε ότι η ακραία βία 
του έργου ωθεί τους θεατές να 
σκεφτούν πάνω στην ανθρώ-
πινη αγριότητα, ή μας αναγκά-
ζει να αποτρέψουμε το βλέμμα 
ιδίως όταν η τόση φρίκη ξεχύ-
νεται από τη θεατρική σκηνή, 
χωρίς τη διαμεσολάβηση της 
κινηματογραφικής οθόνης;

– Η οδύνη και η φρίκη ξεχύ-
θηκαν στην ανθρωπότητα κατά 
τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο και 
συνεχίζουν να ξεχύνονται 
δυστυχώς και στις μέρες 
μας. Σοκαριστικά είναι 
τα εγκλήματα του φα-
σισμού και του να-
ζισμού. Η τέχνη 
έρχεται να ανα-
παραστήσει 
μια ανθρώ-
πινη αγρι-
ό τ η τ α 
που ήδη 
υπάρχει, 
και το κάνει 
για να περάσει 
πολλαπλά μηνύ-
ματα. Μια ματιά να 
ρίξεις στις τρέχουσες ει-
δήσεις, γίνεται κατανοητό 
το πόσο επίκαιρο είναι το έργο 
του Παζολίνι. Πιστεύω πως στην 
ταινία –και αυτό έχουμε προ-
σπαθήσει να κάνουμε και στην 
παράσταση–, είναι το πολιτικό 
και κοινωνικό της πρίσμα που 
λειτουργεί ως διαμεσολαβητής 
για τον θεατή και όχι τελικά η 
κινηματογραφική οθόνη.

 
– Η πρώτη μετάφραση του κει-
μένου του Ντε Σαντ στα ελλη-
νικά λογοκρίθηκε και το έργο 
χαρακτηρίστηκε «άσεμνο». Τι 
είναι άσεμνο σήμερα; 

– Ασεμνο απέναντι σε τι ή 
απέναντι σε ποιον; Η λέξη αυ-
τή σχετίζεται συνήθως με πρά-
ξεις που έχουν να κάνουν με 
τη σεξουαλικότητα, αλλά το 
«Σαλό» δεν έχει ως κώδικα 
αναφοράς το σεξ. Τα πρό-
σωπα του έργου που επι-
βάλλονται με τη βία στους 
υπόλοιπους είναι πολιτικά 
πρόσωπα που ασπάζονται 
τον φασισμό. Αρα εδώ το 
γυμνό σώμα δεν έχει να 
κάνει με την ηδονή, αλ-
λά με την απόλυτη εκμε-
τάλλευση και κακοποίη-
σή του ως παιχνίδι στα 
χέρια των εξουσιαστών. 
Τα σπαραγμένα σώματα 
των νέων υπαινίσσονται 
ακράδαντα την ύπαρξη 
ενός κόσμου βίαιου και 
ανεξέλεγκτα άδικου 
όπου οι ρίζες του ολο-
κληρωτισμού βρίσκουν 
συνεχώς γόνιμο έδαφος 
για να αναπτυχθούν.

Ο Εξοχότατος 
της παράστασης, 

ένας από τους τέσ-
σερις φασίστες που 
ελέγχουν τη ∆ημο-
κρατία του Σαλό, 

κρατίδιο-μαριονέτα 
της ναζιστικής Γερ-
μανίας στην Ιταλία 
κατά τη διάρκεια 

του Β΄ Παγκοσμίου 
Πολέμου.
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Δεν κάνω θέατρο της καλοπέρασης
Ο Αρης Μπινιάρης μιλάει στην «Κ» για το «Σαλό, 120 ημέρες στα Σόδομα», που θα ανεβάσει στη Λυρική Σκηνή

Η τέχνη έρχεται να 
αναπαραστήσει μια 
ανθρώπινη αγριότητα 
που ήδη υπάρχει, και 
το κάνει για να περάσει 
πολλαπλά μηνύματα. 
Μια ματιά να ρίξεις 
στις τρέχουσες ειδήσεις, 
γίνεται κατανοητό
το πόσο επίκαιρο είναι 
το έργο του Παζολίνι.

Εδώ το γυμνό σώμα
δεν έχει να κάνει με 
την ηδονή, αλλά με την 
απόλυτη εκμετάλλευση 
και κακοποίησή του
ως παιχνίδι στα χέρια 
των εξουσιαστών.

«Εργαστήκαμε αρκετά πάνω στη μουσική δραματουργία της παράστασης, έτσι 
ώστε να σκιαγραφείται, παράλληλα με τη θεατρική δράση, το ζοφερό τοπίο των 
γεγονότων μέσω των μελωδιών, των παλμών, του ρυθμού του λόγου και των ηχο-
τοπίων που δημιουργεί η ηλεκτρονική μουσική», λέει ο Αρης Μπινιάρης.
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GUSTAV JANOUCH
Συνομιλίες με τον Κάφκα
μτφρ. Δημήτρης Δημοκίδης
εκδ. Ροές, 2023, σελ. 176

Toυ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Οι «Συνομιλίες» είναι σαν τις ανα-
μνήσεις ενός απατεώνα που μό-
νο από το σύμπαν του Κάφκα θα 
μπορούσε να είχε ξεπηδήσει. Γι’ 
αυτό είναι ένα καταπληκτικό βι-
βλίο, στον αντίποδα των περιπά-
των που έκανε ο Καρλ Ζίλιγκ με το 
άλλο φάντασμα της λογοτεχνίας, 
τον Ρόμπερτ Βάλζερ: εκεί, ο Βάλ-
ζερ δραπετεύει για λίγες ώρες από 
το άσυλο και συνομιλεί με τον 
νεότερο συνοδοιπόρο του, με τη 
μέγιστη απλότητα, καθώς περ-
πατάνε για ώρες στα βουνά της 
Ελβετίας. Πεζοπορίες που κρατή-
σανε είκοσι χρόνια.

Στην πραγματικότητα, η μαρ-
τυρία του Γιάνουχ είναι ένα βι-
βλίο-απάτη γιατί δίνει φωνή σε 
κάποιον που ποτέ δεν υπήρξε. 
Ο Κάφκα ποτέ δεν υπήρξε. Ποτέ 
δεν κάθισε σε μια καρέκλα, ποτέ 
δεν διέσχισε τους δρόμους της 
Πράγας, ποτέ δεν γέλασε δυνατά. 
Στον βαθμό που δεν έγραψε πο-
τέ. Η πιθανότητα να υπήρξε κά-
ποτε, μας φέρνει ίλιγγο. Αν αυτό 
αποδεικνυόταν, νομίζω πως δεν 
θα είχαμε αρκετό κουράγιο να 
το αντιμετωπίσουμε. Κανείς δεν 
θα ήθελε να πιστέψει πως έζησε 
στις αρχές του προηγούμενου αι-
ώνα ένας προφήτης που προφή-
τευσε την άβυσσο, ενώ ετοιμαζό-

ταν να ξεδιπλωθεί σε στάδια βίας. 
Που σκίτσαρε τους διώκτες του, 
προτού καν υλοποιηθούν από το 
σύστημα.

Χαρακτηρισμοί - θηλιές
Κατά καιρούς, λοιπόν, ειπώ-

θηκε πως ο Κάφκα προέβλεψε το 
Αουσβιτς, τη γραφειοκρατία, την 
αναταραχή, τη ναυτία, πως ήταν 
Εβραίος, σιωνιστής, μεταφυσικός 
συγγραφέας, πολιτικός, θρησκευ-
τικός συγγραφέας· απόψεις, χα-
ρακτηρισμοί και εικασίες που θυ-
μίζουν περισσότερο κατηγορίες, 
εντάλματα σύλληψης, θηλιές. Η 
αλήθεια είναι πως κάθε συγγρα-
φέας είναι ένας άνθρωπος μηχα-
νή, ένας αληθινός άνθρωπος που 
«παύει να είναι άνθρωπος, για να 

γίνει πίθηκος ή κολεόπτερο ή σκύ-
λος ή ποντίκι, να γίνει ζώο, απάν-
θρωπος», όπως είχαν γράψει οι 
Ντελέζ-Γκουαταρί. 

Στις «Συνομιλίες», ο Κάφκα πα-
ρουσιάζεται πολύ σοβαρός, βα-
ρύς, έτοιμος ν’ αντιδράσει σε κάθε 
ερώτηση του νεαρού μ’ ένα γε-
ρό απόφθεγμα, λες και είναι κά-
ποιος ξεγυρισμένος εξυπνάκιας 
που έχει γνώμη επί παντός επι-
στητού, όπως όσοι επιμένουν να 
μετράνε με μεζούρα τη ζωή τους. 
Τι πιστεύετε για τον Αλφρεντ Ντέ-
μπλιν, τον Χριστό, τον νταντα-
ϊσμό; Είχε άραγε τόσες έτοιμες 
απαντήσεις ο Φραντς Κάφκα, όταν 
ήταν ο πρώτος που, μέσα από τα 
ανολοκλήρωτα γραπτά του, χάρα-
ξε ένα τεράστιο ερωτηματικό στον 
ουρανό του 20ού αιώνα;

Επομένως, αυτό το βιβλιαράκι 
δεν είναι τίποτα άλλο παρά μια 
εξαντλητική λίστα αποτυχημέ-
νων ερωτήσεων (αποτυχημένες 
διότι απαιτούν άμεση απάντηση) 
που ονειρεύτηκε ο Γκούσταφ Γιά-
νουχ, διαπράττοντας ταυτόχρονα 
το σφάλμα να δώσει σάρκα και 
οστά σ’ έναν συγγραφέα που τον 
προτιμούμε να στέκεται έξω από 
την πόρτα μας σαν άυλο τσακάλι, 
έτοιμο να δαγκώσει τα δικά μας 
κόκαλα, το δικό μας σώμα.

Ενας συγγραφέας, που είχε ζη-
τήσει από τον επιστήθιο φίλο του 
Μαξ Μπροντ –αποθηκάριο του 
αρχείου του και τελικά πονηρό 
παραχαράκτη και παραποιητή– 
να κάψει τα χειρόγραφά του, μάλ-
λον δεν θα έβλεπε με καλό μάτι 

την εκδοχή του εαυτού του από 
τον Γιάνουχ. Αφού δεν θα συμφω-
νούσε με καμία εκδοχή, πέρα από 
έναν εαυτό που διαρκώς μεταμορ-
φώνεται προκειμένου να γεμίσει 
το κενό ανάμεσα στην πραγμα-
τικότητα και τ’ όνειρο: «Η πραγ-
ματικότητα είναι μη ρεαλιστική». 

Κατά κάποιον τρόπο, βέβαια, 
ο Κάφκα τα κατάφερε. Είναι από 
τους λίγους συγγραφείς που απαλ-
λάχτηκαν από τα γραπτά τους για 
ν’ αντικατασταθούν από ένα πρό-
σωπο, απελευθερωμένο από λέ-
ξεις. Ετσι, μπορούμε να δούμε τη 
φάτσα του σ’ ένα φλιτζάνι, στην 
πάνινη τσάντα ενός χίπστερ, σε 
μια καρτ ποστάλ ή σ’ ένα μπλου-
ζάκι. Με λίγα λόγια, τον συναντά-
με αναπάντεχα στο λεωφορείο, σ’ 
ένα καφέ, στο σινεμά, περιμένο-

ντας σε μια ουρά, σαν φάντασμα 
που μας κοιτάζει συμπονετικά για 
ό,τι μας συνέβη, μας συμβαίνει 
και θα μας συμβεί.

Κι όμως. Οι «Συνομιλίες» είναι 
ένα πολύτιμο βιβλίο. Επειδή όσο 
πιο συγκεκριμένο θέλει να προ-
σποιηθεί πως είναι, προκειμένου 
να μας πείσει για την αλήθεια των 
λεπτομερειών που σχεδιάστηκαν 
ως αναμνήσεις ενός φιλόδοξου πι-
τσιρικά, τόσο ο Κάφκα ξεφεύγει 
από τις ίνες των σελίδων του για 
να εξαερωθεί μπροστά στα μάτια 
μας και να χάσει τη μορφή του.

Επιβεβαίωση
Το κείμενο του Γιάνουχ επιβε-

βαιώνει, με τις ευλογίες του μάρ-
τυρα που έχει συλλέξει τα κόκαλα 
από μια μετωπική σύγκρουση, χω-

ρίς ευτυχώς την ικανότητα να συ-
ναρμολογήσει ξανά τον σκελετό, 
το αναγκαία προφανές. Ο Κάφκα 
είναι άπιαστος, δεν ορίζεται. ∆εν 
ανιχνεύεται καν.

Ο Γιάνουχ τον γνώρισε το 1920. 
Τον συνάντησε χάρη στον πατέ-
ρα του που εργαζόταν στον Ορ-
γανισμό Ασφαλίσεων, όπως κι ο 
Κάφκα. Ο Γιάνουχ ήταν δεκαεπτά 
χρονών. Ο Κάφκα, σχεδόν τριά-
ντα επτά. Η σχέση τους κράτη-
σε έως τον θάνατό του, το 1924, 
όταν άφησε το πιο αντικανονικό 
έργο στην ιστορία της λογοτεχνί-
ας. Ο Γιάνουχ κρατούσε σημειώ-
σεις, τις οποίες επεξεργάστηκε και 
τις δημοσίευσε μετά τον πόλεμο. 
Τίποτα απ’ όσα γράφει δεν είναι 
αλήθεια ή ψέματα. Αφού ο Κάφκα 
δεν υπήρξε.

Ο Φραντς Κάφκα (Πράγα 1883 - Κίρλινγκ 1924) είναι ο πρώτος που, μέσα από τα ανολοκλήρωτα γραπτά του, χάρα-
ξε ένα τεράστιο ερωτηματικό στον ουρανό του 20ού αιώνα.

Συνομιλίες με κάποιον
που δεν υπήρξε ποτέ
Μια πολύτιμη εξαντλητική λίστα αποτυχημένων ερωτήσεων

Ο Κάφκα μάλλον δεν θα έβλεπε με 
καλό μάτι την εκδοχή του εαυτού του 
από τον Γιάνουχ.
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Βραβευμένη μελέτη
φωτισμού σε νεόδμητο
πύργο της Λεμεσού

«...από μόνος μου είχα ονειρευτεί την ιδέα ενός θεάτρου φόνων»

Η μεταμόρφωση της Λεμεσού σε 
κέντρο διεθνούς αρχιτεκτονικής 
με ουρανοξύστες είναι ένα από τα 
πιο εντυπωσιακά θεάματα για τους 
επισκέπτες στην κυπριακή πόλη. 
Η παλιά Λεμεσός έχει επισκιαστεί 
από την κατάκτηση ενός άλλου 
τρόπου ζωής και την εμφάνιση 
πολλών πύργων ποικίλης στάθμης 
και ποιότητας. Το σύνολο σε κάθε 
περίπτωση δείχνει μια νέα πραγ-
ματικότητα, καθώς η πόλη έχει 
ανοιχτεί σε διεθνείς επενδυτές. 
Ενα από τα πρόσφατα αρχιτεκτο-
νικά έργα στην παραλία της Λεμε-
σού, με την επωνυμία Icon Tower 
(της Imperio Properties Ltd), 21 
ορόφων, έργο των αρχιτεκτόνων 
UDS, απέσπασε το τιμητικό βρα-
βείο φωτισμού στην κατηγορία για 
το καλύτερα φωταγωγημένο κτί-
ριο κατοικίας στα Lighting Design 
Awards 2023. Τη μελέτη φωτισμού 
υπογράφει η Χαρά Σιγάλα, αρχι-
τέκτων με ειδίκευση στις μελέτες 
φωτισμού και με έδρα την Αθήνα 
(Sigala Lighting Architects). Οι νυ-
χτερινές φωτογραφίες του πύργου 
κατοικιών έχουν αυτή την αίσθη-
ση της μητροπολιτικής ποίησης, 
που γεννάει κόγχες ιδιωτικότητας 
και σιωπής μέσα στον αστικό ιστό.

«Εμπνευσμένο από το μοναδι-
κό σχήμα του Τhe Icon, το τελικό 
αποτέλεσμα φωτισμού προσομοι-
άζει στο εφέ της λαμπρότητας 
ενός διαμαντιού», αναφέρεται 

από το γραφείο της Χαράς Σιγά-
λα. «Αυτό το φυσικό φαινόμενο 
αποτέλεσε το ερέθισμα για τη 
δημιουργία ενός βιώσιμου πο-
λυώροφου κτιρίου, φωτισμένου 
με έμμεσο ανακλώμενo φωτισμό 
που συνδυάζεται ιδανικά με τον 
νυχτερινό ουρανό της Λεμεσού». 
Στον δέκατο όροφο υπάρχει πι-
σίνα υπερχείλισης και εστιατό-
ριο με θέα τη Μεσόγειο. Η Σιγά-
λα διακρίθηκε επίσης και για το 
μηδενικό αποτύπωμα του φω-
τισμού στο περιβάλλον, τη μη-
δενική, δηλαδή, φωτορύπανση, 
και την κομψή χρήση του φω-
τός ώστε να τονίζεται διακριτι-
κά η αρχιτεκτονική του κτιρίου. 
Ο Icon Tower αντανακλά στη 
διάρκεια των νυχτερινών συν-
θηκών «χωρίς θαμβώσεις, χάρη 
στις εφαρμογές λεντοταινίας που 
σχεδίασαν οι αρχιτέκτονες φω-
τισμού με τους facade engineers 
Cavazos & Associates».

Ο Icon Tower ολοκληρώθηκε 
το 2021 και είναι μια δημιουργία 
του αρχιτεκτονικού γραφείου UDS 
Architects, με γραφεία στη Λεμεσό 
και στην Πάφο. ∆ημιουργημένο το 
1996, το γραφείο των UDS είναι 
οι αρχιτέκτονες Παύλος Αντωνι-
άδης και Ανδρέας Ελευθερίου, οι 
οποίοι έχουν αναπτύξει ένα από 
τα πιο δραστήρια αρχιτεκτονικά 
γραφεία στην Κύπρο, με πολλές 
τυπολογίες κτιρίων και έργων.

«Μου άρεσαν όλες οι μορφές θανατι-
κής ποινής και όλα τα όργανα εκτε-
λέσεων. Αλλά δεν επέτρεπα ούτε 
συσκευές βασανιστηρίων ούτε αγ-
χόνες, καθώς δεν πρόσφεραν αιμα-
τηρό θέαμα. Ούτε μου άρεσαν τα 
πυροβόλα όπλα, όπως τα πιστόλια 
ή τα τουφέκια. Στο μέτρο του δυνα-
τού επέλεγα όπλα πρωτόγονα και 
άγρια – βέλη, στιλέτα, δόρατα. Και 
για να παρατείνω την αγωνία, στό-
χος μου έπρεπε να είναι η κοιλιά. 
Το θύμα της θυσίας έπρεπε να βγά-
ζει μακρόσυρτες, πένθιμες, οικτρές 
κραυγές, κάνοντας τον ακροατή 
να νιώσει την ανείπωτη μοναξιά 
της ύπαρξης». Ο Γιούκιο Μισίμα 
γράφει αυτές τις σκέψεις το 1948· 
είναι είκοσι τριών ετών. Περιλαμ-
βάνονται στο αυτοβιογραφικό έργο 
του «Εξομολογήσεις μιας μάσκας», 
που εξέδωσε το 1949. (Εδώ, η με-
τάφραση είναι του Αλέξη Καλο-
φωλιά, από την πολύ πρόσφατη 
έκδοση του έργου από την Αγρα.) 

Η «Μάσκα» φανέρωσε τη δύ-
ναμη της φωνής ενός νέου, πολ-
λά υποσχόμενου πεζογράφου, ο 
οποίος μιλάει για το ξύπνημα της 
ηδονής και της οδύνης. ∆εν ξε-
χωρίζουν μέσα του: η αναγεννη-
σιακή απεικόνιση του μαρτυρί-
ου του Αγίου Σεβαστιανού, με τα 
καρφωμένα βέλη στον κορμό του 
ημίγυμνου νεαρού αγίου, ξυπνά-
ει τον αχαλίνωτο πόθο στο αγό-
ρι που πάει να γίνει άντρας. Η δε 
ομοφυλοφιλία του Μισίμα απέχει 
μάλλον έτη φωτός από σημερινές 
έννοιες και σχήματα απελευθέ-
ρωσης και δικαιωμάτων. Εδώ τον 

πρώτο, μα και τον τελευταίο λόγο, 
τον έχει ο θάνατος. Οπως γράφει 
σε ένα άλλο σημείο, «...από μό-
νος μου είχα ονειρευτεί την ιδέα 
ενός θεάτρου φόνων». Ηδη με το 
απόσπασμα με το οποίο ξεκινά 
το σημερινό σημείωμα, ο νεαρός 
Μισίμα προβλέπει το τέλος του: 
αυτό που έδωσε ο ίδιος στη ζωή 
του, στο αποκορύφωμα της φήμης 
του, στις 25 Νοεμβρίου του 1970, 
ανοίγοντας την κοιλιά του σύμ-
φωνα με την παράδοση του σε-
πούκου (αυτό που στη ∆ύση έγινε 
γνωστό σαν χαρακίρι).

Η κοιλιά λοιπόν. Για τους Ιάπω-
νες, τα έντερα είναι ο «καταδότης 
της δειλίας». Στον δυτικό κόσμο το 
λέμε πιο ωμά: «Χέστηκε απ’ τον 
φόβο του». Εύλογα οι σαμουράι 
στόχευαν κατά την τελετουργι-
κή αυτοκτονία τους χαμηλά στην 
κοιλιά. Ο πόνος εκεί είναι αφόρη-
τος... Η ισόβια εμμονή του Μισί-
μα με τον τελετουργικό, αιματηρό 

θάνατο (προτού τον βρει η αρρώ-
στια ή το γήρας) είναι ένα έργο 
από μόνο του. Αυτό που κάποιοι 
αποκαλούν σήμερα «σπλατεριά» 
– σύμφωνα με τους βιογράφους 
του Μισίμα, στο δωμάτιο όπου ξε-
χύνονται τα έντερά του διαχέεται 
μια αποφορά. Λογικό· είναι ακόμη 
γεμάτα ακαθαρσίες. 

Οι «Εξομολογήσεις μιας μά-
σκας» είναι εντέλει μυθιστόρημα. 
∆εν έχει σημασία αν τα γεγονότα 
είναι αληθινά. Τα περισσότερα, 
εξάλλου, γεννιούνται και πεθαί-
νουν μέσα στο μυαλό του συγγρα-
φέα (ή μήπως, καλύτερα, να πούμε 
στην κοιλιά του;). Ακόμα και το σε-
πούκου, που σχεδόν προαναγγέλ-
λει 22 ολόκληρα χρόνια πριν από 
την πραγματοποίησή του, μοιάζει 
με εύρημα μυθοπλαστικό. «Ποίηση 
γραμμένη με μια κηλίδα από αίμα», 
όπως τιτλοφορείται ένα από τα κε-
φάλαια της ταινίας «Μισίμα» που 
ο Πολ Σρέιντερ γύρισε το 1985.

ΒΙΕΝΝΗ
Γιόνας Κάουφμαν
Ο διάσημος τενόρος Γιόνας Κάουφ-
μαν (αριστερά) τιμήθηκε από το γαλ-
λικό κράτος για τη διαρκή προσφο-
ρά του στην ανάδειξη του γαλλικού 
ρεπερτορίου. Ο Κάουφμαν, 54 ετών, 
έχει καταγωγή γερμανική και αυστρι-
ακή. Η παρασημοφόρησή του με το 
μετάλλιο της Τάξης της Λεγεώνας της 
Τιμής έγινε στην πρεσβεία της Γαλλί-
ας στη Βιέννη από τον Γάλλο πρέσβη 
Ζιλ Πεκού. Η τελετή θεωρήθηκε μια 
συμβολική κίνηση σύσφιγξης των πο-
λιτιστικών σχέσεων ανάμεσα στη Γαλ-
λία, στη Γερμανία και στην Αυστρία.

ΒΙΛΝΙΟΥΣ
Εβραϊκή κληρονομιά
Νέο μουσείο αποκτά το Βίλνιους, 
πρωτεύουσα της Λιθουανίας. Το Μου-
σείο Βίλνα Γκάον είναι αφιερωμένο 
στην ιστορική παρουσία της εβραϊκής 
κοινότητας της Λιθουανίας και στεγά-
ζεται σε παλαιό κτίριο όπου κάποτε 
λειτουργούσε το Εβραϊκό Γυμνάσιο. Το 
Βίλνιους ονομαζόταν «Ιερουσαλήμ του 
Βορρά». Το 40% του πληθυσμού της 
πόλης ήταν Εβραίοι πριν από τη ναζι-
στική κατοχή, που είχε ως συνέπεια το 
90% των Λιθουανών Εβραίων να αφα-
νιστεί. Ο Λέοναρντ Κοέν είχε εβραϊκή 
καταγωγή από τη Λιθουανία.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Ντάνιελ Μπιλοντό
Συνεχιστής μιας μακράς παράδοσης 
ζωγραφικής ανθέων, ο εικαστικός δη-
μιουργός Ντάνιελ Μπιλοντό (από τον 
Καναδά) έχει αναδειχθεί πρωτοπόρος 
μιας τεχνικής που κατακτά ολοένα 
και μεγαλύτερο διεθνές κοινό. Η νέα 
έκθεσή του παρουσιάζεται αυτές τις 
ημέρες στη Νέα Υόρκη στην αίθουσα 
τέχνης Arcadia Contemporary (στο 
Μπρόντγουεϊ). Η γκαλερί φημίζεται 
για την παρουσίαση σύγχρονων καλλι-
τεχνών με δικό τους διακριτικό καλλι-
τεχνικό ιδίωμα, που προχωράει τη συ-
ζήτηση για βασικά θέματα της τέχνης.

ΜΟΡΦΕΣ
Ανδρέας Βεσάλιους
Ειδικό αφιέρωμα στον πρωτοπόρο 
Φλαμανδό βιολόγο, ανατόμο και φυ-
σιοδίφη Ανδρέας Βεσάλιους κάνει ο 
οίκος Christie’s, καθώς ετέθη προς 
δημοπράτηση η γεμάτη ιδιόχειρες ση-
μειώσεις μνημειώδης μελέτη του για 
την ανατομία του ανθρώπινου σώμα-
τος. Η έκδοση του 16ου αιώνα είναι 
από μόνη της έργο τέχνης. Ο Βεσά-
λιους απεβίωσε στη Ζάκυνθο το 1564, 
μια και το πλοίο με το οποίο επέστρε-
φε από τους Αγίους Τόπους ναυάγη-
σε ανοικτά της νήσου. Στη Ζάκυνθο 
υπάρχει άγαλμά του.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Λαϊκά κεραμικά
Στο Μουσείο Βικτόρια και Αλμπερτ 
στο Λονδίνο παρουσιάζεται μια εκθε-
σιακή ενότητα ιδιαίτερου ενδιαφέρο-
ντος, που αφορά τη συλλογή του ευερ-
γέτη Χένρι Ουίλετ από τον 19ο αιώνα. 
Ο Ουίλετ υπήρξε μανιώδης συλλέκτης 
κεραμικών σε όλο το φάσμα της πηγαί-
ας και λαϊκής δημιουργίας στην Αγγλία, 
σε χρονικό διάστημα 300 ετών· δια-
κοσμητικά πιάτα, μπούστα, ζωόμορ-
φα συμπλέγματα, σκηνές λαϊκής ζωής. 
Η συλλογή ανήκει στο Μουσείο του 
Μπράιτον και θα παρουσιάζεται στο 
Λονδίνο έως τις 29 Σεπτεμβρίου.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Eπιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Η σκηνή του χαρακίρι του Μισίμα (τον υποδύεται ο Κεν Ογκάτα) από την ταινία 
του Πολ Σρέιντερ «Μισίμα. Μια ζωή σε τέσσερα κεφάλαια».

Το Icon Tower της Λεμεσού. 
Αρχιτεκτονική: UDS Architects. 

Μελέτη φωτισμού: Χαρά Σιγάλα. 

Η ισόβια εμμονή 
του Μισίμα με τον τελε-
τουργικό, αιματηρό 
θάνατο είναι ένα έργο 
από μόνο του.
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ΔΗΜΗΤΡΑ ΣΤΑΣΙΝΟΠΟΥΛΟΥ
«Αιγές – Η βασιλική μητρόπολη
των Μακεδόνων
Βασιλικοί τάφοι, Νέο πολυκεντρικό
μουσείο & Ανάκτορο Φιλίππου Β΄»
Λεύκωμα 2024, σελ. 115

«Αιγές – Η βασιλική μητρόπολη των Μακε-
δόνων», ένα λεύκωμα με καταπληκτικό φω-
τογραφικό υλικό για ένα ταξίδι στους βασι-
λικούς τάφους και στο νέο πολυκεντρικό μουσείο και ανάκτορο του 
Φιλίππου Β΄, ένα ταξίδι πίσω στον χρόνο. Όπως αναφέρεται στην πε-
ριγραφή του βιβλίου στην Ανοιχτή Βιβλιοθήκη, τον Νοέμβριο του 1977 
η αρχαιολογική σκαπάνη του Μανόλη Ανδρόνικου συνάντησε την Ιστο-
ρία με την ανακάλυψη των τάφων του Φιλίππου Β΄ και του Αλεξάν-
δρου ∆΄, γιου του Μεγάλου Αλεξάνδρου και της Ρωξάνης, καθώς και 
όλα τα πολύτιμα ευρήματα που ακολούθησαν, εντυπωσιάζοντας τους 
σημαντικότερους επιστήμονες και την παγκόσμια κοινή γνώμη, και 
ανοίγοντας νέους δρόμους για την επιστημονική έρευνα της αρχαιο-
λογίας και της ιστορίας της Μακεδονίας. Το κέλυφος προστασίας των 
βασιλικών τάφων της συστάδας του Φιλίππου Β΄ και η έκθεση των θη-
σαυρών εγκαινιάστηκε πριν από χρόνια – Μουσείο της Βεργίνας όπως 
έγινε γνωστό. Eνα μοναδικό Μουσείο-Μαυσωλείο, με τους θησαυρούς 
να εκτίθενται στον τόπο όπου βρέθηκαν, δίπλα στους τάφους που τους 
περιείχαν και να ταξιδεύουν κάθε επισκέπτη στο κέντρο του ξακου-
στού Βασιλείου της Μακεδονίας, το οποίο κυριάρχησε στην Ελλάδα και 
όχι μόνο, τον 4ο αιώνα π.Χ. ∆εν πρόκειται απλά για ένα αρχαιολογι-
κό θαύμα, αλλά για έναν από τους μεγαλύτερους χώρους ταφής στον 
κόσμο. Αποτελούν μνημείο παγκόσμιας πολιτιστικής κληρονομιάς της 
UNESCO και βρίσκονται στο εσωτερικό ενός καλυμμένου με γρασίδι 
λόφου, μιμούμενοι τον αυθεντικό ταφικό τύμβο. Στο νέο Πολυκεντρι-
κό Μουσείο των Αιγών βρίσκεται ήδη εδώ και ένα χρόνο η έδρα του 
ψηφιακού διαδικτυακού μουσείου «Μέγας Αλέξανδρος, από τις Αιγές 
στην οικουμένη», έτσι ώστε το μουσειακό κτήριο να αποτελεί όχι μό-
νον την αφετηρία της επίσκεψης στον αρχαιολογικό χώρο των Αιγών, 
αλλά και την ιδεατή πύλη στον οικουμενικό κόσμο των Μακεδόνων. 

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Εξέχουσα αλλά παραγνωρισμένη, 
αφανής προσωπικότητα, παρά το 
σπουδαίο του έργο, ο συνθέτης, 
συγγραφέας και μουσικοπαιδα-
γωγός Νικηφόρος Ρώτας (1929-
2004), γιος του ποιητή, συγγρα-
φέα, μεταφραστή Βασίλη Ρώτα, 
πέθανε πριν από δεκαεννέα χρό-
νια, στις 17 Νοεμβρίου.

Εκτός των 40 θεατρικών μου-
σικών του (17 αρχαίες τραγωδί-
ες - κωμωδίες), ελάχιστες συνθέ-
σεις του (από τις 80 για οργανικά 
ή φωνητικά σύνολα και έργα 
ηλεκτρονικής μουσικής) έχουν 
παιχτεί, με εξαίρεση μια εβδο-
μάδα του Κέντρου Σύγχρονης 
Μουσικής Ερευνας (ΚΣΥΜΕ) για 
αυτόν το 1992, όπως αναφέρε-
ται στο «Λεξικό της Ελληνικής 
Μουσικής» του Τάκη Καλογερό-
πουλου (εκδ. Γιαλλελής, 2002). 
Κάτι προσβλητικό για τον δημι-
ουργό που υποστήριξε ως πρω-
τεύον συστατικό της μουσικής 
την κοινωνική της διάσταση και 
επαφή με το κοινό, στα βιβλία, 
διαλέξεις και γενικότερα στη 
ζωή του. 

Παράλληλοι σταθμοί: μαθήμα-
τα βυζαντινής μουσικής από τον 
Σίμωνα Καρά, Εθνική Αντίστα-
ση, Θέατρο του Βουνού, κρατι-
κό βραβείο σπουδών Μουσικής 
Ακαδημίας Βιέννης (1961), μελέ-
τη όμποε, φλάουτου με ράμφος, 
δεξιοτέχνης του recorder, σημα-
ντικό μουσικοπαιδαγωγικό έργο.

Οι δίσκοι βινυλίου του, πέραν 
της καλλιτεχνικής τους αξίας, εί-
ναι δυσεύρετοι. Ο θαυμάσιος δί-
σκος του 1983 από τη «Μούσα» 
περιέχει δύο σπουδαία του έργα 
μουσικής δωματίου: το τετραμε-
ρές 26λεπτο «Τρίο για βιολί, βιο-
λοντσέλο, πιάνο», που άρχισε να 
γράφεται το 1981 και λόγω κα-
θυστερήσεων ξαναδουλεύτηκε 
εξαρχής και ουσιαστικά γράφτη-
κε Αύγουστο του 1982 και την 
πενταμερή 22λεπτη «Σονάτα για 
βιολί» (1981) που γράφτηκε κα-
τόπιν αιτήματος του διακεκριμέ-
νου βιολιστή Γιώργου ∆εμερτζή. 
∆εμερτζής (βιολί), Μαρία Ρώτα, 
σύζυγος του συνθέτη (πιάνο), και 
ο εκλεκτός αρχιμουσικός Βύρων 
Φιδετζής (βιολοντσέλο) ερμηνεύ-
ουν υποδειγματικά το απαιτητι-
κό τρίο αναδεικνύοντας αβίαστα 
λεπτές οργανικές ισορροπίες, 
ατμόσφαιρα, στοχασμό, λυρισμό. 

Οπως διαβάζουμε στο οπι-

σθόφυλλο, στο 11λεπτο πρώτο 
μέρος του τρίο, η μουσική ιδέα 
«προχωρεί και εξελίσσεται λίγο 
λίγο, χτίζοντας με περισυλλογή, 
άγρυπνη ευθύνη και συγκρατη-
μένη, ψύχραιμη μαχητικότητα, 
έναν ηχητικό κόσμο, πλούσιο 
και γερό, ικανό να παλέψει και 
να ζήσει.

 Στο δεύτερο μέρος ξετυλίγε-
ται μια αργή και λεπτή, τρυφε-
ρή κι ευγενική, περήφανη αλλά 
και γεμάτη αγάπη τελετή. Στο 
τρίτο μέρος που είναι σαν ελε-
γεία, προετοιμάζεται το ζωηρό 
και πιο χορευτικό – αλλά που 
δεν παραιτείται από τη γεμάτη 
ευθύνη περισυλλογή του τέταρ-
του και τελευταίου μέρους του 
έργου». Στη σπαρακτική σονάτα 
ο ∆εμερτζής καταθέτει με υψηλή 

δεξιοτεχνία, αιχμές, εντάσεις, δι-
αρκείς μεταμορφώσεις μια βαθιά 
κατάδυση στην ανθρώπινη ψυ-
χή γλιστρώντας σε απίστευτες 
μουσικές και συναισθηματικές 
- πνευματικές περιοχές. 

Η μουσική δεν κατατάσσεται 
σε συμβατικές φόρμες, τάσεις 
και είδη, αλλά χτίζει τα θεμέλιά 
της σταδιακά και στέρεα εμβα-
θύνοντας στην εσωτερική και 
όχι στην επιφανειακή ανάπτυ-
ξή της. Ο Ρώτας δεν δημιουργεί 
μουσική διακοσμητική, ευχάρι-
στους ήχους, ζωηρούς ρυθμούς, 
μελωδίες που εκβιάζουν το συ-
ναίσθημα. Αντιθέτως, μέσα από 
μια καθαρά πνευματική προσέγ-
γιση, με φυσικό τρόπο «απλώ-
νει» και αναπτύσσει πολλά, δια-
φορετικά μεταξύ τους, ηχητικά 
πεδία, πολλαπλές εντάσεις που 
εμπλέκονται και η επεξεργασία 
τους συνθέτει το τελικό, συγκι-
νησιακό, σαφώς πρωτοποριακό 
αποτέλεσμα. Κάτι που αντικατο-
πτρίζεται στο βιβλίο του «Πώς 
ακούμε μουσική» (εκδ. Κέδρος, 
1986) που αντιμετωπίζει τη μου-
σική σε σχέση με την κοινωνία 
και την κοινωνικότητα: «∆εν 
ακούς σωστά όσα γίνονται γύ-
ρω σου, αν δεν είσαι σε θέση να 
ξεχωρίσεις (...), τα πρωτότυπα 
από τα πρωτάκουστα, τα ψυχα-

γωγικά από τα παραπλανητικά 
(...), τη μουσική μορφή από την 
ηχητική συσσώρευση. ∆εν είσαι 
σωστά τοποθετημένος απένα-
ντι στο μουσικό έργο, όταν δέ-
χεσαι παρόμοια ευχαρίστηση 
ακούγοντας το καναρίνι, το θρό-
ισμα του δάσους, το ρυάκι ή τον 
φλοίσβο που είναι φυσικά δημι-
ουργήματα, και τη μουσική, που 
είναι πνευματική μορφή, δηλα-
δή δημιούργημα της κοινωνίας. 
Που τη γέννησε η κοινωνία τότε 
που της πρωτοπαρουσιάστηκε 
η ανάγκη να μεταχειριστεί τη 
μεγαλύτερη δύναμή της: τους 
συγκινούμενους χορούς της!». 
Αριστουργηματικός δίσκος διό-
λου υποδεέστερος από ανάλογα 
έργα διάσημων διεθνών κλασι-
κών και σύγχρονων συνθετών.

Εκδόθηκαν επίσης: «Τρα-
γούδια Καβάφη - Αντιφωνίες» 
(Μούσα, 1974) με 14 τραγού-
δια του κύκλου Καβάφη εκτε-
λεσμένα φωνητικά και μουσικά 
από τον ίδιο και τις 3 Αντιφω-
νίες (ηλεκτρονική, πειραματι-
κή μουσική). «Κολοκοτρώνης» 
(Μούσα, 1976): θεατρική μου-
σική με δημώδη στοιχεία για το 
έργο του Βασίλη Ρώτα. «Χορικά 
1» (Philips, 1968, Μούσα 1978): 
μουσικές για θέατρο, μπαλέτο με 
στοιχεία παράδοσης, κλασικής, 
έντεχνου τραγουδιού, πρωτοπο-
ρίας, συνεργασία με τη χορογρά-
φο Ζουζού Νικολούδη όπου οι 
χορευτές τραγουδούσαν καθώς 
κινούνταν χορευτικά όπως στις 
αρχαίες παραστάσεις, «Χορικά 
2» (Μούσα, 1979), «Χορικά 3» 
(Μούσα, 1979) και ένα cd-συλ-
λογή: «Το Τραγούδι της ∆ημι-
ουργίας και 6 Μικρά Εργα» (Μύ-
λος). Τα «Τραγούδια Καβάφη» 
(Στάσις, 2007) κυκλοφόρησαν 
σε cd με προσθήκη τεσσάρων 
τραγουδιών-ποιημάτων.

Εγραψε κινηματογραφική-τη-
λεοπτική μουσική, όπως για το 
ντοκιμαντέρ των ∆ήμου Θέου 
- Φώτου Λαμπρινού «100 ημέ-
ρες του Μάη» (1963), στη μνήμη 
Γρηγόρη Λαμπράκη, που απαγο-
ρεύτηκε και προβλήθηκε 15 χρό-
νια μετά. Παρουσίασε έξι ραδι-
οφωνικές εκπομπές σε Ελλάδα 
και Κύπρο. «Τα μουσικά όργα-
να» (ΕΡΑ) διακόπηκαν από τον 
ίδιο Απρίλιο 1967 ως διαμαρτυ-
ρία στη δικτατορία και συνεχί-
στηκαν αργότερα.

H Σίσσυ Δουτσίου είναι ηθοποιός 
και ποιήτρια. Πρωτοπόρος του 
spoken word στην Ελλάδα, επι-
μελήτρια του ετήσιου Διεθνoύς 
Φεστιβάλ Βιντεοποίησης που δι-
οργανώνει το Ινστιτούτο Πειρα-
ματικών Τεχνών. Εχει περιοδεύ-
σει στην Αμερική, στην Ευρώπη 
και στην Ασία με διαλέξεις και 
multimedia performances. Εχει 
εκδώσει τέσσερις ποιητικές συλ-
λογές και δύο συλλογές διηγημά-
των. Το τελευταίο βιβλίο της εί-
ναι «Οι αδερφές του Κάιν» (εκδ. 
Καστανιώτη). 
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
«Εφευρίσκοντας τον έρωτα ξανά» 
της Μόνα Κολέ και τη νέα ποιητική 
συλλογή του Τάσου Σαγρή «Ο Ωκε-
ανός του Χρόνου» λίγο πριν φθάσει 
στα βιβλιοπωλεία. 
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου; 
Πως η πατριαρχία καταστρέφει τον 
έρωτα.  
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα; 
Το ποιητικό έργο του Λόρδου Μπάι-
ρον (University Oxford Press).  
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη. 
Το διάβασμα μπορεί να μας σώσει 
από μεγάλες τραγωδίες. Οι ιδανι-
κές συνθήκες έχουν να κάνουν πε-
ρισσότερο με την πνευματική μας 
κατάσταση.  

Υπάρχουν βιβλία για τα οποία νιώ-
θετε ενοχές που σας άρεσαν;
∆εν νιώθω ενοχές ποτέ διαβάζο-
ντας ακόμη και την «Ιστορία της 
Ο», τη «Λολίτα» του Ναμπόκοφ ή 
το «Θα φτύσω στους τάφους σας» 
του Μπορίς Βιάν. Η λογοτεχνία σε 
προτρέπει να αντιμετωπίσεις κάθε 
ενοχικό σύνδρομο. Οφείλουμε να 
κοιτάξουμε τον κόσμο κατάματα. 
∆εν είσαι ο μόνος άνθρωπος που 
νιώθει τρομοκρατημένος, φοβι-
σμένος, φρικαρισμένος, υπάρχουν 
και πολλοί άλλοι.  
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Η ειλικρίνεια, οι φιλοσοφικές πα-
ρατηρήσεις, τα συναισθηματικά του 
αδιέξοδα και οι ηδονές του.    
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
«Ο ναρκισσισμός, ψυχικό θεμέ-
λιο του καπιταλισμού», του Ανσελμ 
Γιάπε. 
 
Σκιαγραφήστε τις ηρωίδες σας. 
Ποιος ο ρόλος τους στην ιστορία;  
Μια άστεγη ηθοποιός έπειτα από 
απόπειρα βιασμού από τον σκη-
νοθέτη, μια νεαρή υπηρέτρια σε 
έπαυλη στη Νότια Αφρική, τρεις 
γυναίκες που έχουν βαρεθεί τους 
άνδρες τους στην Αριζόνα, μια σε-
ξεργάτρια στην Μπανγκόκ. Το κοι-
νό τους: δεν φοβούνται, αρνούνται 
την ευπρέπεια, έρχονται αντιμέ-
τωπες με τον απανθρωπισμό που 
έχει γίνει κανονικότητα.    
 
Γιατί το βιβλίο σας αποτελεί μια 
βίαιη έξοδο από την πατριαρχία, 
μια εκδίκηση για το τραύμα, μια 
αντεπίθεση της καταπιεσμένης 
αξιοπρέπειας;  
Το τραύμα θεραπεύεται με φρο-
ντίδα και κατανόηση. Οταν αυτά 
δεν υπάρχουν, υπάρχουν η οργή, 
το μίσος, η εκδίκηση. Η φυσική 
ανάγκη για ζωή, έρωτα, ισότητα 
και ελευθερία μπορεί να παρε-
μποδιστεί και να πληγωθεί για 
πολύ καιρό – θα βρει όμως 
τελικά τον τρόπο της να 
αντεπιτεθεί.   

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΤΑΝΟΥΔΗΣ
Δεν θέλετε να σας ακούσουν
εκδ. Ο Μωβ Σκίουρος, σελ. 80

 
Κάπου στον Βορρά υπάρχει ένα 
μακάβριο έθιμο. Τα ερωτευμένα 
ζευγάρια θυσιάζονται για την ευ-
ημερία της κοινότητας, αλλά και 
των ίδιων. Προτού διαλύσει τον 
δεσμό τους η βία και η αγριότη-
τα του χωρισμού, οδηγούνται σε 
έναν τόπο εκτέλεσης και έπειτα 
τα αφαιμαγμένα κουφάρια τους, 
δεμένα σε ένα σφιχτό αγκάλια-
σμα, εκτίθενται σε ένα ικρίωμα. 
Τα ηλικιωμένα ανδρόγυνα, που 
έχουν ξεχάσει προ πολλού το ρί-
γος του οργασμού, μπορούν να 
πάρουν ένα κουταλάκι και να 
γευτούν, ανάμεσα στα ξεπετσι-
ασμένα λαγόνια των νεκρών, τα 
απομεινάρια του πόθου. Πρόκει-
ται για το ομότιτλο της συλλο-
γής διήγημα, το οποίο απηχεί τη 
νοσηρή παράνοια που κυριαρ-
χεί και στα υπόλοιπα. Ηδη από 
την πρώτη του εμφάνιση στην 
πεζογραφία με το μυθιστόρημα 
«Σπασμός» (2011), ο ∆ημήτρης 
Τανούδης (Αθήνα, 1981) έδει-
ξε τον συγγραφικό του δυναμι-
σμό και την αφοβία του με την 
πρόκληση. Στο πρόσφατο βι-
βλίο του, μια ολιγοσέλιδη συλ-
λογή δέκα πεζών, οι τόνοι είναι 
ηπιότεροι, αλλά η φαινομενική 

υποτονικότητα της γραφής υπο-
θάλπει μια εξωφρενικά βάναυση 
μυθοπλαστική πραγματικότητα. 
Στον κόσμο της μυθοπλασίας, ο 
Βορράς είναι ένα μέρος χειμέριο 
και φονικό, όπου κάθε έρωτας 
απολήγει, μετά τους πρώτους 
ευφορικούς σπασμούς, σε αδι-
ανόητη βία. Εκεί 
στον Βορρά, ένα 
ζευγάρι χωρίζει, 
αλλά τη στιγμή 
τού «αντίο» ο 
κάκτος στο βα-
ζάκι θεριεύει, 
κατακλύζοντας 
αστραπιαία το δι-
αμέρισμα με τα 
θηριώδη αγκά-
θια του.

Το φυτό, έχο-
ντας δηλητηρια-
στεί από τη βα-
ναυσότητα του 
χωρισμού, ενσάρκωνε με την 
αποτρόπαιη μετάλλαξή του την 
αμφίπλευρη οδύνη. Σε ένα άλλο 
διαμέρισμα, ένας άνδρας υφί-
σταται μια «ιλιγγιώδη καθίζη-
ση», που τον συρρικνώνει σε 
βαθμό αφανισμού, όταν «ένα 
αντρικό όργανο, γεμάτο γονι-
μοποιά υγρά» τεντώθηκε «προς 
την κατεύθυνση της γυναίκας 
του». Ενας άλλος άνδρας χάνει 
τη γυναίκα του εξαιτίας ενός ψυ-

χιατρικού ιδρύματος, που την 
αποστράγγισε από τις σαρκικές 
της ορμές. Παραμονεύοντάς τη 
μες στο χιόνι πίσω από έναν ηλε-
κτροφόρο φράχτη, ενόσω εκείνη 
απολάμβανε μια ατέρμονη άνοι-
ξη έγκλειστη σε έναν γυάλινο θό-
λο, ο άνδρας της την έβγαλε βί-

αια από τη νάρκη 
του σώματός της 
με ένα οργασμι-
κό ηλεκτροσόκ. 
Ενας άνδρας, 
σπρωγμένος από 
την κατάθλιψη 
του χωρισμού, 
ταξιδεύει σε μια 
πόλη του Νότου, 
χτισμένη σε θεα-
ματική κλίμακα, 
αναζητώντας την 
αίσθηση της δι-
άρκειας, «τη δι-
άρκεια της αγά-

πης». Η πόλη με τα κυκλώπεια 
κτίρια, που μνημείωναν σπου-
δαίες στιγμές του παρελθόντος, 
απέπνεε την «πλάνη του απέρα-
ντου». Ομως, ακόμη και εκεί, τις 
φωνές των φαντασμάτων του 
χαμένου χρόνου «τις ξεκλήριζε 
πάντα ο βόρειος κόσμος, η αθό-
ρυβη αυτή επιχείρηση της αδι-
αφορίας». Η νότια πόλη ήταν «η 
θυμωμένη ζωή που βγάζει ένα 
στόμα όταν η υπόλοιπη σάρκα 

έχει καλυφθεί από μύγες». Ο Τα-
νούδης αποσπά με επιδεξιότητα 
την αναγνωστική έκπληξη, καλ-
λιεργώντας ένα κλίμα απειλητι-
κού, σκοτεινού παραλογισμού. 
Στα διηγήματα της συλλογής ο 
μαρασμός της σεξουαλικότητας 
διανοίγει ένα εμπόλεμο, βάρβαρο 
τοπίο, όπου η διάψευση του πό-
θου εκτονώνεται με φαντασιακές 
αιματοχυσίες. «Το νιώθεις τώρα; 
Μπορείς να νιώσεις τη λεπίδα 
να περνάει το δέρμα σου και να 
ξεριζώνει αυτό που εσύ κι εγώ 
ήμασταν κάποτε;». Στα διηγή-
ματα δεσπόζει το λεηλατημένο, 
καθημαγμένο σώμα, ένα σώμα 
που σπαράζει από συντριπτικές, 
διαβρωτικές ματαιώσεις.

Η γραφή κυοφορεί το ξέσπα-
σμα, την άγρια λύση της από-
γνωσης, με την κατάλυση κάθε 
ηθικού και κοινωνικού φραγ-
μού. Ο μυθοπλαστικός δυνα-
μισμός του Τανούδη συνυφαί-
νεται με τη σφοδρότητα του 
λόγου του, φανερώνοντας συγ-
γραφική ευρηματικότητα και 
στοχαστικό εύρος. Με το τέ-
ταρτο βιβλίο του επιβεβαιώνει 
πως διαθέτει ξεχωριστή φωνή, 
η οποία συνδυασμένη με ένα 
λοξό βλέμμα φαντασιώνει έναν 
ανήκουστο, αποθηριωμένο κό-
σμο, που τον αναπάλλει μια στε-
ντόρεια ένταση.

Tης ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Toυ ΓΙΑΝΝΗ ΜΟΥΓΓΟΛΙΑ

Αγάπης αγώνας άγριος

Ο πρωτοποριακός συνθέτης Νικηφόρος Ρώτας

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Δεκαεννέα χρόνια 
μετά τον θάνατό του
παραμένει 
παραγνωρισμένος 
παρά το ανεκτίμητο, 
πληθωρικό, με έντονη 
κοινωνική διάσταση 
έργο του. 

Ο δίσκος του 1983 που κυκλοφόρησε από τη «Μούσα»: αριστουργηματι-
κός, διόλου υποδεέστερος από ανάλογα έργα διάσημων διεθνών κλασικών 
και σύγχρονων συνθετών.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗ ΣΙΣΣΥ ΔΟΥΤΣΙΟΥ   

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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ΖΑΝ-ΦΡΑΝΣΟΥA ΣΕΝΕΣAΛ 
Η λεωφόρος 
μτφρ. Αννα Κοντολέων 
εκδ. Καστανιώτη, σελ. 296 

 
Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑΔΗ

Συμβαίνει κάτι παράδοξο –εκ 
πρώτης όψεως– με τα παιδικά 
βιβλία στην Ελλάδα. Τα παιδιά 
προσχολικής ηλικίας «διαβά-
ζουν» πολλά βιβλία. Είναι ένα 
δώρο που θα τους πάρουν εύ-
κολα οι γονείς τους, οι συγγενείς 
και οι οικογενειακοί φίλοι, και θα 
τους συντροφεύσει στο κρεβάτι, 
πριν από τον ύπνο, ή και μέσα 
στην ημέρα. Εδώ και δεκαετίες ο 
αριθμός των τίτλων και το τιράζ 
έχουν συνεχή αύξηση σε αυτή 
την ηλικιακή κατηγορία.

Παράλληλα ιδρύονται μικροί 
εκδοτικοί αφιερωμένοι στο παι-
δικό βιβλίο, καθώς και εξειδικευ-
μένα βιβλιοπωλεία, ενώ οι μεσαί-
οι και οι μεγάλοι εκδοτικοί έχουν 
ξεχωριστά τμήματα που απασχο-
λούνται μόνο με το παιδικό βι-
βλίο. Το δε επίπεδο των ελληνι-
κών εν λόγω βιβλίων στη χώρα 
μας –χωρίς απολύτως καμία δι-
άθεση υπερβολής– είναι από τα 
υψηλότερα παγκοσμίως. 

Παρά ταύτα, μολονότι και στη 
λεγόμενη πρωτοσχολική ηλικία 
οι τίτλοι είναι άφθονοι και ευπώ-
λητοι, αρχίζουν να μειώνονται 
όσο τα παιδιά μεγαλώνουν. Να 
μειώνονται δραστικά. Ηδη στην 
ηλικία των 12+ οι διαθέσιμοι 
τίτλοι είναι ένα μικρό ποσοστό 
(κάτω του... 10%) των τίτλων που 
είχαν στη διάθεσή τους τα παι-
διά μέχρι να βγάλουν το δημο-
τικό. Κάνουν κάποιο λάθος στον 
σχεδιασμό τους οι εκδοτικοί οί-
κοι; Οχι. Κανένα. Απλώς τα παι-
διά στην Ελλάδα σταματούν να 
διαβάζουν κάπου στην αρχή της 
εφηβείας τους. Μετά τα 14-15 το 
συντριπτικό ποσοστό τους δεν 
θα έχει πια καμία σχέση με το 
εξωσχολικό βιβλίο γενικώς. Ακό-
μη χειρότερα: μόνο ένα ποσοστό 
από αυτά θα επιστρέψει στο βι-
βλίο κάπου στα 20-22, προς το 
τέλος των σπουδών του. 

Πολλοί πιστεύουν ότι το παιδι-

κό βιβλίο «γεννάει αναγνώστες». 
∆εν ισχύει. Το παιδικό βιβλίο εί-
ναι απαραίτητο για να φτιάξει κα-
λούς χαρακτήρες στα παιδιά, να 
τα διασκεδάσει, να τα εισαγάγει 
στον κόσμο της αφήγησης, να 
τα μάθει πόσο όμορφα σύνθετος 
είναι ο κόσμος και πόσο ευχάρι-
στο και εποικοδομητικό είναι να 
ανακαλύπτεις την παλέτα των 
συναισθημάτων σου. Το παιδι-
κό βιβλίο είναι απαραίτητο στο 
παιδί σαν το παιχνίδι, το φαγητό, 
το οξυγόνο και την αγάπη. Αυτό 
που γεννάει αναγνώστες είναι το 
εφηβικό βιβλίο. 

Στην Ελλάδα, παρά ταύτα, 
ελάχιστοι είναι οι έφηβοι που 
διαβάζουν ή που προλαβαίνουν 
να διαβάσουν ή που έχουν διά-
θεση να διαβάσουν. Γι’ αυτό και 

καταλήγουμε να έχουμε ένα από 
τα χαμηλότερα ποσοστά ενη-
λίκων αναγνωστών σε όλη την 
Ευρώπη: όπως μάθαμε από την 
έρευνα του Οργανισμού Συλλο-
γικής ∆ιαχείρισης Εργων του 
Λόγου (ΟΣ∆ΕΛ) για το βιβλίο 
και το κοινό του στην Ελλάδα, 
ένας στους πέντε Ελληνες δεν 
διαβάζει κανένα βιβλίο στη ζωή 
του, ένας στους τρεις διαβάζει 
από ένα μέχρι τέσσερα βιβλία 
τον χρόνο, ενώ ο μέσος συστη-
ματικός αναγνώστης αγοράζει 
περίπου έξι βιβλία τον χρόνο. 
Αντιθέτως, σε πολλές χώρες του 
εξωτερικού η κατηγορία Young 
Adult βιβλίων είναι η πρώτη σε 
κυκλοφορία – πάνω από τα ρομά-
ντζα και τα αστυνομικά, αίφνης. 

Ενα μεγάλο ποσοστό των βι-
βλίων για εφήβους που κυκλο-

φορούν στη χώρα μας είναι φα-
ντασίας: τίτλοι επιλεγμένοι με 
μεγάλη προσοχή από τους εκα-
τοντάδες σχετικούς που εκδίδο-
νται κάθε χρόνο στο εξωτερικό 
– βιβλία που αγαπάμε πολύ (και 
διαβάζουμε μανιωδώς) και εμείς. 
Οι υπόλοιποι είναι σύγχρονα ή 
ιστορικά κοινωνικά μυθιστορή-
ματα, διαφόρων ειδών. 

Επιλέξαμε ένα από αυτά, τη 
«Λεωφόρο» του γαλλόφωνου Κα-
ναδού Ζαν-Φρανσουά Σενεσάλ 
(μτφρ. Αννα Κοντολέων, εκδ. 
Καστανιώτη), καθώς είναι ένα 
από τα καλύτερα κοινωνικά μυ-
θιστορήματα για εφήβους που 
διαβάσαμε εδώ και καιρό, και το 
προτείνουμε με πολλή σιγουριά. 
Ο συγγραφέας του έχει τιμηθεί, 
εκτός των άλλων, με το Βραβείο 
Νεανικής Λογοτεχνίας των Βιβλι-
οπωλείων του Κεμπέκ και το Βρα-
βείο Ζόζεφ Στόφερ του Συμβου-
λίου Τεχνών του Καναδά. 

Το βιβλίο είναι γραμμένο σε 
πρώτο πρόσωπο – ή καλύτερα 
σε δεύτερο, καθώς ο πρωταγω-
νιστής, ο 18χρονος Κρις, αφηγεί-
ται τη ζωή του, την καθημερινό-
τητά του, τις σκέψεις, τα πάθη, 
τους φόβους αλλά και τις επιτυ-
χίες του, απευθυνόμενος όμως 
στη μητέρα του. Στην απούσα 
μητέρα του: «Κοίταξα στο μπά-
νιο, στο μπαλκόνι και κάτω από 

τα κρεβάτια, ποτέ δεν ξέρεις, ίσως 
να είχες κρυφτεί για να έχεις την 
ησυχία σου. Αλλά δεν είχες κρυ-
φτεί, δεν ήσουν εκεί. Επιπλέον εί-
δα ότι έλειπαν πολλά ρούχα από 
την ντουλάπα σου, τα πιο όμορφα 
φορέματά σου ειδικά, αυτά που 
φορούσες όταν είχες κάποιον και-
νούργιο φίλο». 

Μυαλό 10χρονου παιδιού 
Ο Κρις διαφέρει. Ο Κρις έχει 

μυαλό 10χρονου παιδιού. Και 
την ημέρα των γενεθλίων του, 
μόλις ενηλικιώνεται τυπικά, η 
μητέρα του τον εγκαταλείπει. Ο 
Κρις θα μείνει μόνος, και θα χα-
θεί. Θα κυριευθεί, φυσικά, από 
θλίψη και τρόμο: Πώς θα τα βγά-
λει πέρα; Και κυρίως: Πού είναι 
η μαμά του; Τι της έχει συμβεί; 
Γιατί τον εγκατέλειψε; 

∆εν θα σταματήσει να της μι-
λάει, να τη ρωτάει και να την 
ψάχνει. Κάποια στιγμή όμως, 
σχετικά γρήγορα μάλιστα, θα 
καταφέρει να σταθεί στα πόδια 
του. Μπορεί να το κάνει; Εχει 
αρκετά εφόδια για να τα βγάλει 
πέρα; Λοιπόν, ναι, έχει. Με τον 
τρόπο του είναι πέρα για πέρα 
άξιος. Επιπροσθέτως, έχει και 
φίλους που θα του σταθούν. Κι 
αυτό είναι σπουδαίο. Οπως σπου-
δαίος είναι και ο ίδιος. Οπως πο-
λύ όμορφο είναι κι αυτό το τρυ-

φερό βιβλίο που μιλάει για την 
απόρριψη, την εγκατάλειψη, την 
οικογένεια, τους φίλους, την κοι-
νότητα, την αγάπη και την ελπί-
δα με έναν τρόπο γλυκό, μετρη-
μένο, ευθύ και συγκινητικό. Και 
εξαιρετικά πρωτότυπο. Εχουμε 
να κάνουμε με ένα βιβλίο όλο 
γοητεία, ανθρωπιά και ειλικρί-
νεια, που σε γεμίζει εμπιστοσύ-
νη για τη ζωή και τους γύρω σου. 
Και με έναν τόσο καλό και απο-
νήρευτο ήρωα, που τον αγαπάς 

ό,τι ηλικία κι αν έχεις. Στ’ αλή-
θεια, θέλεις να πάνε όλα καλά 
με τη ζωή του και του το εύχε-
σαι πραγματικά. Κι ας μην είναι 
κάτι παραπάνω από ήρωας ενός 
μυθιστορήματος. Γιατί οι καλο-
γραμμένοι ήρωες μυθιστορημά-
των είναι, εντέλει, κάτι παραπά-
νω από αυτό. Είμαστε εμείς – και 
κυρίως: είναι ο άλλος. 

Πολύ όμορφη η μετάφραση 
και συνολικά μια ωραία έκδοση. 
Το βιβλίο γνώρισε μεγάλη επιτυ-
χία στον Καναδά, τιμήθηκε με τα 
βραβεία Αντελεκτέρ και Μπερνα-
ντέτ-Ρενό, βρέθηκε στην τιμη-
τική λίστα της ∆ιεθνούς Οργά-
νωσης Βιβλίων για τη Νεότητα, 
μεταφράστηκε και εκδόθηκε σε 
άλλες χώρες και απέκτησε δύο 
μέχρι στιγμής αυτοτελείς συνέ-
χειες: «Au carrefour» (2018) και 
«Les avenues» (2020). Ελπίζουμε 
να πετύχει και στην Ελλάδα, για 
να τις διαβάσουμε και εμείς – αν 
και απευθύνεται σε εφήβους, δια-
βάζεται άνετα και από ενηλίκους. 
Μια ασφαλής επιλογή για όλα τα 
παιδιά, είτε αγαπούν είτε «φοβού-
νται» το διάβασμα. 

Κυρίως όμως ελπίζουμε να δι-
ευρυνθεί η βάση αναγνωστών σε 
αυτές τις ηλικίες. ∆εν είναι μια 
υπόθεση που αφορά την αγορά 
του βιβλίου. Είναι κάτι πολύ βα-
σικό για το μέλλον μας. 

HEINZ HELLE
Η υπέρβαση της βαρύτητας
μτφρ. Λένια Μαζαράκη
εκδ. Gutenberg, σελ. 208

 
Δύο ετεροθαλή αδέλφια, παιδιά του 
ίδιου πατέρα, περιφέρονται από 
μπαρ σε μπαρ στο Μόναχο των 
ημερών μας. Αναζητώντας στα δια-
λείμματα της μέθης του μεγαλύτε-
ρου το νόημα της ζωής στη Γερ-
μανία των ανίατων ενοχών, της 
οικονομικής και πολιτικής ανόρ-
θωσης, των τύψεων, αλλά και των 
αυτοεγκωμίων για την περιώνυ-
μη αντοχή της χώρας τους, οι δύο 
καθ’ όλα πειστικές αυτές περσό-
νες αναλύουν και αυτοαναλύονται 
ακαταπαύστως. Το μέχρι πρότινος 
θεσμικά διηρημένο κράτος τους 
συνιστά τον απαραίτητο, τον μέ-
γα διάκοσμο τόσο των αλυσιδωτών 
εξομολογήσεων του αλκοολικού 
και εμφανώς καταθλιπτικού πρε-
σβύτερου, όσο και των σαφώς ρε-
αλιστικών αποδομήσεων και στη 
συνέχεια ανορθώσεων του εαυ-
τού, όπως διεξοδικά επιχειρεί να 
αποδώσει ο μικρότερος αδελφός. 

Παρατηρώ ότι η συγκεκριμένη 
λεκτική ροή διατηρεί αμείωτο το 

αναγνωστικό ενδιαφέρον από την 
πρώτη έως την τελευταία σελίδα. 
Οι εκτενείς ομολογίες πίστης σε 
άναρχα ιδεολογήματα, οι αλλεπάλ-
ληλες δευτερεύουσες προτάσεις, 
τα πυκνά δάση των επεξηγήσε-
ων, οι αιφνίδιες παραπομπές σε 
ορισμένες κρίσιμες τραυματικές 
εμπειρίες υπακούουν συστηματικά 
κι ανεξαιρέτως στους αυστηρούς 
κανόνες μιας άρτια συγκερασμέ-
νης κειμενικής τεχνικής. 

Οι ραγδαίες εξελίξεις στον εσω-
τερικό άνθρωπο, οι οποίες δεν παύ-
ουν να θυμίζουν τις αντίστοιχες 
τεχνικές δημιουργικού λόγου του 
Σάμιουελ Μπέκετ (1906-1989), αφο-
ρούν εντέλει το ίδιο το κοινωνικό 
σύνολο. O,τι δηλαδή κατεξοχήν 
δοκιμάζει και μάλιστα με ομολο-

γούμενη επιτυχία να μας μεταδώ-
σει το παρόν πυρέσσον, ενδελε-
χώς γυρισμένο στη γλώσσα μας 
μυθιστόρημα. Ο προβληματισμός 
βάθους είναι ιδιαίτερα έντονος. 
Αντιλαμβάνομαι ότι οι δύο λαλί-
στατοι αφηγητές διαχειρίζονται 
την υπόθεση των ατομικών τους 
παθών ως να ήταν υποθέσεις μιας 
ολόκληρης ηπείρου. Η δε προβολή 
προς τα έξω της υπαρξιακής αγω-
νίας επιβεβαιώνει το χαοτικό πα-
ρόν αλλά και το γεμάτο κινδύνους 
μέλλον. Εννοείται ότι πλείστα από 
όσα έχουν ανέκκλητα προηγηθεί, 
εξ ορισμού συναποτελούν τους 
εφιάλτες της ιστορίας. 

O Nτιτρού
Σημειώνω ότι η συχνά πυκνά 

επαναλαμβανόμενη εμφάνιση 
στη διηγητική σκηνή του πασί-
γνωστου κατά συρροή Βέλγου δο-
λοφόνου, βιαστή και κακοποιού 
παιδιών Μαρκ Ντιτρού (1956 -) 
συνιστά ένα βασανιστικό, έναν 
αμετακίνητο δείκτη της φρίκης, 
η οποία απαντά, καταστατικά 
μάλιστα, στο εσωτερικό της ευ-
ρύτερης ευρωπαϊκής κοινωνίας. 
Το στυγερό έγκλημα συγκαταλέ-

γεται ασφαλώς στα εμβληματι-
κά δεινά που συνοψίζουν την εξ 
αντικειμένου πραγματικότητα. Τα 
δύο αδέλφια φαίνεται ότι επιδιώ-
κουν, εκτός των άλλων, να εξορ-
κίσουν, ει δυνατόν, το κακό. Οι 
αλλεπάλληλες, εμφανώς έντιμες 
αυτές προσπάθειες τους προσδί-
δουν στην εξιστόρηση των δει-
νών τους μιαν όχι ευκαταφρόνη-
τη δόση πηγαίου ανθρωπισμού. 
Εδώ φρονώ ότι εντάσσεται η πρό-
θεση του τόσο εύγλωττου μεγά-
λου αδελφού να αναγνωρίσει ως 
δικό του το παιδί της Λίσα, μιας 
κατ’ επάγγελμα αρχετυπικής πόρ-
νης, η οποία εκπροσωπεί επάξια 
το σφοδρό κέντρο του αμετακί-
νητου πόθου του.

Το δε τραγικό θυσιαστήριο των 
Εβραίων, εν συντομία Ολοκαύ-
τωμα, μνημονεύεται πάνω από 
πέντε φορές στη διάρκεια των 
διαδοχικών παραληρηματικών ή 
«φυσιολογικών» εκμυστηρεύσε-
ων. Η μαρτυρία του ορμεμφύτου 
προς θάνατον παραμένει αμά-
χητη ως τους επιλογικούς αφο-
ρισμούς. Παραπέμπω στις εξής 
ενδεικτικές αποστροφές, όπου 
αποκρυσταλλώνεται η ουσία του 

παρατεταμένου δράματος: «Τα 
πάντα καταρρέουν, άκουσα τό-
τε τον αδελφό μου να λέει, με 
εντυπωσιακά νηφάλιο και σο-
βαρό ύφος, σαν να είχε διαβάσει 
τις σκέψεις μου, έτσι το βλέπω 
σήμερα [...] ο αδελφός μου δεν 
έζησε τον κατακερματισμό του 
κόσμου της πληροφορίας, και μα-
ζί τον κατακερματισμό της συ-
νείδησής μας, ούτε θα μπορού-

σε να προβλέψει την παγκόσμια 
υποτροπή της ανθρωπότητας σε 
εγωκεντρικά, αντιμαχόμενα κι 
ωστόσο διόλου βιώσιμα αφ’ εαυ-
τού τους μικροκράτη, τις ρομα-
ντικές αναφορές σε ένα θάνατο 
έμπλεο νοήματος, για τον Θεό ή 
την πατρίδα».

Συγκρατώ ότι ο Χάιντς Χέλε, ο 
οποίος γεννήθηκε το 1978 στην 
προαναφερόμενη, σημασιολογι-
κά πάμπλουτη πόλη των ηρώων 
του, στο Μόναχο, όπου σπούδα-
σε φιλοσοφία, δεν εξοντώνει τον 
ευπαθή, ευάλωτο ήρωά του. Του 
επιτρέπει να ελπίζει σε μιαν ορι-
ακή αναγέννηση από το τερατώ-
δες τίποτα, όπου ανά πάσα στιγμή 
κινδυνεύει αβοήθητος να πέσει. 
Ο αναπόφευκτος βιολογικός του 
θάνατος δεν αποτελεί πάντως την 
τελεσίδικη κατάληξη, διότι επιζεί 
ακέραιος στην ακοίμητη συνεί-
δηση του επιζώντος, σαφώς ευ-
νοημένου από τη μοίρα μικρότε-
ρου αδελφού του. Και μέσω αυτού 
στους κόλπους της αειθαλούς λο-
γοτεχνίας της γης όπου έζησε κι 
έγραψε, εκτός των άλλων, ο Τόμας 
Μαν. Στον οποίον άλλωστε οφεί-
λει τόσα και τόσα ο Χάιντς Χέλε.

Δύο αδέλφια αναζητούν το νόημα της ζωής στα μπαρ του Μονάχου

«Μαμά, κοίταξα
παντού, αλλά 
δεν ήσουν
πουθενά»
Ενα κοινωνικό μυθιστόρημα για εφήβους

Οι λαλίστατοι αφηγητές 
διαχειρίζονται την υπό-
θεση των ατομικών τους 
παθών ως να ήταν 
υποθέσεις μιας ολό-
κληρης ηπείρου.

Ο Κρις θα μείνει μόνος, και θα χαθεί. Θα κυριευθεί, φυσικά, από θλίψη και τρόμο: Πώς θα τα βγάλει πέρα; Και κυρίως: Πού είναι η μαμά του; Τι της έχει συμβεί; 
Γιατί τον εγκατέλειψε; ∆εν θα σταματήσει να της μιλάει, να τη ρωτάει και να την ψάχνει. 
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Μιλάει για την απόρ-
ριψη, την εγκατάλειψη, 
την οικογένεια, τους φί-
λους, την κοινότητα, 
την αγάπη και την ελπί-
δα με έναν τρόπο γλυκό, 
μετρημένο, ευθύ 
και συγκινητικό. 

Ο συγγραφέας δεν εξοντώνει τον 
ευπαθή, ευάλωτο ήρωά του.

Μια ασφαλής επιλογή για όλα τα 
παιδιά, είτε αγαπούν είτε «φοβού-
νται» το διάβασμα.
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WILLIAM GARDNER SMITH
Πρόσωπο από πέτρα
μτφρ. Κατερίνα Σχινά
εκδ. Στερέωμα, 2023, σελ. 272

 
Του ΔΙΟΝΥΣΗ ΜΑΡΙΝΟΥ

Πρόσωπο σκληρό, απεχθές, ατα-
λάντευτα βίαιο, που αποκρούει 
κάθε έννοια ειρηνικής συνύπαρ-
ξης. Το πρόσωπο του ρατσισμού 
εμφανίζεται στο μυθιστόρημα του 
Γουίλιαμ Γκάρντνερ Σμιθ «Πρό-
σωπο από πέτρα» με την πέτρι-
νη μορφή του. Μοιάζει με την 
εκφοβιστική φιγούρα που έχει 
φιλοτεχνήσει ο κεντρικός ήρωας, 
Σίμιον Μπράουν, για να του θυμί-
ζει από τι ξέφυγε αναχωρώντας 
άρον άρον από την Αμερική με 
προορισμό το ανεκτικό Παρίσι. 

Ο Σμιθ έζησε κάτι ανάλογο 
στην κανονική του ζωή. Γνώρισε 
τα επίχειρα της ρατσιστικής βίας, 
πάλεψε ως δημοσιογράφος και 
στο ξέσπασμα του μακαρθισμού 
και του φυλετικού ζητήματος απο-
φάσισε να φύγει για τη Γαλλία και 
στη συνέχεια για την Γκάνα. Τον 
αναγκαστικό εκπατρισμό ακολου-
θεί και ο δημοσιογράφος και ζω-
γράφος Σίμιον. Η βαναυσότητα 
των λευκών έχει αφήσει το σημά-
δι της στο πρόσωπό του: το ένα 
του μάτι φέρει καλύπτρα, καθώς 
το έχασε όταν του επιτέθηκε μια 
ομάδα «σκληρών αγοριών». Για 
να μην εκδικηθεί και σκοτώσει, 
υποχρεώνεται σε άτακτη φυγή. 

Το Παρίσι, κάτι που συνέβαινε 
κατά κόρον τη δεκαετία του ’60, 
δεν ήταν ένας τόπος «φθαρμένης 
ζωής» όπως σημείωνε ο Αντόρνο 
για όσους ξένους αποφάσιζαν να 

ζήσουν εκεί, αλλά ένα είδος ανα-
βάπτισης στην ανεκτικότητα και 
την αποδοχή. Κανένας μαύρος 
δεν αισθάνθηκε την ξενότητα στο 
βλέμμα των λευκών ούτε κινδύ-
νευσε να λιντσαριστεί λόγω του 

σκουρόχρωμου δέρματός του. Ο 
Σίμιον γνωρίζει και άλλους εκπα-
τρισμένους, μεθάει από τη ζωντά-
νια του Paris Noir (πλασμένο τόσο 
εύγλωττα από τον Σμιθ) σε καμπα-
ρέ, μπαρ και με την τζαζ να ραίνει 
την ελευθερία του. Ερωτεύεται 
μια ξανθιά καλλονή από την Πο-
λωνία και, προς στιγμήν, αντιλαμ-
βάνεται τη θέση και των άλλων 
μαύρων που έχουν αποφασίσει να 
πάνε με τα «νερά» της γαλλικής 
κυβέρνησης για να μη χάσουν 
τη θέση στο «όνειρο». Προοδευ-
τικά, όμως, βλέπουμε τον Σίμιον 
να αντιδρά στην τρυφηλότητα 
του βίου του, αντιλαμβάνεται πως 
οι δήθεν προοδευτικοί Γάλλοι συ-

μπεριφέρονται στους Αλγερινούς 
με τον ίδιο κακοποιητικό τρόπο 
που μετέρχονται οι λευκοί στην 
Αμερική. Αρχίζει να κάνει παρέα 
με Αλγερινούς θέλοντας να γίνει 
ίσος με αυτούς, να αισθανθεί την 
πικρία της απομόνωσής τους. Τι 
παράδοξο: στην αρχή οι Αλγερι-
νοί τον αντιμετωπίζουν ως «λευ-
κό» λόγω των προνομιών που δέ-
χεται από τη Γαλλία. 

Είναι η εποχή που ο πόλεμος 
με την Αλγερία έχει φουντώσει 
για τα καλά, αμαυρώνοντας το 
δημοκρατικό πρόσωπο της Γαλ-
λίας. Ο Σίμιον σταδιακά αρχίζει 
να αποτραβιέται από τον κύκλο 
των παθητικών μαύρων και ρι-

ζοσπαστικοποιείται. Πάνω από 
όλα αντιλαμβάνεται ότι η έννοια 
του ρατσισμού δεν περιορίζεται 
σε μια φυλή, εν προκειμένω τους 
μαύρους, ότι δεν επικεντρώνεται 
σε μία μόνο ταυτότητα, αλλά η πέ-
τρινη όψη του πέφτει σαν σκλη-
ρή τιμωρία απέναντι σε Εβραίους, 
μαύρους, Αλγερινούς και σε όσους 
θεωρούνται κατά καιρούς κατώτε-
ροι από την κυρίαρχη εξουσία. Ο 
διεθνισμός του Σίμιον είναι κατα-
φανής. Βλέπει το φυλετικό ζήτημα 
σε ευρύτερη κλίμακα. Στρατεύεται 
στην προοπτική της αλλαγής που 
πρέπει να επέλθει στα μυαλά των 
λευκών, έτσι ώστε να εξαλειφθεί 
κάθε έννοια διαχωρισμού. 

Ο Γκάρντνερ Σμιθ γράφει ένα 
στρατευμένο μυθιστόρημα (εκδό-
θηκε το 1963), ακολουθώντας τα 

νάματα του Ραλφ Ελισον και του 
Τζέιμς Μπόλντουιν. Χρειάστηκε 
να επιστρατεύσει πολύ θάρρος 
και αποφασιστικότητα, για να 
δει το πραγματικό πρόσωπο του 
ρατσισμού και να υπερβεί ακό-
μη και τη μερικότητα του αγώνα 
των μαύρων για ίσα δικαιώματα. 
Για τον Σμιθ το ζήτημα δεν είναι 
μόνο φυλετικό, αλλά δομικά άρ-
ρωστο. Το βιβλίο κλείνει με βι-
βλικό τρόπο: πρόκειται για το 
μακελειό της 17ης Οκτωβρίου 
1961, όταν η ειρηνική διαδήλω-
ση των Αλγερινών στα γαλλικά 
βουλεβάρτα μετατράπηκε από 
τον φιλοναζιστή επικεφαλής της 
γαλλικής αστυνομίας, Παπόν, σε 
λουτρό αίματος. Πρόκειται για 
μια «μαύρη» σελίδα της Γαλλι-
κής ∆ημοκρατίας, που ακόμη και 
σήμερα μνημονεύεται ως κατα-
δηλωτική για το πώς ένα κράτος 
είναι ικανό να δείξει το σκληρό 
του πρόσωπο απέναντι σε μια 
ομάδα ανθρώπων τους οποίους 
αντιμετωπίζει ως παιδιά ενός κα-
τώτερου θεού. 

Ο Σίμιον θα αποφασίσει να επι-
στρέψει στην Αμερική, δεν έχει 
θέση πια στο Παρίσι. Μέσα του 
κάτι σημαντικό έχει μετακινηθεί. 
Επιθυμεί να συνδράμει στον αγώ-
να των μαύρων, μόνο που πλέον 
τους ονομάζει «Αλγερινούς της 
Αμερικής». Ο μετασχηματισμός 
του είναι πλήρης, η συνειδητο-
ποίησή του είναι πολιτική και κοι-
νωνική. Η πολύ καλή μετάφραση 
ανήκει στην Κατερίνα Σχινά. Την 
έκδοση συμπληρώνει η κατατο-
πιστική και άκρως πληροφορια-
κή εισαγωγή του δημοσιογράφου 
Ανταμ Σατζ. 

Μαύρος στις ΗΠΑ, «λευκός» στη Γαλλία
Το στρατευμένο μυθιστόρημα (γράφτηκε το 1963) του Γκάρντνερ Σμιθ, που προσπαθεί να δει το αληθινό πρόσωπο του ρατσισμού

Το 1961, δύο χρόνια πριν ο Σμιθ γρά-
ψει το βιβλίο, η ειρηνική διαδήλωση 
Αλγερινών στο Παρίσι μετατράπηκε 
από τον φιλοναζιστή επικεφαλής της 
γαλλικής αστυνομίας, Μορίς Παπόν, 
σε λουτρό αίματος.
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Ο ρατσισμός δεν περι-
ορίζεται σε μια φυλή ή 
σε μια ταυτότητα, αλλά 
πέφτει σαν τιμωρία σε 
όσους θεωρούνται κατά 
καιρούς κατώτεροι από 
την κυρίαρχη εξουσία.
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Ferrari ���
ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Μάικλ Μαν
Ερμηνείες: Ανταμ Ντράιβερ, 
Πενέλοπε Κρουζ

 
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Ο σπουδαίος Μάικλ Μαν βιογρα-
φεί τον Ιταλό θρύλο της αυτο-
κίνησης Εντσο Φεράρι, σε ένα 
επικής υφής φιλμ με λαμπερούς 
πρωταγωνιστές. Ο Ανταμ Ντρά-
ιβερ, πιο στυλάτος από ποτέ μέ-
σα στα ιταλικά κοστούμια του 
Φεράρι, συναντά τον ήρωά του 
σε μια στιγμή ανάγκης: το καλο-
καίρι του 1957, με την εταιρεία 
του σε οικονομική κρίση και 
στα πρόθυρα εξαγοράς, ο πρώην 
οδηγός αγώνων ψάχνει διέξοδο 
στη συμμετοχή –και στη νίκη– 
στο εμβληματικό Mille Miglia, 
έναν μαραθώνιο αγώνα 1.000 
μιλίων κατά μήκος της ιταλι-
κής ενδοχώρας. Ταυτόχρονα, 
η προσωπική του ζωή περιπλέ-
κεται με μια τραγική απώλεια, 
καθώς και με τις αποκαλύψεις 
για τις απιστίες του.

Βασίζοντας το σενάριο της 
ταινίας του σε μια βιογραφία 
του Μπροκ Γέιτς, ο Μαν επιλέγει 
(ορθώς) να μην αφηγηθεί ολό-
κληρη τη ζωή και την καριέρα 
του Φεράρι, αλλά την πιο κρίσι-
μη καμπή της. Εκεί καθοριστι-
κό ρόλο έπαιξε η σύζυγός του 
Λάουρα (άλλη μία άρτια ερμη-
νεία από την Πενέλοπε Κρουζ), 
η οποία κατείχε το 50% του ερ-
γοστασίου, κάτι το οποίο της 
παρείχε και το μοναδικό ουσι-
αστικά μέσο ελέγχου της ζωής 
της, επισκιασμένης κατά τα άλ-
λα από τον φωτογενή σύζυγο. Η 
σχέση αγάπης - μίσους μεταξύ 
τους βρίσκεται στο επίκεντρο 
της ταινίας, τόσο που συχνά 
αφήνει κάπως στο περιθώριο 
τον ίδιο τον μύθο του Φεράρι. Ο 
Αμερικανός σκηνοθέτης το θέ-

τει ως εξής: «Η ζωή είναι ασύμ-
μετρη. Η ζωή είναι ακατάστατη. 
Η ζωή είναι χαοτική. Ο Φεράρι 
ήταν ακριβής και λογικός· ορ-
θολογιστής σε ό,τι είχε να κάνει 
με το εργοστάσιό του και την 
ομάδα αγώνων. Στην υπόλοιπη 
ζωή του ήταν παρορμητικός, 
αμυντικός, φιλήδονος, χαοτικός. 
Αυτή η ασυμμετρία και η υπέ-
ροχη αντίφαση σε εκείνον και 
στους υπόλοιπους χαρακτήρες 

ήταν που τους έκανε τόσο αν-
θρώπινους στα μάτια μου». Από 
την άλλη, αυτός ο εξανθρωπι-
σμός του θρύλου είναι ίσως που 
στερεί από την ταινία του την 
πραγματική απογείωση.

∆ιότι όταν η αφήγηση ξεφεύ-
γει από τα σκοτεινά δωμάτια και 
μπαίνει στην... άσφαλτο είναι 
απλώς μεγαλειώδης. Ο βρυχηθ-
μός των κόκκινων αυτοκινήτων, 
κινηματογραφημένων από κά-
θε γωνία και απόσταση, καθώς 
οδηγούνται στα όρια, είναι ένα 
μικρό κομψοτέχνημα που ισχύ-
ει για όλες τις σκηνές αγώνων 
στην ταινία. Το ίδιο και η απει-
κόνιση μιας ηρωικής εποχής, 
όπου οδηγοί, κατασκευαστές 
και διοργανωτές έπαιρναν τερά-
στια ρίσκα και η υστεροφημία 
(βασικό θέμα της ταινίας) με-
τρούσε περισσότερο από χρή-
ματα και χορηγούς.

Σεντ Ομέρ ���½
ΔΡΑΜΑ (2022)
Σκηνοθεσία: Αλίς Ντιόπ
Ερμηνείες: Κάιγκε Καγκάμε, 
Γκιουσλαζί Μαλάντα

 
Από την πλατφόρμα της Cosmote 
TV επιλέγουμε το μυθοπλαστικό 
ντεμπούτο της Αλίς Ντιόπ. Στη 
γαλλική πόλη Σεντ Ομέρ, η νεα-
ρή Λοράνς, μετανάστρια από τη 
Σενεγάλη, δικάζεται ως κατηγο-
ρούμενη για τον θάνατο της 15 
μηνών κόρης της, η οποία βρέ-
θηκε πνιγμένη κάπου στις βόρει-
ες ακτές της χώρας. Τη δίκη πα-
ρακολουθεί η Ραμά, μια περίπου 
συνομήλικη συγγραφέας, η οποία 
συγκλονίζεται από όσα ακούει κα-
τά τη διάρκεια της διαδικασίας, 
ενώ καλείται να πάρει αποφάσεις 
σχετικά με τη δική της εγκυμο-
σύνη. Η Ντιοπ μάς βάζει σχεδόν 
αμέσως μέσα στην αίθουσα του 
δικαστηρίου, δίχως εκτενείς εισα-
γωγές, επεξηγήσεις ή ακόμη και 
την παρουσία, π.χ., της μουσικής 
που θα βοηθούσε (θεωρητικά) 
να μπούμε στο κλίμα. Αυτό γίνε-
ται προφανώς σχεδιασμένα, έτσι 
ώστε ο θεατής να βρεθεί εκτεθει-
μένος απέναντι στη γυμνή σκλη-

ρότητα της υπόθεσης: εδώ υπάρ-
χουν μόνον η κατηγορούμενη 
Λοράνς, η λευκή μεσήλικη δικα-
στής (χτυπητό το κοντράστ), ο 
αυστηρός εισαγγελέας, η συμπο-
νετική συνήγορος και η παρα-
τηρήτρια Ραμά, η οποία μοιάζει 
πιο συγκλονισμένη από όλους.

Η κοινωνία 
του χιονιού ���½
ΔΡΑΜΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Τζ. Α. Μπαγιόνα
Ερμηνείες: Ενζο Βόγκρινσιτς, 
Αγκουστίν Παρντέγια

 
Μία από τις καλύτερες ταινίες που 
έφτασαν τον τελευταίο καιρό 
στην πλατφόρμα του Νetflix αφη-
γείται μια συγκλονιστική αλη-
θινή ιστορία από τις αρχές της 
δεκαετίας του 1970. Μια ομάδα 
ράγκμπι από την Ουρουγουάη 
πηγαίνει αεροπορικώς στη Χιλή, 
μια καταιγίδα ωστόσο θα τους 
οδηγήσει στη συντριβή κάπου 
ανάμεσα στις χιονισμένες κορυ-
φές των Ανδεων. Πλέον, οι μερι-
κές δεκάδες επιζώντες θα πρέπει 
να βρουν τρόπο να επιβιώσουν 
δίχως τροφή και ειδικό εξοπλι-
σμό μέσα σε τρομερά αντίξοες 

καιρικές συνθήκες. Το επιτακτι-
κό ζήτημα του φαγητού θα τους 
οδηγήσει σε μια δύσκολη, ηθικά 
αμφιλεγόμενη απόφαση.

Ο «ειδικός» των θρίλερ Τζ. Α. 
Μπαγιόνα («Ορφανοτροφείο») με-
ταφέρει στην οθόνη μια σχεδόν 
απίστευτη ιστορία επιβίωσης, που 
εξερευνά τα όρια της ανθρώπινης 
αντοχής, αλλά και τις αξίες της 
αλληλεγγύης και της αδελφοσύ-
νης που έρχονται στην επιφάνεια 
μπροστά στις πιο ανυπέρβλητες 
δυσκολίες. Εξαιρετική –και ταιρια-
στή– η βίντατζ φωτογραφία, που 
βοηθά να «μαλακώσει» κάπως το 
απέραντο λευκό του χιονιού που 
περιβάλλει τους ήρωες. Οι τελευ-
ταίοι, ερμηνευμένοι κατά κανό-
να άρτια από ένα αρκετά μεγάλο 
καστ νεαρών ηθοποιών, μοιάζουν 
με ναυαγούς σε κάποιο παγωμένο 
νησί, με τις σωματικές αλλά και 
τις πνευματικές αντοχές τους να 
τεστάρονται. Τέλος, αξιοσημείωτη 
είναι και η διακριτική προσέγγι-
ση του Μπαγιόνα πάνω στο επί-
μαχο θέμα του κανιβαλισμού· με 
σεβασμό και κάποια φιλοσοφική 
διάθεση, προτιμά τον υπαινιγμό 
και το κρυφοκοίταγμα από ένα 
πιο σκληρά ρεαλιστικό μονοπάτι.

Αφιερωμένη στον Μπετόβεν 
ήταν η συναυλία της Κρατικής 
Ορχήστρας Αθηνών στις 15 ∆ε-
κεμβρίου. Γνώριμος στο αθηναϊ-
κό κοινό, ο Ισραηλινός αρχιμου-
σικός Γιοάβ Τάλμι διηύθυνε την 
Εισαγωγή από τη σκηνική μου-
σική που συνέθεσε ο Μπετόβεν 
για το θεατρικό έργο «Eγκμοντ» 
του Γκαίτε, όπως επίσης την 
Eβδομη Συμφωνία. Στο πέμπτο 
Κοντσέρτο για πιάνο, το επονο-
μαζόμενο «Αυτοκρατορικό», το 
οποίο δόθηκε μετά την Εισαγω-
γή, σολίστ ήταν ο Γιώργος - Εμ-
μανουήλ Λαζαρίδης. 

Ενα από τα ξεχωριστά στοι-
χεία της τέχνης του Λαζαρίδη 
είναι ότι χάρη στην τεχνική του 
κάθε μουσικός φθόγγος διατη-
ρεί την αυτοτέλειά του, χωρίς 
αυτό να αποβαίνει σε βάρος της 
ροής μιας μουσικής φράσης. Οι 
νότες ακούγονται καθαρά μια 
μια, ενώ παραμένουν ιδανικά 
«δεμένες» μεταξύ τους. Το στοι-
χείο αυτό προφανώς λειτουργεί 
θετικά σχεδόν σε ολόκληρο το 
εύρος του ρεπερτορίου, είναι 
όμως ανεκτίμητο στα έργα των 
«Βιεννέζων κλασικών», δηλαδή 
του Χάιντν, του Μότσαρτ και 
του Μπετόβεν. Eτσι, στην ερμη-

νεία του Λαζαρίδη το θυελλώ-
δες «Αυτοκρατορικό» κοντσέρτο 
για πιάνο ισορροπούσε ιδανικά 
ανάμεσα στην «υποκειμενική» 
ορμή της εποχής που ανέτειλε 
μετά τη Γαλλική Επανάσταση, 
και στην «αντικειμενική» καθα-
ρότητα, που ερχόταν από το πα-
ρελθόν. Η ευγένεια της ερμηνεί-
ας ανέδειξε το ποιητικό δεύτερο 
μέρος, βαθιά συγκινητικό στην 
απλότητά του. Η εμπειρία του 
πιανίστα φάνηκε επίσης στον 
τρόπο με τον οποίο κάλυψε κά-
ποια ολισθήματα, χωρίς αυτό να 
έχει επίπτωση στο αποτέλεσμα.

Στο πλευρό του Λαζαρίδη 
ήταν ο έμπειρος Τάλμι. Ο Ισρα-

ηλινός αρχιμουσικός ξεκίνησε 
διευθύνοντας με έντονα δραμα-
τικό τρόπο την Εισαγωγή στον 
«Eγκμοντ». Με αφορμή την ηρω-
ική θυσία του κόμη Eγκμοντ, ο 

οποίος τον 16ο αιώνα καταδικά-
στηκε σε θάνατο επειδή πήρε 
γενναία στάση απέναντι στην 
καταπίεση, ο Μπετόβεν εξέφρα-
σε το επαναστατικό πνεύμα της 

δικής του εποχής. Είναι ενδι-
αφέρον ότι περισσότερο από 
έναν αιώνα αργότερα, το 1956, 
η μουσική αυτή έγινε ο ανε-
πίσημος ύμνος της Ουγγρικής 

Επανάστασης ενάντια στο κα-
θεστώς της Λαϊκής ∆ημοκρατίας 
της Ουγγαρίας και τις πολιτικές 
που εφάρμοζε ακολουθώντας τις 
επιταγές της Σοβιετικής Ενωσης. 

Οι ικανότητες του Τάλμι εκτι-
μήθηκαν εξίσου στην Eβδομη 
Συμφωνία με την οποία ολοκλη-
ρώθηκε η βραδιά. Πρόκειται για 
ένα ακόμα έργο που σχετίζεται 
με τον Ναπολέοντα, μόνο που 
αυτή τη φορά ο Γάλλος στρατη-
γός δεν εμπνέει τον Μπετόβεν με 
θετικό τρόπο, αλλά με αρνητικό: 
η Εβδόμη γράφεται ανάμεσα στα 
1811 και 1812 σε μια Ευρώπη που 
έχει αρχίσει να στενάζει από τα 
χρόνια της ναπολεόντειας κυ-
ριαρχίας. Η ορμή της μουσικής 
οδήγησε τον Τάλμι σε γρήγορες 
ταχύτητες, ειδικά στο τελευταίο 
μέρος του έργου. Σε αυτές τα βιο-
λιά ανταποκρίθηκαν με περιορι-
σμένη καθαρότητα ήχου: το ύφος 
ήταν παρόν, ο τρόπος απόδοσής 
του όμως ήταν λιγότερο ευτυχής. 
Ομοια, τα χάλκινα έχουν προ-
σφέρει καλύτερες στιγμές στη 
διάρκεια άλλων συναυλιών, ενώ 
τα ξύλινα πνευστά έσωσαν την 
παρτίδα, συνεισφέροντας ήχο 
αξιόπιστο και καλλιεργημένο. 
Συνολικά, πάντως, παρά τις ατέ-
λειες, η βραδιά πέτυχε το ζητού-
μενο, αφού έδωσε το στίγμα της 
μουσικής του Μπετόβεν, επανα-
στατικό βεβαίως, αλλά και βαθιά 
ποιητικό και ανθρώπινο.

Επάνω, η Γκιουσλαζί Μαλάντα 
πρωταγωνιστεί την ταινία «Σεντ 
Ομέρ», που είναι διαθέσιμη στην 
Cosmote. Κάτω, σκηνή από το 
φιλμ του Netflix «Η κοινωνία του 
χιονιού», που είναι βασισμένο 
σε πραγματική ιστορία.

Εξερευνώντας τα όρια της ανθρώπινης αντοχής

Μπετόβεν επαναστατικός, αλλά επίσης βαθιά ανθρώπινος 

Η πιο κλειστή
«στροφή»
ενός θρύλου
Βιογραφικό φιλμ για τον Εντσο Φεράρι

με την υπογραφή του Μάικλ Μαν

Η εμπειρία επέτρεψε 
στον Γιοάβ Τάλμι 
να αξιοποιήσει 
με τον καλύτερο 
τρόπο την ορχήστρα.

Το καλοκαίρι του 1957, 
με την εταιρεία του 
σε οικονομική κρίση 
και στα πρόθυρα εξα-
γοράς, ο πρώην οδηγός 
αγώνων ψάχνει διέξοδο 
στη συμμετοχή –και 
στη νίκη– στο εμβλη-
ματικό Mille Miglia.

Ο Ανταμ Ντράιβερ (αριστερά), πιο στυλάτος από ποτέ μέσα στα ιταλικά κοστούμια του Φεράρι, συναντά τον ήρωά του σε μια δύσκολη στιγμή της ζωής και της 
καριέρας του. Ταυτόχρονα, η προσωπική του ζωή περιπλέκεται με μια τραγική απώλεια, καθώς και με τις αποκαλύψεις για τις απιστίες του.

Η ερμηνεία του Γιώργου - Εμμανουήλ Λαζαρίδη ισορροπούσε ιδανικά ανάμεσα στους δύο κόσμους του έργου.
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ΜΑΝΟΣ ΠΕΡΡΑΚΗΣ - MANOS PERRAKIS
ARS THEATRALIS
Δίγλωσση έκδοση
επιμ. Δημήτρης Φιλιππίδης
εκδ. Μέλισσα, 2023, σελ. 188

Της ΤΖΙΝΑΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ

Το λεύκωμα με τίτλο «Ars Theatralis 
- Mάνος Περράκης» των εκδόσε-
ων Μέλισσα είναι μια θαυμάσια 
έκδοση. Από το ιδιαίτερο δέσι-
μο του τόμου μέχρι την προσε-
κτική επιλογή κειμένων και φω-
τογραφιών, ανιχνεύει σε βάθος 
την εξέλιξη του θεατρικού χώρου 
στην Ελλάδα μέσα από τα έργα 
του αρχιτέκτονα Μάνου Περρά-
κη. Κυκλοφόρησε με αφορμή την 
ατομική αναδρομική έκθεση του 
Περράκη στο Βυζαντινό και Χρι-
στιανικό Μουσείο –ο ίδιος υπήρ-
ξε μελετητής της επέκτασης και 
ανάπλασης του εν λόγω Μουσεί-
ου– σε επιμέλεια της Ερατώς Κου-
τσουδάκη και συντονισμό του 
Γιώργου Τριανταφύλλου.

«Ο κατάλογος της έκθεσης θε-
μελιώνεται πάνω στην κεντρική, 
αυθεντικά προφορική αφήγηση 
του 2020 από τον ίδιο τον Μάνο 
Περράκη για τα θέατρα που σχε-
δίασε, ένα αξεπέραστο χρονικό 
του τρόπου σκέψης του και των 
γεγονότων που κάθε φορά διευκό-
λυναν –ή άλλοτε, δυσχέραιναν– 
την υλοποίηση των σχεδίων. Η 
αφήγηση αυτή συνοδεύεται από 
σχέδια και φωτογραφίες έργων 
και συντελεστών τους, από πλήρη 
εργογραφία και επιλεγμένες μαρ-
τυρίες όσων τον γνώρισαν από 
κοντά», αναφέρει ο επιμελητής 
του τόμου ∆ημήτρης Φιλιππίδης, 
αρχιτέκτονας και ομότιμος καθη-
γητής της Σχολής Αρχιτεκτόνων 
ΕΜΠ. Ευαίσθητα σχέδια, κατό-
ψεις και τρισδιάστατα, έγχρωμα 
ιχνογραφήματα και ασπρόμαυ-
ρα σκίτσα, εικόνες μακετών και 
φωτογραφίες λεπτομερειών και 
κτιρίων μπλέκονται ρυθμικά σε 
δυναμική διάταξη με τον «θαυ-
μαστό κόσμο» του Περράκη που 
αποτυπώνεται στις προσωπικές 
μαρτυρίες των «χαρισματικών 
συνομιλητών» του: Αικατερίνη 
∆ελλαπόρτα, Γιώργης Μαγγίνης, 
Παρή Καλαμαρά, ∆ημήτρης Φι-
λιππίδης, Κώστας Τσόκλης, Τάκης 
Βοΐλας, Γιώργος Τριανταφύλλου, 
Νίκος Σηφουνάκης, Μάρω Αδάμη.

Η εξαιρετική επιμέλεια του ∆η-
μήτρη Φιλιππίδη αλλά και ο ευ-
φάνταστος καλλιτεχνικός σχεδι-
ασμός της Αθηνάς Ραγιά, με το 
βαθυκίτρινο χρώμα να αποτελεί 
την εισαγωγή της κάθε ενότη-
τας και των γραμμάτων της αγ-
γλικής μετάφρασης του Michael 
Eleftheriou, συνθέτουν ένα δί-
γλωσσο λεύκωμα που ξεκινάει 
από την επιστροφή του Περράκη 
στην Ελλάδα –μετά τις αρχιτεκτο-

νικές του σπουδές στη Βιέννη– 
για να καταλήξει στο μικρό θέα-
τρο στο Μουσείο Κώστα Τσόκλη 
το 2020 στην Τήνο.

Στην καρδιά του βιβλίου με 
τίτλο «Ο Μάνος Περράκης αφη-
γείται» ξετυλίγεται η συναρπα-
στική διαδρομή του αρχιτέκτονα. 
Ρευστή και ολοζώντανη αφήγη-
ση, προϊόν απομαγνητοφώνησης 
της προφορικής παρουσίασης σε 
τέσσερις συνέχειες που έκανε ο 
ίδιος στο πλαίσιο των συνάξεων 
της «Παρέας του Οικονόμου» – 
μιας παρέας αρχιτεκτόνων που 
κάθε Τετάρτη από το 2012, συ-
ναντώνται στη γνωστή ταβέρνα 
του Οικονόμου στα Πετράλωνα 
συζητώντας επίκαιρα και θεωρη-
τικά ζητήματα αρχιτεκτονικής.

Γεννημένος το 1937 στο Ηρά-

κλειο Κρήτης, με το βλέμμα στην 
Κνωσό και αρχιτεκτονικές επιρ-
ροές από τον Ιωάννη ∆εσποτό-
πουλο και τον ∆ημήτρη Φατούρο, 
ο Περράκης ξεκίνησε σχεδιάζο-
ντας τη Νέα Σκηνή του Εθνικού 
Θεάτρου αρχές του ’70, έχοντας 
στον νου τον Λε Κορμπιζιέ που 
έλεγε ότι για να κάνουμε ένα θέ-
ατρο όπου θα μπορούν να παί-
ζονται όλα τα είδη θεάτρου, δεν 
χρειάζεται τίποτε άλλο παρά μια 
άδεια αίθουσα. Και πήρε λοιπόν 
αυτή την άδεια αίθουσα, τον κε-
νό χώρο και τον έπλασε με τα 
δικά του υλικά και εργαλεία και 
τον έκανε προσβάσιμο σε όλες 
και όλους. Και έγινε το θέατρο 
από απλή σκηνή και πλατεία, ένα 
τολμηρό και πρωτοπόρο καλού-
πι που άλλαζε μορφή και διάτα-
ξη για να χωρέσει τις ιδέες και 
τις προκλήσεις των δημιουργών, 
αγκαλιάζοντας το βλέμμα του θε-
ατή, βάζοντάς τον στο επίκεντρο, 
ενεργοποιώντας τη συμμετοχή 
του στα συμβάντα.

Πρωτοποριακός
Χρυσό βραβείο στη ∆ιεθνή Εκ-

θεση Θεατρικού Ντιζάιν και Αρ-
χιτεκτονικής στην Πράγα, φίλος 
με τον Σπύρο Ευαγγελάτο και τον 
∆ιονύση Φωτόπουλο, τον Μινω-
τή, τον Βολανάκη, τον Χορν, τον 
Κουν και τον Χατζιδάκι, σχεδίασε 
χώρους που μεταβάλλονται, πε-
ριστρέφονται και αναδιπλώνο-

νται, αλλά και θέατρα υπαίθρια 
με θέα στη θάλασσα και υλικά 
μαδέρια οικοδομής και σωλήνες 
Βιοσώλ, σκηνές in situ, σε αλώ-
νια και πλατείες όπου ο καθένας 

φέρνει την καρέκλα του. «Η συμ-
βολή του Περράκη στην τέχνη 
του θεάτρου επικεντρώνεται στις 
δυνατότητες που έδωσε στους 
σκηνοθέτες με την εξασφάλιση 

πολλαπλών εναλλαγών σκηνής 
και θεατών να πειραματιστούν με 
κάθε είδους διατάξεις, ξεφεύγο-
ντας από την κλασική μπούκα με 
χαρακτηριστικά παραδείγματα τη 
Νέα Σκηνή του Εθνικού Θεάτρου, 
το θέατρο της οδού Φρυνίχου και 
με αποκορύφωμα το θέατρο στη 
Βαλέντσια της Ισπανίας», αναφέ-
ρει στην «Κ» ο στενός του φίλος 
Γιώργος Τριανταφύλλου, που είχε 
μάλιστα δουλέψει ως νέος αρχιτέ-
κτονας στο γραφείο του το 1977.

Και συμπληρώνει: «Ξεχωρίζω 
τρία ανοικτά θέατρα που σχετίζο-
νται με τρεις διαφορετικές έννοι-
ες: την αιώρηση, την περιστροφή 
και τη βύθιση. Το θέατρο του Ηλι-
ου στη Ρώμη με μια πρωτοπορι-
ακή στατική επίλυση του κοίλου 
που αιωρείται του εδάφους. Το πε-

ριστρεφόμενο θέατρο της Ρώμης, 
όπου οι κερκίδες των θεατών πε-
ριστρέφονται προς δύο διαφορε-
τικά σκηνικά και το ημιβυθισμένο 
στο έδαφος κυκλικό θέατρο στη 
Βαλέντσια της Ισπανίας».

«Ο Περράκης από μικρό παιδί 
οραματιζόταν θέατρα, περπατώ-
ντας μέσα στα ερείπια της Κνω-
σού. Ωριμάζοντας μεταμορφώθηκε 
σ’ ένα ονειρικό κράμα καλλιτέχνη-
σχεδιαστή που μπορούσε να επι-
νοήσει ευρηματικά σχήματα της 
τέχνης του θεάτρου. Με τις μονα-
δικές ευκαιρίες που του προσφέρ-
θηκαν στη ζωή του, μετέχοντας 
σε έναν κύκλο σπάνιων θεατραν-
θρώπων –ηθοποιών, σκηνοθετών, 
σκηνογράφων και μουσικών– μπό-
ρεσε να δώσει σχήμα σε ιδανικούς 
υποδοχείς θεατρικών δρώμενων, 
προσωρινούς ή μόνιμους», ανα-
φέρει ο ∆ημήτρης Φιλιππίδης και 
προσθέτει: «Εχοντας καταπιαστεί 
συνολικά με πάνω από 30 θέατρα, 
ο Περράκης κάθε φορά αντιμετώ-
πιζε όλων των ειδών τα προβλή-
ματα, λειτουργικά και μορφολο-
γικά. ∆ύο ξεχωρίζουν: η ένταξη 
στο τοπίο της ανοιχτής φόρμας 
(όπως παραδειγματικά κάνει το 
θέατρο της Μάνης) και η πολυε-
πίπεδη οργάνωση του εσωτερικού 
χώρου (όπως το θέατρο Κουν σε 
πρώην ξυλαποθήκη). Αν και τελεί-
ως διαφορετικά μεταξύ τους, αυτά 
τα έργα δείχνουν τις πολυσχιδείς 
ικανότητές του».

Ο ίδιος ο Περράκης δεν ξεχω-
ρίζει κάποιο θέατρό του και μά-
λιστα αναφέρει στην «Κ» πως «το 
πιο ωραίο είναι αυτό που ακόμα 
δεν έχει υλοποιηθεί, αυτό που βρί-
σκεται ακόμα σαν σκέψη». Ενώ 
συζητώντας σχετικά με το κλείσι-
μο του Ιντεάλ για να γίνει ξενοδο-
χείο, ο ίδιος έχει την πεποίθηση 
ότι «τα θέατρα δεν θα έχουν την 
τύχη των σινεμά. Είναι πολύ δια-
φορετικοί χώροι, κουβαλούν μαζί 
τη μνήμη των ιδρυτών τους: του 
Κουν, του Μινωτή, του Χορν».

Η ιδέα του πλωτού θεάτρου, 
της μετατροπής ενός παροπλι-
σμένου πλοίου σε σκηνικό χώ-
ρο, που ταξιδεύει από λιμάνι 
σε λιμάνι και δίνει παραστάσεις, 
είναι από τις πιο όμορφες ιδέες 
που έχω ακούσει. ∆εν προχώρησε 
ποτέ, παρ’ όλες τις μελέτες που 
έγιναν και παρά τον ενθουσια-
σμό της Μελίνας Μερκούρη, η 
οποία –ίσως και σωστά– έθεσε 
τότε ως προτεραιότητα τα περι-
φερειακά θέατρα.

Η επιρροή της Κρήτης
«Το θέατρο είναι αυτό που συ-

νεργάζεται με όλες τις Τέχνες, 
τον Λόγο (την ποίηση), τη Μου-
σική, την κίνηση, το χρώμα, τον 
χρόνο, την Αρχιτεκτονική. [...] 
Τώρα στο τέλος βλέπω την επιρ-
ροή που είχε στη δουλειά μου η 
Κρήτη, τα γαλήνια βουνά, οι κά-
μποι το απομεσήμερο, η θάλασ-
σα, αλλά προπάντων η Κνωσός, 
τα υπέροχα θέατρα της Κνωσού 
και της Φαιστού. Το ακατόρθω-
το. Ημουν ευλογημένος άνθρω-
πος που είχα τη Μυρτώ και τα 
παιδιά μου, την Ιριδα και τον 
Φαίδωνα, πλάι μου, την Αρχιτε-
κτονική, τη μόνη τέχνη που σου 
επιτρέπει να ζεις μέσα σε αυτήν 
και να ονειρεύεσαι, να πράττεις 
και να ελπίζεις στο ακατόρθωτο, 
στο θαύμα», γράφει ο ίδιος στην 
εισαγωγή του βιβλίου.

Το Θέατρο Τέχνης της οδού 
Φρυνίχου, το «Σχολείον» της Ει-
ρήνης Παπά –στέγη της δραμα-
τικής σχολής του Εθνικού Θε-
άτρου–, το Θέατρο του Μάνου 
Χατζιδάκι που έμεινε στα χαρ-
τιά, η Μικρή Επίδαυρος, το Θέ-
ατρο της Γης στη Θεσσαλονίκη, 
τα θέατρα στην Ορεστιάδα, στη 
Μάνη, στα Χανιά, στην Κέρκυ-
ρα, στη Ρώμη, στη Βαλέντσια, 
όλα φτιαγμένα με δημιουργικά 
υλικά και μαγικές ιδέες, απαρά-
μιλλα γλυπτικά μνημεία.

Με ένταση και επινοητικότη-
τα, με υπαινικτικές χειρονομίες 
και υποβλητική ατμόσφαιρα, με 
δίκτυα διαδρομών και όνειρα που 
δεν τελειώνουν ποτέ, ο Περράκης 
έφτιαξε «εικαστικά τοπόσημα» 
που πρωτίστως συγκινούν. Και 
ίσως αυτό να είναι και η σημα-
ντικότερη παρακαταθήκη του.

Θέατρα φτιαγμένα με μαγικές ιδέες
Ενα μοναδικό λεύκωμα για τον Μάνο Περράκη, τον άνθρωπο που έδωσε άλλη διάσταση στην εξέλιξη του θεατρικού χώρου

Η κατασκευή του Θεάτρου Τέχνης στην οδό Φρυνίχου. Από αριστερά, Κάρο-
λος Κουν, Μελίνα Μερκούρη και Μάνος Περράκης.

Σχεδίασε χώρους που 
μεταβάλλονται, περι-
στρέφονται και αναδι-
πλώνονται, αλλά και 
θέατρα υπαίθρια με θέα 
στη θάλασσα και υλικά 
μαδέρια οικοδομής και 
σωλήνες Βιοσώλ.

«Ο Περράκης από μικρό 
παιδί οραματιζόταν 
θέατρα περπατώντας 
μέσα στα ερείπια της 
Κνωσού. Ωριμάζοντας 
μεταμορφώθηκε 
σ’ ένα ονειρικό κράμα 
καλλιτέχνη-σχεδιαστή».

Τομή όπου διακρίνονται οι υπόγειες εγκαταστάσεις του Θεάτρου της Γης στη Θεσσαλονίκη. Ο Περράκης έχει καταπιαστεί συνολικά με πάνω από 30 θέατρα.

«Το πιο ωραίο θέατρο είναι αυτό που ακόμα δεν έχει υλοποιηθεί, αυτό που 
βρίσκεται ακόμα σαν σκέψη», λέει στην «Κ» ο Μάνος Περράκης.

Πρόπλασμα του θεάτρου στη Βαλέντσια. Για τη δουλειά του έχει πάρει χρυσό 
βραβείο στη ∆ιεθνή Εκθεση Θεατρικού Ντιζάιν - Αρχιτεκτονικής στην Πράγα.
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